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Αθήνα, σήµερα στις 3 Αυγούστου 2011, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε oλοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΥΡΩΝΑ ΠΟΛΥΔΩΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 2-8-2011
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Ρ�’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 2 Αυ-
γούστου 2011, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολo του
σχεδίου νόµου: «Για τη Λειτουργία Ενεργειακών Αγορών Ηλε-
κτρισµού και Φυσικού Αερίου, για Έρευνα, Παραγωγή και δίκτυα
µεταφοράς Υδρογονανθράκων και άλλες ρυθµίσεις»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το Δελτίο Επικαίρων Ερωτήσεων της Πέµπτης 4 Αυ-
γούστου 2011.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1.- Η µε αριθµό 1145/1-8-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παναγιώτη
Δηµητρουλόπουλου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρι-
σµού, σχετικά µε την τροποποίηση του ν. 3498/2006 που αφορά
στην ιδιοκτησία αναγνώρισης των ιαµατικών πηγών ιδιοκτησίας
της εταιρείας «Ελληνικά Τουριστικά Ακίνητα Α.Ε.» (Ε.Τ.Α. Α.Ε.).

2.- Η µε αριθµό 1142/1-8-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σίµου Κεδίκογλου προς τον
Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε τον πλειοδοτικό
διαγωνισµό της ΕΡΤ.

3.- Η µε αριθµό 1149/1-8-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χαράλαµπου
Χαραλάµπους προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης, σχετικά µε τις επιπτώσεις από το κλείσιµο του Ψυχια-
τρικού Νοσοκοµείου Κέρκυρας. 

4.- Η µε αριθµό 1148/1-8-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κυριάκου Βελόπου-
λου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τη θέση της
Κυβέρνησης για την τοποθέτηση του αγάλµατος του Μεγάλου
Αλεξάνδρου στα Σκόπια.

5.- Η µε αριθµό 1151/1-8-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας
Αµµανατίδου-Πασχαλίδου προς τους Υπουργούς Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και Εσωτερικών, σχετικά
µε τον υπολογισµό του ειδικού προστίµου διατήρησης του
ν.3843/2010 που αφορά στην τιµή ζώνης στην περιοχή του ακι-
νήτου.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-

ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)
1.- Η µε αριθµό 1146/1-8-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ευτύχιου Δα-
µιανάκη προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε την αναστολή λειτουργίας του Κέ-
ντρου Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Βάµου Χανίων.

2.- Η µε αριθµό 1144/1-8-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Τσιάρα προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τις κα-
θυστερήσεις στις πληρωµές των συµβεβληµένων ιατρών από τον
Οργανισµό Περίθαλψης Ασφαλισµένων Δηµοσίου (ΟΠΑΔ).

3.- Η µε αριθµό 1150/1-8-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μω-
ραΐτη προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, και Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων σχετικά µε
τη λήψη µέτρων για την πληρωµή των δεδουλευµένων των ερ-
γαζοµένων στο εργοτάξιο Αµβρακίας - Ακτίου.

4.- Η µε αριθµό 1147/1-8-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Παύλου Μαρκάκη
προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε τη λει-
τουργία κάµπινγκ στην περιοχή της Σκιάθου.

5.- Η µε αριθµό 1152/1-8-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μιχαήλ Κρι-
τσωτάκη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης, σχετικά µε τη θέση του Υπουργείου για την τήρηση της
εργατικής νοµοθεσίας από τα φροντιστήρια Ξένων Γλωσσών
“Interlingua”.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου  του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Τρο-
ποποίηση της συνταξιοδοτικής νοµοθεσίας του Δηµοσίου - Ρυθ-
µίσεις για την ανάπτυξη και τη δηµοσιονοµική εξυγίανση - θέµατα
αρµοδιότητας Υπουργείων Οικονοµικών, Πολιτισµού και Τουρι-
σµού και Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης».

Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Μιχαήλ Κατρίνης, Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Ηλείας, για επτά λεπτά. 

Ορίστε κύριε Κατρίνη, έχετε το λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω, πριν ξεκινήσω την τοπο-

θέτησή µου για το νοµοσχέδιο, να εκφράσω την αντίθεσή µου
στην εισαγωγή της παραγράφου 10 του άρθρου 24 που χαρίζει
την ιδιωτική υγεία στα καρτέλ, στα µεγάλα συµφέροντα, τόσο
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όσον αφορά το περιεχόµενο της διάταξης, αλλά κυρίως όσο και
στον τρόπο εισαγωγής κατά τη διάρκεια της επιτροπής, ως νο-
µοτεχνικής βελτίωσης. 

Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ανεπίτρεπτο και απαράδεκτο, την ίδια
στιγµή που ο Υπουργός Υποδοµών, κ. Ραγκούσης, µε πρωτοβου-
λία χθες ανακοίνωσε ότι µε νόµο θα ρυθµίσει το επάγγελµα των
οδηγών ταξί, στα θέµατα υγείας να παρεµβαίνει το Υπουργείο
Οικονοµικών κι ενώ υπάρχει δηµόσια δέσµευση η οποία αποτυ-
πώθηκε και νοµοτεχνικά στο νοµοσχέδιο των µεταµοσχεύσεων
από τον κύριο Λοβέρδο, να έρχεται το Υπουργείο Οικονοµικών
αιφνιδιαστικά και να ανοίγει ένα καινούργιο θέµα, τη στιγµή που
είναι πολύ επίκαιρη, πολύ ζωντανή η συζήτηση για την απελευ-
θέρωση των επαγγελµάτων. Βεβαίως, θα επανέλθω και στη συ-
ζήτηση κατ’ άρθρον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα πολυνο-
µοσχέδιο, πολύ ευρύ, πολυσυλλεκτικό, το οποίο περιλαµβάνει
διατάξεις ασφαλιστικές, φορολογικές, οικονοµικού χαρακτήρα,
τουριστικού, καθώς και της ρύθµισης αγοράς παιγνίων. Είναι ένα
πολυνοµοσχέδιο το οποίο ανταποκρίνεται βεβαίως στην κρισιµό-
τητα των περιστάσεων, κρισιµότητα στην οποία η χώρα βρίσκεται
το τελευταίο διάστηµα και βεβαίως, έχει περάσει µε επιτυχία όλα
τα δύσκολα εµπόδια, τα οποία βρέθηκαν και σήµερα διασφαλί-
ζουν ότι µπορούµε να συζητάµε σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, µε
όρους σιγουριάς και ασφάλειας. Και βεβαίως, αυτό είναι κάτι το
οποίο πιστώνεται στην Κυβέρνηση, στον Πρωθυπουργό, στον
Υπουργό Οικονοµικών, σε όλους όσοι διαπραγµατεύτηκαν στις
Βρυξέλλες στην πρόσφατη Σύνοδο και πέτυχαν σήµερα να υπάρ-
χει ένα αίσθηµα ασφαλείας, το οποίο µέρα µε τη µέρα διαχέεται
και, βεβαίως, ευελπιστούµε σύντοµα να έχει αποτελέσµατα και
στην καθηµερινότητα του πολίτη.

Δεν κατανοώ την ισχυρότατη αντίδραση και αντιπολιτευτική
διάθεση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, η οποία θέτει ζητή-
µατα αντισυνταγµατικότητας σε µία τόσο κρίσιµη συγκυρία, σε
ένα νοµοσχέδιο το οποίο περιλαµβάνει διατάξεις για τη βελτίωση
της τουριστικής κατοικίας, για την ανάπτυξη της οικονοµικής
δραστηριότητας, για τη µεγάλη εναλλακτική δραστηριοποίηση
της µεγάλης βιοµηχανίας µας, που είναι ο τουρισµός και πολλές
άλλες διατάξεις που είναι επ’ ωφελεία του δηµοσίου. Σ’ αυτήν,
λοιπόν, την πολύ κρίσιµη συγκυρία δεν είναι δυνατόν να υπάρχει
αυτή η πολύ σκληρή, η πολύ στείρα αντιπολιτευτική διάθεση.

Θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναφερθώ στο
µέρος του νοµοσχεδίου που αφορά τη ρύθµιση της αγοράς παι-
γνίων. Και βεβαίως, θέλω να θυµίσω ότι όποτε ανοίγει ζήτηµα για
να επιτραπεί ή να απαγορευτεί η αγορά των τυχερών παιχνιδιών,
αναπτύσσεται, ενστικτωδώς θα έλεγα, µία πατερναλιστική διά-
θεση, η οποία δεν έχει σχέση µε το µορφωτικό επίπεδο, δεν έχει
σχέση µε τις θρησκευτικές πεποιθήσεις ή τις πολιτικές απόψεις
-το είδαµε και εδώ σε αυτήν την Αίθουσα να αναπτύσσεται- η
οποία βεβαίως είναι ενστικτωδώς εναντίον οποιασδήποτε λει-
τουργίας αγοράς τυχερών παιχνιδιών.

Αυτό, βεβαίως, οδηγεί σε ένα νοµικό πατερναλισµό, ο οποίος,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να θυµίσω ότι το 2002 οδή-
γησε µε συντριπτική πλειοψηφία σε αυτήν εδώ την Αίθουσα στην
ψήφιση ενός νοµοσχεδίου που καθολικά απαγόρευε τη λειτουρ-
γία οποιασδήποτε µορφής παιγνίου είτε τυχερού είτε τεχνικού.
Βεβαίως, τυχερά παίγνια έχουν «απαγορευτεί» στη χώρα µας
εδώ και σαράντα χρόνια. 

Ποια είναι όµως η πραγµατική κατάσταση σήµερα στη χώρα;
Πού οδήγησε αυτή η συντριπτική αποδοχή και ψήφιση του νο-
µοσχεδίου το 2002; Σήµερα λειτουργούν στη χώρα µας περισ-
σότεροι από εκατόν πενήντα χιλιάδες ηλεκτρονικοί υπολογιστές
που παρέχουν παράνοµα τυχερά παίγνια, καθώς και είκοσι χιλιά-
δες µηχανήµατα, που είναι περιορισµένου κέρδους. Άρα, συνο-
λικά έχουµε εν λειτουργία εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες
µηχανήµατα τα οποία βρίσκονται σε κάθε γειτονιά, σε κάθε χώρο
ψυχαγωγίας, δίπλα µας, τα βλέπουµε όλοι, αλλά προσποιούµα-
στε ότι δεν τα βλέπουµε. 

Λειτουργούν ταυτόχρονα περισσότεροι από διακόσιοι πενήντα
διαδικτυακοί τόποι στοιχήµατος, οι οποίοι διαφηµίζονται και στα
µεγαλύτερα portals και sites της χώρας µας και βεβαίως και σε
χώρους στο κέντρο της Αθήνας, αλλά και σε πολλούς άλλους

χώρους. Αυτά τα site τυχερών παιγνίων έχουν τζίρο πάνω από 4
δισεκατοµµύρια ευρώ. Ο τζίρος γενικά του παράνοµου τζόγου,
σύµφωνα µε εκτιµήσεις, υπερβαίνει τα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ
ετησίως, από τα οποία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κράτος
εισπράττει µηδέν, µηδέν, µηδέν! Και την ίδια στιγµή, από το νό-
µιµο τζόγο των καζίνο και του ΟΠΑΠ υπάρχει µια µείωση της
τάξης του 20%. 

Επιπροσθέτως, ο νόµος για την απαγόρευση των τεχνικών τυ-
χερών παιγνίων του 2002 έχει ως αποτέλεσµα να µας έχει επι-
βληθεί πρόστιµο της τάξης των 32.000 ευρώ ηµερησίως µε
εφάπαξ πρόστιµο 2 εκατοµµύρια ευρώ. 

Αυτό, λοιπόν, είναι το οικονοµικό ισοζύγιο, το οποίο καταλα-
βαίνουµε ότι δεν µπορεί να συνεχιστεί σε µια αγορά η οποία είναι
υπαρκτή, η οποία βρίσκεται δίπλα µας και η οποία λειτουργεί
ανεξέλεγκτα. Επίσης, δεν µπορεί το κράτος, το οποίο προσπαθεί
να καταπολεµήσει τη φοροδιαφυγή σε κάθε είδος και σε κάθε
έκφραση, εδώ να προσποιείται, να δαιµονοποιεί και να κλείνει τα
µάτια, γιατί η δαιµονοποίηση, όπως στο φακελάκι στα νοσοκο-
µεία, στις παράνοµες συναλλαγές στο δηµόσιο και στην παρα-
παιδεία, είναι ασφαλής τρόπος για να βγάλουµε την ευθύνη από
πάνω µας, αλλά δεν δίνει λύση στο πρόβληµα. 

Βεβαίως, θέλω να θυµίσω στους συναδέλφους ότι δεν έχει ει-
σπραχθεί κανένα πρόστιµο από το 2003 για κατοχή παράνοµου
τεχνικού παιγνίου, ενώ εδώ και ένα χρόνο υπάρχει εγκύκλιος από
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, η οποία πλέον απαγο-
ρεύει την κατ’ επιβολή προστίµου 10.000 ευρώ για κάθε κατά-
σχεση παράνοµου τεχνικού παιγνίου, γιατί βεβαίως αντιβαίνει
στην απόφαση του Δικαστηρίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων. 

Την ίδια στιγµή, λοιπόν, στη χώρα µας το 31% των συµπολιτών
µας που κάνουν on line συναλλαγές παίζουν διαδικτυακά τυχερά
παίγνια. Το 6% των παιδιών ηλικίας δεκατεσσάρων έως δεκαέξι
ετών παίζουν διάφορα τυχερά παίγνια στο διαδίκτυο χρησιµο-
ποιώντας είτε τις πιστωτικές κάρτες των γονέων είτε προπληρω-
µένες κάρτες που προµηθεύονται από τα ανάλογα µαγαζιά. Και
όλα αυτά συµβαίνουν στην Ελλάδα, που είναι η µόνη µαζί µε
άλλες τέσσερις χώρες στα είκοσι επτά κράτη-µέλη της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης που έχει απαγορεύσει το διαδικτυακό τζόγο, ο
οποίος βεβαίως ζει και βασιλεύει. Αυτό βεβαίως δεν είναι µόνο
πρόβληµα της χώρας µας, αλλά συνολικά πρόβληµα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, αφού υπολογίζεται ότι το 85% των διαδικτυακών
τόπων τυχερών παιγνίων λειτουργούν παράνοµα. 

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, µ’ αυτά τα στοιχεία –και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε-
αποδεικνύω ότι υπάρχει µια τεράστια αγορά η οποία λειτουργεί
ανεξέλεγκτα. Βρίσκεται, όπως είπα πριν, σε κάθε γειτονιά, σε
κάθε µαγαζί, σε κάθε σπίτι, πίσω από κάθε ηλεκτρονικό υπολο-
γιστή. Άρα, µε το παρόν σχέδιο νόµου ευνοείται ο υπεύθυνος
στοιχηµατισµός, ο επώνυµος στοιχηµατισµός µε διαφάνεια, µε
την προµήθεια και λειτουργία ατοµικής κάρτας παίκτη, µε τον
έλεγχο της ηλικίας και βεβαίως µε όλες αυτές τις εγγυήσεις, που
διασφαλίζουν από τη µία ότι θα υπάρχει ο έλεγχος σ’ αυτήν την
αγορά και από την άλλη ότι το κράτος θα εισπράττει τα ανάλογα
έσοδα, τα οποία σήµερα σκανδαλωδώς διαφεύγουν. 

Άρα, µ’ αυτό το σχέδιο νόµου –θα αναφερθούµε και στην κατ’
άρθρον συζήτηση λεπτοµερώς- κατ’ αρχάς ρυθµίζει µε έναν από-
λυτα ελεγχόµενο τρόπο µέσα από τον ΟΠΑΠ την αγορά των παι-
γνίων στη χώρα µας. Όλες οι συναλλαγές πλέον είναι αντικείµενο
ελέγχου και όσον αφορά την ηλικία και όσον αφορά το ποσό και
όσον αφορά τη διαδικασία του πονταρίσµατος. 

Γλιτώνουµε ένα πρόστιµο, το οποίο είναι δυσθεώρητο και το
οποίο σήµερα καταβάλλει η χώρα µας, αυξάνουµε την αξία του
ΟΠΑΠ -για τον οποίο ο Υπουργός Οικονοµικών είπε µε δηµόσια
τοποθέτησή του ότι δεν θα πουληθεί, αλλά θα πάει στην περαι-
τέρω αξιοποίησή του- και βεβαίως διασφαλίζουµε και ανάλογα
έσοδα που σ’ αυτήν την κρίσιµη συγκυρία είναι πολύτιµα για τη
χώρα µας και δεν νοµίζω ότι υπάρχει το περιθώριο για να µην τα
εισπράττουµε. 

Βεβαίως, αποµένει –και αυτό πρέπει να προσδιοριστεί και θα
επανέλθω στην κατ’ άρθρο συζήτηση- το πλαίσιο λειτουργίας, η
Επιτροπή Εποπτείας και Ελέγχου Παιγνίων, η οποία, κατά την
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προσωπική µου άποψη, έχει υπερβολικές αρµοδιότητες και η
οποία έχει το ρυθµιστικό, ελεγκτικό και αποφασιστικό ρόλο µαζί
µε τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες του Υπουργείου, ώστε πραγ-
µατικά αυτή η αγορά να ρυθµιστεί κατάλληλα προς όφελος του
πολίτη και βεβαίως προς όφελος των νεότερων συµπολιτών µας,
οι οποίοι είναι και επιρρεπείς στον τζόγο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι πρέπει να κοιτά-
ξουµε την αλήθεια κατάµατα. Πρέπει πλέον η πολιτική πέρα από
µια ηθικολογική διάσταση, η οποία είναι αρεστή και ευχάριστη
σε όλους, να έχει και µια ρεαλιστική διάσταση. 

Νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών υπη-
ρετεί αυτή την πολιτική, υπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον και γι’
αυτό σας καλώ να το υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Κατρίνη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε
τη συζήτηση του νοµοσχεδίου, προκειµένου να συζητήσουµε και
ψηφίσουµε δύο κυρώσεις συµφωνιών.

1. Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Μάλ-
τας για συνεργασία στον τοµέα της έρευνας και διάσωσης».

Η εν λόγω σύµβαση ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά
πλειοψηφία. Εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικα-
σία του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπο-
ρούν να λάβουν το λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως
αυτής της Συµφωνίας. Συγκεκριµένα, από την Επιτροπή ψηφί-
στηκε η εν λόγω Συµφωνία από τη Νέα Δηµοκρατία, από το Λαϊκό
Ορθόδοξο Συναγερµό και φυσικά, από το ΠΑΣΟΚ και καταψηφί-
στηκε από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και επεφυλάχθη ο
Συνασπισµός της Ριζοσπαστικής Αριστεράς.

2. Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου: «Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ
της Ελληνικής Δηµοκρατίας, εκπροσωπούµενης από το Υπουρ-
γείο Προστασίας του Πολίτη και της Οµοσπονδιακής Δηµοκρα-
τίας της Γερµανίας, εκπροσωπούµενης από το Οµοσπονδιακό
Υπουργείο Εσωτερικών, σχετικά µε την ανταλλαγή αστυνοµικών
συνδέσµων σε θέµατα ασύλου».

Η εν λόγω σύµβαση ψηφίστηκε από το ΠΑΣΟΚ, από τη Νέα
Δηµοκρατία και καταψηφίστηκε από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας, το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό και το Συνασπισµό της
Ριζοσπαστικής Αριστεράς.

Ποιος από τους αντιλέγοντες θέλει να λάβει το λόγο και για
τις δύο συµβάσεις; 

Ο κ. Καραθανασόπουλος ζήτησε το λόγο και τον λαµβάνει, για
τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Θα µιλήσω και για τις δύο συµφωνίες. Κατ’ αρχάς, για τη συµ-
φωνία για το µνηµόνιο συνεργασίας µε τη Γερµανία. Εδώ υπάρ-
χει µία µεγάλη αντίφαση, στην οποία η Κυβέρνηση καλείται να
πάρει θέση. Την ίδια στιγµή που λεκτικά διακηρύσσει ότι είναι
υπέρ της αναθεώρησης της αλλαγής του «Δουβλίνο ΙΙ», δροµο-
λογεί και σήµερα φέρνει στη Βουλή τη συµφωνία µε τη Γερµανία
για την καλύτερη εφαρµογή του Κανονισµού 343/2002, του γνω-
στού ως «Δουβλίνο ΙΙ». Από αυτή, λοιπόν, την άποψη είναι µία
συµφωνία, η οποία παραβιάζει την ίδια τη Συνθήκη της Γενεύης
για τους πρόσφυγες. Και την παραβιάζει, γιατί ακριβώς, ενώ η
Συνθήκη της Γενεύης προέβλεπε ότι ο καθένας έχει δικαίωµα να
υποβάλει αίτηση ασύλου στη χώρα που αυτός θέλει, το «Δου-
βλίνο ΙΙ» λέει ότι στη χώρα που συλλαµβάνεται µπορεί να υποβά-
λει αίτηµα. Αυτόν ακριβώς τον Κανονισµό, ως Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, τον είχαµε καταγγείλει, τον είχαµε καταψηφίσει
και είµαστε και το µοναδικό, µάλιστα, κόµµα που τον καταψηφί-
σαµε, όταν οι άλλοι πανηγύριζαν ότι µέσα από αυτή τη συµφωνία
θα επέλθει µία συνολικότερη πολιτική, µία γενικότερη έννοια πο-
λιτικού ασύλου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Το αποτέλεσµα το βιώνουµε σήµερα. Εξαιτίας ακριβώς της γε-
ωγραφικής θέσης της χώρας µας, περίπου το 75% του µετανα-

στευτικού ρεύµατος περνάει µέσα από την Ελλάδα, συλλαµβά-
νεται στη χώρα µας, ενώ είναι γνωστό ότι η συντριπτική πλειο-
ψηφία απ’ αυτούς θέλουν να πάνε σε άλλες χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Με βάση, λοιπόν, το «Δουβλίνο ΙΙ» πρέπει
εδώ που συλλαµβάνονται να γίνουν όλα τα χαρτιά και από εκεί
και πέρα το µέλλον είναι αβέβαιο, µε αποτέλεσµα την υπερσυ-
γκέντρωση. 

Από αυτή, λοιπόν, την άποψη εµείς το λέµε καθαρά ότι η κύ-
ρωση της συγκεκριµένης συµφωνίας θα επιτείνει ακόµη περισ-
σότερο τα προβλήµατα, θα οξύνει ακόµη περισσότερο την
κατάσταση διαβίωσης µε τους µετανάστες στη χώρα µας. Αυτή
είναι η µία πλευρά για την οποία διαφωνούµε.

Η δεύτερη πλευρά είναι ακριβώς ότι υπάρχει µία –να το πω ει-
ρωνικά, ας µου επιτραπεί ο όρος- υπόθεση της αµοιβαιότητας.
Δηλαδή, όπως οι Γερµανοί µπορούν να στέλνουν πίσω πιο εύ-
κολα αυτούς που συλλαµβάνουν, έτσι κι εµείς να τους στέλνουµε
πίσω στη Γερµανία. Αυτό θυµίζει την αµοιβαία συνεργασία που
έχουν κάνει µε την Αµερική, όταν συλλαµβάνονται Αµερικάνοι
στρατιώτες στην Ελλάδα να µην δικάζονται, αλλά να στέλνονται
στην Αµερική, λες και στην Αµερική έχουµε ελληνικό στρατό και
κάνει παράνοµες ενέργειες.

Έτσι λοιπόν και η συγκεκριµένη συµφωνία είναι ετεροβαρής,
εφαρµόζει και υλοποιεί το «Δουβλίνο ΙΙ», το οποίο, κατά τη γνώµη
µας, πρέπει να καταργηθεί. Γι’ αυτό ακριβώς και την καταψηφί-
ζουµε.

Τώρα, όσον αφορά τη συνεργασία στον τοµέα διάσωσης και
έρευνας µε τη Μάλτα κάτω από άλλες προϋποθέσεις και σ’
άλλες συνθήκες θα µπορούσαµε να την αποδεχτούµε. Είναι µια
τυπική, σε θετική κατεύθυνση συµφωνία, η εικόνα όµως είναι
πολύ διαφορετική σήµερα απ’ ότι ήταν παλιότερα. Σήµερα αυτές
οι αθώες συµφωνίες στον τοµέα διάσωσης και έρευνας πολλές
φορές εµπλέκονται µε θέµατα που αφορούν κοιτάσµατα, που
αφορούν αµφισβήτηση κυριαρχικών δικαιωµάτων, τη στιγµή που
σ’ αυτή την περιοχή της Μεσογείου, που είναι η Μάλτα και η Ελ-
λάδα, υπάρχει όξυνση των ιµπεριαλιστικών επεµβάσεων και των
πολέµων.

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, εµείς δεν µπορούµε να συµφω-
νήσουµε µε τη συγκεκριµένη σύµβαση, πολύ περισσότερο που
είναι και ηµιτελής, γιατί ακριβώς δεν λέει τι θα γίνουν αυτοί οι
οποίοι διασώζονται. Δεν υπάρχει καµµία υποχρέωση στο κράτος
που διεξάγει την έρευνα, αλλά και στην επικράτειά του γι’ αυτούς
που διασώζει, µε αποτέλεσµα εδώ να προκύπτουν ερωτηµατικά: 

Τι θα κάνουµε αυτόν τον κόσµο που θα τον διασώσουµε; Θα
τον ξαναπετάξουµε στη θάλασσα, θα τον γυρίσουµε πίσω από
τις χώρες που προέρχεται ή θα φροντίσουµε να υπάρχουν στη
χώρα µας ανθρώπινες συνθήκες διαβίωσης µε καταργηµένο το
«Δουβλίνο ΙΙ» και παροχή ταξιδιωτικών εγγράφων;

Γι’ αυτούς, ακριβώς, τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, εµείς κα-
ταψηφίζουµε και τις δύο συµβάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Καραθανασόπουλο.

Να λάβει το λόγο ο κ. Θάνος Πλεύρης, παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς, κύριε Πρόεδρε, τη σύµβαση που έχει να κάνει µε την

κύρωση στο κοµµάτι της Μάλτας, την ψηφίζουµε. Θεωρούµε ότι
η χώρα πρέπει να είναι παρούσα σ’ όλα τα γεωπολιτικά επίπεδα
της περιοχής, να µην κλείνεται, αλλά αντιθέτως να διεκδικεί το
να έχει ενεργή παρουσία στα σύνορα της κάθε περιοχής.

Στο κοµµάτι τώρα µε τη Γερµανία, που έχει να κάνει µε το
«Δουβλίνο ΙΙ», εµείς την καταψηφίζουµε, κύριε Υπουργέ. Αντιλαµ-
βανόµαστε ότι το παρόν µνηµόνιο λύνει κάποια θέµατα που
έχουν να κάνουν µε κάποιες δυσλειτουργίες που εφαρµόστηκαν.
Εµείς διαφωνούµε όµως στη φιλοσοφία όλης αυτής της συµφω-
νίας του «Δουβλίνο ΙΙ», όχι προς την κατεύθυνση της αριστεράς.
Η αριστερά τι λέει; Αυτοί οι κακοµοίρηδες θέλουν να πάνε πα-
ρακάτω, άρα να µην υπάρχει συµφωνία «Δουβλίνο ΙΙ», να κινού-
νται ελεύθερα όπου τους αρέσει στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Εµείς, αντιθέτως, θέλουµε να έχουµε το ρόλο του ακρίτα, της
προστασίας της Ευρώπης από τους ληστρικούς πληθυσµούς της
Ασίας και της Αφρικής που έρχονται -τα εφτακόσια, οκτακόσια,
εννιακόσια, ένα δισεκατοµµύριο κόσµου- και θέλουν να έρθουν
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στην Ευρώπη. Εµείς θέλουµε να προστατεύουµε την Ευρώπη,
πρέπει όµως και η Ευρώπη από την πλευρά της να αναλάβει τις
υποχρεώσεις της. Δεν είναι, λοιπόν, δυνατόν να έχουν βρει οι βό-
ρειες χώρες την ευκολία ότι οι νότιες θα αντιµετωπίσουν αυτά
τα κύµατα, τα οποία έρχονται και παρ’ όλα αυτά, από την πλευρά
τους οι βόρειες χώρες να µην επωµιστούν µέρος αυτών των πλη-
θυσµών.

Εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να τεθεί, επιτέλους, µια ρεαλιστική
βάση στην ευρωπαϊκή ατζέντα, στην ατζέντα της ασφάλειας της
Ευρώπης, όπου δεν είναι δυνατόν στο όνοµα κανενός ψευτοαν-
θρωπισµού να διαλυθούν τα ευρωπαϊκά έθνη στις κατευθύνσεις,
οι οποίες έρχονται, σ’ έναν ανθρωπισµό της αριστεράς, που σου
λέει: όσοι πιστοί προσέλθετε.

Εµείς θέλουµε ποσόστωση, προστασία της Ευρώπης, να βρε-
θούν οι πληθυσµοί που µπορούν να απορροφηθούν, χωρίς να αλ-
λοιώνουν τη φυσιογνωµία της Ευρώπης και χωρίς να
δηµιουργούν κοινωνικές αναταραχές, όπως συχνά γίνεται. 

Υπό αυτή, λοιπόν, την έννοια έως ότου καταφέρουµε να δηµι-
ουργήσουµε τις προϋποθέσεις µιας τέτοιας ατζέντας στο ευρω-
παϊκό στερέωµα, δεν µπορούµε να στηρίζουµε συµφωνίες, οι
οποίες µε τον άλφα ή βήτα τρόπο επιβαρύνουν περισσότερο την
Ελλάδα από τα άλλα ευρωπαϊκά κράτη στο κοµµάτι διαχείρισης
των µεταναστευτικών ροών.

Υπό αυτή, λοιπόν, την έννοια, παρ’ όλο που αντιλαµβάνοµαι,
κύριε Υπουργέ, ότι δυσλειτουργίες λύνει κυρίως το παρόν µνη-
µόνιο, δεν µπορούµε να το στηρίξουµε στη λογική ότι διαφω-
νούµε πλήρως µ’ όλο αυτό το κατασκεύασµα, όπου το κάθε
ευρωπαϊκό κράτος προσπαθεί απλώς και µόνο να µεταφέρει στο
άλλο ευρωπαϊκό κράτος τους µετανάστες και δεν υπάρχει µια
σαφής, κεντρική, ευρωπαϊκή µεταναστευτική πολική αποτροπής
των µεταναστευτικών ροών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Πλεύρη.

Παρακαλείται ο κ. Δηµήτρης Παπαδηµούλης να λάβει το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καταψηφίζουµε τη Συµφωνία Ελλάδας–Γερµανίας για θέµατα

αστυνοµικής συνεργασίας και πολιτικής ασύλου, πρώτον γιατί
αυτή η Συµφωνία εφαρµόζει µία λανθασµένη πολιτική, µία πολι-
τική που υλοποιεί το «Δουβλίνο ΙΙ» και η οποία είναι κακή πολιτική
για την Ευρώπη και κάκιστη πολιτική για την Ελλάδα, µία πολιτική
που οδηγεί σε γκέτο µεταναστών τις µεγάλες ελληνικές πόλεις.
Είναι µία Συµφωνία την οποία η ευρωπαϊκή αριστερά είχε επικρί-
νει και όταν µεταφράστηκε σε κανονισµό και ήρθε στο Ευρωκοι-
νοβούλιο.

Δεύτερον, την καταψηφίζουµε, γιατί είναι ετεροβαρής.
Τρίτον, την καταψηφίζουµε, γιατί δεν εξασφαλίζονται εκείνες

οι εγγυήσεις που αφορούν στο κράτος δικαίου, στην προστασία
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, που έχουν ζητήσει, κύριε
Υπουργέ, µη κυβερνητικές οργανώσεις και πολλές άλλες οργα-
νώσεις, που ασχολούνται µε την προστασία των δικαιωµάτων των
µεταναστών και γενικότερα των ανθρωπίνων δικαιωµάτων.

Εδώ µία σύντοµη προσθήκη. Χρειάζεται να αλλάξει αυτή η πο-
λιτική που κακώς υπεγράφη το 2003 από τους τότε υπευθύνους,
τον κ. Σηµίτη, τον κ. Χρυσοχοΐδη ως Υπουργό Δηµόσιας Τάξης
και τον κ. Παπανδρέου ως Υπουργό Εξωτερικών και τώρα η ελ-
ληνική διεκδίκηση για να αλλάξει το «Δουβλίνο ΙΙ» βρίσκει µπρο-
στά αυτές τις υπογραφές.

Παρατήρηση δεύτερη: Τη θεωρία ότι η Ευρώπη πρέπει να γίνει
φρούριο, που να εµποδίζει τη µετακίνηση µεταναστών, την ανέ-
πτυξε µε ένα βίαιο τρόπο ο γνωστός Νορβηγός Μπρέιβικ και οδή-
γησε στη δολοφονία δεκάδων ανθρώπων. Στο φασιστικό
µανιφέστο –µην τον αθωώνουµε µε το επιχείρηµα απλώς ότι είναι
τρελός- έλεγε «στην Ελλάδα υπάρχουν φίλοι και υπάρχουν
εχθροί». Και αναφερόταν σε κόµµατα φιλικά µε τις ιδέες του και
σε κόµµατα εχθρικά.

Το λέω αυτό, διότι κανείς τηλεεισαγγελέας ή κανείς δικαστής
προθέσεων της αριστεράς δεν έσπευσε να φορτώσει αυτή την
αιµοσταγή δολοφονία στις δυνάµεις που ο ίδιος όριζε ως φιλι-
κές.

Έρχοµαι στο θέµα της Μάλτας. Δεν έχουµε τις ίδιες ενστά-
σεις, όπως µε τη Συµφωνία Ελλάδας – Γερµανίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μας προκαλεί, όµως, κατάπληξη το γεγονός ότι ενώ θεωρείται
µία πολύ σηµαντική συµφωνία, παρ’ όλα ταύτα η Ελληνική Πολι-
τεία καθυστέρησε τριάντα έξι µήνες να τη φέρει για κύρωση. Μι-
σούς καθυστέρησε η Νέα Δηµοκρατία, µισούς το ΠΑΣΟΚ. Δεν το
καταλαβαίνω.

Επίσης, έχουµε κι ένα ερωτηµατικό: τι θα γίνονται αυτοί που
θα διασώζονται. Σε αυτό δεν υπάρχει απάντηση στη Συµφωνία.

Για τους λόγους αυτούς –και για να µην καταχρώµαι και του
χρόνου, κύριε Πρόεδρε- στη Συµφωνία Ελλάδας - Μάλτας θα ψη-
φίσουµε «παρών». Επιµένουµε, όµως, να ζητούµε εξηγήσεις
γιατί, αφού είναι τόσο σηµαντική για την προστασία των ελληνι-
κών συµφερόντων, αµελήσατε επί τριάντα έξι µήνες –δεκαοκτώ
η Νέα Δηµοκρατία κι άλλους δεκαοκτώ το ΠΑΣΟΚ- να τη φέρετε
για κύρωση. Μήπως αυτή η παράλειψη δείχνει ότι δεν είναι τόσο
σηµαντική; Εάν είναι σηµαντική, τότε παραλείψατε να εµφανίσετε
τα ελληνικά συµφέροντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Παπαδηµούλη.

Ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Χρήστος Παπουτσής
έχει το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν ήθελα να πάρω το λόγο, αλλά επειδή είµαστε σε µία εξαι-
ρετικά κρίσιµη περίοδο, καλό είναι να παρουσιάζουµε ορισµένες
διευκρινίσεις από την πλευρά της Κυβέρνησης, πάντοτε στην κα-
τεύθυνση της επιδίωξης της µεγαλύτερης δυνατής συναίνεσης.

Πρώτα απ’ όλα όσον, αφορά τη µεταναστευτική πολιτική: Η
µεταναστευτική πολιτική της Ευρώπης αναζητείται. Τώρα δια-
µορφώνεται. Βρίσκεται σε διαδικασία επεξεργασίας στις συνε-
δριάσεις του Συµβουλίου Υπουργών. Και όλοι ελπίζουµε ότι την
επόµενη χρονιά θα έχουµε όλα εκείνα τα νοµοθετήµατα, όλες
εκείνες τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες, που θα συνιστούν µία µε-
ταναστευτική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Στα πλαίσια αυτά, σε έναν από τους πυλώνες αυτής της µετα-
ναστευτικής πολιτικής, που αφορά το «Δουβλίνο ΙΙ», το οποίο υι-
οθετήθηκε από το Συµβούλιο Υπουργών και δεν ήταν
αποτέλεσµα διµερών υπογραφών και διαπραγµατεύσεων, αλλά
υιοθετήθηκε στα πλαίσια των ευρωπαϊκών αποφάσεων, δηλαδή
ενός συµβιβασµού, ο οποίος εφαρµόζεται έκτοτε µέχρι σήµερα,
έχουν εντοπιστεί αδυναµίες. Και στην πραγµατικότητα, το συγκε-
κριµένο άρθρο, το οποίο αφορά την Ελλάδα, δηλαδή την πιστο-
ποίηση της πρώτης υποδοχής, δηλαδή ποιος κάνει τον έλεγχο,
ποιος εξετάζει το αίτηµα ασύλου και αναφέρεται στα κράτη πρώ-
της εισόδου, αυτό θεωρούµε –η Ελλάδα θεωρεί, η ελληνική Κυ-
βέρνηση θεωρεί- ότι λειτουργεί όχι ισότιµα µε τα άλλα κράτη και
σε κάθε περίπτωση φέρνει ένα πολύ µεγάλο βάρος στο ελληνικό
κράτος, στην ελληνική πολιτεία, η οποία εκ των πραγµάτων είναι
µία πύλη εισόδου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ζητούµε, λοιπόν, την αναθεώρηση αυτού ακριβώς του άρ-
θρου. Εάν µέσα στα πλαίσια αυτής της συζήτησης υπάρξει και
αναθεώρηση άλλων σηµείων του «Δουβλίνο ΙΙ», στα πλαίσια των
προτάσεων που έρχονται από άλλα κράτη-µέλη, αυτά θα τα συ-
ζητήσουµε. Αλλά προς το παρόν, το αίτηµα της ελληνικής Κυ-
βέρνησης είναι αναθεώρηση του συγκεκριµένου άρθρου και
πάντοτε µέσα στα πλαίσια µιας συνολικής µεταναστευτικής πο-
λιτικής, η οποία θα περιλαµβάνει, όχι µόνο υποστήριξη και στή-
ριξη των ελληνικών συνόρων, αλλά ταυτόχρονα, όπως ανέφερε
και ο κ. Πλεύρης, µία συνολική ευρωπαϊκή πολιτική αντιµετώπι-
σης των µεταναστευτικών ροών, η οποία είναι πολυσύνθετη. Δη-
λαδή, δεν αφορά την οργάνωση και την υποδοχή των
µεταναστών, που έτσι κι αλλιώς θα έρθουν. Το αντίθετο πρέπει
να συµβαίνει: µια συνολική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης
αναπτυξιακού χαρακτήρα, µε ρήτρες δηµοκρατίας βεβαίως, µε
κοινωνικές ρήτρες προς τα κράτη, από τα οποία έρχονται οι µε-
τανάστες, ούτως ώστε να µπορεί εκεί, επί τόπου, να δηµιουργη-
θούν νέες θέσεις εργασίας και ελπίδες για τη ζωή των πολιτών,
για «να µην πάρουν των οµατιών τους», ψάχνοντας να βρουν µια
νέα ελπίδα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Όσον αφορά τη Σύµβαση σχετικά µε τη Μάλτα: Η έρευνα και
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η διάσωση είναι µία πολιτική, η οποία δεν έχει σχέση ούτε µε τον
ιµπεριαλισµό ούτε µε τις γενικότερες γεωστρατηγικές επιδιώ-
ξεις. Η έρευνα και η διάσωση είναι µία υποχρέωση του πολιτι-
σµένου κόσµου, των ισχυρών κρατών, των κρατών που έχουν τη
δυνατότητα, όταν χρειάζεται, όταν κινδυνεύει η ανθρώπινη ζωή,
να επιχειρούν προς αυτή την κατεύθυνση συνεργαζόµενοι.
Επειδή, όµως, κατά τη διάρκεια της εφαρµογής αυτής της πολι-
τικής από διάφορα κράτη υπήρξαν αµφισβητήσεις κυριαρχικών
δικαιωµάτων, όπως ανέφερε ο κ. Καραθανασόπουλος -και υπήρ-
ξαν τέτοιου είδους προβλήµατα- γι’ αυτό το λόγο η Διεθνής Κοι-
νότητα επιµένει και επιχειρεί να δηµιουργήσει συµφωνίες
τέτοιες, µέσα από τις οποίες κατοχυρώνονται τα εθνικά, κυριαρ-
χικά δικαιώµατα του κάθε κράτους και ορίζονται οι επιχειρησια-
κές ζώνες, µέσα στις οποίες το κάθε κράτος θα έχει την
πρωτοβουλία να προστρέξει αµέσως όπου µπορεί για να επέµ-
βει, για τη διάσωση της ανθρώπινης ζωής και µόνο, ούτε για πε-
τρέλαια ούτε για κοιτάσµατα ούτε για οτιδήποτε άλλο.

Γι’ αυτό το λόγο, µε αυτές τις διευκρινήσεις που έδωσα, κύριε
Πρόεδρε, ελπίζω ότι ανεξάρτητα από την ψήφο, την οποία θα
ακούσουµε -όπως ήδη δήλωσαν οι συνάδελφοι Βουλευτές των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης- τουλάχιστον έχουµε επιτύχει µια
γενικότερη σύγκλιση στο πνεύµα και στο σκοπό αυτών των δύο
Συµφωνιών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου των σχεδίων

νόµων του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και θα γίνει η ψή-
φισή τους χωριστά:

«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Μάλτας για συνερ-
γασία στον τοµέα της έρευνας και διάσωσης».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς, το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη: «Κύρωση της Συµ-
φωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης της Μάλτας για συνεργασία στον τοµέα της
έρευνας και διάσωσης» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Μάλτας για συνερ-
γασία στον τοµέα της έρευνας και διάσωσης

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Συµφωνία µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Μάλτας για συνεργα-
σία στον τοµέα της έρευνας και διάσωσης, που υπογράφηκε στη
Βαλέττα, στις 12 Ιανουαρίου 2008, το κείµενο της οποίας σε πρω-
τότυπο στην ελληνική και αγγλική γλώσσα έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυρώνεται
από την ολοκλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 13 παρά-
γραφος 1 αυτής.”

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): «Κύρωση Μνηµονίου
Κατανόησης µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας, εκπροσωπού-
µενης από το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και της Οµο-
σπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας, εκπροσωπούµενης από
το Οµοσπονδιακό Υπουργείο Εσωτερικών, σχετικά µε την ανταλ-
λαγή Αστυνοµικών Συνδέσµων σε θέµατα Ασύλου». 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς, το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη: «Κύρωση Μνηµο-
νίου Κατανόησης µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας,
εκπροσωπούµενης από το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη
και της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας, εκπροσω-
πούµενης από το Οµοσπονδιακό Υπουργείο Εσωτερικών, σχε-
τικά µε την ανταλλαγή αστυνοµικών συνδέσµων σε θέµατα

ασύλου», έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής: 

«Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας, εκπροσωπούµενης από το Υπουργείο Προστασίας
του Πολίτη και της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµα-
νίας, εκπροσωπούµενης από το Οµοσπονδιακό Υπουργείο
Εσωτερικών, σχετικά µε την ανταλλαγή αστυνοµικών συνδέ-
σµων σε θέµατα ασύλου

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το Μνηµόνιο Κατανόησης µεταξύ της Ελληνικής
Δηµοκρατίας, εκπροσωπούµενης από το Υπουργείο Προστασίας
του Πολίτη και της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας,
εκπροσωπούµενης από το Οµοσπονδιακό Υπουργείο Εσωτερι-
κών, σχετικά µε την ανταλλαγή Αστυνοµικών Συνδέσµων σε θέ-
µατα Ασύλου, που υπογράφηκε στο Βερολίνο, την 1η Απριλίου
2010,το κείµενο του οποίου σε πρωτότυπο στην αγγλική και σε
µετάφραση στην ελληνική γλώσσα έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Μνηµονίου που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων της παραγράφου
10 αυτού.”

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ το Σώµα να
εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω
νοµοσχεδίων.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρεσχέθη η ζητη-

θείσα εξουσιοδότηση. 
Επανερχόµεθα στη συζήτηση του σχεδίου νόµου του Υπουρ-

γείου Οικονοµικών: «Τροποποίηση της συνταξιοδοτικής νοµοθε-
σίας του Δηµοσίου - Ρυθµίσεις για την ανάπτυξη και τη
δηµοσιονοµική εξυγίανση – θέµατα αρµοδιότητας Υπουργείων
Οικονοµικών, Πολιτισµού και Τουρισµού και Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης».

Παρακαλείται ο κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπουλος, Βουλευ-
τής Αχαΐας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, να λάβει το
λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Ως γνωστόν, στον πολιτικό στίβο πρώτα κυριαρχούν τα συµ-
φέροντα. Η ιδεολογία χρησιµοποιείται ως άλλοθι. Η ευαισθησία
απουσιάζει, γιατί θεωρείται αδυναµία. Η ειλικρίνεια διώκεται,
διότι δεν συµφέρει. Η ιστορική µνήµη διαγράφεται, όταν θα πρέ-
πει κανείς να αποσιωπήσει δεινά. Το «συγγνώµη» δεν υπάρχει
ποτέ, η ευγένεια είναι τεχνητή, συµβατική και οι πολιτικές σχέ-
σεις σίγουρα είναι σχέσεις εξισορρόπησης των δυνάµεων που
παρεµβαίνουν. 

Επειδή έχω υποστεί –είναι γνωστό σε όλους- µια µεγάλη επί-
θεση και υπέστην πολλά τηλεδικεία, διότι συγκρούστηκα µε τις
επιχειρηµατικές φαµίλιες -εκτός από τις πολιτικές, έχουµε και
επιχειρηµατικές φαµίλιες- σήµερα παίρνω το λόγο και επί προ-
σωπικού και επί της αρχής. 

Κατ’ αρχάς, κοιτάζω στα µάτια τους συναδέλφους Υπουργούς
και Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, εκτός από τον Παναγιώτη Κουρου-
µπλή τον οποίον κοιτάζω στην ψυχή που είναι καθάρια, και λέω:
Έχετε να πείτε τίποτα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Προχωρήστε, κύριε συ-
νάδελφε. Το σωστό ρητορικό ερώτηµα να µην γίνεται πραγµα-
τικό. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Προχωρώ. Έχετε να
πείτε τίποτα; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Σιωπή…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεχίστε, κύριε συνά-

δελφε. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ξαναρωτώ: Έχετε να

πείτε τίποτα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ, κύριε Χρυ-

σανθακόπουλε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Και εδώ θέλω να ξαναρωτήσω: Τι έχετε να πείτε απέναντί µου;

Οφείλω να επιµένω, γιατί είναι θέµα τιµής, πολιτικής τιµής που
µου έδωσε ο λαός να µε επανεκλέξει. Εσείς, όµως, έχετε να πείτε
κάτι; 

Διαπιστώνω, λοιπόν, ότι δεν έχετε να πείτε κάτι και ως εκ τού-
του, οφείλω να µιλήσω εγώ πλέον. Λυπάµαι πολύ για όλους εσάς,
τους ογδόντα Βουλευτές ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας που σας
είχε µισθώσει ο εθνικός προµηθευτής. Λυπάµαι για όλα τα µέσα
ενηµέρωσης που επιτέθηκαν εναντίον µου τότε, γιατί ανήκουν σε
αυτά τα συµφέροντα, στην κοινοπραξία. 

Μάλιστα κάποιοι χθες επινόησαν ότι ψήφισα υπέρ του νόµου
που αφορά τα αυθαίρετα, όταν είπαµε ευθέως ότι τείνουµε προς
το «ΟΧΙ» και επιφυλασσόµεθα, γιατί έτσι κάνουµε πάντα όταν
είναι σε εξέλιξη ένα νοµοσχέδιο ιδιαίτερης σηµασίας και στις
εφηµερίδες γράφτηκε «ΝΑΙ». Αν, λοιπόν, αυτοί αποφάσισαν να

πουν ότι είπα «ΝΑΙ», είµαι υποχρεωµένος να το δεχθώ ή κάποιοι
είναι υποχρεωµένοι να το διορθώσουν; 

Επίσης, όλοι αυτοί που έπεσαν να µε κατακρεουργήσουν,
είπαν ποτέ ότι αποκαταστάθηκα από τον Κώστα Σηµίτη στις 15
Ιουλίου 2003; Ούτε στα ψιλά. Είπαν ποτέ ότι καταδίκασαν τον
Αγιοστρατίτη, τον δικηγόρο, και τον Τριανταφυλλόπουλο στο
Συµβούλιο της Επικρατείας τελεσίδικα; Ποτέ. Έδειξε ποτέ κανείς
την πρότασή του εναρµονισµού µε την Ευρωπαϊκή Κοινότητα, σε
σχέση µε τα παίγνια, την οποία κατέθεσα επισήµως οκτώ ηµέρες
προτού µου γίνει η επίθεση στο Υπουργείο Οικονοµικών –τα πρα-
κτικά της Επιτροπής παιγνίων είναι εδώ- µε τη συνυπογραφή του
κ. Ρεγκούζα; Και τότε µάλιστα ήταν ο κ. Γκατζής και ο κ. Λαφα-
ζάνης στη διακοµµατική που εκπονήσαµε τις απόψεις. Ειπώθηκε
ποτέ τίποτε; Όχι. 

Και τότε, τι νόηµα έχει να είναι κανείς σε αυτό το έδρανο, όπου
έχει διαταχθεί αποσιώπηση; Ξέρετε, κατά βάθος όλοι έχετε κάτι
να πείτε, όλοι όσοι έχετε υπαχθεί σε αυτό το παιχνίδι, όλοι όσοι
έχετε υπηρετήσει αυτό το σύστηµα, όσοι είστε µέρος του συστή-
µατος. Οι ηµέτεροι. Έχετε να πείτε, υπερασπιστήκαµε τα ιδιο-
τελή προσωπικά µας συµφέροντα και τα συµφέροντα των αφε-
ντικών µας. Δεν ξέρω ποιος εισαγγελέας θα σήκωνε το βάρος
µιας τέτοιας υπόθεσης. Το έγκληµα είναι διαρκές και διακοµµα-
τικό. Εµένα, πάντως, κανείς δεν µε κάλεσε ποτέ να µου πει, ακό-
µη και όταν έκανα υποµνήµατα, τι γίνεται, πώς θα ξεµπλοκά-
ρουµε τη χώρα και γιατί η δηµοκρατία θα βάλλεται συνεχώς. Κα-
νείς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Πρέπει να πω ότι είναι από τις σπάνιες φορές που αισθάνοµαι
αυτήν τη µαταιότητα του να είναι κανείς στο Βήµα. Να έχει κάνει
εβδοµήντα πέντε οµιλίες, να µην έχει παίξει ούτε µία γραµµή από
κανένα µέσο ενηµέρωσης, σχεδόν, µία φορά κατ’ εξαίρεση και
όχι σε σχέση µε το περιεχόµενο του πολιτικού λόγου, αλλά το
εάν είναι εγκεκριµένος και εάν υπάρχει η άνωθεν εντολή. Αυτός
είναι κοµµένος.

Ακούστε κάτι, κύριοι: Τα αισθήµατα είναι αµοιβαία. Αυτό που
αισθάνοµαι εγώ για το βρώµικο σύστηµα της απαλλαγής των ευ-
θυνών και των τιµωριών που θα έπρεπε να κάνει µεταξύ τους,
γιατί «θα πρέπει να ξηλωθεί όλο το πουλόβερ», εάν ξεκίναγε από
κάποιον -και επειδή υπήρξα κάποτε άλλοθι- βαράτε εµένα, που
δεν τα πήρα, που δεν είχα καµµία απολαβή από το σύστηµα, που
ήµουν ενάντια στο σύστηµα, που καταφέρθηκα στο σύστηµα και
του χάλασα τα σχέδια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το πιάτο θα παραµείνει κρύο, αλλά θα σερβιριστεί σε όλους

σας, σε όλους όσους οφείλει να σερβιριστεί. Δεν θα είναι ο τε-
λευταίος µου πολιτικός λόγος, αλλά να ξέρετε ένα πράγµα: Για
την τιµή και την αξιοπρέπειά µου -ξεπερνάω τα κοµµατικά πλαί-
σια και δεν χρεώνω στο κόµµα την προσωπική στάση και δεν
οµολογώ ότι είναι ποτέ προς τιµήν του- θα κάνω ό,τι πρέπει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα νιώσω τη θλίψη που θέλετε µέσα µου για εσάς. Εάν

εγώ είµαι επικίνδυνος για το σύστηµα, άρα πρέπει να αποσιω-
πηθώ και εσείς είστε εύχρηστοι για το σύστηµα, άρα πρέπει να
αναδειχθείτε, θα το κρίνει και ο λαός. Αλλά αυτή η αναµέτρηση,
θα έχει βάθος.  

Δεν θέλω να κάνω ζηµιά στο πολιτικό κόµµα µε το οποίο συ-
νεργάζοµαι. Εγώ µπορώ να κατονοµάσω τους επιχειρηµατίες και
να πω πολλά, µε αποδείξεις, αν µου το επιτρέψει η δικαιοσύνη. 

Ευχαριστώ πολύ τον κ. Πρωτόπαπα, που ήρθε στην Αίθουσα.
Κύριε Πρωτόπαπα, Παγκράτι, Δαµάρεως 100, από πάνω γωνία,
Αρίβου και Δαµάρεως, η θεία µου, εκεί που έµενα εγώ, απέναντι
από το δικό σας διαµέρισµα. Πείτε που µένετε τώρα και µετά
πάρτε το λόγο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακό-
πουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ : Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Χρυσανθακόπουλε.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, κ. Χρήστος
Πρωτόπαππας, έχει το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Υπάρχει ένα µεγάλο θέµα τιµής του πολιτικού κόσµου και δεν

νοµίζω ότι ο καθένας µπορεί να µπαίνει στην Αίθουσα και να λέει
ό,τι θέλει, ακόπως, χωρίς στοιχεία, χωρίς αποδείξεις και χωρίς
ονόµατα και να ρίχνει σκιές και να δηµιουργεί σοβαρά προβλή-
µατα και εντυπώσεις σε βάρος του πολιτικού κόσµου της χώρας,
σε βάρος βουλευτών και, εν πάση περιπτώσει,  ανθρώπων, που
ασχολούνται µε την πολιτική. Αν κάποιος είναι διαβρωµένος, αν
κάποιος είναι διεφθαρµένος, αν κάποιος είναι στη διαπλοκή,
οφείλει να κατονοµαστεί και να τιµωρηθεί. 

Απαιτούµε, λοιπόν, από τον κ. Χρυσανθακόπουλο, ο οποίος µί-
λησε για ογδόντα Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρα-
τίας, οι οποίοι µισθοδοτούνται ή, εν πάση περιπτώσει, χρηµατο-
δοτούνται από κάποιους µεγαλοεπιχειρηµατίες, να ονοµάσει
ποιοι είναι, µε ονόµατα και επώνυµα και βεβαίως εν συνεχεία,
αφού τους ονοµάσει, να καταθέσει και στη δικαιοσύνη τα σχετικά
στοιχεία ή να υποστεί τις συνέπειες του νόµου περί συκοφαντι-
κής δυσφήµισης. Σε αντίθετη περίπτωση, όταν πετάς ονόµατα,
αριθµούς και ονόµατα κοµµάτων και δεν προσθέτεις τίποτα
άλλο, ταυτίζεσαι µε την κοινή συκοφαντία. Δεν θέλω να πιστεύω
ότι ο συνάδελφος θα δεχθεί κάτι τέτοιο. Όµως, εκ µέρους του
ΠΑΣΟΚ, δεν είµαστε διατεθειµένοι να δεχθούµε «ούτε µύγα στο
σπαθί µας». Όλοι κρινόµαστε και έχουµε κριθεί. Και ο οµιλών.
Και όταν κάποιος τόλµησε κάτι να αµφισβητήσει, έχει καταδικα-
στεί δύο φορές. 

Καλούµε, λοιπόν, τον κύριο συνάδελφο να δώσει στοιχεία,
ονόµατα και επώνυµα, αλλιώς, απαιτούµε να αποσύρει τη σχετική
αναφορά, τουλάχιστον όσον αφορά τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ,
και εγώ θα έλεγα και τους Βουλευτές όλων των κοµµάτων.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρωτόπαππα.

Ο κ. Χρυσανθακόπουλος έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μεγάλη µου η τιµή

που ο κ. Πρωτόπαπας τα είπε αυτά. Οι σκουληκόµυγες του
ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας και όλοι αυτοί, οι οποίοι κάθονται
στα λερωµένα σπαθιά των δηµίων του ελληνικού λαού, ξέρουν
πολύ καλά τι λέω. Είναι γνωστό στους πάντες στον πόλεµο συµ-
φερόντων, όταν συγκρούεται η µία οµάδα από την άλλη βγαίνει
η «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ»  και καταγγέλλει τους τάδε και παρακα-
ταγγέλλει τους τάδε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ονόµατα, κύριε Πρόεδρε. Τα παι-
γνίδια τελείωσαν. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας παρακαλώ,
κύριε Πρωτόπαπα. Θα πω και τα ονόµατα. 

Θα ξεκινήσετε όλοι σας και θα δεχθείτε το «πόθεν έσχες» και
το άνοιγµα λογαριασµών και των offshore όλων, δίχως καµία πα-
ρεµπόδιση, γιατί τα έχετε συγκαλύψει όλα. Θα ανοίξετε τα τα-
µεία του κόµµατός σας και τους κοµιστές, οι οποίοι κρατούσαν
και ποσοστά και θα κάνετε λογαριασµούς. Γιατί εδώ απαγορεύ-
σατε να έρθουν να καταθέσουν. Θα είστε σαφείς και συγκεκρι-
µένοι, γιατί είστε κατηγορούµενοι στη συνείδηση του ελληνικού
λαού. Δεν είµαι εγώ κατηγορούµενος, που σας ονοµάζω. Και αν
έχετε ευθιξία, προσωπική, θα µου απαντήσετε. Γιατί, όταν εγώ
βαλλόµουν από το σύστηµα και σας ζήτησα, κάνοντας αγωγή
στον ΑΛΦΑ, όταν εµφανιζόταν ως περιφερειακός σταθµός, µου
είπατε «είναι δικός µας άνθρωπος», δεν µου δώσατε τα χαρτιά
της ιδιοκτησίας του σταθµού, δεν µπόρεσα να κάνω το καθήκον
µου ως Βουλευτής, για την υπόληψή µου. Συγκαλύψατε τα
πάντα. Έγιναν δικαστήρια, τα οποία στη συνέχεια αναιρέθηκαν.
Παρενέβη το παραδικαστικό για να αλλάξει η απόφαση µε την κ.
Δαβίου και έγινε δικαστήριο στο οποίο µετά από δεκαοκτώ µήνες
ο εισηγητής δεν έφερε εισήγηση, για να συγκαλύψει την απένα-
ντί µου επίθεση.

Το σύστηµα όλο, το δικό σας, είναι γνωστό. Και έχετε θράσος
να λέτε εδώ πέρα ποιοι; Είστε οι βαρόνοι του συστήµατος, διότι

εµένα σε κανένα από αυτά τα µέσα ενηµέρωσης δεν µου επιτρέ-
πει να εµφανιστώ και ξέρετε γιατί; Μου το έχει πει τιµιότατα ο κ.
Χατζηνικολάου στην τελευταία εκποµπή που βρέθηκα κάποτε
στο MEGA: Εµείς θέλουµε να έρχεσαι, αλλά δεν θα καταφέρεσαι
ποτέ έναντι των αφεντικών µας. Το είπε τιµιότατα ο άνθρωπος,
γιατί έκανε τη δουλειά του. Επίσης, είναι γνωστό εκ µέρους του
συγκροτήµατος απέναντι στο Σηµίτη ότι του έλεγαν: Είναι εµπό-
διο στη σχέση µας ο Χρυσανθακόπουλος. Τα λιβελογραφήµατα
εναντίον µου!

Και σήµερα ξεκίνησα κοιτώντας σας στα µάτια -γιατί εγώ
µπορώ να σας κοιτάω στα µάτια- και ζητώντας σας να ξεκαθαρί-
σετε τη στάση µας απέναντί µου σε αυτό που ψηφίζετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Καταλήξτε, κύριε Χρυ-
σανθακόπουλε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Το 2002 προειδοποί-
ησα ότι θα µας καταδικάσει η Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί καταρ-
γείτε τα τεχνικά. Αφήστε τα τυχερά. Θα πληρώσετε από την
τσέπη σας τα 32.000 που πέφτουν πρόστιµο εις βάρος του ελ-
ληνικού λαού, γιατί ψηφίσατε λάθος νόµο τότε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μια λέξη να πω εγώ,

κύριε Πρωτόπαπα, ως Προεδρείο. 
Κύριε Χρυσανθακόπουλε, από το Προεδρείο, ίσως και από την

παµψηφία των µελών της Εθνικής Αντιπροσωπείας…
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Να µην εκπροσω-

πείτε τους άλλους, κύριε Πρόεδρε. Όταν µιλάτε ως Πρόεδρος,
να εκπροσωπείτε τη γνώµη σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αφήστε. Μην µου υπα-
γορεύετε απολύτως το συλλαβισµό µου. 

Από µένα και υποθέτω την παµψηφία των Βουλευτών, έχει η
προσωπική σας περίπτωση -ιστορικά γνωστή- όλη τη συµπάθειά
µας. 

Σας παρακαλώ και ως παλιός Βουλευτής και ως Πρόεδρος,
µην ρίπτετε ακρίτως µύδρους και λιβέλους κατά πάντων, προπα-
ντός χωρίς να τους επιστηρίζετε. Ισχυρισµοί, χαρακτηρισµοί, λί-
βελοι! Είστε εκτός κοινοβουλευτικής τάξεως, κατά τη γνώµη µου.
Έτσι υποδέχοµαι και τη στάση σας από του Βήµατος και τη δευ-
τερολογία εις απάντηση του κ. Πρωτόπαπα. Αυτά από µένα.

Ορίστε, κύριε Πρωτόπαπα, έχετε το λόγο για δύο λεπτά µόνο,
για να τελειώσει αυτό το θέµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Δεν θα παρακολουθήσω το παρα-
λήρηµα του συναδέλφου, που προφανώς οφείλεται και στην
πίκρα του, δικαιολογηµένη ή µη, από το προσωπικό του πρό-
βληµα και δεν µε αφορά αυτό. 

Εγώ ένα θέλω να πω. Κατάλαβα από τη δευτερολογία του ότι
αυτό το οποίο πέταξε περί ογδόντα Βουλευτών, που µισθοδο-
τούνται από συγκεκριµένο επιχειρηµατία, εκτιµώ ότι το είπε προ-
φανώς, λανθασµένα, προφανώς ήταν κι αυτό «λάσπη στον
ανεµιστήρα» και προφανώς δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγ-
µατικότητα. Εάν έτσι είναι, να συγχωρέσουµε το συνάδελφο και
κατανοήσουµε τα γενικότερα προβλήµατα του προσωπικού του
προβλήµατος, τα οποία έθεσε. 

Αλλιώς -και πάλι ξαναλέω- κανείς δεν έχει δικαίωµα µε αυτόν
τον τρόπο να σπιλώνει τον πολιτικό κόσµο και να επιβαρύνει µια
ήδη βαριά ατµόσφαιρα. Όποιος έχει να δώσει ονόµατα και επώ-
νυµα να τα δώσει. Και θα είµαστε οι πρώτοι που θα ζητήσουµε
από αυτούς που θα κατονοµαστούν επωνύµως. Αλλά θα παίρνει
και την ευθύνη των λόγων του αυτός που τα λέει.

Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορεί κανείς σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα,
στο ναό της δηµοκρατίας, να πετάει λάσπη στον ανεµιστήρα. Κά-
ποιοι θα πρέπει τελικά να καταλάβουν ότι υπάρχει και ανάγκη,
όχι προστασίας του πολιτικού κόσµου, αλλά προστασίας τελικά
της αξιοπρέπειας και της τιµής αυτών που είναι έντιµοι.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρωτόπαπα.

Παρακαλείται ο κ. Εµµανουήλ Κεφαλογιάννης, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, να λάβει το λόγο για
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ένα λεπτό.
Ορίστε, κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε το λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-

δρε.
Κι εγώ προσωπικά βλέπω µε πολύ συµπάθεια τον κύριο συνά-

δελφο του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού σήµερα. Κατανοούµε
το πρόβληµά του. Νοµίζω ότι µετά από τόσα χρόνια αυτό το θέµα
έπρεπε να έχει λήξει και για τον ίδιο. Άλλωστε έχει τύχει και της
επιβεβαίωσης του εκλογικού σώµατος της εκλογικής του περι-
φέρειας και νοµίζω ότι αυτή η πίκρα, την οποία έβγαλε, δεν µπο-
ρεί να στρέφεται κατά του πολιτικού συστήµατος των
συναδέλφων Βουλευτών. 

Με καλύπτει απολύτως η στάση του Προεδρείου. Νοµίζω ότι
ο συνάδελφος σήµερα ήταν εκτός κοινοβουλευτικής τάξης.

Σίγουρα τα λεγόµενά του δεν αφορούν τη Νέα Δηµοκρατία και
είναι θέµατα τα οποία πρέπει να δει µε το πρώην κόµµα του, το
ΠΑΣΟΚ, και το νυν κόµµα του, το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κεφαλογιάννη.
Επανερχόµενοι στον κατάλογο, παρακαλείται η κ. Τσουµάνη-

Σπέντζα να λάβει το λόγο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Ησυχία, παρακαλώ. Προχωρούµε. Ησυχία όλοι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε,

αλλά δεν µπορεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας να λέει: «Δεν φταίµε εµείς, φταίνε οι άλλοι». Δεν είναι
σοβαρά πράγµατα αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ, κύριε Πρω-
τόπαπα.

Ορίστε, κυρία Τσουµάνη-Σπέντζα, έχετε το λόγο.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν εστιάσω στην ουσία των

βασικών θεµάτων που πραγµατεύεται το υπό συζήτηση νοµοσχέ-
διο, θα ήθελα να αναφερθώ στο πολυθεµατικό περιεχόµενό του,
στοιχείο που από µόνο του οδηγεί σε συµπεράσµατα και συνε-
πάγεται ορατούς κινδύνους.

Κατ’ αρχάς, η εσπευσµένη εισαγωγή προς ψήφιση πολλών και
διαφορετικών θεµάτων αποτυπώνει και στο επίπεδο του νοµοθε-
τικού έργου το κόστος της πολύµηνης κυβερνητικής απραξίας,
µιας παθητικής τακτικής, που άφηνε τα ζητήµατα να συσσωρεύ-
ονται και απέβλεπε προφανώς στην κινητοποίηση των εταίρων
µας την ύστατη ώρα. Επιβεβαιώνεται επίσης κάτι που είχα επι-
σηµάνει και στο νοµοσχέδιο για το ΣΕΠΕ και τις ασφαλιστικές
ρυθµίσεις: η προχειρότητα µε την οποία η Κυβέρνηση προχώ-
ρησε στη λεγόµενη µεταρρύθµιση στο ασφαλιστικό τον περα-
σµένο Ιούλιο. Αποτέλεσµα αυτής είναι να περιλαµβάνεται και εδώ
σειρά ρυθµίσεων που διορθώνει παραλείψεις των πρόσφατων
ασφαλιστικών νόµων, επιτείνοντας από την άλλη τον κατακερµα-
τισµό της σχετικής νοµοθεσίας. 

Επιπλέον και κυρίως, η ενσωµάτωση συνταξιοδοτικών διατά-
ξεων σε νοµοσχέδιο που αποσκοπεί στη ρύθµιση άλλων θεµάτων
θέτει και ζήτηµα συνταγµατικής νοµιµότητας και επανερχόµαστε
σε αυτό. Και αυτό, παρά το γεγονός ότι το Ελεγκτικό Συνέδριο
γνωµοδότησε επί αυτοτελούς συνταξιοδοτικού νοµοσχεδίου µε
ιδιαίτερο τίτλο, το οποίο στη συνέχεια όµως εντάχθηκε στο νο-
µοσχέδιο που συζητούµε. 

Αυτοτελές, επίσης, όφειλε να είναι και το τµήµα του νοµοσχε-
δίου για τη ρύθµιση της αγοράς παιγνίων, στο οποίο ούτως ή
άλλως εντοπίζονται σοβαρά ζητήµατα συµβατότητας µε το Κοι-
νοτικό Δίκαιο. Εντοπίζονται, επίσης, αδικαιολόγητοι περιορισµοί
στην ελεύθερη παροχή υπηρεσιών κατά τη διαδικασία αδειοδό-
τησης και στις προϋποθέσεις συµµετοχής στους διαγωνισµούς
του δηµοσίου. Αυτά και άλλα θέµατα, όπως η εξαίρεση των ήδη
εγκατεστηµένων παρόχων από το πεδίο εφαρµογής του νοµο-
σχεδίου και η θεώρηση του δικαιώµατος προαίρεσης του ΟΠΑΠ
ως παράνοµης κρατικής ενίσχυσης, έχει ήδη θέσει στην ελληνική
Κυβέρνηση η αρµόδια Επιτροπή της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ποια
είναι άραγε η απάντηση της Κυβέρνησης στις παρατηρήσεις
αυτές; Γιατί η Κυβέρνηση αγνόησε τη δηµόσια διαβούλευση Επι-
τροπής που είναι ακόµα σε εξέλιξη; 

Οι παραλείψεις, ωστόσο, δεν σταµατούν εδώ και αφήνονται
αναπάντητα και άλλα θέµατα, που σχετίζονται µε τις κοινωνικές
και οικονοµικές επιπτώσεις της ενασχόλησης µε τα τυχερά παί-
γνια, την προστασία των προσωπικών δεδοµένων των παικτών,
την κατανοµή των µηχανηµάτων, τα σηµεία λειτουργίας τους. Θα
έλεγε κανείς ότι η Κυβέρνηση όντως επιδιώκει να καταστήσει ελ-
κυστικότερο τον ΟΠΑΠ στους επίδοξους επενδυτές και σε κάθε
περίπτωση να τους εξασφαλίσει ισχυρό προβάδισµα, που κατ’
ουσίαν ακυρώνει την ουσιαστική απελευθέρωση της αγοράς παι-
γνίων. 

Σε ό,τι αφορά το σκέλος της τουριστικής ανάπτυξης, θεω-
ρούµε ότι, τόσο η δηµιουργία θεσµικού πλαισίου για τις τουρι-
στικές επενδύσεις, όσο και η ρύθµιση της τουριστικής κατοικίας
κινούνται µεν στη σωστή κατεύθυνση ως απαραίτητες συνιστώ-
σες µιας στρατηγικής για την ανάπτυξη του τουρισµού. Μία τέ-
τοια στρατηγική ωστόσο δεν µπορεί παρά να περιλαµβάνει όλα
εκείνα τα σηµεία που τίθενται στο πλαίσιο του εθνικού συµβο-
λαίου για τον τουρισµό, που πρότεινε ο Πρόεδρος της Νέας Δη-
µοκρατίας Αντώνης Σαµαράς, δηλαδή την αποτελεσµατική
προώθηση του τουριστικού µας προϊόντος, την καθιέρωση µει-
ωµένων συντελεστών ΦΠΑ για το σύνολο των τουριστικών υπη-
ρεσιών και όχι µόνο των καταλυµάτων, την ολοκλήρωση του
ειδικού χωροταξικού σχεδίου για τον τουρισµό, την περιστολή
της γραφειοκρατίας για την ταχεία υλοποίηση σχεδίων και δρά-
σεων αναπτυξιακού προσανατολισµού. Έτσι µόνο µπορούµε να
αναβαθµίσουµε το τουριστικό µας προϊόν και να το καταστή-
σουµε ανταγωνιστικότερο, υπό την προϋπόθεση βέβαια πάντα
ότι δεν δηµιουργούνται ζητήµατα του τύπου των ταξί, που εν
προκειµένω θέτουν την Κυβέρνηση ενώπιον πολύ µεγάλων ευ-
θυνών, ακόµα και στο θέµα της επιλογής προσώπων, που έχουν
αυτήν την πολιτική ευθύνη. 

Θέλω να κλείσω τις παρατηρήσεις µου µε κάποιες επισηµάν-
σεις για το σκέλος που αφορά φορολογικά και τελωνειακά ζητή-
µατα. Η πρόβλεψη µιας ακόµα περαίωσης για επιχειρήσεις και
φυσικά πρόσωπα, κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί οµολογία αποτυ-
χίας της Κυβέρνησης στην αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής και
επιτείνει την ανάγκη εκ βάθρων αναδιοργάνωσης του φοροει-
σπρακτικού µηχανισµού. Είναι εκεί που δοκιµαζόµαστε, εκεί που
κρινόµαστε και βέβαια από εκεί προκαλείται η υπέρµετρη επιβά-
ρυνση των µισθωτών και των χαµηλοσυνταξιούχων. Για άλλη µια
φορά, λοιπόν, επιβραβεύονται οι παραβάτες και αποθαρρύνονται
οι συνεπείς φορολογούµενοι, µε αποτέλεσµα να ενθαρρύνεται
ακόµη περισσότερο η φοροδιαφυγή εν αναµονή πάντα κάποιας
νέας ρύθµισης. Αυτό ισχύει και στην περαίωση για τους ιδιοκτή-
τες σκαφών αναψυχής.

Ζήτηµα προστασίας των προσωπικών δεδοµένων εγείρει και ο
έλεγχος και εντοπισµός περιουσιακών στοιχείων φορολογουµέ-
νων από ιδιώτες, δικηγόρους, δικηγορικά γραφεία, ελεγκτικές
εταιρίες, ενώ  θετική είναι η ρύθµιση των βεβαιωµένων οφειλών
προς το δηµόσιο των ΟΤΑ, των επιχειρήσεων και νοµικών προ-
σώπων, που υπάγονται σ’ αυτούς. 

Τέλος, ζήτηµα τίθεται και όσον αφορά το άρθρο 24, που
αφορά τη δυνατότητα των ιδιωτών να ανοίγουν πολυιατρεία,
πράγµα που µπορεί να οδηγήσει σε στρέβλωση ανταγωνισµού
και αγγίζει ζητήµατα στο πλαίσιο της δεοντολογίας του ιατρικού
επαγγέλµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι µε την παρούσα
νοµοθετική πρωτοβουλία υπάρχει κίνδυνος µιας εσπευσµένης
αξιολόγησης διατάξεων για κρίσιµα ζητήµατα, κυρίως σχετικά µε
την τουριστική ανάπτυξη, τη φορολογική πολιτική και την αγορά
παιγνίων. Μέσα σε ένα ασφυκτικό χρονικό πλαίσιο επιχειρείται η
διευθέτηση χρόνιων και καίριων ζητηµάτων, διευθέτηση που σε
ορισµένες περιπτώσεις είναι αντισυνταγµατική και αντίθετη µε
την κοινοτική νοµοθεσία και ενδέχεται, όπως στο θέµα της αγο-
ράς παιγνίων, να σηµάνει νέα παραποµπή και καταδίκη της
χώρας, χωρίς από την άλλη να επιτυγχάνεται η επιδίωξη του νο-
µοθέτη.

Για όλους αυτούς τους λόγους, καταψηφίζουµε επί της αρχής
το παρόν νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
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Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα, Βουλευτή Επικρατείας της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Το λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας, κ.
Κουρουµπλής.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, όταν µοιράζεις προνόµια και διαπράξεις ένα

λάθος, µπορείς να πλήξεις την έννοια του δικαίου. Όταν µοιρά-
ζεις όµως θυσίες και διαπράττεις αδικίες, τότε είναι βέβαιο ότι
σκοτώνεις το αίσθηµα του δικαίου. Μπροστά, λοιπόν, σ’ αυτό το
δίλληµα βρίσκεται η σηµερινή πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Οικονοµικών, η οποία καλείται, εξαντλώντας όλα τα περιθώρια
πολιτικού κεφαλαίου που έχει µείνει σ’ αυτή την Κυβέρνηση, να
συγκρουστεί µε κυρίαρχα ζητήµατα, που συνδέονται µε την
αντοχή και την υποµονή της κοινωνίας, δηλαδή να περιορίσει την
κοινωνική αδικία, συγκρουόµενη µε τη φοροδιαφυγή και τη φο-
ροκλοπή, που πραγµατικά καταδυναστεύει τον ελληνικό λαό και
να συµβάλει στην οργάνωση της κοινωνικής άµυνας της κοινω-
νίας, η οποία βιώνει το µαρτύριο του κοινωνικού αποκλεισµού,
της νέας φτώχειας, της εξαθλίωσης και της κοινωνικής αποστα-
θεροποίησης.

Καλείται, λοιπόν, η Κυβέρνηση και η σηµερινή πολιτική ηγεσία
να µας πει, όπως δεσµεύθηκε ο Πρωθυπουργός, σε πόσο χρόνο
θα ενηµερώσει τον ελληνικό λαό δια του Κοινοβουλίου ποιοι είναι
αυτοί που έβγαλαν τα χρήµατα στο εξωτερικό, ποια είναι τα ονό-
µατά τους και βεβαίως αν έχει ελεγχθεί το «πόθεν έσχες» αυτών
των  χρηµάτων.

Ένα δεύτερο ζήτηµα που τίθεται, κύριε Πρόεδρε και το οποίο
περιµένει ο ελληνικός λαός -γιατί είναι δέσµευση της προκατό-
χου της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Οικονοµικών- είναι
ότι θα είχαν δοθεί τα ονόµατα των φτωχών νεοελλήνων, των
οποίων ήθελε η Κυβέρνηση να διαγράψει τα 24.000.000.000
ευρώ. Και βεβαίως, θα πρότεινα στην Κυβέρνηση και στην πολι-
τική ηγεσία του Υπουργείου να εξετάσει την περίπτωση ανάθε-
σης της υπόθεσης αυτής σε εταιρία του εξωτερικού «HANK
FACTORY», ώστε µε πιο εύκολο και αποτελεσµατικό τρόπο να
διερευνηθεί αν πραγµατικά αυτοί οι «φτωχοί» Έλληνες των
24.000.000.000, είναι πραγµατικά φτωχοί.

Είναι µία σειρά ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τη φοροδια-
φυγή. Πρέπει να µας πει η Κυβέρνηση γιατί από το 2002 µέχρι
σήµερα, η περίφηµη εταιρεία που έχει αναλάβει την ευθύνη του
αεροδροµίου, η «HOCHTIEF», δεν έχει πληρώσει 500.000.000
ευρώ και η υπόθεση µε κάποιο τρόπο σέρνεται στα δικαστήρια.
Είναι οι Γερµανοί, οι φίλοι µας, βλέπετε, που κατηγορούν τον ελ-
ληνικό λαό ότι είναι λαός διεφθαρµένος, τεµπέλης και άλλα που
έχουµε ακούσει µέχρι σήµερα. 

Πρέπει, λοιπόν, τα ζητήµατα της φοροδιαφυγής να αντιµετω-
πιστούν µε αποτελεσµατικό τρόπο, για να µπορέσουµε να πούµε
στην κοινωνία ότι δικαίως θα πρέπει να περιµένει και να κάνει
υποµονή κάτω από τις συνθήκες που βρίσκεται.

Κύριε Πρόεδρε, το τραπεζικό σύστηµα πρέπει επιτέλους να
καταλάβει ότι η Κυβέρνηση σ’ αυτό τον τόπο είναι η εκλεγµένη
Κυβέρνηση. Γι’ αυτό θα πρέπει η Κυβέρνηση να προχωρήσει
απνευστί σε προγραµµατικά σύµφωνα ρευστότητας, ανάλογα µε
τις εγγυήσεις που έχει πάρει η κάθε τράπεζα και µε βάση τις ανά-
γκες κάθε περιφέρειας, για να υπάρξει µια ισόρροπη ανάπτυξη
για κατανοµή των δυνατοτήτων σ’ ολόκληρη την περιφέρεια και
όχι να συγκεντρώνονται όλες οι δυνατότητες στο «Αθηναϊκό κρά-
τος».

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, οι εργαζόµενοι σήµερα αντιµετωπί-
ζουν τα προβλήµατα που όλοι ξέρουµε. Θα πρέπει, λοιπόν, για
όσους έχουν στεγαστικά δάνεια στις τράπεζες να υπάρξει µία δι-
ευκόλυνση, γιατί είναι γνωστό ότι υπήρξε περικοπή µισθών και
συντάξεων. Ως εκ τούτου, λοιπόν, πρέπει να υπάρξει µία διευκό-
λυνση στις δόσεις των δανείων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο είναι
ένα πολυνοµοσχέδιο που αγγίζει πάρα πολλά ζητήµατα. Σε ό,τι
αφορά τα τουριστικά ακίνητα θα πρέπει να εξεταστεί µήπως πρέ-
πει να ανέβει ο συντελεστής, διότι βεβαίως πρέπει να προστα-
τευθεί και να είναι άµεση η φροντίδα για την προστασία του
περιβάλλοντος, αλλά από τη στιγµή που ανοίγουµε αυτή την
υπόθεση, πρέπει να υπάρξει και πρόκληση ενδιαφέροντος των

επενδυτών.
Στα συνταξιοδοτικά ζητήµατα έχουµε αρκετά θετικές διατά-

ξεις, που επιλύουν ζητήµατα που αφορούν διάφορες οµάδες.
Αφορούν και ανθρώπους µε ειδικές ανάγκες. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας παρακαλέσω να εξετάσετε
και την περίπτωση του άρθρου 8 παράγραφος 9.2, να µην συνυ-
πολογίζονται τα επιδόµατα απολύτου αναπηρίας και ανικανότη-
τας των τυφλών και των παραπληγικών και τετραπληγικών, που
είναι οι πιο βαριές αναπηρίες, διότι είναι επιδόµατα που χρησι-
µοποιούνται για την κάλυψη των αναγκών, που γεννά η αναπηρία.
Υπάρχουν αιτήµατα των σχετικών φορέων.

Κύριε Πρόεδρε, έρχοµαι στο άρθρο 19, που αφορά τις ρυθµί-
σεις για τους περίφηµους «σκαφάτους». Ήθελα να ρωτήσω την
Κυβέρνηση αν επιτέλους έχει µηχανογραφηθεί –και γιατί καθυ-
στερεί µέχρι σήµερα- η ΔΟΥ των γιοτ. Γιατί οι πληροφορίες που
έχω είναι ότι µέχρι σήµερα είναι µη µηχανογραφηµένη και γεννι-
ούνται συγκεκριµένα ερωτήµατα. 

Βεβαίως, πρέπει να σας πω ότι διαφωνώ µε τη ρύθµιση του
άρθρου 19, διότι έρχεται η ρύθµιση αυτή να νοµιµοποιήσει πα-
ρανοµίες που συντελούνται από συγκεκριµένους επιχειρηµατίες.
Δεν µιλάµε για τους φτωχούς της Ελλάδος.

Είναι γνωστή η κατάσταση του στελεχιακού δυναµικού του
Υπουργείου Οικονοµικών και η αδυναµία του φοροεισπρακτικού
µηχανισµού να επιτελέσει οργανωµένα και αποτελεσµατικά το
ρόλο του. Νοµίζω ότι θα πρέπει να εξαντλήσετε όλα τα περιθώ-
ρια και να προσλάβετε τους διορισµένους µε το ΑΣΕΠ του 2008.
Είναι πεντακόσιοι πενήντα επιστήµονες, που νοµίζω ότι η ικανό-
τητά τους θα αιµοδοτήσει το στελεχιακό δυναµικό του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το ζήτηµα των παιγνίων. Ήµουν
από εκείνους τους Βουλευτές που είχαν πρωτοστατήσει το 2002
στο να ψηφιστεί ο νόµος για να απαγορευτούν τα παίγνια. Η αδυ-
ναµία, όµως, ενός πολιτικού συστήµατος, ενός ανύπαρκτου, διά-
τρητου, αναξιόπιστου ελεγκτικού µηχανισµού σ’ όλους τους
τοµείς της δηµόσιας ζωής, όπως και σ’ αυτόν, έχει δηµιουργήσει
µία τραγική εικόνα σε ό,τι αφορά τη λειτουργία αυτού του
χώρου. 

Όµως, κύριε Πρόεδρε, δεν σταµατάει εκεί η αδυναµία αυτού
του πολιτικού συστήµατος. Το 2004 ψηφίστηκε ο ν. 329, που προ-
έβλεπε τη λειτουργία θεσµών για την απαγόρευση του παράνο-
µου ιντερνετικού στοιχήµατος. Πάνω από 4,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ παίζονται το χρόνο σε παράνοµο στοίχηµα  και κάνουν όλοι
πως δεν βλέπουν. Δεν βλέπει το πολιτικό σύστηµα, δεν βλέπουν
οι φοροεισπρακτικοί µηχανισµοί, δεν βλέπουν οι εισαγγελείς,
όταν είναι γνωστές οι εταιρείες που έχουν την ευθύνη για τη λει-
τουργία του παράνοµου ιντερνετικού στοιχήµατος, όταν ο παί-
κτης για να παίξει πρέπει να έχει κάρτα στην τράπεζα κι όταν οι
τράπεζες γνωρίζουν ποιοι παίζουν και µε ποιους παίζουν. 

Παρά ταύτα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θέλω να ρω-
τήσω το εξής: Είναι αθώα η αδιαφορία όλων των πολιτικών προ-
σώπων που είχαν την ευθύνη στα συναρµόδια Υπουργεία όλα
αυτά τα χρόνια; Είναι αθώα η στάση των εισαγγελέων; Πού είναι
οι εισαγγελείς οι οποίοι παρεµβαίνουν πολύ εύκολα σε ζητήµατα
δεύτερης και τρίτης σηµασίας, όταν αυτή τη στιγµή το κράτος
έχει χάσει δισεκατοµµύρια ευρώ απ’ αυτήν την απαράδεκτη,
προκλητική, καγχάζουσα φοροκλοπή και φοροδιαφυγή; Ποιους
εξυπηρετούσε αυτή η στάση και των συγκεκριµένων πολιτικών
που υπηρέτησαν στις συγκεκριµένες θέσεις και του φοροεισπρα-
κτικού µηχανισµού αλλά και των εισαγγελέων; 

Είναι ζητήµατα για τα οποία είµαστε όλοι υπόλογοι απέναντι
στον ελληνικό λαό. Κι επειδή δεν µπορεί να είµαστε υπόλογοι
συλλήβδην, οφείλουµε να ζητήσουµε συγκεκριµένες εξηγήσεις
από συγκεκριµένα πρόσωπα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουρουµπλή. 
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Πέλλης της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Γεώργιος Καρασµάνης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια περίοδο δεινής οικονο-

µικής κρίσης, που θα έπρεπε να καλλιεργείται ένα κλίµα σταθε-
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ρότητας και αισιοδοξίας, η Κυβέρνηση έρχεται µε ένα πολυνο-
µοσχέδιο-ποταµό, χωρίς αρχή και τέλος, χωρίς λογική και συνά-
φεια στα θέµατα, τα οποία πραγµατεύεται και ακυρώνει κάθε
προσπάθεια προοπτικής και ανάπτυξης. Ποιες προοπτικές και
ποιες ελπίδες ανάκαµψης µπορεί να έχει µια χώρα, όταν ούτε ο
επιχειρηµατίας ούτε ο εργαζόµενος ούτε ο αυτοαπασχολούµε-
νος γνωρίζει τι µπορεί να ξηµερώσει η επόµενη µέρα κι όταν αλ-
λάζουν όλα διαρκώς, δηλαδή το φορολογικό πλαίσιο, οι κανόνες
της οικονοµικής δραστηριότητας, οι µισθοί, οι συντάξεις και τα
επιδόµατα ακόµη και των ατόµων µε ειδικές ανάγκες και των πο-
λύτεκνων οικογενειών; Τα πάντα αλλάζουν. Αβεβαιότητα για
όλους!

Γίνοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιο συγκεκριµένος. Κα-
ταργείτε, κύριοι της Κυβέρνησης, το 40% της επιδότησης των
εργαζοµένων για την αγορά ή την ανέγερση πρώτης κατοικίας,
ένα κίνητρο που έχει δοθεί εδώ και πολλά χρόνια, για να κρατή-
σει ζωντανές τις προβληµατικές και παραµεθόριες περιοχές.
Αυτό σας πείραξε; Αυτό σας «µάρανε», κύριοι της Κυβέρνησης;
Αυτό είναι το δηµοσιονοµικό πρόβληµα της Ελλάδας; Και θα το
λύσετε µε αυτήν τη διάταξη; 

Θέλετε να ερηµώσετε εντελώς τις ήδη εγκαταλελειµµένες
προβληµατικές, παραµεθόριες περιοχές της πατρίδας µας; Λέτε
ότι εξέλιπαν οι λόγοι για την κατάργηση του χαρακτηρισµού µιας
περιοχής ως προβληµατικής. Δηλαδή δεν εξέλιπαν οι λόγοι για
τους οποίους ένας υπάλληλος κρατείται όµηρος για δέκα χρόνια
σ’ αυτήν την προβληµατική περιοχή; Γιατί δεν το αλλάζετε αυτό;
Γιατί δεν το καταργείτε; Δηλαδή εξέλιπαν οι λόγοι για την Πέλλα,
που µόλις πριν από τέσσερα χρόνια χαρακτηρίστηκε «παραµε-
θόριος και προβληµατικός νοµός»; Δεν είναι ο λόγος που η φθί-
νουσα πορεία του δικού µου νοµού είχε ως συνέπεια τη µείωση
των βουλευτικών εδρών από πέντε σε τέσσερις; Δηλαδή µέσα σε
τέσσερα χρόνια ο νοµός µου έχει ανοδική πορεία και δεν το
έχουµε πάρει χαµπάρι, δεν το έχουµε καταλάβει ούτε εγώ ούτε
οι συντοπίτες µου; Πάλι καλά που το κατέγραψε η τελευταία
απογραφή, που λέει ότι έχουµε πάλι µείωση πληθυσµού. 

Πάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ’ ένα άλλο θέµα που
αποδεικνύει επίσης ότι η Κυβέρνηση νοµοθετεί µε προχειρότητα.
Είναι το θέµα της συγχώνευσης οργανισµών και ειδικότερα ορ-
γανισµών εποπτευόµενων από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων. Είναι λυπηρό το ότι η Κυβέρνηση δεν έχει
επίγνωση των σύγχρονων συνθηκών και συνεπώς δεν µπορεί να
ανταποκριθεί στις προκλήσεις των καιρών για την αγροτοκτηνο-
τροφική µας οικονοµία. Άγνοια, προχειρότητα, ερασιτεχνισµό και
απουσία στόχευσης στις σύγχρονες ανάγκες της ελληνικής γε-
ωργίας καταδεικνύει η εισήγηση του Υπουργού Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων στο Υπουργικό Συµβούλιο για κατάργηση
και συγχώνευση σ’ έναν οργανισµό των τεσσάρων εποπτευόµε-
νων από το Υπουργείο Οργανισµών, δηλαδή του ΕΘΙΑΓΕ, του
ΟΓΕΕΚΑ - «ΔΗΜΗΤΡΑ», του ΟΠΕΓΕΠ και του ΕΛΟΓΑΚ. 

Είναι µια κίνηση που µόνο υπό το πρίσµα του άγχους που δια-
κατέχει την Κυβέρνηση να εµφανίσει έργο έναντι των δανειστών
της χώρας, µπορεί να δωθεί, καθώς πρόκειται περί τεσσάρων
οργανισµών µε εντελώς ξεχωριστά αντικείµενα, όπως έρευνα,
εκπαίδευση, πιστοποίηση, γάλα, κρέας, διαφορετικούς προορι-
σµούς και στοχεύσεις και άλλους διακριτικούς ρόλους, ο  καθέ-
νας στην υποστήριξη της ανάπτυξης της ελληνικής αγροτικής
παραγωγής. 

Χωρίς να ερωτηθεί κανένας ενδιαφερόµενος, διοικήσεις, ερ-
γαζόµενοι στους οργανισµούς, αγροτικοί φορείς, πανεπιστη-
µιακή κοινότητα και άλλοι, η ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µαζί µε την ηγεσία του Υπουργείου Οι-
κονοµικών, προχωρούν στη δηµιουργία ενός οργανωτικού
εκτρώµατος -αλλοιώνοντας τον ερευνητικό χαρακτήρα του
ΕΘΙΑΓΕ, τις εκπαιδευτικές δυνατότητες του ΟΓΕΕΚΑ «ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ», την πιστοποίηση της ποιότητας από των αγροτικών προϊ-
όντων από τον ΟΠΕΓΕΠ- και ενσωµατώνει µαζί τους ένα καθαρά
αυτοδύναµο, αυτοχρηµατοδοτούµενο οργανισµό τον ΕΛΟΓΑΚ,
που λειτουργεί µόνο από τις εισφορές κτηνοτρόφων και διακινη-
τών γάλακτος και κρέατος, που στοχεύει στον έλεγχο και τη δια-
σφάλιση των εγχώριων ζωικών προϊόντων από φαινόµενα
παράνοµων ελληνοποιήσεων.

Ο ΕΛΟΓΑΚ, κύριε Υπουργέ, δεν επιβαρύνει µε κανένα ευρώ
τον κρατικό προϋπολογισµό και δεν µπορώ να καταλάβω, γιατί
τον ενσωµατώνετε σε αυτόν τον οργανισµό «έκτρωµα». Και αυτό
χωρίς να διασφαλίζεται ο ρόλος και ο προσανατολισµός των υπό
συγχώνευση οργανισµών σε ένα νέο νοµικό πρόσωπο και δίχως
να προσδιορίζονται επακριβώς τα όποια οφέλη που θα προκύ-
ψουν από την κίνηση αυτή για τον Έλληνα αγρότη και όλους όσοι
δραστηριοποιούνται επαγγελµατικά στο χώρο της πρωτογενούς
παραγωγής. 

Η Νέα Δηµοκρατία αντιλαµβανόµενη τη σπουδαιότητα και τη
συµβολή του ΕΘΙΑΓΕ στην εφαρµοσµένη έρευνα για την ελλη-
νική γεωργία είχε προχωρήσει στη σύνταξη νοµοσχεδίου για την
αναδιάρθρωση και αναβάθµιση του, το οποίο µεταξύ των άλλων
προέβλεπε την ίδρυση σε όλη τη χώρα ενός κέντρου ζωικής πα-
ραγωγής µε έδρα τα Γιαννιτσά. Και ο λόγος είναι ότι στα Γιαννι-
τσά  λειτουργεί το ινστιτούτο κτηνοτροφίας µε επιτυχή παρουσία
εδώ και πολλές δεκαετίες. Και µάλιστα κάθε χρόνο συνεισφέρει
στο κεντρικό ταµείο του κεντρικού οργανισµού, πάνω από
700.000 ευρώ. 

Αντί, λοιπόν, η Κυβέρνηση να αξιοποιήσει τη νοµοθετική  αυτή
πρωτοβουλία, προτιµά µε προχειρότητα και ερασιτεχνισµό να
τσουβαλιάσει τους τέσσερεις οργανισµούς σε ένα ακαθόριστο
οργανωτικό και λειτουργικό σχήµα, αγνοώντας τις ανάγκες που
οδήγησαν στη δηµιουργία τους, και προσφέροντας µε τον τρόπο
αυτό, τις χειρότερες υπηρεσίες στο νέο Έλληνα αγρότη, αφού
δεν αντιλαµβάνεται ότι άλλο πράγµα είναι ο περιορισµός ενός
σπάταλου, δηµόσιου τοµέα και άλλο πράγµα η κατεδάφιση υπη-
ρεσιών και οργανισµών που συµβάλλουν στην ανάπτυξη. 

Τα πραγµατικά καθηµερινά, αλλά και τα χρόνια διαρθρωτικά
προβλήµατα της ελληνικής κτηνοτροφίας και γεωργίας, δεν λύ-
νονται µε συγχωνεύσεις. Η ανάπτυξη δεν µπορεί να γίνει στα µε-
γάλα αστικά κέντρα, µακριά από την περιφέρεια, µακριά από τον
αγρότη και από τον κτηνοτρόφο. Εύλογα, λοιπόν, αναρωτιέται
κάποιος τι δουλειά έχει η φυτική και µάλιστα η κτηνοτροφική
έρευνα στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη. Ο σχεδιασµός, η δοµή
και η λειτουργία της αγροτικής έρευνας είναι ένα πολύ σοβαρό
και σηµαντικό γεγονός, το οποίο θα έπρεπε, τουλάχιστον για τα
επόµενα δεκαπέντε- είκοσι χρόνια,  να βοηθήσει µε τον πιο απο-
τελεσµατικό τρόπο την ανάπτυξη της αγροτικής µας παραγωγής
και τη διαφύλαξη της ελληνικής κτηνοτροφίας από τον αφανι-
σµό.

Το κυβερνητικό πολυνοµοσχέδιο, τσουνάµι όπως χαρακτηρί-
ζεται, έρχεται σήµερα να ακυρώσει στην πράξη ό,τι σωστό έχει
γίνει ως τώρα σε αυτόν  τον τοµέα. Είναι αυτονόητο, το είπε άλ-
λωστε και ο εισηγητής µας, ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί να
δώσει θετική ψήφο σε αυτό το πολυνοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Γεώργιο Καρασµάνη.

Παρακαλείται ο κ. Δηµήτριος Κουσελάς Βουλευτής Μεσσηνίας
του ΠΑΣΟΚ να λάβει το λόγο.  

Ορίστε, κύριε Κουσελά, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πολυνοµοσχέδιο που συζη-

τάµε σήµερα, έρχεται σε µια χρονική στιγµή που η ζοφερή πραγ-
µατικότητα που παραλάβαµε, σχετικά µε ένα υπέρογκο δηµόσιο
χρέος, έχει αλλάξει. 

Οι θυσίες και η ισχυρή θέληση του ελληνικού λαού να αντιµε-
τωπιστεί αποτελεσµατικά η κρίση, αλλά και οι µάχες που έδωσαν
ο Πρωθυπουργός, το οικονοµικό επιτελείο, η Κυβέρνηση στο σύ-
νολο της, έφεραν αποτελέσµατα. 

Επιτέλους η ηγεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης έπραξε αυτό
που όφειλε να κάνει εδώ και δύο τουλάχιστον χρόνια. Με τις απο-
φάσεις της Συνόδου Κορυφής διασφαλίζεται η βιωσιµότητα του
δηµόσιου χρέους, αλλά και η βιώσιµη πορεία της χώρας µας το
επόµενο χρονικό διάστηµα. Μειώνεται σηµαντικά το βάρος εξυ-
πηρέτησης αυτού του χρέους για την ελληνική οικογένεια. 

Επίσης, το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα βγαίνει ενισχυµένο –
ίσως το πιο ασφαλές σε ευρωπαϊκό επίπεδο- και δίνεται µια
ισχυρή ώθηση για την ανάπτυξη και την αναθέρµανση της ελλη-
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νικής οικονοµίας µέσα από το λεγόµενο «νέο σχέδιο Μάρσαλ».
Με το πολυνοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, επιχειρείται ου-

σιαστικά να κερδίσουµε πολύτιµο χρόνο, να κερδίσουµε –αν θέ-
λετε- το χαµένο έδαφος για αλλαγές που οφείλαµε να κάνουµε
εδώ και µια τουλάχιστον δεκαετία, να επιτύχουµε τους δηµοσιο-
νοµικούς µας στόχους, να αξιοποιήσουµε σηµαντικά εργαλεία
που διαθέτουµε στον τουρισµό µας, που όλοι λέµε ότι είναι η
βαριά µας βιοµηχανία. 

Επιτέλους, όµως, σε αυτόν τον κρίσιµο τοµέα θα πρέπει να
συµφωνήσουµε τι δράσεις, τι σχέδια και τι πρωτοβουλίες πρέπει
να αναπτύσσουµε κάθε φορά και από την άλλη πλευρά, τι πρέπει
να αποφεύγουµε. Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι η Κυβέρνηση πρέ-
πει να αναλάβει µια ουσιαστική πρωτοβουλία σε µια τέτοια κα-
τεύθυνση, προκειµένου να υπάρξει όντως µια εθνική συµφωνία
για το παρόν και το µέλλον του τουρισµού. 

Με το πολυνοµοσχέδιο παρεµβαίνουµε σε µια αγορά ψυχαγω-
γικών, τεχνικών και τυχερών παιχνιδιών, που λειτουργεί ανεξέλε-
γκτα µέχρι σήµερα µε αρνητικές συνέπειες για την κοινωνία, από
τη µια πλευρά, αλλά και για τα δηµόσια έσοδα από την άλλη. Αυ-
ξάνουµε τα έσοδα του προϋπολογισµού µε φορολογικές ρυθµί-
σεις, που δεν αφορούν στην επιβολή νέων φόρων, αλλά
διευκολύνουν τους φορολογούµενους να ανταποκριθούν στις
φορολογικές τους υποχρεώσεις. 

Τέλος, επιχειρούµε να αναδιατάξουµε το κράτος και αυτό πι-
στεύω ότι πρέπει να είναι µια κεντρική πολιτική για το επόµενο
χρονικό διάστηµα, ένα κράτος το οποίο πρέπει να γίνει µικρό-
τερο από το σηµερινό, πιο ευέλικτο, πιο αποτελεσµατικό, ένα
κράτος που επιτέλους δεν θα παράγει χρέη, αλλά αποτελεσµα-
τικές υπηρεσίες, κανόνες και ρυθµίσεις που έχει ανάγκη η κοι-
νωνία και οι Έλληνες πολίτες.

Αυτοί, λοιπόν, είναι οι βασικοί στόχοι αυτού του πολυνοµοσχε-
δίου, οι οποίοι εξυπηρετούνται µέσα από ρυθµίσεις, που αφενός
προασπίζουν το δηµόσιο συµφέρον και αφετέρου δηµιουργούν
όρους και προϋποθέσεις για την ανάπτυξη. 

Για παράδειγµα, η προσθήκη του θεσµού των σύνθετων του-
ριστικών καταλυµάτων, σε συνδυασµό µε τις περιοχές ολοκλη-
ρωµένης τουριστικής ανάπτυξης, µε συγκεκριµένες βέβαια
προδιαγραφές όρους και προϋποθέσεις, προκειµένου να µην
επαναληφθούν λαθεµένες επιλογές που έγιναν για την τουρι-
στική ανάπτυξη στην Πορτογαλία ή στην Ισπανία, θα έχει σαν
αποτέλεσµα την προσέλκυση σηµαντικών επενδύσεων, που θα
τονώσουν τον τουρισµό ποιότητας που αναζητούµε, τον κατα-
σκευαστικό κλάδο, την αγορά, την απασχόληση και τέλος την πε-
ριφερειακή ανάπτυξη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Στη Μεσσηνία µε την ΠΟΤΑ που δηµιουργήθηκε µε ένα ανά-
λογο θεσµικό πλαίσιο πριν από κάποια χρόνια, άµεσα ή έµµεσα,
δηµιουργήθηκαν πάνω από χίλιες πεντακόσιες θέσεις εργασίας,
στηρίχθηκαν τα τοπικά προϊόντα ποιότητας και η παραδοσιακή
µεσογειακή διατροφή.

Σε ό,τι αφορά το φορολογικό µέρος του νοµοσχεδίου, δεν τί-
θεται θέµα –όπως είπαν ορισµένοι συνάδελφοι- νέας περαίωσης,
αλλά ένταξη στο θεσµικό πλαίσιο της περαίωσης του ν. 3888/10
όσων επιχειρήσεων ή επιτηδευµατιών δεν µπόρεσαν να εντα-
χθούν, αλλά και ορισµένων που είχαν αποκλειστεί από αυτό.

Είναι θετικό το ότι εντάσσονται και οι αγροτικοί συνεταιρισµοί
και µάλιστα, µε ευνοϊκούς όρους, γιατί όντως πολλοί από αυτούς
είναι υγιείς, αλλά αντιµετωπίζουν συγκυριακά πολύ µεγάλα προ-
βλήµατα.

Όλοι αυτοί οι επιτηδευµατίες και οι επιχειρήσεις είχε προγραµ-
µατιστεί να ελεγχθούν µε κριτήρια κινδύνου και γρήγορες διαδι-
κασίες. Κρίθηκε, όµως, σκόπιµο το βάρος των ελεγκτικών και
εισπρακτικών µηχανισµών να πέσει κυρίως στα ληξιπρόθεσµα
χρέη, ιδιαίτερα στους µεγαλοοφειλέτες.

Γνωστοποιήθηκε ήδη και γνωρίζουµε σήµερα ότι δέκα χιλιάδες
φορολογούµενοι οφείλουν 37 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ τα υπό-
λοιπα 4 δισεκατοµµύρια µέχρι τα 41 δισεκατοµµύρια που είναι
τα ληξιπρόθεσµα, τα οφείλουν οκτακόσιες ενενήντα χιλιάδες φο-
ρολογούµενοι.

Θα ήταν λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πολύ χρήσιµο να ξέρει ο ελ-

ληνικός λαός ποιοι είναι αυτοί οι δέκα χιλιάδες «µεγαλοµπατα-
χτζήδες», από τους οποίους θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι οι πε-
ρίπου τέσσερις χιλιάδες οφείλουν ο καθένας πάνω από 1
εκατοµµύριο ευρώ. 

Επίσης πρέπει να υλοποιηθούν τα µέτρα που έχουν εξαγγελθεί
από το οικονοµικό επιτελείο και που ήδη έχουν προετοιµαστεί,
σχετικά µε όσους αυτήν την κρίσιµη περίοδο για τη χώρα έβγα-
λαν παράνοµα χρήµατα σε τράπεζες του εξωτερικού.

Σε ό,τι αφορά την αγορά ψυχαγωγικών, τεχνικών και τυχερών
παιχνιδιών. Παρά το υπέρογκο πρόστιµο που πληρώνει καθηµε-
ρινά η χώρα µας και είναι της τάξης των 31.536 ευρώ στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, η κατάσταση εξακολουθεί να είναι ανεξέλεγκτη.
Κυκλώµατα από τη µια πλευρά, αετονύχηδες από την άλλη, λυ-
µαίνονται αυτήν την αγορά, χωρίς κανόνες, όρια, φραγµούς και
χωρίς, βέβαια, υποχρεώσεις προς το δηµόσιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Τι εισηγούνται, λοιπόν, όσοι κριτικάρουν την παρέµβαση την

οποία επιχειρούµε να κάνουµε µέσα απ’ αυτό το πολυνοµοσχέδιο
σ’ αυτήν την αγορά; Να αφήσουµε έτσι αυτή την κατάσταση που
είναι σε βάρος όχι µόνο του δηµοσίου αλλά και της νέας γενιάς;

Με τις τροποποιήσεις που επέφερε ο Υπουργός Οικονοµικών
στο πολυνοµοσχέδιο, όχι µόνο µπαίνουν τάξη και κανόνες, αλλά
προστατεύεται το δηµόσιο συµφέρον και το κοινωνικό σύνολο.
Θα συµφωνήσω µε όσους µίλησαν σχετικά µε το ότι θα πρέπει
να υπάρξει σε όλη αυτήν τη διαδικασία, διαφάνεια και εγγυήσεις
για τις διαδικασίες που θα ακολουθηθούν και ιδιαίτερα από το
ΟΠΑΠ.

Ήδη, όπως γνωρίζουµε, όσοι συµµετέχουµε στην Επιτροπή Οι-
κονοµικών Υποθέσεων, ο Υπουργός Οικονοµικών ανέλαβε σχετι-
κές δεσµεύσεις για τις διαδικασίες που θα ακολουθήσει ο ΟΠΑΠ,
διαδικασίες διαφάνειας και προκηρύξεων σχετικά µε τις αναθέ-
σεις που θα γίνουν.

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, θέλω να υπογραµµίσω ότι για
όλους αυτούς τους λόγους θεωρώ αυτό το πολυνοµοσχέδιο χρή-
σιµο στη συγκυρία που βρισκόµαστε και το υπερψηφίζω.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Βου-
λευτή του ΠΑΣΟΚ κ. Κουσελά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεο-
ντολογίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις Εισαγγελικής
Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά
Βουλευτών. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σάββας
Αναστασιάδης.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω την τοποθέτησή

µου για τη σηµερινή συζήτηση για το πολυνοµοσχέδιο στην Ολο-
µέλεια της Βουλής, µε µερικές, γενικές κυρίως, παρατηρήσεις.
Άλλωστε τις θέσεις του κόµµατός µας για το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο τις κατέθεσε µε πολλή λεπτοµέρεια και τεκµηρίωση ο
εισηγητής του κόµµατός µας.

Δεν θα αναφερθώ στο ότι το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει διατά-
ξεις για κάθε ενδιαφερόµενο, θέµατα τουρισµού, θέµατα συντα-
ξιοδοτικά, θέµατα µισθώσεων του δηµοσίου, τυχερά παιχνίδια
κ.λπ., ούτε στο ότι είναι ένα πολύ πρόχειρα δοµηµένο νοµοσχέ-
διο, και γι’ αυτό υπήρξε ανάγκη µέσα σε λίγες ηµέρες από την
κατάθεσή του να κατατεθούν σαράντα περίπου τροπολογίες, για
να έρθει στην Ολοµέλεια ούτε στη συνταγµατικότητά του. Αυτά
συζητήθηκαν. 

Θα αναφερθώ στην ουσία ανάλογων πρωτοβουλιών και στην
ουσία της συγκεκριµένης πρωτοβουλίας. Και η ουσία –πιστεύω
ότι συµφωνούµε όλοι- είναι το αποτέλεσµα. Θα έχει τα προσδο-
κώµενα ή τα επιδιωκόµενα αποτελέσµατα η ψήφιση του συγκε-
κριµένου νοµοσχεδίου; Η απάντηση στην ερώτηση από την
εµπειρία µας και από το πρόσφατο παρελθόν είναι «όχι».

Πρώτον, γιατί τα νέα µέτρα που έρχονται να προστεθούν σε
προηγούµενα σκληρά µέτρα, γίνονται εξοντωτικά και ξεπερνούν
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τις δυνατότητες και τις αντοχές του Έλληνα πολίτη. Κι αυτό γιατί
η Κυβέρνηση αποδείχθηκε ανίκανη µέχρι σήµερα να εφαρµόσει
οποιοδήποτε άλλο µέτρο, πέραν της οριζόντιας περικοπής µι-
σθών και συντάξεων και της αύξησης της φορολογίας, γι’ αυτό
και αναγκάζεται να παίρνει νέα σκληρότερα µέτρα. Επιδεινώθηκε
έτσι η κατάσταση. Παρατείνεται και βαθαίνει η ύφεση.

Δεύτερον, γιατί δεν υπάρχουν υποστηρικτικές υπηρεσίες. Δεν
υπάρχουν υπηρεσίες που να στηρίξουν τα νοµοσχέδια που ψη-
φίζουµε στην Ολοµέλεια. Τρανταχτό παράδειγµα είναι η κατάρ-
ρευση του φοροεισπρακτικού µηχανισµού και η δραµατική
µείωση των εσόδων του κράτους. Δεν ωφελεί σε τίποτα ή ωφελεί
τελικά ελάχιστα, εάν νόµους που ψηφίζουµε στο τέλος-τέλος δεν
εφαρµόζονται και δεν αποδίδουν τίποτα. 

Θα έπρεπε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, από την αρχή, από την
ηµέρα που αναλάβατε τη διακυβέρνηση της χώρας, να ασχολη-
θείτε µε το δηµόσιο τοµέα, να προσπαθήσετε να αναδιαρθρώ-
σετε το δηµόσιο τοµέα, να προσπαθήσετε να τον κινήσετε, να
βελτιώσετε την απόδοσή του, να εµπεδώσετε αίσθηµα ευθύνης
και αξιοκρατίας στο δηµόσιο υπάλληλο αντί να δηµιουργείτε
κλίµα ανασφάλειας µε δηλώσεις περί απολύσεων και πρωτοβου-
λίες καταργήσεων και συγχωνεύσεων οργανισµών χωρίς σχέδιο
και στρατηγική, όπως αποδεικνύεται. Θα έπρεπε πρώτα να αξιο-
ποιήσετε το προσωπικό που έχετε, να προσπαθήσετε να βελτιώ-
σετε την απόδοσή του και στη συνέχεια να πάµε σε ανάλογες
πρωτοβουλίες. 

Ο δηµόσιος τοµέας έχει στις τάξεις του άξια και ικανότατα
στελέχη, τα οποία έχουν και διάθεση προσφοράς. Εσείς στην Κυ-
βέρνηση πρέπει να δηµιουργήσετε το κατάλληλο περιβάλλον,
για να τα αξιοποιήσετε. Κάτω, µάλιστα, από τις σηµερινές συν-
θήκες µπορείτε και να αγγίξετε το φιλότιµο του Έλληνα. Μπο-
ρείτε, αντί να τους πυροβολείτε συλλήβδην, να απελευθερώσετε
τις αρετές και τη δύναµη ψυχής που έχει ο Έλληνας, να σταµα-
τήσετε, επιτέλους, τον κοµµατισµό στο δηµόσιο τοµέα.

Τι κατάφερε ο νόµος «Ραγκούση» για τις κρίσεις των προϊστα-
µένων, που τον αναφέρετε και ως σπουδαία µεταρρύθµιση; Κα-
τάφερε το 95% των προϊσταµένων όλων των µονάδων της χώρας
να ανήκει στις τάξεις του ΠΑΣΟΚ. Αξίζουν, δεν αξίζουν, δεν σας
ενδιαφέρει, αρκεί να είναι ΠΑΣΟΚ.

Αυτά, όµως, δεν είναι σοβαρά θέµατα και δεν βοηθούν στη ση-
µερινή κρίσιµη κατάσταση. Κάποτε, ίσως και η κοινωνία να είχε
µία ανοχή σ’ αυτά. Σήµερα δεν την έχει. Πρέπει, λοιπόν, να µπουν
κανόνες και στόχοι για τη λειτουργία του κράτους.

Ο δηµόσιος τοµέας είναι βασικός πυλώνας, ίσως ο πρώτος
αναπτυξιακός κάθε χώρας. Όλοι µας έχουµε να πούµε από ένα
παράδειγµα, όπου ξένοι επενδυτές εγκατέλειψαν τη χώρα µας,
γιατί δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν τη γραφειοκρατία. Με fast
track και τέτοια κόλπα και «πυροτεχνήµατα» δεν λύνεται το πρό-
βληµα κι αυτό το γνωρίζετε. Η επικοινωνία και η σχέση του πο-
λίτη και των επιχειρήσεων µε το κράτος είναι καθηµερινή και
συνεχής. 

Η Κυβέρνηση και ο κ. Παπανδρέου, αντί να πανηγυρίζουν για
την πρόσφατη απόφαση των Βρυξελλών, που το µόνο που κατά-
φερε, είναι να µετακυλήσει το χρέος και τα δάνεια στις επόµενες
γενεές και, µάλιστα, χωρίς να έχει εξασφαλιστεί το γεγονός ότι
θα αποφύγουµε την κατάρρευση ως χώρα, θα έπρεπε να κρατή-
σουν χαµηλούς τόνους και να δουν πώς µπορούν να βρούν τρό-
πους να επανακινήσουν την οικονοµία της χώρας.

Αντί να πανηγυρίζει για µία συµφωνία που, όπως φαίνεται, από
µεσοπρόθεσµη, µετατρέπεται σε µακροπρόθεσµη και θα κρατή-
σει για δεκαετίες τον ελληνικό λαό σε ένα τούνελ άγριας λιτότη-
τας, θα έπρεπε να βρει τρόπους να βάλει πάλι µπροστά την
κρατική µηχανή και την ανάπτυξη, γιατί τέτοιους πανηγυρισµούς
είδαµε και πέρυσι, όταν ψηφίστηκε το πρώτο µνηµόνιο, είδαµε
και τον περασµένο Μάρτιο µε την επιµήκυνση. 

Δυστυχώς, όµως, µέσα σε πολύ λίγο διάστηµα, ο ενθουσια-
σµός σας εξανεµίστηκε, όταν διαπιστώσατε ότι δεν µπορείτε να
εφαρµόσετε τίποτα απ’ όσα δεσµευτήκατε. Αυτό αποδεικνύει ότι
το πρόβληµα είναι δικό µας, είναι εσωτερικό και γι’ αυτό πρέπει
να σοβαρευτούµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Η µέχρι σήµερα πορεία της Κυβέρνησης είναι γεµάτη από

λάθη, αστοχίες και παραλείψεις. Στο σηµείο, όµως, που βρισκό-
µαστε σήµερα, δεν επιτρέπονται λάθη και παραλείψεις και ολι-
γωρίες. Αν δεν τρέξετε, αν δεν τρέξουµε, δεν θα έχετε και δεν
θα έχουµε άλλη ευκαιρία. Δεν θα έχει και η χώρα άλλη ευκαιρία.
Με δανεικό νερό µύλος δεν γυρίζει, λένε στο χωριό µου, κύριε
Υπουργέ. Αν η χώρα δεν γυρίσει στην ανάπτυξη, αν σύντοµα δεν
αποκτήσει πρωτογενή πλεονάσµατα, είµαστε χαµένοι και αυτό
βέβαια θα είναι αποκλειστική ευθύνη δική σας.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, στηρίζουµε τα σωστά, τα θετικά. Άλλω-
στε, σε κάθε ευκαιρία το δηλώνει και ο Πρόεδρός µας, ο Αντώνης
Σαµαράς. Θα είµαστε αντίθετοι και απέναντι σε κάθε λάθος.
Όµως, εσείς δεν µπορείτε να αξιοποιήσετε ούτε αυτή τη θετική
στάση και να εκµεταλλευτείτε τη στάση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σάββα Αναστα-
σιάδη.

Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νι-
κόλαος Νικολόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αλήθεια, ποιο θέµα διαπραγµατεύεται το συζητούµενο σήµερα
νοµοσχέδιο; Το συνταξιοδοτικό; Το ασφαλιστικό; Το φορολογικό;
Τα τυχερά παιχνίδια; Το θέµα της βαριάς βιοµηχανίας του του-
ρισµού; 

Πρόκειται, λέει, για ένα πολυνοµοσχέδιο. Είναι σαν το νερό
του Καµατερού, δηλαδή, διά πάσα νόσον και διά πάσαν «µπιπ».
Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο, χωρίς ενιαία φιλοσοφία, χωρίς ενι-
αία δοµή, χωρίς αρχή, µέση και τέλος. Όλα και από λίγο! Φυσικά,
για να κρατηθεί και η πασοκική παράδοση, έρχονται και από
κοντά και οι τροπολογίες της τελευταίας στιγµής.

Όλα βιαστικά, πρόχειρα και αγχωτικά. Ερωτούν οι Βουλευτές:
«Γιατί αυτή η νοµοθετική τσαπατσουλιά»; Απαντά ο Υπουργός:
«Γιατί έρχονται οι ελεγκτές της τρόικας. Πρέπει να ψηφίσουµε
βιαστικά και εκβιαστικά, γιατί αλλιώς δεν θα πάρουµε την έκτη
δόση».

Λυπάµαι, γιατί για µία ακόµα φορά φαίνεται ότι η Κυβέρνηση
δεν σέβεται τους κανόνες του κοινοβουλευτικού µας πολιτεύµα-
τος. Παραβιάζει το Σύνταγµα και εκβιάζει το Σώµα µε το γνωστό
πια δίληµµα: δεν θα πάρουµε τη δόση.

Επιτέλους, κύριοι Υπουργοί, βάλτε ένα τέλος! Μας θέλετε σε
µόνιµη εξάρτηση σαν τους ναρκοµανείς που δίνουν τα πάντα για
τη δόση τους;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε για συζήτηση τουλάχι-
στον τέσσερα διαφορετικά νοµοσχέδια σε συσκευασία ενός και
γι’ αυτό ακούει στο όνοµα «πολυνοµοσχέδιο» και τίποτα περισ-
σότερο. Φυσικό, λοιπόν, και επόµενο είναι αυτό να χαρακτηρίζε-
ται από αντιφατικότητα, προχειρότητα και έναν πανικό που δεν
µπορεί να κρύψει, µε διαφορετικές διατάξεις για πολύ κρίσιµα
ζητήµατα, που ανατρέπουν τα συνταξιοδοτικά και ασφαλιστικά
δικαιώµατα, που µειώνουν περαιτέρω τα εισοδήµατα µισθωτών
και συνταξιούχων, µε χαριστικές ρυθµίσεις για τους ασυνεπείς
και τους παραβάτες της φορολογικής νοµοθεσίας. 

Και δεν τελειώνουµε µ’ αυτά, αλλά έχει και διατάξεις, όπως
σας είπα, που ρυθµίζουν την αγορά των παιγνίων. Δικαιολογη-
µένα, θα µου επιτρέψετε να πω, έκανε αυτήν την τοποθέτηση σή-
µερα ο συνάδελφος Αλέκος Χρυσανθακόπουλος, γιατί κάποιοι
τον ζήσαµε από λίγο πιο κοντά. Επιτρέπει, λοιπόν και σε µένα σή-
µερα να πω εδώ, προς τους συναδέλφους της κυβερνητικής πα-
ράταξης, το εξής: «Κοίτα πώς η ιστορία εκδικείται!».

Έτσι, λοιπόν, εκεί βρίσκουµε στις διατάξεις, το «σε επιλεκτική
χρεοκοπία» κράτος µας να πληρώνει εδώ και δύο χρόνια πρό-
στιµο 31.536 ευρώ τη µέρα ή ένα εκατοµµύριο το µήνα. Και η ελ-
ληνική Κυβέρνηση, αφού απέτυχε για άλλη µία φορά να ρυθµίσει
αυτό το θέµα µε διαφάνεια και µε έναν τρόπο που σε όλον τον
κόσµο ή που η διακοµµατική Επιτροπή της Βουλής υπεδείκνυε,
έρχεται σήµερα µε αυτήν τη διάταξη να µην συµµορφωθεί µε τη
συγκεκριµένη οδηγία που της έχει αποσταλεί. Κι αν αυτό ψηφι-
στεί έτσι, χωρίς να βελτιωθεί και να αποσταλεί για έγκριση, όπως
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έχει υποχρέωση, στη Γενική Διεύθυνση για τις επιχειρήσεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα πέσει και καινούργιο πρόστιµο. 

Στο πλαίσιο της διαχείρισης των τυχερών παιγνίων, η Νέα Δη-
µοκρατία τονίζει ότι η στόχευση πρέπει να είναι διπλή. Αφ’ενός
να δηµιουργηθούν έσοδα για το δηµόσιο από τον µέχρι σήµερα
παράνοµο τζόγο, αφ’ετέρου όµως, να θεσπιστεί πλαίσιο διαφα-
νούς λειτουργίας, ώστε να υποστηριχθεί µε τον πιο αποτελεσµα-
τικό τρόπο το άνοιγµα του χώρου  µε την πώληση αδειών
λειτουργίας. 

Δεν τελειώσαµε µε αυτά που ακούσατε. Το νοµοσχέδιο εµπε-
ριέχει και µία σειρά θεµάτων, όπως οι καταργήσεις και οι συγ-
χωνεύσεις οργανισµών του δηµοσίου. 

Ακούσατε όλοι προχθές -αλλά φάνηκε να µην το άκουσαν τα
µέσα ενηµέρωσης της Αθήνας- ότι από αυτές τις συγχωνεύσεις
και τις καταργήσεις, τουλάχιστον επτά χιλιάδες κόσµος θα απο-
λυθεί.

Τώρα να µην ξαναρωτήσω αυτό που όλοι λέτε και χαριτωµένα
το λένε τώρα και οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ: «Πω, πω, αν εσείς
κάνατε αυτά, τι θα σας είχαµε κάνει!». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι καταργήσεις, οι συγχωνεύ-
σεις των οργανισµών και των φορέων του δηµοσίου µαζί µε τις
αποκρατικοποιήσεις, βεβαίως και είναι ένα κρίσιµο υποσύνολο
του µεταρρυθµιστικού στόχου. Πρέπει όντως να περιοριστεί το
δυσκίνητο και το διογκωµένο κράτος. Πρέπει να πάψει να είναι
σπάταλο, πρέπει να είναι αποδοτικό, να είναι φιλικό και εξυπη-
ρετικό στους πολίτες, να υπηρετεί και όχι να υπονοµεύει την επι-
χειρηµατικότητα, την πρωτοβουλία, την καινοτοµία, να στηρίζει
την ανάπτυξη και την έξοδο της χώρας από την κρίση. 

Δυστυχώς όµως, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ ακυρώνει και αυτές
τις κρίσιµες επιλογές, µε προχειρότητα χωρίς σχέδιο, χωρίς καµ-
µία µελέτη και επεξεργασία. Για άλλη µία φορά φέρνει εδώ µία
διάταξη που θα καταργήσει –λέει- κάποιους οργανισµούς και φο-
ρείς, χωρίς όµως να γνωρίζει κανείς µε τι αυτοί υποκαθίστανται,
ποια θα είναι η τύχη των χιλιάδων εργαζοµένων που εδώ και
µήνες βιώνουν ένα πρωτοφανές κλίµα αβεβαιότητας, ανασφά-
λειας και φόβου. 

Γνωρίζει άραγε η Κυβέρνηση και έχει κοστολογήσει τις επι-
πτώσεις της ανασφάλειας και της οµηρίας χιλιάδων εργαζοµέ-
νων στο παραγόµενο έργο των οργανισµών που επίκειται η
αναδιάρθρωσή τους; Η Κυβέρνηση οφείλει άµεσα να δώσει στην
Εθνική Αντιπροσωπεία τις µελέτες που πρέπει να συνοδεύουν το
σχέδιο αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζητούµενο της δηµοσιονοµι-
κής προσαρµογής και της επιστροφής της χώρας µας στην ανά-
πτυξη και εποµένως, στην έξοδο από την οικονοµική κρίση, δεν
αποτελεί φυσικό επακόλουθο ενός νοµοσχεδίου, πόσο µάλλον,
όταν αυτό έχει τη σύνθετη µορφή ενός πολυνοµοσχεδίου που
δεν φτάνει στο βάθος και στην απαιτούµενη ανάλυση των θεµά-
των που πραγµατεύεται. 

Η πραγµατική, η υγιής ανάπτυξη είναι συνδεδεµένη µε την
πραγµατική οικονοµία και βασίζεται πάνω σε σταθερές πολιτικές
ως προς τα κίνητρα και κυρίως ως προς το πλαίσιο της φορολο-
γικής νοµοθεσίας. 

Είναι εποµένως το ακριβώς αντίθετο, απ’ όσα πραγµατοποιεί
η Κυβέρνηση η οποία σήµερα πασχίζει να καλύψει χαµένο έδα-
φος πολλών µηνών φορτώνοντας µε τη λογική τού κατεπείγο-
ντος και του υποχρεωτικού, ό,τι δεν έχει υλοποιήσει το διάστηµα
που προηγήθηκε σε ένα νοµοσχέδιο. 

Για µία ακόµα φορά η Κυβέρνηση καταφεύγει στην πάγια πο-
λιτική του µονόδροµου, του χωρίς διαπραγµάτευση, χάνοντας
ακόµα και επί της θεµελιώδους αρχής που υπαγορεύει ότι µόνο
σε συνεργασία µε τους κοινοτικούς εταίρους, µπορεί να υπάρξει
αποτέλεσµα. 

Άλλωστε είναι πια τοις πάσι γνωστό ότι τα νοµοσχέδια που
στερούνται κοινωνικής αποδοχής, είναι καταδικασµένα ως προς
την αποτελεσµατικότητά τους. 

Κλείνοντας, λοιπόν, θα ήθελα πραγµατικά να αναρωτηθώ πώς
η δυσθυµία των κυβερνητικών για τα αποτελέσµατα της Συνόδου
Κορυφής εξελίχθηκε σε θριαµβολογία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Λίγο πριν άκουσα τον κ. Κουσελά να λέει πόσο πετυχηµένη

ήταν η τελική διαπραγµάτευση, εκτός αν τούτο το έκανε, γιατί
ένιωθε ότι συµµετείχε και εκείνος στα σπουδαία και σωτήρια
αποτελέσµατα ως πρώην Υφυπουργός αυτού του οικονοµικού
επιτελείου. 

Για το τέλος θέλω να κρατήσω, µαζί µε όλα τα προηγούµενα
που εξηγούν γιατί δεν θα ψηφίσουµε αυτό το πολυνοµοσχέδιο –
και παρακαλώ την προσοχή σας- τις µικρόψυχες και απαράδε-
κτες προτεινόµενες µεταβολές στην κράτηση του ΛΑΦΚΑ µε
οριζόντια και επαναλαµβανόµενη µεταχείριση. 

Οι ονοµαζόµενοι «ψιλοσυνταξιούχοι» στο δηµόσιο τοµέα είναι
οι δηµόσιοι λειτουργοί που εξάντλησαν τα τριάντα πέντε χρόνια
ασφάλισης, έµειναν στην υπηρεσία µέχρι τα εξήντα επτά τους
και δικαιούνται και τις επιπλέον προσαυξήσεις µέχρι τα σαράντα
χρόνια ασφάλισης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, σας παρα-
καλώ, κύριε Νικολόπουλε, γιατί υπάρχουν κι άλλοι συνάδελφοι. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, σε
µισό λεπτό.

Σ’ αυτήν τη συγκεκριµένη κατηγορία, λοιπόν, έρχεται µια επι-
βολή ΛΑΦΚΑ σε ποσοστό 10%-12%. Έτσι, λοιπόν, το ΠΑΣΟΚ
αφού δηµιούργησε µια στρατιά συνταξιούχων κάτω των εξήντα
ετών µε την πάγια πολιτική της εθελούσιας εξόδου, µ’ αυτό το
σχέδιο νόµου προβλέπει µια επιπλέον µηνιαία εισφορά επί των
συντάξεών τους. Δηλαδή οι προτεινόµενες ρυθµίσεις ανατρέ-
χουν στην τροποποίηση του ειδικού συνταξιοδοτικού πλαισίου,
που τα προηγούµενα χρόνια έτυχε µιας ιδιαίτερης νοµικής επε-
ξεργασίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι και αυτός ένας επιπλέον
λόγος για τον οποίο δεν µπορούµε να ψηφίσουµε αυτό το σχέδιο
νόµου επί της αρχής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-

κολόπουλο. 
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Νοµού Αττικής του Λαϊκού Ορ-

θόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπω τρεις Κοινοβουλευτικούς

Εκπροσώπους κοµµάτων της Αντιπολίτευσης και πρέπει πια να
θέσω κυρίως σ’ αυτούς το εξής ζήτηµα: Είναι δυνατόν να έρχο-
νται τροπολογίες οι οποίες να είναι νοµοσχέδια; Η έννοια της
τροπολογίας…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: …ως ανεξάρτητη διαδικασία…
(δεν ακούστηκε)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το ξέρω, κύριε Λαφαζάνη. Θα σας
πω, όµως, γιατί το θέτω. Το θέτω, λοιπόν, γιατί θεωρώ ότι από
ένα σηµείο και µετά θα πρέπει να πάρουµε µια θέση, τουλάχιστον
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. 

Η τροπολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως την προ-
βλέπει ο Κανονισµός έχει ένα νόηµα. Είναι µια ήσσονος σηµασίας
παρέµβαση σε ένα νόµο. Αλλάζει µια επιµέρους ρύθµιση. Αυτό
είναι η τροπολογία. 

Επίσης, ξέρουµε τι είναι η νοµοτεχνική βελτίωση. Κάτι δεν είναι
καλά διατυπωµένο και γίνεται µια διόρθωση στον τρόπο που δια-
τυπώνεται, προκειµένου να εντάσσεται αρτιότερα µέσα στην έν-
νοµη τάξη µας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μην το θέτετε. Δεν θα πά-
ρετε απάντηση. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν το θέτω στην Κυβέρνηση. Το
θέτω σε εσάς, κύριε Κεφαλογιάννη, στον κ. Γεωργιάδη και στον
κ. Λαφαζάνη. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Το είπαµε και εµείς χθες. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το ερώτηµα, λοιπόν, που τίθεται από

εδώ και πέρα δεν έχει νόηµα να το θέτει κανείς στην Κυβέρνηση.
Και µε συγχωρείτε που θα το πω εδώ, αλλά δυστυχώς εγώ το
έχω θέσει και στο Προεδρείο, προκειµένου να διαφυλάξει την
κοινοβουλευτική διαδικασία. Και δεν υπάρχει παρά µόνο µία οχύ-
ρωση πίσω από τυπικές προβλέψεις του Κανονισµού. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Α’ - 3 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2011                                                                                         14883



Υπάρχει, δηλαδή, πλήρης καταστρατήγηση των κοινοβουλευ-
τικών δυνατοτήτων που δίνει ο Κανονισµός –πλήρης καταστρα-
τήγηση!- µε πρωτοβουλία της Κυβερνήσεως και την ανοχή του
Προεδρείου. Υπάρχει µια κοινοβουλευτική διαδικασία, η οποία
στην πραγµατικότητα καταργείται. Διότι πώς είναι δυνατόν να
συζητήσουµε εδώ, για παράδειγµα, για τις συγχωνεύσεις τριάντα
οργανισµών µε τροπολογία, η οποία κατατέθηκε την Τρίτη; Υπάρ-
χουν αλλαγές µείζονος σηµασίας που γίνονται στο σχέδιο νόµου
και ανατρέπουν τη φιλοσοφία του σχεδίου νόµου –αναφέροµαι
στον ΟΠΑΠ- οι οποίες κατατίθενται στη δεύτερη ανάγνωση, µε
αποτέλεσµα να καταργείται και η δεύτερη ανάγνωση. 

Υπάρχει, λοιπόν, δεδηλωµένη πλέον η πρόθεση της Κυβερνή-
σεως να προχωρά σε ότι θέλει, στην ουσία παρακάµπτοντας το
Κοινοβούλιο.  Δεν λέω ότι τυπικά δεν τηρείται η διαδικασία. Αυτό
θα γεννούσε ζητήµατα άλλης τάξεως. Λέω «στην ουσία». Και το
ερώτηµα που θέτω στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους της
Αντιπολίτευσης είναι: Τα κόµµατα θα το ανεχθούν αυτό; Εγώ έχω
συγκεκριµένη πρόταση: Την επόµενη φορά που θα γίνει, να ση-
κωνόµαστε όλοι να φεύγουµε. Να τα συζητάνε µόνοι τους. Να
µην παίρνουµε την ευθύνη της αποσυνθέσεως της κοινοβουλευ-
τικής διαδικασίας. Δεν είναι δυνατόν να συνεχιστεί αυτό, µε οποι-
οδήποτε επιχείρηµα. Κάποιος θα πει ότι είναι τυπικό. Όχι, δεν
είναι τυπικό. Η παράκαµψη της κοινοβουλευτικής διαδικασίας
δεν είναι τυπική. Είναι ζήτηµα ουσίας. 

Τι παρέµβαση περιµένετε να κάνουν οι Βουλευτές; Έχω ήδη
καταναλώσει, κυρία Πρόεδρε, για το ζήτηµα τάξεως τριάµισι
λεπτά από το χρόνο µου. Και πείτε µου αν έχω πει κάτι περιττό. 

Τι πρέπει να κάνουν, λοιπόν, οι Βουλευτές που θέλουν να µι-
λήσουν για τον ΟΠΑΠ; Γιατί γίνεται σήµερα µία σκανδαλώδης
ρύθµιση κεφαλαιώδους σηµασίας. Δεν µπορούν να µιλήσουν.
Ρυθµίζονται ζητήµατα των ασφαλισµένων της «ΑΣΠΙΣ». Ρυθµίζο-
νται µε έναν ορισµένο τρόπο ζητήµατα του διαδικτυακού στοιχή-
µατος. Ρυθµίζονται φορολογικά ζητήµατα καίριας σηµασίας,
πολύ σηµαντικά, στα οποία υπάρχουν προσβολές ιδιωτικών δι-
καιωµάτων. Μονοµερής µείωση κατά 20% των µισθωµάτων µε
παραβίαση των δικαιωµάτων ουσιαστικά των εκµισθωτών από το
ελληνικό δηµόσιο. Και δεν µιλάµε, γιατί το θεωρούµε φυσιολο-
γικό. Περαιτέρω παράταση των ορίων παραγραφής για την πε-
ραίωση και τις φορολογικές υποθέσεις. Ενώ παραγράφονται,
δίνουν παράταση, λες και την παραγραφή την έχει βάλει ο νόµος
για να την πηγαίνει όποιος θέλει όπου θέλει. Δεν θα προφτά-
σουµε να µιλήσουµε γι’ αυτό.

Ρυθµίσεις για την «ΑΣΠΙΣ», βλαπτικές για τους ασφαλισµέ-
νους. Περαιτέρω παρατάσεις στην εκκαθάριση, που θα οδηγή-
σουν στην πλήρη απαξίωση του χαρτοφυλακίου. Δεν µπορούµε
να συζητήσουµε γι’ αυτό. Υποτίθεται ρύθµιση της αγοράς των
ηλεκτρονικών παιγνίων µε πρόσθετα παίγνια. Από τα τριάντα χι-
λιάδες της προηγούµενης ρύθµισης, πάνε στα τριάντα πέντε χι-
λιάδες, όπου τα δίνουν όλα στον ΟΠΑΠ. Επειδή, δηλαδή, ο
ΟΠΑΠ έχει 66% µετόχους ιδιώτες, προικίζουν µε περαιτέρω µο-
νοπώλια τους ιδιώτες. Δεν είναι σκάνδαλο αυτό;

Θέλω κι εγώ, παρακαλώ πολύ, να µου δώσετε ένα µονοπώλιο,
κύριε Υπουργέ, για να γίνω πλούσιος. 

Και δεν µιλάει κανείς γι’ αυτό, γιατί ο κύριος Υπουργός µας
λέει: Ξέρετε; Εγώ πρέπει να έχω πιάσει 1,5 δισεκατοµµύριο από
τις αποκρατικοποιήσεις µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου και ο τρόπος
που έχω σκεφθεί να το κάνω, είναι αυτός. Ποιος είναι ο τρόπος;
Τίποτα.

Φέρνουν µία τροπολογία που µετράει εκατόν πενήντα τρεις
σελίδες για τις συγχωνεύσεις των οργανισµών. Να τους ρωτή-
σουµε: Τι κερδίζει το ελληνικό δηµόσιο από αυτήν την ιστορία
που κάνετε, που µας τη φέρνετε εσπευσµένως; Την έχετε υπο-
λογίσει; Ακούστε τι λέει το Γενικό Λογιστήριο για το ζήτηµα αυτό:
«Ο ακριβής υπολογισµός της ωφέλειας δεν µπορεί να προσδιο-
ριστεί, λόγω ελλείψεως επαρκών στοιχείων. Όσον αφορά την
εξοικονόµηση που επιφέρουν στον κρατικό προϋπολογισµό,
αυτή εστιάζεται κατά βάση στη διακοπή ή τον περιορισµό των
επιχορηγήσεων και στην κάλυψη λοιπών δαπανών των φορέων
που καταργούνται ή συγχωνεύονται». Πόσα; Μας µιλάνε για ρυθ-
µίσεις, στις οποίες δεν υπάρχει καν εκτίµηση. Υπάρχει έκθεση
ενός Γενικού Λογιστηρίου στην τροπολογία αυτή και δεν υπάρχει

καν εκτίµηση. Ένας αριθµός στην έκθεση αυτή δεν υπάρχει. 
Θα συνεχίζει η νοµοθεσία σε αυτό το επίπεδο; Θα συµπράτ-

τουµε σε αυτό το επίπεδο; Εάν αυτή είναι η νοµοθετική επιλογή
της Κυβέρνησης, να την κάνει µόνη της. Τουλάχιστον να βγά-
λουµε από τα χέρια µας το αίµα αυτό. Θα µου πείτε, αν γινόταν
ανοιχτή κοινοβουλευτική συζήτηση, θα άλλαζε κάτι; Μπορεί να
άλλαζε κάτι. Μπορεί να υπήρχε πληρέστερη ενηµέρωση της κοι-
νής γνώµης. Μπορεί από τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ -εγώ είµαι
βέβαιος ότι δεν έχουν καν προφτάσει να αντιληφθούν την έκταση
των ρυθµίσεων µέσα σ’ αυτόν τον καταιγισµό- να ακουγόντουσαν
φωνές, οι οποίες θα εξορθολόγιζαν µία νοµοθετική πρωτοβου-
λία. Έχει συµβεί πολλές φορές από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΠΑΣΟΚ. Όχι, όµως. Η κυβερνητική επιλογή είναι «όλα γρή-
γορα». 

Υπάρχουν θετικές ρυθµίσεις, οι οποίες αδικούνται µέσα σε
αυτόν τον ορυµαγδό. Οι ρυθµίσεις που φέρνει το Υπουργείο Του-
ρισµού είναι θετικές. Μπορεί κάποιος να διαφωνεί σε επιµέρους
σηµεία, αλλά είναι σε θετική κατεύθυνση. Αδικούνται, όταν είναι
ενταγµένες µέσα σε αυτό το πλαίσιο.

Τι θα πούµε στους ανθρώπους της «ΑΣΠΙΣ», στους οποίους
λέτε ότι ουσιαστικά παρατείνεται για ένα και ενάµιση χρόνο η
διαδικασία της εκκαθάρισης; Τι θα τους πούµε, όταν φέρνετε σή-
µερα ρύθµιση αντίθετη µε την προηγούµενη του Υπουργείου Οι-
κονοµικών, µε την οποία ουσιαστικά τους αφαιρείτε τη
δυνατότητα της τοκοφορίας;

Τι θα πούµε στους ανθρώπους της «ΑΣΠΙΣ», όπου ουσιαστικά
πια δεν υπάρχει χρονικό όριο µέσα στο οποίο να µπορούν να ικα-
νοποιηθούν, όταν ικανοποιηθούν; 

Και σκεφτόµαστε τα συµφέροντα του δηµοσίου, τα οποία θα
υπήρχαν στη ρύθµιση της «ΑΣΠΙΣ», όταν θα εγερθούν αύριο χι-
λιάδες αγωγές εναντίον του ελληνικού δηµοσίου; Γιατί; Για πληµ-
µελή εποπτεία της συγκεκριµένης εταιρείας, που την έχει
οµολογήσει ο εκεί καθήµενος κ. Σαχινίδης, προσπαθώντας να µε-
τακυλήσει τις ευθύνες του ελληνικού δηµοσίου στην κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, συνοµολογώντας όµως έτσι –γιατί έκανε
έναν κατάλογο παραλείψεων εποπτικών τις οποίες είχε κάνει η
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας- την ευθύνη του ελληνικού
δηµοσίου. Ως προς το διοικούµενο, δεν έχει σηµασία αν ο
Υπουργός ήταν ο Δούκας, ήταν ο Σαχινίδης ή όποιος ήταν.

Άρα µε αυτόν τον τρόπο θα συνεχίζει η νοµοθεσία, µε αυτές
τις ρυθµίσεις, χωρίς πραγµατική δυνατότητα εκτενούς και σοβα-
ρής και συγκροτηµένης συζητήσεως;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό είναι πια οριακό, γιατί κα-
ταργεί την πραγµατική δυνατότητα κοινοβουλευτικού ελέγχου,
διαλόγου, συνδιαµόρφωσης αν θέλετε, µε την παρέµβαση την
κοινοβουλευτική, αυτού που είναι η κυβερνητική νοµοθετική
πρωτοβουλία. Μπορεί να είναι κυβερνητική επιλογή η Κυβέρνηση
να νοµοθετήσει µόνη της, παρακάµπτοντας στην ουσία όλη την
κοινοβουλευτική διαδικασία. Αυτό είναι δικαίωµά της, αλλά του-
λάχιστον να µην είµαστε εµείς συµµέτοχοι σε αυτήν την κατάρ-
γηση της ουσίας του Κοινοβουλίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Βο-

ρίδη.
Κύριε Γεωργιάδη, ζητήσατε το λόγο για παρέµβαση;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι, για ένα λεπτό, κυρία

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ορίστε, έχετε το λόγο για

ένα λεπτό, κύριε Γεωργιάδη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Χαίροµαι που ήρθε ο κύ-

ριος Υπουργός, διότι θέλω να θέσω ένα θέµα στο Προεδρείο,
κυρία Πρόεδρε.

Θέλω να καλέσω τον Πρόεδρο του Σώµατος τον κ. Πετσάλνικο
να έρθει στην Αίθουσα και να εξηγήσει στο Σώµα πώς γίνεται
κατά παράβαση των δικών του εξαγγελιών στην Αίθουσα αυτήν
την ηµέρα της εκλογής του, ότι επί της δικής του Προεδρίας δεν
πρόκειται ποτέ να συµβεί αυτό το οποίο συµβαίνει σήµερα, να
φέρνει δηλαδή ο κ. Βενιζέλος µία «τροπολογία» εκατόν πενήντα
τριών σελίδων. 

Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο για την παιδεία της κ. Διαµα-
ντοπούλου που το γράφει ένα χρόνο, µας το διαφηµίζει ότι είναι
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εκατόν είκοσι σελίδες και το θεωρεί µεγάλο νοµοσχέδιο ... 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Τι σχήµα …
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είναι πολύ σοβαρό αυτό.

Ποιος περιµένετε από εµάς εδώ τους τριακόσιους, να έχει προ-
λάβει να διαβάσει αυτό που φέρατε προχθές; Ποιος περιµένετε;
Τι νοµίζετε ότι είµαστε; Οι σοφοί της γης;

Κυρία Πρόεδρε, δεν νοµίζω ότι θα βγάλουµε άκρη µε τον κ.
Βενιζέλο. Έκανε την επιλογή του να παρακάµψει τη Βουλή. Σας
παρακαλώ πάρα πολύ να καλέσετε τον Πρόεδρο του Σώµατος
τον κ. Πετσάλνικο να έρθει στην Αίθουσα και να µας εξηγήσει
πώς θα προστατεύσει τους κοινοβουλευτικούς θεσµούς από τις
πρακτικές του κυρίου Υπουργού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Γεωργιάδη, ο κ. Βο-

ρίδης που έθεσε το θέµα του Κανονισµού, διαχώρισε το τυπικό
από το ουσιαστικό και γι’ αυτό κάλεσε τις Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους να µιλήσουν επί
της ουσίας. Άρα θέσατε τα ζητήµατα προς τον Υπουργό.

Σε ό,τι αφορά το Προεδρείο, βεβαίως θα µεταφερθεί στον
Πρόεδρο η δική σας δήλωση, αλλά πρέπει να σας αναφέρω και
να δηλώσω ότι τηρείται απαρέγκλιτα η διαδικασία που προβλέπει
ο Κανονισµός και θωρακίζεται µέχρι και το τελευταίο δευτερό-
λεπτο της ώρας, όπως ακριβώς προβλέπεται.

Σε αυτό το σηµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Αντιπρόε-
δρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευάγγελος
Βενιζέλος έχει το λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το
νοµοσχέδιο που συζητείται είναι ένα εργαλείο που χρησιµοποιεί
η ελληνική δηµοκρατία, προκειµένου να αντιµετωπίσει το τερά-
στιο πρόβληµα που έχει προκαλέσει η µακρά δηµοσιονοµική
κρίση όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά πανευρωπαϊκά και διεθνώς. 

Πρέπει η Βουλή των Ελλήνων και οι Έλληνες πολίτες να έχουν
πλήρη συνείδηση της κατάστασης στην οποία βρισκόµαστε. Στις
21 Ιουλίου στις Βρυξέλλες µε τις αποφάσεις της Συνόδου Κορυ-
φής της Ευρωζώνης και µε τη σύµπραξη του Διεθνούς Νοµισµα-
τικού Ταµείου διαµορφώθηκε ένα νέο παράθυρο ευκαιρίας.
Έχουµε µία νέα στιγµή, ένα momentum. Πρέπει να το αξιοποιή-
σουµε κατά τον καλύτερο τρόπο.

Πρέπει αυτός ο περιβόητος πάτος να µπει στο βαρέλι πάνω
στο οποίο θα στηριχθεί η ανασυγκρότηση της χώρας, µέσα στο
οποίο θα τοποθετούνται µε προσοχή και µε ευλάβεια οι θυσίες
των Ελλήνων πολιτών.

Στην πραγµατικότητα έχει ανοίξει µια πολύ κρίσιµη και ενδια-
φέρουσα µεταβατική περίοδος κατά τη διάρκεια της οποίας πρέ-
πει να εφαρµόσουµε την απόφαση αυτή σε συνεργασία µε τους
θεσµικούς µας εταίρους και σε συνεργασία µε το διεθνή ιδιωτικό
τοµέα, τράπεζες, ασφαλιστικές εταιρείες και ασφαλιστικά τα-
µεία, προκειµένου να καταστήσουµε το ελληνικό δηµόσιο χρέος
µακροπρόθεσµα βιώσιµο και να ανακουφίσουµε τη χώρα και το
λαό. 

Η ανακούφιση προέρχεται από το γεγονός ότι έχουµε πια µια
πολύ καλύτερη µέση διάρκεια του χρέους, σχεδόν διπλάσια,
κοντά στα δεκατέσσερα χρόνια, όταν τις καλές στιγµές πριν το
2008 η µέση διάρκεια ήταν οκτώ χρόνια, έχουµε καλύτερα επι-
τόκια, πολύ καλύτερα από το δηµόσιο τοµέα και ελεγχόµενα από
τον ιδιωτικό τοµέα, ώστε το µέσο επιτόκιο και άρα το κόστος εξυ-
πηρέτησης του χρέους να βελτιώνεται και οι δανειακές µας ανά-
γκες για τα επόµενα κρίσιµα χρόνια για την εφαρµογή του
προγράµµατος ανασυγκρότησης της ελληνικής οικονοµίας µει-
ώνονται αισθητά. Ανέφερα στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέ-
σεων ότι είναι, περίπου, 80 δισεκατοµµύρια οι δανειακές ανάγκες
για τα επόµενα χρόνια, όταν ήταν 65 δισεκατοµµύρια οι ανάγκες
ενός έτους. 

Άρα το τοπίο αλλάζει, µπορεί να αλλάξει, αλλά χρειάζεται να
διαχειριστούµε µε σύνεση, επαγγελµατισµό, προσοχή, συναί-
νεση, υπευθυνότητα αυτήν τη µεταβατική περίοδο, η οποία θα
διαρκέσει περίπου έως τις αρχές Οκτωβρίου.

Αυτό το βρέφος τώρα της λύσης για τη µακροπρόθεσµη βιω-
σιµότητα του ελληνικού δηµοσίου χρέους είναι τοποθετηµένο σε

µια θερµοκοιτίδα και πρέπει να το προσέξουµε, να ισχυροποιη-
θεί, προκειµένου να µας βοηθήσει να κάνουµε αυτό το νέο ξεκί-
νηµα.

Η διεθνής κατάσταση, όµως, είναι πάντα πολύπλοκη. Το κό-
στος δανεισµού χωρών, όπως η Ισπανία και η Ιταλία, εξακολουθεί
να ανεβαίνει. Με 6,12% δανείζεται η Ιταλία στα δεκαετή οµόλογά
της, µε 6,32% η Ισπανία. Μας δανείζουν µε χαµηλότερο επιτόκιο
στο πλαίσιο του αρχικού διακρατικού δανείου του Μαΐου του
2010.

Βλέπετε τι συµβαίνει στις Ηνωµένες Πολιτείες; Με πόση δυ-
στοκία διαµορφώθηκε µια συµφωνία στην εσωτερική πολιτική
ζωή των Ηνωµένων Πολιτειών για τη δηµοσιονοµική διαχείριση,
για το ύψος του χρέους, για τις δανειακές ανάγκες. Βλέπετε ότι
οι «φίλοι» µας των οίκων αξιολόγησης δεν ασχολούνται µόνο µαζί
µας ή κυρίως µαζί µας, αλλά µ’ όλες τις χώρες και µε τις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες. 

Αυτό δεν δικαιολογείται από τα µακροοικονοµικά µεγέθη της
Ευρωζώνης, ούτε από το ρυθµό ανάπτυξης ούτε από το µέσο
δηµόσιο χρέος ούτε από το µέσο δηµοσιονοµικό έλλειµµα ούτε
από τον όγκο των οικονοµιών ούτε από την ανταγωνιστικότητα
της Ευρωζώνης ως ενιαίας οικονοµικής οντότητας.

Άρα βρισκόµαστε µέσα σε µια διεθνή περιδίνηση. Πρέπει να
αξιοποιούµε τις ευκαιρίες που δηµιουργούνται πέρα από εµάς
για εµάς, αλλά πρέπει να είµαστε συνεπείς στις ανειληµµένες
υποχρεώσεις. Πρέπει να ανταποκρινόµαστε σε όσα έχουµε ανα-
λάβει να εκτελέσουµε και πρέπει ο Αύγουστος και ο Σεπτέµβριος
να είναι δύο µήνες υποδειγµατικοί από πλευράς ταχύτητας και
αποτελεσµατικότητας. Αυτό επιβάλλει το γενικό συµφέρον και η
προοπτική του τόπου. 

Ναι, µειώνονται εισοδήµατα. Ναι, µειώνονται ακόµη και µε-
σαίες και χαµηλές συντάξεις. Ναι, αυξάνεται η ανεργία. Ναι, κλο-
νίζονται επιχειρήσεις, οι οποίες έχουν σχετικώς µικρά ανοίγµατα
στο τραπεζικό σύστηµα.

Εάν, όµως, δεν εφαρµόσουµε αυτά τα σωστικά µέτρα και δεν
σταθεροποιηθεί η κατάσταση, όλα αυτά θα µας φαίνονται παρα-
δείσια.

Άρα πρέπει να κάνουµε µία πανεθνική προσπάθεια που υπερ-
βαίνει κυβερνήσεις, κόµµατα, πρόσωπα, υπερβαίνει και τις πα-
ραδοσιακές πολιτικές και ιδεολογικές διαφορές.

Υπάρχει περιθώριο να διατυπωθούν και να αναπτυχθούν οι δια-
φορές αυτές. Πρέπει να έχουµε σώσει τη χώρα, την πατρίδα. Η
πατρίδα έχει εσωτερικές ανισότητες. Υπάρχουν φτωχοί και πλού-
σιοι. Υπάρχουν αυτοί που τα βρήκαν εύκολα και αυτοί που τα
βγάζουν πέρα πάρα πολύ δύσκολα. Ναι, αυτό το ξέρουµε πάρα
πολύ καλά. 

Πρέπει, όµως, να διασώσουµε το κοινό εθνικό πλαίσιο. Και κά-
νουµε προσπάθεια συστηµατική -µε κορυφαία, αν θέλετε, ευκαι-
ρία το εθνικό φορολογικό σύστηµα, ο διάλογος για το οποίο
άρχισε προχθές- στο πλαίσιο των ανειληµµένων υποχρεώσεων
και των δηµοσιονοµικών και µακροοικονοµικών στόχων, να απο-
καταστήσουµε αδικίες, να εκλογικεύσουµε καταστάσεις, να εξο-
µαλύνουµε προβλήµατα τα οποία είχαν προκύψει λόγω της
πίεσης και της ταχύτητας. 

Ο διάλογος, όπως είπα στην εναρκτήρια οµιλία µου, είναι ανοι-
κτός, απροκατάληπτος, στοχευµένος. Όλα είναι στο τραπέζι, όλα
συζητούνται, αλλά όλη η νοµοθεσία εφαρµόζεται ώσπου να αλ-
λάξει. Και όποιος προτείνει ένα µέτρο, καλό θα είναι να προτείνει
και το µέτρο ισοδυνάµου αποτελέσµατος. Αν από κάπου κό-
ψουµε, κάπου πρέπει να αυξήσουµε, για να έχουµε το ίδιο δηµο-
σιονοµικό αποτέλεσµα και ει δυνατόν ακόµη καλύτερο.

Δείτε πόσα µέτωπα είναι ανοικτά. Πρέπει να εφαρµόσουµε τις
αποφάσεις για τη βιωσιµότητα του δηµοσίου χρέους και στο δη-
µόσιο και στον ιδιωτικό πυλώνα. Πρέπει να προχωρήσουµε τις
διαρθρωτικές αλλαγές, όπως είναι για παράδειγµα η συγχώ-
νευση ή η συρρίκνωση φορέων του Δηµοσίου, ένα πιο λογικό, λι-
γότερο δαπανηρό, πιο αναπτυξιακό κράτος, φιλικό για τον
πολίτη. Πρέπει να στηρίξουµε την ανάπτυξη, να εφαρµόσουµε
το ευρωπαϊκό σχέδιο Μάρσαλ, να αξιοποιήσουµε την ευκαιρία
που µας δόθηκε µε ειδικούς κανόνες, µε ειδική Υπηρεσία που να
ασχολείται µε το αναπτυξιακό πρόβληµα της Ελλάδας. Όχι να
επιτηρεί. Να βοηθά την Ελλάδα και τους αναπτυξιακούς της στό-
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χους.
Πρέπει να προχωρήσουµε τις ιδιωτικοποιήσεις και να φέρουµε

τα χρήµατα που είχαµε υποσχεθεί στο ταµείο µας, για τις ανά-
γκες µας ως τόπου, για το δηµόσιο χρέος µας!

Πρέπει κι εµείς να συµβάλουµε. Έχουµε πάρει 220 δισεκατοµ-
µύρια από τους θεσµικούς µας εταίρους –δεν λέω τη συµβολή
του ιδιωτικού τοµέα- και πρέπει κι εµείς να συµβάλουµε µε ένα
µικρό ποσοστό. Ούτε το 10% του ποσού αυτού δεν ζητείται από
εµάς µέσω των ιδιωτικοποιήσεων.

Και, βεβαίως, έχουµε την εκτέλεση του προϋπολογισµού, τη
µάχη των εσόδων, τον έλεγχο των δαπανών, την εφαρµογή του
µνηµονίου. 

Είναι θερµός ο Αύγουστος! Είναι θερµός ο Σεπτέµβριος! Πρέ-
πει να αποδώσουµε αποτελέσµατα! Πρέπει να δείξουµε τον κα-
λύτερό µας εαυτό!

Εδώ παρεµβαίνει το νοµοσχέδιο, γιατί πρέπει στις 22 Αυγού-
στου, όταν θα συναντηθούµε µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο
να µπορούµε να πούµε ότι τα πράγµατα προχωρούν. Έχουµε συ-
µπληρωµατικές ρυθµίσεις -όχι κρίσιµες- για τις συντάξεις του Δη-
µοσίου. Έχουµε συµπληρωµατικές φορολογικές ρυθµίσεις που
δίνουν µία ώθηση στα έσοδα. Έχουµε σηµαντικές αλλαγές στο
φοροεισπρακτικό µηχανισµό, στη φορολογική διοίκηση. Διαµορ-
φώνουµε τα προγεφυρώµατα στη µάχη κατά της φοροδιαφυγής
και στη µάχη να περιορίσουµε την παραοικονοµία χωρίς να την
πνίξουµε, προκειµένου να ενταχθεί στη νόµιµη οικονοµία.
Έχουµε, µε τις τροπολογίες, τη νοµοθέτηση σηµαντικών διαρ-
θρωτικών αλλαγών που κυοφορούνται επί µήνες και τώρα πρέπει
επιτέλους να γίνουν νόµος του κράτους.

Έχουµε µία σηµαντική αναπτυξιακή παρέµβαση στον τουρι-
σµό, που είναι η ναυαρχίδα της ανάπτυξης µαζί µε την οικοδοµή
και τα τουριστικά καταλύµατα και βεβαίως έχουµε τη ρύθµιση
της αγοράς των παιγνίων, γιατί εκεί υπάρχουν έσοδα µη φορο-
λογικά και φορολογικά πάρα πολύ σηµαντικά για το κράτος. 

Αλλάζει, µετά τις τροπολογίες που επέφερα στη Διαρκή Επι-
τροπή, η εικόνα στην αγορά των παιγνίων, για να εξυπηρετηθούν
δύο αλληλένδετοι σκοποί. Πρώτον, να επιβεβαιωθεί και να θω-
ρακιστεί νοµικά ο µονοπωλιακός έλεγχος του κράτους στην
αγορά των παιγνίων, παρ’ ότι το κρατικό µονοπώλιο ασκείται
µέσω ελεγχοµένων και αδειοδοτηµένων παρόχων, αλλά πάντα
στο όνοµα του κράτους, µε ειδική άδεια, µε διαρκή έλεγχο και
χάριν του γενικού συµφέροντος. 

Ο µοχλός αυτής της υπόθεσης είναι ο ΟΠΑΠ. Προσθέτουµε,
όµως, τώρα και διατάξεις για το διαδικτυακό στοίχηµα, ώστε να
είναι εµφανές ότι και εκεί υπάρχει απόλυτη και αποκλειστική δι-
καιοδοσία του κράτους µέσω αδειοδοτηµένων παρόχων που τε-
λούν υπό το διαρκή έλεγχο του κράτους. Το ίδιο, φυσικά, ισχύει
και στα κρατικά λαχεία, όπου µία κρατική δικαιοδοσία ανατίθεται
λειτουργικά µόνο. 

Ξέρω τις επιφυλάξεις, ότι ο ΟΠΑΠ είναι υπό τον έλεγχο συγκε-
κριµένης επιχείρησης, ότι υπάρχει ο κίνδυνος αυτός ο έλεγχος
να επεκταθεί και στα νέα παιχνίδια. Θα προστεθούν τώρα, µέχρι
το τέλος της συνεδρίασης, διατάξεις που αποσαφηνίζουν πλή-
ρως αυτά τα ζητήµατα. Το λογισµικό των υπαρχόντων παιχνιδιών
δεν θα έχει καµµία σχέση µε το νέο λογισµικό, δεν θα υπάρχει ο
ίδιος τεχνολογικός πάροχος, απλώς θα υπάρχει η υποχρέωση
καθενός που εντάσσει το δικό του λογισµικό να παρέχει τη δυ-
νατότητα απευθείας, on line παρακολούθησης και στο ελληνικό
δηµόσιο και στην Επιτροπή Ελέγχου Παιγνίων. Θα µπορεί το
Υπουργείο Οικονοµικών να ελέγχει κάθε µηχάνηµα, όπως πρέπει
να ελέγχει και κάθε ταµειακή µηχανή και κάθε µηχανή που που-
λάει καύσιµα στη χώρα. 

Οι κανόνες για τη διαφήµιση των παιγνίων, για την προστασία
της κοινωνίας και της νεότητας, για την αποφυγή του εθισµού -
γιατί αυτό εξυπηρετεί το κρατικό µονοπώλιο- θα είναι κανόνες
απολύτως αυστηροί. Θα τους συµπληρώσουµε και αυτούς, ώστε
ο έλεγχος να είναι διαρκής και πολλαπλός από την Επιτροπή
Ελέγχου Τυχερών Παιγνίων, από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτη-
λεόρασης, από το Υπουργείο Οικονοµικών, από τη Βουλή, γιατί
πρέπει να πληρούνται οι προϋποθέσεις που έχει τάξει η νοµολο-
γία του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πρέπει να απο-

σαφηνίσουµε ότι στο σηµείο αυτό η Ελλάδα ακολουθεί την πρα-
κτική της µεγάλης πλειοψηφίας των κρατών-µελών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης.

Άρα ενισχύεται πράγµατι ο ΟΠΑΠ, η µετοχική του αξία, η χρη-
µατιστηριακή του αξία, η αγοραία του αξία. Ενισχύονται και οι
ιδιώτες µέτοχοι, όχι µόνο το δηµόσιο που ελέγχει το 1/3 και τη
διοίκηση. Ναι, ενισχύονται και ιδιώτες µέτοχοι που επένδυσαν σε
µία επιχείρηση που ανήκει στο δηµόσιο, που θέλησαν να γίνουν
συνεταίροι του δηµοσίου. Όµως, το δηµόσιο δεν έχει απλώς το
34% των µετοχών, έχει και το premium του ελέγχου. Έχει το ει-
δικό πλεονέκτηµα του διορισµού της διοίκησης και πρέπει αυτό
να το αξιοποιήσουµε, όπως και τον αποκλειστικό χαρακτήρα της
άδειας, που πρέπει να τον θωρακίσουµε και νοµοθετικά και συµ-
βατικά, ώστε στην επόµενη φάση να έχουµε τα µεγαλύτερα
έσοδα υπέρ του δηµοσίου χρέους.

Άρα σε µία πρώτη φάση θα αντλήσουµε έσοδα από την επέ-
κταση της άδειας του ΟΠΑΠ και τη χορήγηση της µίας αποκλει-
στικής άδειας για τα τριάντα πέντε χιλιάδες παιγνιοµηχανήµατα. 

Καθιστούµε τη διαδικασία ανάδειξης υποπαραχωρησιούχων
απολύτως ανταγωνιστική και διαφανή. Άρα εισπράττουµε από
δύο άδειες πολύ σηµαντικές, όπως και από την άδεια κρατικών
λαχείων, και στη συνέχεια θα διαχειριστούµε το ζήτηµα της ιδιο-
κτησιακής σχέσης του δηµοσίου µε τον ΟΠΑΠ, έτσι ώστε να
έχουµε το µεγαλύτερο δυνατό όφελος και το δηµόσιο να διατη-
ρεί έλεγχο σε όλη την αγορά και ως αρχή διοικητική, ει δυνατόν
και συµβατικά, ώστε να µην απαξιωθεί ο µονοπωλιακός και απο-
κλειστικός χαρακτήρας του όλου συστήµατος.

Αυτό είναι προς όφελος και του δηµοσίου και της αγοράς. Η
αγορά πρέπει να είναι πολύ ευχαριστηµένη εφόσον µιλάµε για
επιχειρήσεις διαφανείς, συγκροτηµένες, µε κεφαλαιακή επάρ-
κεια, που παίζουν µε ανοικτά χαρτιά µέσα σε ανταγωνιστικές
συνθήκες, υπό τον απόλυτο έλεγχο της Βουλής και της κοινής
γνώµης. Αυτό είναι το πλέγµα.

Φυσικά, οι εξελίξεις τρέχουν. Για µας ένα πολύ µεγάλο θέµα
στο Υπουργείο Οικονοµικών και στην Τράπεζα της Ελλάδας είναι
οι προοπτικές και το µέλλον του ελληνικού τραπεζικού συστήµα-
τος. Έχω κάνει πολλές δηλώσεις για το θέµα αυτό. Έχω κάνει
δηλώσεις µε αφορµή την ανακοίνωση της δοκιµασίας κόπωσης
των stress test ενενήντα ενός µεγάλων ευρωπαϊκών τραπεζών
πριν από λίγες εβδοµάδες. Μετείχαν οι έξι µεγάλες τράπεζες της
Ελλάδος, που καλύπτουν το 90% της αγοράς. Έκανα τις δηλώ-
σεις αυτές όταν γινόταν εδώ µία ανεύθυνη συζήτηση για το τι
µπορεί να σηµαίνει η απόφαση της Συνόδου Κορυφής για τη βιω-
σιµότητα του ελληνικού δηµοσίου χρέους, όταν είχα αναπτύξει
το προοίµιο της απόφασης αυτής, µια που γινόταν η διαπραγµά-
τευση, την οποία ήξερα και στην οποία µετείχα και ήξερα τι θέ-
λουµε και τι θα αποκτήσουµε. Και αποκτήσαµε τον πλήρη και
ρητό θώρακα του ευρωσυστήµατος και της Ευρωπαϊκής Κεντρι-
κής Τράπεζας και της Ευρωζώνης, τόσο για τη ρευστότητα του
ελληνικού τραπεζικού συστήµατος, καθ’ όλη τη διάρκεια της δια-
δικασίας αυτής και τώρα και στο µέλλον και την πλήρη κάλυψη
των κεφαλαιακών αναγκών, δηλαδή µία εντυπωσιακή κεφαλαιακή
ενίσχυση, καθώς διαθέτουµε 30.000.000.000, για τη στήριξη του
τραπεζικού συστήµατος, δηλαδή για τη στήριξη των καταθετών,
των επενδυτών και της πραγµατικής οικονοµίας. Γιατί η υγεία και
η ρευστότητα των τραπεζών δεν είναι υγεία και ρευστότητα των
µετόχων, είναι υγεία και ρευστότητα της οικονοµίας, της πραγ-
µατικής οικονοµίας, των επιχειρήσεων και των νοικοκυριών. Οι
µέτοχοι έχουν κάθε λόγο να είναι δυσαρεστηµένοι, διότι θα κλη-
θούν να συνεισφέρουν, αλλιώς θα αλλάξει η  σύνθεση. Οι τρά-
πεζες, όµως, ως νοµικά πρόσωπα που υπηρετούν το συµφέρον
της οικονοµίας, είναι κάτι τελείως διαφορετικό από αυτούς που
έχουν το µετοχικό κεφάλαιο, από αυτούς που είναι βασικοί µέ-
τοχοι, από αυτούς που διοικούν, από αυτούς που επιδιώκουν να
ασκήσουν µικρή ή µεγάλη επιρροή.

Επίσης είναι κάτι διαφορετικό από τους µεγάλους δανειολή-
πτες, οι οποίοι έχουν πολύ µεγάλο ενδιαφέρον για τις τράπεζες.
Γιατί είναι πολύ γνωστή η ρήση του Κέυνς ότι, όταν χρωστάς
λίγα, το πρόβληµα είναι δικό σου, όταν χρωστάς πολλά, το πρό-
βληµα είναι της τράπεζας και εντέλει του κράτους. Και όχι  µόνο
του κράτους, αλλά και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Διε-
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θνούς Νοµισµατικού Ταµείου και του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών και του πλανήτη συνολικά. Άρα δεν πρέπει κάποιοι να παί-
ζουν εν ου παικτοίς. Οι κινήσεις συστηµικής ευστάθειας που γί-
νονται σε συνεργασία µε την Τράπεζα της Ελλάδος και το
οµώνυµο Συµβούλιο Συστηµικής Ευστάθειας στο οποίο µετέχει
η διοίκηση της Τράπεζας της Ελλάδος, του Ταµείου Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, σε συ-
νεργασία µε τις διοικήσεις των µεγάλων ελληνικών τραπεζών,
είναι κινήσεις λελογισµένες χάριν του δηµοσίου συµφέροντος
και χάριν των χρηµατοοικονοµικών συµφερόντων, των στρατηγι-
κών χρηµατοοικονοµικών συµφερόντων του δηµοσίου. Το δηµό-
σιο έχει επενδύσει πολλά λεφτά στις τράπεζες. Και αυτά πρέπει
να αποβούν προς όφελος του ελληνικού λαού και της εθνικής οι-
κονοµίας. Υπάρχουν κεφαλαιακές ενισχύσεις, υπάρχουν εγγυή-
σεις, υπάρχουν όλες οι εγγυήσεις που έχουν δοθεί στην
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Το σύστηµα είναι θωρακισµένο
απολύτως. Το θωρακίζει το δηµόσιο, το θωρακίζει η Τράπεζα της
Ελλάδος, το θωρακίζει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, το θω-
ρακίζει το ευρωσύστηµα και βεβαίως υπάρχει το υγιές σκέλος
του τραπεζικού συστήµατος. 

Υπάρχουν οι µέτοχοι που έχουν συνείδηση της ευθύνης, υπάρ-
χουν διοικήσεις που έχουν συνείδηση της ευθύνης, υπάρχουν
βεβαίως και προβλήµατα τα οποία τελούν υπό έλεγχο βαθύ και
απεριόριστο. Έτσι χρησιµοποιεί τα διαθέσιµά του το ελληνικό
δηµόσιο, σε συνεργασία µε τη διατραπεζική αγορά, για να καλύ-
πτει τα κενά, να στηρίζει το σύστηµα, διότι έχει επενδύσει πάρα
πολλά στο σύστηµα. Και είναι πάντα το ultimum remedium το
κράτος, η Τράπεζα της Ελλάδος, βεβαίως, αλλά εντέλει το κρά-
τος και πρέπει να έχει αυτή τη στρατηγική θεώρηση. 

Έχουν καταλάβει οι Έλληνες καταθέτες, µε το ένστικτό τους
και τη σοφία τους, ότι έχει αλλάξει η κατάσταση, ότι υπάρχει
ασφάλεια. Τους καλώς ξανά να επιστρέψουν στο ελληνικό τρα-
πεζικό σύστηµα. Όλες οι τράπεζες, ακόµα και αυτές που φαίνο-
νται µικρές, αδύναµες, είναι ισχυρές, σταθερές, διασφαλισµένες.
Υπάρχει αντίστροφη ροή. Επιστρέφουν καταθέσεις. Και πρέπει
να επιστρέψουν οι καταθέσεις, όχι από τα σπίτια και τα στρώ-
µατα, που είναι οι µικρές, αλλά από το εξωτερικό. Και όχι ως
απειλή, αλλά ως πληροφορία, λέω ότι είµαστε σε συνεργασία µε
τις χώρες που έχουν ειδικά καθεστώτα, όπως η Ελβετία και ελέγ-
χουµε, τώρα που έχει αρθεί το τραπεζικό απόρρητο, όλα τα εµ-
βάσµατα από ελληνικές τράπεζες προς το εξωτερικό, αρχίζοντας
από τις 100.000 και πάνω. Ελέγχουµε, γιατί έχουµε τα διασταυ-
ρωµένα στοιχεία, τους τόκους από καταθέσεις εξωτερικού και
την κίνηση των πιστωτικών καρτών που έχουν εκδοθεί από τρά-
πεζες εξωτερικού και έχουν µεγάλη κίνηση. Είναι τώρα η στιγµή
να στηρίξουµε τη χώρα, διακανονίζοντας τις οφειλές µας µε την
Εφορία, φέρνοντας πίσω τις καταθέσεις. Ο καθένας πρέπει να
κάνει ό,τι µπορεί, χωρίς να χάνει. Είναι προς όφελός του αυτό.
Θα αποκτήσουν ξανά αξία τα περιουσιακά του στοιχεία. Ανοίγουν
προοπτικές επενδύσεων. Θα επανέλθουµε στα παλαιότερα εισο-
δηµατικά επίπεδα, αν κινηθούµε οργανωµένα και σωστά. Θα γυ-
ρίσουµε σε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης από το 2012. Θα
αποκτήσουµε τα περιπόθητα πρωτογενή πλεονάσµατα, γιατί
είναι κωµικοτραγικό να κάνουµε όλη αυτήν την προσπάθεια για
τη τιθάσευση του δηµοσίου χρέους και να παράγουµε χρέος
µέσα από την ετήσια οικονοµική διαχείριση. 

Θα προστεθούν αυτές οι ρυθµίσεις µέχρι το τέλος της συνε-
δρίασης και θα σας δοθούν αυτές οι µικρές αλλαγές –νοµοτε-
χνικά πάρα πολύ µικρές αλλαγές- και αύριο θα έχουµε την
ευκαιρία να µιλήσουµε διεξοδικότερα και για τις τροπολογίες και
ειδικότερα για τους φορείς και για τη µισθολογική µεταχείριση
των δηµοσίων υπαλλήλων. Θα εξηγήσουµε ποιο είναι το σχέδιο,
ποιος είναι ο στόχος, γιατί αναγκαστήκαµε µε τον εφαρµοστικό
νόµο να αναστείλουµε τη µισθολογική ωρίµανση, εν όψει του µι-
σθολογίου, το οποίο θα τεθεί προς συζήτηση αµέσως µε την επά-
νοδο της Βουλής στις εργασίες της, στις 22 Αυγούστου. 

Θέλουµε να υπάρχει διαφάνεια, αξιοκρατία και δικαιοσύνη
εσωτερική στη µισθολογική µεταχείριση του προσωπικού του δη-
µοσίου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. Υπάρχουν µεγάλες
ανισότητες, άδικες καταστάσεις, υπάρχουν πατρίκιοι και πλη-
βείοι, υπάρχουν άνθρωποι ικανοί και άνθρωποι λιγότερο ικανοί.

Πρέπει να επικρατήσει η διαφάνεια, αξιοκρατία και κοινή λογική.
Θα επιδιώξουµε µε το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης,
να το πετύχουµε αυτό, µέσω του µισθολογίου. Τώρα, είναι η µε-
τάβαση, η οποία, όµως, είναι αναγκαία, γιατί πρέπει να ανταπο-
κριθούµε σε ανειληµµένες υποχρεώσεις του µεσοπρόθεσµου και
του µνηµονίου. Και θα κάνουµε τις χειρονοµίες που πρέπει.
Υπάρχουν χειρονοµίες που θα γίνουν για κατηγορίες που είναι
πράγµατι σε δύσκολη και οριακή κατάσταση. Μέχρι το τέλος της
αυριανής συζήτησης, σε συνεργασία µε τους συναρµόδιους συ-
ναδέλφους µου, θα κάνουµε τις χειρονοµίες αυτές που είναι χει-
ρονοµίες κατανόησης και ευαισθησίας, γιατί πρέπει όλοι να
νιώθουν ότι τους καταλαβαίνουµε, αλλά πρέπει όλοι να καταλά-
βουµε τον τόπο µας και την αγωνία του, γιατί µε τη δική µας
φωνή πρέπει να µιλήσει ο τόπος. Πώς θα µιλήσει; Πώς θα εκφρα-
στεί το µέλλον του, το µέλλον των εποµένων γενεών;

Μπορούµε όλα να τα δούµε µε κλασικό τρόπο µέσα από την
οπτική γωνία του κοµµατικού ανταγωνισµού, των εκλογικών επι-
διώξεων, των συντεχνιακών συµφερόντων, των συνδικαλιστικών
πιέσεων. Κάποιος πρέπει να µιλήσει στο όνοµα του γενικού συµ-
φέροντος, στο όνοµα των ανέργων, στο όνοµα των παιδιών και
γενικότερα της νέας γενιάς, στο όνοµα των εποµένων γενεών.
Πρέπει κάποιος να µιλήσει και εµείς είµαστε αυτοί. Είναι συνταγ-
µατικό και εθνικό καθήκον της Βουλής να το κάνει αυτό. Δεν είναι
προνόµιο κανενός. Δεν είναι προνόµιο της Κυβέρνησης. Είναι
υποχρέωση όλων.

Με αυτές τις σκέψεις σάς καλώ να αντιληφθείτε και να ερµη-
νεύσετε όλες τις επιµέρους διατάξεις. Είναι ανοικτή η Κυβέρ-
νηση σε οποιαδήποτε συγκεκριµένη θετική πρόταση αρκεί να µη
χάνουµε το γενικό στόχο µας, αρκεί να µη χάνουµε το ρυθµό
µας, αρκεί να µην χάνουµε την αίσθηση του κατεπείγοντος που
πρέπει να διέπει όλες τις ενέργειές µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Αντι-
πρόεδρο της Κυβέρνησης και Υπουργό Οικονοµικών κ. Ευάγγελο
Βενιζέλο.

Έχει ζητήσει το λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεώργιος Καρατζα-
φέρης. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, στην αρχή της οµιλίας σας
είπατε και συµφωνούµε όλοι, ότι επιτέλους πρέπει να υπάρξει
πάτος στο βαρέλι. Τι πάτος; Από µπετό, από κρύσταλλο ή ψάθι-
νος; Γιατί πολύ φοβούµαι ότι τώρα είναι ψάθινος και δεν µπορεί
να κρατήσει τίποτε µέσα. Η ευθύνη δεν είναι της Κυβέρνησης
µόνο. Η ευθύνη της Κυβέρνησης είναι ένα µεγάλο µερίδιο, αλλά
είναι και όλων των υπολοίπων µέσα στην Αίθουσα και αυτό δεν
πρέπει να το ξεχνάει κανείς.

Εν πάση περιπτώσει, δεν µπορώ να καταλάβω πώς µπορεί να
υπάρχει άνθρωπος που να θέλει να αποκτήσει την ιδιοκτησία
µίας οικίας που είναι καµένη. Πάση θυσία πρέπει να αποσοβή-
σουµε τον κίνδυνο της πυρκαγιάς στο σπίτι που όλοι κατοικούµε.
Αυτό θα γίνει µε σοβαρότητα, στιβαρότητα και πάνω απ’ όλα µε
τη µέγιστη δυνατή συνεργασία. Αυτό πρέπει να κατανοηθεί απ’
όλους. Δεν είναι καιρός για ακραίους λαϊκισµούς. Δεν είναι και-
ρός να υπονοµεύουµε καταστάσεις και να ναρκοθετούµε την πο-
ρεία του τόπου. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει κατά καµµία έννοια
λευκή επιταγή στις σκέψεις ή ακόµη και στους χειρισµούς της
Κυβέρνησης, για τους οποίους διατηρούµε πλείστες όσες ανη-
συχίες. 

Πρώτη ανησυχία, κύριε Πρόεδρε. Πείτε µου τι είδους χειρι-
σµός είναι αυτός µε τα ταξί; Έναν πρωτοετή φοιτητή να βάζατε
του Πάντειου Πανεπιστηµίου θα είχε κάνει καλύτερο χειρισµό. Η
χώρα υποφέρει έναν µήνα. Η κοινωνία υποφέρει έναν µήνα.
Έχετε σκεφθεί εάν έχουµε δώδεκα και δεκατρία εκατοµµύρια
τουρίστες, ότι τα πέντε εξ αυτών, αυτόν τον µήνα είναι στην Ελ-
λάδα; Θα γυρίσουν στις χώρες τους και τι θα πουν για την πα-
τρίδα µας; Τι θα περιγράψουν; Το χάος; Και θέλετε εν συνεχεία
να έχουµε προσέλευση επενδυτών, όταν θα υπάρχει µία τέτοια
δυσφήµιση προς τα έξω; Δεν µπορεί, λοιπόν. Δεν χρειάζεται ιδι-
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αίτερος νους για να καταλάβετε ότι ήταν άστοχο λάθος και συ-
νεχίζει να είναι λάθος η επιµήκυνση  αυτής της βαβούρας, η
οποία ενοχλεί εξαιρετικά τη χώρα. 

Όσο δε αφορά τους ιδιοκτήτες ταξί, τους ταξιτζήδες, όπως
τους λέµε, εκείνοι κινδυνεύουν σαφώς να χάσουν το δίκιο τους
από την αλλαγή συµπεριφοράς της Κυβέρνησης, µε αυτές τις
ακραίες διαδικασίες που έχουν υιοθετήσει. Το θέµα είναι ότι η
Ελλάδα, ενώ προσπαθεί να πάρει µία βαθιά ανάσα µετά τη συµ-
φωνία, η οποία έγινε πριν από έναν µήνα από µία εξαιρετικά φο-
βισµένη Ευρώπη, αυτή η ανάσα κόβεται. 

Είπατε στην οµιλία σας, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το οποίο
έχουµε στα χέρια µας είναι ένα πρόωρο βρέφος, το οποίο βρί-
σκεται στη θερµοκοιτίδα. Επειδή έχω περάσει αυτήν την εµπειρία
και ο γιος µου γεννήθηκε πρόωρος, πέντε µηνών, και έζησα το
δράµα της θερµοκοιτίδας, σας λέω, λοιπόν, ότι το πρόβληµα
είναι εδώ και ο κ. Λιντζέρης που είναι γυναικολόγος και το ξέρει
είναι οι άπνοιες. Προσέξτε, λοιπόν, µην σας τύχει καµµία άπνοια
στο δίµηνο αυτό και τελειώσουν όλα τα πράγµατα εκεί.

Και µια και µιλάµε για πρόωρα και για τοκετούς, αυτό που δεν
µπορεί να λύσει η Κυβέρνησή σας είναι πάρα πολύ απλό θέµα.
Υπήρξε κάποιος τρελός ο οποίος έβαλε λεφτά, άνοιξε ένα µαι-
ευτήριο, κατέβασε τις τιµές στο 1/3 και έρχεται αυτή τη στιγµή
το καρτέλ των µεγάλων µαιευτηρίων µε υψηλή αβάντα που αγγί-
ζει το Μέγαρο Μαξίµου και σβήνει εκείνον το ροµαντικό, ο οποίος
κατέβασε τις τιµές στο 1/3. Έτσι, λοιπόν, µετά από δέκα ηµέρες,
οι γέννες που γίνονται σήµερα µε 1.500 ευρώ θα ξαναγίνονται
µε 10.000 ευρώ. Αυτή είναι η πολιτική σας. Γιατί η πολιτική δεν
γίνεται από τα υπουργικά γραφεία, αλλά απ’ όλους εκείνους οι
οποίοι ελέγχουν υψηλότερα τµήµατα της πολιτείας. Και αυτό το
λέω και χτυπάω ένα καµπανάκι. Γιατί οι συγγενείς πρέπει να απο-
µονωθούν. Κάνουν κακό όταν συνδέονται µε µεγάλα οικονοµικά
συµφέροντα και ανερυθρίαστα φωτογραφίζονται µαζί, για να δί-
νουν πόντους σ’ αυτούς τους µεγάλους καρχαρίες της οικονο-
µίας. Εγώ χτυπώ απλώς ένα καµπανάκι. Δεν το χρησιµοποιώ µε
τρόπο, που γνωρίζετε όλοι ότι θα µπορούσα να χρησιµοποιήσω,
ενδεχοµένως για να δηµιουργήσω πρόσθετους τριγµούς στο πο-
λιτικό σύστηµα και ιδιαιτέρως στην Κυβέρνηση.

Η αλήθεια είναι ότι δεν είναι ένα πρόβληµα που έχει µόνο η
χώρα. Είναι ένα πρόβληµα που έχει η Ευρώπη. Είναι ένα πρό-
βληµα που έχουν και οι Ηνωµένες Πολιτείες. Ποιος θα το έλεγε
αυτό πριν από δέκα ή δεκαπέντε χρόνια, ότι θα ερχόταν µια µέρα
που θα καρδιοχτυπούσε ο πλανήτης εάν πτωχεύει η Αµερική. Το
ζήσαµε τις προηγούµενες ηµέρες.

Πώς έχουν τα πράγµατα; Η Ελλάδα εξαρτάται από την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Αυτό δεν το αµφισβητεί κανείς. Αν αύριο η Ευρω-
παϊκή Ένωση αποφασίσει, εµείς είµαστε στο τετέλεσται,
τουλάχιστον όπως έχουµε δηµιουργήσει την κοινωνία µας τα τε-
λευταία τριάντα χρόνια. Η Ευρώπη δεν µπορεί να κινηθεί µόνη
της, δεν είναι αυτόνοµη –το ξέρουµε όλοι- καθώς εξαρτάται εν
πολλοίς από τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής. Οι Ηνωµένες
Πολιτείες της Αµερικής ξέρουµε όλοι πάρα πολύ καλά ότι δεν
έχουν την επάρκεια των κεφαλαίων για να κινήσουν τη µηχανή,
όπως την κινούσαν µισό αιώνα από το τέλος του Β’ Παγκοσµίου
Πολέµου. Ελεγκτής της Αµερικής είναι η Κίνα.

Εποµένως ο µέγας προστάτης σήµερα είναι η Κίνα. Μην κο-
ροϊδευόµαστε. Άλλο θέµα ότι δεν έχουµε την πολυτέλεια των χει-
ρισµών από πλευράς της εξωτερικής πολιτικής να
κατευθυνθούµε προς εκείνον που κρατά τα κλειδιά και πρέπει να
πηγαίνουµε µέσω του τρίτου δρόµου, ο οποίος και κοπιαστικός
είναι και επιβαρύνει παρά πολύ την κατάσταση. Είναι ένα θέµα,
το οποίο πρέπει να το δούµε. Και τώρα µε τις αποκρατικοποιή-
σεις που γίνονται και, εν πάση περιπτώσει, κάθε µέρα που περ-
νάει γίνονται και πιο ανελαστικές, είναι µια χρυσή ευκαιρία να
βάλουµε στο παιχνίδι τον επαναπροσδιορισµό της προσέγγισης
µε χώρες που µας απαγόρευαν µέχρι σήµερα να έχουµε. Και
προσπαθώ να είναι εξαιρετικά προσεχτική η διατύπωσή µου. Μας
δίνεται µια χρυσή ευκαιρία. Δεν είναι µόνο η αποκρατικοποίηση
για να πετύχουµε το στόχο. Βεβαίως ο στόχος δεν πετυχαίνεται.
Μην έχουµε ψευδαισθήσεις. Υπάρχει µια σειρά προβληµάτων
που πρέπει να δούµε. Εν πάση περιπτώσει, οι αποκρατικοποιή-
σεις µπορεί να είναι ο µοχλός επαναπροσδιορισµού της προσέγ-

γισης κάποιων χωρών, οι οποίες περιµένουν, κοιτάζουν µε συ-
µπάθεια, όχι επειδή µας αγάπησαν ξαφνικά, αλλά γιατί ενδεχο-
µένως αυτή η περιοχή που ζούµε να τους ενδιαφέρει. 

Εµείς µέχρι στιγµής έχουµε κλειστές τις πόρτες προς αυτήν
την κατεύθυνση. Δεν λέω να αλλάξουµε άρδην εξωτερική πολι-
τική. Πώς θα µπορούσαµε εξάλλου να το κάνουµε; Επιβεβαιώ-
θηκε πριν από δεκαπέντε µέρες µε την προσέλευση της κ. Χίλαρι,
που ήρθε εδώ για να δώσουν εξετάσεις οι µαθητές της. Και βε-
βαίως ο καθένας προσπάθησε ή γράφοντας ή αντιγράφοντας να
πάρει καλό βαθµό από την κ. Χίλαρι Κλίντον. 

Το θέµα είναι κατά πόσον η Ελλάδα θα πιάσει αυτήν την ευ-
καιρία που της δόθηκε µε αυτήν την ανάσα, την οποία πήρε πριν
από ένα µήνα, για αλλαγή όλου του πλαισίου. Για να δούµε. Γιατί;
Όπως είπατε, κυρία Πρόεδρε, παρά τις θυσίες του ελληνικού
λαού, παρά τα κοψίµατα, παρά τις µειώσεις σε µισθούς, σε συ-
ντάξεις, δυστυχώς ακόµα παράγουµε χρέος. Δεν µπορέσατε να
ελέγξετε το δηµόσιο τοµέα. Φοβάστε. Δεν θέλετε. Και οι δηµό-
σιες δαπάνες είναι τόσες, όσες, µαζί µε τους τόκους που πλη-
ρώνουµε, να µην µπορούµε να ελέγξουµε το χρέος. 

Και βεβαίως δεν θα πληρώσουµε εκατόν πενήντα δισεκατοµ-
µύρια τα τρία προσεχή χρόνια, αλλά και τα ογδόντα δισεκατοµ-
µύρια δεν είναι καθόλου εύκολη υπόθεση. Ερωτώ: Από πού θα
τα πληρώσουµε τα  ογδόντα δισεκατοµµύρια; Από πού; Πάλι δα-
νειζόµενοι και µπαίνοντας σε ένα φαύλο κύκλο, ο οποίος δεν έχει
σταµατηµό; Πρέπει να πούµε την αλήθεια ότι θα δυστυχήσουν
όχι τα παιδιά µας, θα δυστυχήσουν τα εγγόνια µας. Δεν πρόκειται
η χώρα µε την υπάρχουσα κατάσταση και την ατραπό που ακο-
λουθούν τα δύο µεγάλα κόµµατα να βγει από την κρίση πριν από
το 2050. Έτσι θα καρκινοβατούµε, αν είναι αυτή ζωή. 

Και άκουσα µε εξαιρετική προσοχή την ευχή του Προέδρου
και την προσπάθεια για νέους επενδυτές. Πριν φθάσουµε να
προσελκύσουµε τους νέους επενδυτές, που µία σειρά ερωτή-
σεων έχω θέσει στην ώρα του Πρωθυπουργού -και πιστεύω ότι
ο Πρωθυπουργός αυτήν την εβδοµάδα δεν θα πάει στην Κάλυ-
µνο, στην Κω ή στην Άρτα, αλλά θα έρθει µέσα εδώ να µας απα-
ντήσει έστω και την τελευταία ηµέρα επί ερωτηµάτων που
τίθενται- πρέπει να δούµε τι πρέπει να γίνει µε τους υπάρχοντας
επενδυτές, τι κάνουµε. 

Δεν είναι µόνο η ρευστότητα των τραπεζών, η οποία σε ένα
βαθµό εξασφαλίστηκε, κύριε Πρόεδρε. Είναι η αναβάθµιση των
τραπεζών. Τι εννοώ; Και θέλω την προσοχή σας: Όλες οι µεγά-
λες επιχειρήσεις της χώρας, αυτές οι οποίες εν πάση περιπτώσει
µε τον έναν ή άλλο τρόπο δίνουν ζωή, είναι υποβαθµισµένες, δεν
περνάνε οι εγγυητικές τους, οι οποίες έχουν υπογραφεί από το
ελληνικό δηµόσιο. Πρέπει να είναι µιας κατηγορίας. Οι τράπεζές
µας δεν είναι αυτής της κατηγορίας. Έτσι, λοιπόν, ο κάθε ένας,
ο κάθε ένας επιχειρηµατίας που έχει µπει σε ένα έργο του δηµο-
σίου κηρύσσεται έκπτωτος. Μέσα σε ένα ή δύο ή τρεις µήνες,
κύριε Πρόεδρε, θα έχετε µεγάλες και υγιείς επιχειρήσεις έκπτω-
τες και ως εκ τούτου εν δυνάµει πτωχευµένες από την αδυναµία
τους να προσκοµίσουν µία εγγυητική που να εξυπηρετείται. Δεν
µπορούµε. Δεν ξέρω τι θα κάνετε. Θα εξασφαλίσετε µέσα από
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα; Θα συνεννοηθείτε µε µία άλλη ευρω-
παϊκή τράπεζα για την παροχή εγγυητικών επιστολών; Αλλά κάτι
πρέπει να γίνει. 

Είχα δεκαπέντε κρούσεις µέσα σε µία εβδοµάδα -«κλείνουµε»-
από αυτούς που έχουν πάρει να κάνουν τα σχολικά κτήρια µέχρι
αυτούς που έχουν τα µεγάλα δηµόσια έργα, τα οποία δεν πρέπει
κατά καµµία έννοια να σταµατήσουν. Γιατί κάτι το οποίο ακούγε-
ται στις άκρες του αρµοδίου Υπουργείου είναι ό,τι χειρότερο για
µηδενική λύση, δηλαδή να τα αφήσουµε όπως είναι στη µέση τα
έργα. Γιατί µετά από δέκα χρόνια που θα µπορέσουν να ξεκαθα-
ρίσουν από τη διαδικασία της διαιτησίας, τότε πολύ φοβούµαι
ότι θα τα πληρώσουµε πολύ ακριβότερα, εάν µπορέσουµε να τα
ξανακινήσουµε. Άρα πρέπει να βρεθεί µία λύση και η λύση αυτή
πρέπει να βρεθεί άµεσα, γιατί είναι το µόνο µήνυµα αισιοδοξίας
το να βλέπει κανείς και µία µπουλντόζα. Καµινάδα δεν βλέπει να
καπνίζει, τουλάχιστον να βλέπουν µία µπουλντόζα, να απορρο-
φήσουν και κάποιους ανθρώπους, τριάντα, σαράντα, πενήντα χι-
λιάδες ανέργους. Άρα λοιπόν, η πρώτη προϋπόθεση είναι να
συνεχιστούν τουλάχιστον τα υπάρχοντα έργα που έχουν νεκρώ-
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σει. 
Είχα πάει Σαββατοκύριακο στον Πύργο. Vivere pericolosa-

mente. «Ρώσικη ρουλέτα» για όποιον κάνει τη διαδροµή Κόρινθος
– Πάτρα. Οι πιθανότητες να βγει ζωντανός είναι λιγότερες από
το να βγει ζωντανός ταξιδεύοντας. 

Πήγα βράδυ και τρόµαξα, παρ’ότι είχα και τη βοήθεια περιπο-
λικού. Μου  κάνει εντύπωση, πώς εσείς, οι ερχόµενοι από την
Αχαΐα και την Ηλεία, κάνετε αυτό το δροµολόγιο δύο φορές την
εβδοµάδα! Είναι αδιανόητο. Μπορούµε, λοιπόν, να συζητάµε το
ενδεχόµενο να σταµατήσουν τελείως τα έργα; Πρέπει να βρεθεί
τρόπος και µάλιστα υγιής. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ) 

Υπεισέρχονται, όπως ξέρετε καλύτερα εµού, κύριε Πρόεδρε,
µία σειρά παράγοντες που δεν είναι µόνο το ελληνικό δηµόσιο ή
µόνο οι κατασκευαστές. Πρέπει, λοιπόν, να λυθεί αυτό το σταυ-
ρόλεξο άµεσα, πριν να είναι εξαιρετικά αργά. 

Η άλλη παράµετρος, την οποία πρέπει να προσέξουµε πάρα
πολύ, είναι τι γίνεται µε το τραπεζικό σύστηµα. Κύριε Πρόεδρε,
σας θυµίζω -όταν ήσασταν καθηγητής, πριν ακόµη γίνετε Βου-
λευτής και εγώ ήµουν δηµοσιογράφος και κάλυπτα το ρεπορτάζ
αυτής της Αιθούσης- ότι όλος ο Τύπος τα είχε βάλει τότε µε την
υπόθεση Κοσκωτά, Λούβαρη και Ανδρέα Παπανδρέου. Θυµάµαι
τα πρωτοσέλιδα, που ήταν εξαιρετικά προσβλητικά. Αυτοί οι
ίδιοι, όταν πήγαν στο Ειδικό Δικαστήριο, από µάρτυρες κατηγο-
ρίας έγιναν µάρτυρες υπερασπίσεως. 

Τι εννοώ; Πού θέλω να το πάω και πώς το συνδέω; Σήµερα ο
Τύπος νοσεί. Βλέπω µία διάθεση, σε κάποιους ευτυχώς -όχι σε
όλους, κύριε Πρόεδρε- να αποφασίζουν για τον εαυτό τους, αλλά
και για τους άλλους, µία πολιτική «Σαµψών», δηλαδή: πέφτω εγώ,
να πέσουν όλα, δεν µπορώ να εξασφαλίσω δάνεια εγώ, θα αλ-
λάξω τα φώτα στο τραπεζικό σύστηµα. 

Χρειάζεται πολύ µεγάλη προσοχή. Νοµίζω ότι είναι ένα τερά-
στιο θέµα, που πρέπει να το δει η Κυβέρνηση. Πρέπει να γίνει µία
άµεση συνάντηση, κύριε Πρόεδρε, τόσο µε τους ιδιοκτήτες των
ηµερησίων εφηµερίδων, όσο και µε την ένωση των καναλαρχών
εθνικής εµβέλειας. Πρέπει να βρεθεί ένας τρόπος να µη νοσεί το
σύστηµα.

Δεν θα προτείνω εγώ από αυτήν τη θέση τι θα κάνετε. Εγώ σας
κτυπάω ένα καµπανάκι κινδύνου. Γιατί βλέπετε και διαπιστώνετε
και εσείς, όπως και εγώ, ότι τώρα ποδηγετείται µία κατάσταση
στο τραπεζικό σύστηµα από συγκεκριµένα µέσα, τα οποία έχουν
συγκεκριµένους στόχους. 

Αν αρχίσει αυτή η διαδικασία, πολύ φοβούµαι ότι θα τιναχθεί
άµεσα το τραπεζικό σύστηµα στον αέρα. Εγώ σας κτυπάω το κα-
µπανάκι. Φροντίστε να δώσετε λύση τώρα. Η λύση θα δοθεί µε
τον υπάρχοντα ρεαλισµό. 

Κύριε Πρόεδρε, σας δίνω λύση βασικοτέρων θεµάτων από
αυτά που φαίνονται. Βρείτε τη δύναµη να νοµοθετήσετε και να
σταµατήσει η ιστορία µε τα dvd, τα cd και όλα αυτά. Αυτός ο αλό-
γιστος ανταγωνισµός των εφηµερίδων τους δηµιουργεί τόσα
έξοδα, που είναι δυσβάσταχτο να καλυφθούν πλέον από το τρα-
πεζικό σύστηµα, µε συνέπεια να έχετε αυτούς τους, αν θέλετε,
«εκβιασµούς», επαναλαµβάνω όχι από όλους, αλλά από εκείνους
που µπορούν να διαµορφώνουν άποψη. 

Βρείτε µία λύση. Περιορίστε το κακό που γίνεται, που κάθε Πα-
ρασκευή και Σάββατο όλοι δεν δεχόµαστε µηνύµατα από τηλεο-
ράσεως τι έχει η κάθε εφηµερίδα, αλλά ποιο έργο περιλαµβάνει
η εφηµερίδα, ποιος είναι ο πρωταγωνιστής και πόσα τραγούδια
θα ακούσουµε από τον κάθε αοιδό. 

Αυτή η αηδία πρέπει να σταµατήσει! Αν δεν σταµατήσει αυτή
η αηδία, τόσο ο Τύπος θα είναι όµηρος των εξόδων του και τόσο
θα καταφεύγει σε εκβιαστικές πράξεις, που θα έχουν ως αποτέ-
λεσµα σαφέστατα η κοινωνία να αποσυντονίζεται και το κράτος
να κλυδωνίζεται. Αν θέλετε να φτάσετε στο βάθος του κακού,
αυτή είναι η πραγµατική οδός.

Κλείνω µε τις αποκρατικοποιήσεις. Τα νούµερα, προκειµένου
να πιάσουµε τους χρονικούς στόχους, είναι απελπιστικά. Μιλάµε
για 400 εκατοµµύρια για είκοσι χρόνια στο αεροδρόµιο «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος». Μιλάµε, δηλαδή, για 20 εκατοµµύρια το
χρόνο, χρήµατα τα οποία βγάζει µόνο από το πάρκινγκ των αυ-

τοκινήτων. 
Προσέξτε τι γίνεται. Με ισολογισµούς, που οι ειδικοί µπορούν

να τους ελέγξουν, θα διαπιστώνουν ότι φουσκώνουν τα έξοδά
τους. Τα έξοδα είναι λιγότερα από τα 200 εκατοµµύρια στα 320
εκατοµµύρια στο «Ελευθέριος Βενιζέλος». 

Όταν, λοιπόν, έρχεται ένας ισολογισµός όπου τα κέρδη είναι
ελάχιστα, ως εκ τούτου και το τίµηµα το οποίο θέλουµε να πιά-
σουµε είναι ελάχιστο. Είναι µεγάλη απάτη! Ψάξτε το, λοιπόν, µε
ανθρώπους που ξέρουν καλά τα οικονοµικά, να ελέγξετε την κα-
τάσταση, για να µην ξεπουλήσουµε κάτω από την ανάγκη, αλλά
να µπορέσουµε να πιάσουµε λογικά τιµήµατα. Ισχυρίζοµαι ότι
από το «Ελευθέριος Βενιζέλος» µπορούµε να πιάσουµε όχι 400
εκατοµµύρια, αλλά περισσότερα από 4 δισεκατοµµύρια. Αυτό
συµβαίνει και σε άλλους οργανισµούς.

Πρέπει να είµαστε εξαιρετικά προσεκτικοί όλοι µας, για να µην
βρεθούµε στην ανάγκη να ξεπουλήσουµε και αύριο το πρωί αρ-
χίσουν πάλι οι εξεταστικές επιτροπές από την επόµενη  Βουλή.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Πρόεδρο του ΛΑΟΣ κ. Καρατζαφέρη. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο. Θα ήθελα να κάνω µια µικρή παρέµβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε το λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Άκουσα µε προσοχή την παρέµ-
βαση του Προέδρου κ. Καρατζαφέρη. Μέριµνα και ευθύνη της
Κυβέρνησης είναι το να διατηρεί την  κοινωνική ειρήνη και να επι-
βάλλει το σεβασµό της έννοµης τάξης, πάντα µέσα από το διά-
λογο, τη συναίνεση και την αναζήτηση ευρύτερα αποδεκτών
λύσεων. Αυτή είναι η απάντησή µου στην εισαγωγική παρατή-
ρηση του κ. Καρατζαφέρη. 

Επιλέγω δύο σηµεία, αυτά που αφορούν την καρδιά του προ-
βλήµατος της πραγµατικής οικονοµίας. Η βιωσιµότητα του ελλη-
νικού δηµοσίου χρέους είναι προϋπόθεση και για τη βιωσιµότητα
του ελληνικού τραπεζικού συστήµατος. Η καλύτερη αξιολόγηση
του ελληνικού δηµοσίου οδηγεί σε καλύτερη αξιολόγηση των ελ-
ληνικών τραπεζών. Αυτό συνδέεται άµεσα µε το ζήτηµα της ρευ-
στότητας, στο οποίο αναφέρθηκα, αλλά και µε το ζήτηµα των
εγγυήσεων και των εγγυητικών επιστολών. 

Κάνουµε συντονισµένες κινήσεις, κάνουµε πολύ περισσότερα
απ’ όσα λέµε. Και δεν πρέπει να λέµε πολλά πράγµατα στα ζητή-
µατα αυτά. Έργα του ΕΣΠΑ, οδικά και άλλα, όλα θα προχωρή-
σουν. Τίποτα δεν θα µείνει σε ακινησία, τίποτα δεν θα µείνει σε
αδράνεια. Αν δεν κινηθούν αυτά τα έργα, τότε δεν θα πάρει
µπροστά η µηχανή της πραγµατικής οικονοµίας. Είµαστε σε δια-
πραγµάτευση µε όλους τους εµπλεκόµενους -τις τράπεζες, τους
παραχωρησιούχους, την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, την Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα- και πολύ σύντοµα θα παρουσιάσουµε στη
Βουλή –γιατί η Βουλή θα κληθεί να εγκρίνει- την ολοκληρωµένη
λύση. Είναι ζήτηµα πρώτης προτεραιότητας και για το Υπουργείο
Οικονοµικών και για το Υπουργείο Ανάπτυξης και για το Υπουρ-
γείο Υποδοµών. Άρα θέλω να σας καθησυχάσω. Από την άποψη
αυτή, µοιραζόµαστε τις ίδιες ανησυχίες. 

Τώρα, θα ήθελα να θέσω ορισµένα διαδικαστικά ζητήµατα.
Πρώτον, εγώ δυστυχώς πρέπει να µετάσχω στη συνεδρίαση της
Κυβερνητικής Επιτροπής για την ανεργία και θα µε αναπληρώσει
ο κ. Σαχινίδης. 

Δεύτερον, θα ήθελα πριν το τέλος της συνεδρίασης να ανα-
κοινώσω τις νοµοτεχνικές αλλαγές. Πρέπει να επανέλθω στη συ-
νεδρίαση. Εποµένως, πρέπει να έχουµε συνεννοηθεί για το πώς
θα οργανωθεί η συζήτηση. Θα τελειώσει η συνεδρίαση; Θα κά-
νουµε εµβόλιµη συνεδρίαση; Τι θα γίνει, κύριε Πρόεδρε; Μπορώ
να έχω µια απάντηση σ’ αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Θα συνεχίσουµε,
κύριε Υπουργέ. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Θα συνεχίσουµε µέχρι το τέλος
του καταλόγου; Και µετά τι θα γίνει; Θα γίνουν δευτερολογίες; 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Θα µείνουν τα
άρθρα µετά. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Θα µπούµε κανονικά στα άρθρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κανονικά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Τα άρθρα θα συζητηθούν το από-
γευµα;  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το απόγευµα ή
αύριο το πρωί. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Αύριο, κύριε Υπουργέ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Πρέπει να το ξέρω κι εγώ αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Είναι συνεχόµενη η

συνεδρίαση, κύριε Υπουργέ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Άρα θα µπούµε µετά στα άρθρα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Θα µπούµε µετά στα

άρθρα. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε.
Εδώ έχω ένα κενό. Οι εισηγητές µίλησαν επί των άρθρων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Όχι, δεν µίλησαν.
Δεν έχει ψηφιστεί ακόµη το νοµοσχέδιο επί της αρχής. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Άρα πάµε συνεχόµενα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ακριβώς. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Εντάξει. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει και συ-

νεδρίαση της Επιτροπής Οικονοµικών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Θα κάνουµε σύστηµα σιµουλτανέ,
όπως στο σκάκι, δηλαδή και τα δύο! Δεν υπάρχει άλλη λύση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Έχει ζητήσει το
λόγο ο κ. Καρατζαφέρης για ένα λεπτό. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, πριν από ένα µήνα –και
υπάρχει στα Πρακτικά- είχα αποκαλύψει ότι υπήρξε µία συνά-
ντηση µε κορυφαίο Επίτροπο της Ευρωπαϊκής Ένωσης των
τριών οίκων αξιολόγησης κι είχαν συζητηθεί ορισµένα πράγµατα.
Είχα πει όµως ότι δεν ξέρω εάν συµφωνήθηκαν. Ήταν ότι θα
χρειαστεί ένα πιστωτικό επεισόδιο και αµέσως µετά θα αναλάµ-
βαναν τη δέσµευση της αναβάθµισης της χώρας στις αγορές.
Από ό,τι φαίνεται θα έχουµε ένα µίνι επεισόδιο, ένα µικράς διαρ-
κείας και ανώδυνο, εάν δεχθώ τις περιγραφές, τις οποίες έχω
ακούσει από κυβερνητικά χείλη. 

Το ερώτηµα είναι: εις το παρασκήνιο έχει εξασφαλιστεί η ανα-
βάθµιση; Και ποια αναβάθµιση; Θα είναι τόση, ώστε να µπορούµε
να έχουµε την κατάλληλη τραπεζική υποδοµή για να προχωρή-
σουν όλα αυτά τα οποία δεν προχωρούν σήµερα εις τη θέση την
οποία βρίσκονται οι τράπεζες; Αυτό είναι το ζητούµενο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ το
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο Αντιπρόεδρος της
Κυβερνήσεως και Υπουργός Οικονοµικών κ. Βενιζέλος έχει το
λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Παρακαλώ το Σώµα να µε τιµήσει
µε την προσοχή του, γιατί κάθε λέξη που θα πω έχει µια σηµασία
στην ερώτηση αυτή. 

Δεν υπάρχει κανένα απολύτως ζήτηµα µε τη χρηµατοδότηση
και γενικότερα µε τη ρευστότητα των ελληνικών τραπεζών, όπως
και µε την κεφαλαιακή τους επάρκεια. Είπα προηγουµένως ότι
διαθέτουµε για την ανακεφαλαιοδότησή τους 30.000.000.000
ευρώ και η ρευστότητα τους είναι ρητά διασφαλισµένη µε βάση
τις αποφάσεις του Συµβουλίου Κορυφής της 21ης Ιουλίου, µε
αποφάσεις του Διοικητικού Συµβούλιου της Ευρωπαϊκής Κεντρι-
κής Τράπεζας µέσω του ευρωσυστήµατος. Άρα έχει ξεπεραστεί

κάθε προηγούµενη συζήτηση, έχει καταστεί άνευ αντικειµένου. 
Οι οίκοι αξιολόγησεις, οι οποίοι αποτελούν αντικείµενο µακρών

συζητήσεων στο ECOFIN, όχι στο EUROGROUP και ασχολείται
µαζί τους ο Αντιπρόεδρος της Επιτροπής ο κ. Μισέλ Μπαρνιέ,
ξέρουν πολύ καλά τι συµβαίνει. 

Διαβάστε µε προσοχή τις δηµόσιες ανακοινώσεις που έκαναν
οι οίκοι αξιολόγησης µετά τις 21 Ιουλίου. Για πρώτη φορά τονί-
ζουν ότι η λύση αυτή είναι θετική και ανοίγει προοπτική για την
ελληνική οικονοµία και ότι µπορεί να αλλάξει τα επίπεδα αξιολό-
γησης. Άρα οι ίδιοι οι οίκοι αξιολόγησης έχουν τοποθετηθεί
ρητά, δηµόσια. 

Όλη η προηγούµενη συζήτηση, που δυστυχώς έγινε αντικεί-
µενο µιας απόπειρας άτεχνης πολιτικής εκµετάλλευσης, εκφοβι-
σµού και σπέκουλας, είναι άνευ αντικειµένου. Απεδείχθη ότι
ξέραµε τι λέγαµε, ξέραµε τι κάναµε. Μόνο που θέλει πειθαρχία,
µε την έννοια ότι δεν πρέπει µόνοι µας να δηµιουργούµε προ-
βλήµατα στον εαυτό µας ως χώρα. Ό,τι λέγεται στο εσωτερικό
της χώρα, λέγεται διεθνώς. Δεν υπάρχει επικοινωνιακό στεγανό.
Ό,τι λέγεται εδώ µέσα, είναι την άλλη στιγµή στα διεθνή πρακτο-
ρεία ειδήσεων. 

Στέλνω, λοιπόν, και στη διεθνή κοινή γνώµη και στις αγορές
το µήνυµα αυτό, ότι ξέρουµε τι κάνουµε, εφαρµόζουµε µε συνέ-
πεια τις αποφάσεις της Ευρωζώνης, είµαστε σε συνεννόηση µε
όλα τα θεσµικά όργανα και µε τον ιδιωτικό τοµέα και έχουµε
βάλει στις ράγες την εφαρµογή της απόφασης αυτής. Όλα θα
γίνουν επαγγελµατικά όπως πρέπει και θα γίνουν µε πολύ µεγάλη
ταχύτητα την κρίσιµη στιγµή που θα συντελεστεί η µετάβαση από
το ένα καθεστώς στο άλλο. Είναι πάρα πολύ καθαρό και πάρα
πολύ  σαφές αυτό που λέω. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Αξιωµατικής Αντιπολί-

τευσης, κ.  Εµµανουήλ Κεφαλογιάννης έχει το λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-

δρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκινήσω την τοποθέ-

τησή µου κάνοντας µια έκκληση στον Αντιπρόεδρο της Κυβερ-
νήσεως, κ. Βενιζέλο, να αναλάβει πρωτοβουλία εκτόνωσης για
το µεγάλο θέµα του καλοκαιριού, την απεργία των ταξί, που
πλήττει µε τον πιο βάναυσο τρόπο την ανάπτυξη της χώρας και
οδηγεί σε αδιέξοδο χιλιάδες µικρές, µεσαίες επιχειρήσεις στον
τοµέα του τουρισµού και βεβαίως στα ξενοδοχεία.

Είναι γνωστό σε όλους, ότι περίπου το 40% των κρατήσεων
είναι για τον µήνα Αύγουστο και το 28% της διακίνησης µέσω της
ακτοπλοΐας γίνεται αυτόν τον µήνα. 

Χθες είδαµε έναν Υπουργό, τον κ. Ραγκούση, ο οποίος επιδει-
κνύοντας στάση αδιαλλαξίας διαιωνίζει ένα πρόβληµα και πλήτ-
τει την οικονοµία. Αν θέλει ο κύριος Υπουργός Οικονοµικών, ο
οποίος µε κάθε µέσο και τρόπο ψάχνει πόρους, ας φορολογήσει,
ας βάλει ένα τέλος 50, 60, 80, 100 χιλιάδες ευρώ για τις άδειες,
να διασφαλίσει έτσι τα περιουσιακά στοιχεία αυτών των ανθρώ-
πων και ας βάλει και το πληθυσµιακό κριτήριο, για να λυθεί το
θέµα. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η έκκληση που κάνω στον Υπουργό, ο
οποίος δεν έδωσε απάντηση και στα όσα είπε ο Αρχηγός του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφέρθηκε ο Υπουργός στον
Κέινς και µας είπε τη γνωστή ρήση πως όταν χρωστάς σε µια
τράπεζα 1 εκατοµµύριο, το πρόβληµα το έχεις εσύ, αν όµως χρω-
στάς 1 δισεκατοµµύριο, τότε το πρόβληµα το έχει η τράπεζα. Μα,
αυτό είναι που λέγαµε και εµείς, γιατί αυτό ισχύει για τα κράτη.
Και τα κράτη έχουν την ίδια λογική. Γι’ αυτό ζητούσαµε από την
Κυβέρνηση να διαπραγµατευθεί. Αυτό ήταν το θέµα. 

Τι έγινε; Άλλοι αποφάσισαν πριν από εµάς και για εµάς. Η κ.
Μέρκελ και ο κ. Σαρκοζί αποφάσισαν. Κλήθηκε ο κ. Παπανδρέου
και απλώς του ανακοινώθηκαν αυτές οι αποφάσεις. Γι’ αυτό ο κ.
Βενιζέλος κατ’ επανάληψη έχει πει –και νοµίζω ότι έχει δίκιο και
αυτό ισχύει για την Κυβέρνηση του Γεωργίου Παπανδρέου, για
την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ- «έχουµε µια Κυβέρνηση, Κυβέρνηση
Παπανδρέου, Κυβέρνηση µειωµένης δηµοσιονοµικής κυριαρ-
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χίας». 
Αυτό είναι. Δεν το λέω εγώ. Δεν το λέει η Αξιωµατική Αντιπο-

λίτευση. Δεν το λέει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος οποιου-
δήποτε άλλου κόµµατος. Είναι αυτό που επαναλαµβάνει κατά
κόρον ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και αρµόδιος για τα οι-
κονοµικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα όσα συζητούµε σήµερα έρ-
χονται σε εφαρµογή της νέας δανειακής σύµβασης των 109 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ, του  µνηµονίου και του εκτελεστικού
νόµου. Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η οµολογία της
αποτυχίας της πολιτικής της Κυβέρνησης. Η Ελλάδα δηλαδή θα
βρίσκεται «διασωληνωµένη» µέχρι το 2019 και η ελληνική νεολαία
θα βρίσκεται «υποθηκευµένη» µέχρι τουλάχιστον το 2050.

Μόνο για την εξυπηρέτηση των τόκων πριν από το µνηµόνιο η
Ελλάδα χρειαζόταν 13 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μετά το µνηµόνιο
χρειάζεται 22 δισεκατοµµύρια ευρώ και µε τις αποφάσεις για τη
νέα δανειακή σύµβαση, αυτό το ποσό µειώθηκε κατά 3 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, δηλαδή πήγε στα 19 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Αυτός είναι ο τρόπος, µε τον οποίο θα λύσουµε το πρόβληµα της
οικονοµίας; Δηλαδή τα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ επαρκούν, για να
λύσουµε το πρόβληµα της οικονοµίας και να δηµιουργήσουµε
πρωτογενή πλεονάσµατα, να βγάλουµε την οικονοµία από το
αδιέξοδο; 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέµε ότι το χρέος
ακόµα και µε αυτήν τη νέα συµφωνία, που έχει κάποια θετικά
στοιχεία, δεν είναι βιώσιµο. Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι εξοικο-
νόµησε 26 δισεκατοµµύρια ευρώ µε τη νέα συµφωνία και αυτό
σηµαίνει ότι µειώθηκε το συνολικό χρέος κατά 8% ή, αν θέλετε,
κατά 11% του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος, δηλαδή το συ-
νολικό χρέος της χώρας έχει φθάσει στα 148 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Βέβαια, άλλες µετρήσεις –και µετρήσεις που έχουµε κάνει κι
εµείς στη Νέα Δηµοκρατία- επιβεβαιώνουν ότι από τη νέα δανει-
ακή σύµβαση υπάρχει καθαρός δανεισµός, καθαρή αύξηση δα-
νεισµού 9 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Το χρέος δηλαδή σήµερα και
µετά τη νέα δανειακή σύµβαση έχει φθάσει τα 165% του ακαθά-
ριστου εθνικού προϊόντος και αυτό σηµαίνει ότι η Ελλάδα είναι
ακριβώς στην ίδια κατάσταση, στην κατάσταση δηλαδή που βρέ-
θηκε µετά από τη δύσκολη και καταστροφική για τη χώρα µας
δεκαετία του 1940. 

Υπάρχει µία µελέτη, κύριοι συνάδελφοι, που έγινε στο Παρίσι
το 1947, που µέτρησε την οικονοµική καταστροφή της χώρας
από τον παγκόσµιο πόλεµο και τον εµφύλιο. Βρήκε ότι η Ελλάδα
µπορούσε να βγει από αυτά τα αδιέξοδα, δηλαδή του εµφυλίου
και της κατοχής, αν δηµιουργούσε ακαθάριστο εθνικό προϊόν δε-
καοκτώ µηνών, δηλαδή το αντίστοιχο του συνολικού χρέους του
165% του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος. Σε αυτήν την κατά-
σταση βρίσκεται η χώρα µας σήµερα.

Τι είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα 109 δισεκατοµµύρια
ευρώ της νέας δανειακής σύµβασης; Είναι 34 δισεκατοµµύρια,
τα οποία θα πληρωθούν στον ιδιωτικό τοµέα για οµόλογα που
λήγουν το 2014. Αυτά έχουν µηδενική επίδραση στο χρέος. Ίδιο
χρέος πληρώνουµε µε αυτό που αγοράζουµε. Δηλαδή, η Κυβέρ-
νηση θα πληρώσει οµόλογα που λήγουν το 2014.

Από τα 109 δισεκατοµµύρια ευρώ τα 35 πάνε για την ποιοτική
βελτίωση του δηµοσίου χρέους. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι η
Ευρωπαϊκή Ένωση µας δανείζει 35 δισεκατοµµύρια για τριάντα
χρόνια. Στο τέλος, αυτό το κουπόνι θα το πληρώσουµε 135 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, τα 100 θα µας χαριστούν και θα µπουν τα
35 δισεκατοµµύρια για να ξεπληρώσουν αυτό το δάνειο. Άρα και
αυτό το ποσό είναι µηδενικής επίδρασης για το χρέος.

Πηγαίνουν 20 δισεκατοµµύρια για αγορά οµολόγων στη δευ-
τερογενή αγορά. Εδώ όντως η Ελλάδα έχει ένα όφελος γύρω
στα 12 δισεκατοµµύρια ευρώ. Διότι, µε 20 δισεκατοµµύρια θα
αγοράσει µε discount, µε έκπτωση οµόλογα του ελληνικού δη-
µοσίου ύψους 32 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που λήγουν στο µέλ-
λον. 

Αυτό, όµως, δεν έπρεπε να το διαπραγµατευθεί η Κυβέρνηση;
Δεν έπρεπε να το δει εξ αρχής; Δεν θα έπρεπε δηλαδή από τα
170 δισεκατοµµύρια ευρώ που θα πάρουµε από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, ένα µεγάλο ποσό να µπορούσαµε να το διαπραγµατευ-

θούµε στη δευτερογενή αγορά και να επαναγοράσουµε διπλάσιο
χρέος από τα χρήµατα τα οποία θα καταβάλαµε; Δηλαδή, φα-
ντάζεστε η Ελλάδα από τα 360, 370 δισεκατοµµύρια ευρώ, που
ήταν και υποτίθεται ότι έχει κατέβει τώρα στα 350 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ, να µπορούσε στη δευτερογενή αγορά να αγοράσει
100 δισεκατοµµύρια χρέος µε 50 δισεκατοµµύρια ευρώ; Θα εί-
χαµε µειώσει πραγµατικά, δραστικά το χρέος σε ένα επίπεδο που
θα ήταν βιώσιµο. 

Και 20 δισεκατοµµύρια είναι αυτά τα οποία ανέφερε στην τε-
λευταία αποστροφή της οµιλίας του ο Υπουργός Οικονοµικών,
κ. Βενιζέλος, για τις τράπεζες. Θα σας θυµίσω, κύριοι του
ΠΑΣΟΚ, που ακολουθήσατε για χρόνια ανεύθυνη πολιτική τι λέ-
γατε για τα 28 δισεκατοµµύρια που είχε πει τότε η Νέα Δηµοκρα-
τία ότι θα χρησιµοποιηθούν, εάν τα έχουν ανάγκη οι τράπεζες
για να ενισχυθεί το τραπεζικό µας σύστηµα.

Ανατρέξτε στα Πρακτικά, δείτε τις δικές σας δηλώσεις και
πείτε µου πως αισθάνεστε σήµερα, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκ-
πρόσωπε του ΠΑΣΟΚ, κύριε Πρωτόπαπα και κύριε Σαχινίδη, µε
αυτά που εσείς λέγατε εκείνη την εποχή, όταν σήµερα το κόµµα
σας και εσείς έχετε δώσει παραπάνω από 120 δισεκατοµµύρια
για τη στήριξη του τραπεζικού συστήµατος; Αυτή είναι η συνέ-
πεια λόγων και έργων της Κυβέρνησής σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση νοµοθετεί µε ορί-
ζοντα διµήνου, χωρίς έµπνευση και χωρίς όραµα µε καταφανώς
αντισυνταγµατικές διατάξεις. Μάλιστα χθες, µάθαµε από τον
Υπουργό Οικονοµικών, κ. Βενιζέλο, ότι µέτρο ερµηνείας του Συ-
ντάγµατος είναι το δηµόσιο συµφέρον και αυτό, όπως φαίνεται,
καθορίζεται από την ερµηνεία του συνταγµατολόγου Υπουργού
των Οικονοµικών.

Μάθαµε, επίσης, ότι «η σωτηρία του λαού είναι υπέρτατος
νόµος», όπως διδάσκει και ο παριστάµενος κ. Προκόπης Παυλό-
πουλος, διακεκριµένος συνταγµατολόγος, στο µάθηµα της Συ-
νταγµατικής Ιστορίας. Είναι αυτό που έλεγαν οι Ρωµαίοι όταν
οδηγήθηκαν στη δικτατορία. Δηλαδή, αυτού του είδους την πο-
λιτική ερµηνεία κάνει το ΠΑΣΟΚ για τις καταφανείς αντισυνταγ-
µατικότητες που έχει το νοµοσχέδιο.

Μας έφερε τροπολογίες. Έχει δίκιο ο κ. Βορίδης. Δεν µπορεί
οι τροπολογίες να είναι διακόσιες σελίδες και το νοµοσχέδιο να
είναι εκατόν εξήντα σελίδες. Δεν έχει καµµία λογική.

Αν έπρεπε να φέρει η Κυβέρνηση, κύριε Σαχινίδη, µία τροπο-
λογία, αυτή η τροπολογία θα έπρεπε να ήταν για τα ταξί. Αυτό
έπρεπε να κάνει η Κυβέρνηση. Κι έχει απόλυτο δίκιο όταν λέει ο
κ. Βορίδης -και λέµε εδώ κατ’ επανάληψιν στην Αίθουσα- ότι αυτή
η Κυβέρνηση ζητά γενική εξουσιοδότηση, ζητά λευκή επιταγή
κάθε φορά που φέρνει ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο. Προσπαθεί
να νοµοθετήσει µε προεδρικά διατάγµατα και υπουργικές απο-
φάσεις. Είναι µία Κυβέρνηση που νοµοθετεί κατά παρέκκλιση
στα όρια της νοµιµότητας. Αυτή είναι η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.

Επειδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  κάποιοι µίλησαν και για
ευθύνες και, µάλιστα, έγινε µία µεγάλη αντιπαράθεση µεταξύ του
κ.ρίου Γεωργιάδη και του κ. Πρωτόπαπα χθες, κατά τη διάρκεια
της συζήτησης στη Βουλή, οι ευθύνες για τη σηµερινή κατά-
σταση της Ελλάδας έχουν ονοµατεπώνυµο: Το όνοµα είναι Αν-
δρέας και Γιώργος το επώνυµο είναι Παπανδρέου. Αυτό
καλούµαστε σήµερα να ξεπληρώσουµε, αυτό, δηλαδή, που
έκανε το ΠΑΣΟΚ από τη δεκαετία του 1980 κάθε έξι µέρες και
ένα δάνειο, αυτό που έκανε µε τις προγραµµατικές συµφωνίες,
αυτό που έκανε ο αγαπητός µου συνάδελφος, ο κ. Πρωτόπαπας,
ο οποίος για εξήντα µέρες για το ωράριο –προσέξτε- των τρα-
πεζοϋπαλλήλων είχε κλειστές εκείνη την εποχή τις κρατικές τρά-
πεζες.

Αυτά πληρώνουµε, τους Κολλάδες κ.λπ.. Πληρώνουµε όλο
αυτό το σύστηµα εξουσίας που είχε δηµιουργήσει το ΠΑΣΟΚ.
Πληρώνουµε τα swaps. Πληρώνουµε τη µεταφορά του χρέους
στο µέλλον. Πληρώνουµε τις ανερµάτιστες πολιτικές, ακόµη και
πριν από τις εκλογές, του ΠΑΣΟΚ µε το «λεφτά υπάρχουν» και
πληρώνουµε την πολιτική ασυνέπεια µετά τις εκλογές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κλείνω λέ-
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γοντας ότι οι συνάδελφοι αναφέρθηκαν µε συγκεκριµένο τρόπο
για τα συγκεκριµένα άρθρα. 

Εµείς ψηφίζουµε όλα τα άρθρα που αφορούν τον τουρισµό,
τα άρθρα 1 έως 7 για την τουριστική κατοικία, την ολοκληρωµένη
τουριστική ανάπτυξη και τις πεπαλαιωµένες κατοικίες. Καταψη-
φίζουµε τα άρθρα 8 έως 12 ως αντισυνταγµατικά για τα συντα-
ξιοδοτικά θέµατα. Υπερψηφίζουµε τα άρθρα 15 και 17 για την
Τράπεζα της Ελλάδος και την «ΑΣΠΙΣ ΠΡΟΝΟΙΑ». Καταψηφί-
ζουµε τα άρθρα 19 και 18 για την περαίωση, για το σκάνδαλο
των σκαφών αναψυχής. 

Χαίροµαι που τουλάχιστον, έστω και την τελευταία στιγµή
κάτω από την πίεση του Κοινοβουλίου, απέσυρε την απαράδεκτη
διάταξη για την αύξηση του ΦΠΑ, ακόµα και στην άρδευση των
αγροτικών εκτάσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε,
κύριε Κεφαλογιάννη. Έχετε µιλήσει δεκαπέντε λεπτά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Καταψηφίζουµε τα άρθρα
20 έως 24 για την επιδότηση κατοικίας στις παραµεθόριες πε-
ριοχές. Καταψηφίζουµε ως αντισυνταγµατική τη διάταξη για τη
µείωση των µισθώσεων του δηµοσίου. 

Βεβαίως –και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- καταψηφίζουµε όλο το
κεφάλαιο για τα φρουτάκια. Εµείς δεν δεχόµαστε σε καµµία των
περιπτώσεων η Ελλάδα να γίνει ένα απέραντο καζίνο. Δεν δεχό-
µαστε την καζινοποίηση της χώρας. Λέµε «ναι» στις ρυθµίσεις
για την αγορά των παιγνίων. Λέµε «όχι» στην καζινοποίηση της
χώρας. Άλλωστε, αυτά τα έχουµε πει εδώ και δεκαοχτώ µήνες,
συζητώντας µία επερώτηση της Νέας Δηµοκρατίας στις 13 Μαρ-
τίου του 2010, όπου µε σαφή τρόπο είπαµε ότι έπρεπε να γίνει
αυτή η ρύθµιση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε,
κύριε Κεφαλογιάννη, σας παρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε, για την ανοχή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Μανώλη Κεφαλογιάννη από τη Νέα Δηµοκρατία.
Πριν λάβει το λόγο ο κ. Χρήστος Πρωτόπαπας, από το σλάλοµ

της διεκπεραίωσης της συζήτησης αυτής, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω να σας ανακοινώσω ότι θα ολοκληρωθεί η συζή-
τηση και η ψήφιση του νοµοσχεδίου επί της αρχής. Κατόπιν θα
εισέλθουµε στη συζήτηση των άρθρων και των τροπολογιών ως
µία ενότητα. Κι αυτή η σηµερινή συνεδρίαση θα ολοκληρωθεί
στις 5 το απόγευµα.

Ο κ. Χρήστος Πρωτόπαπας, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΠΑΣΟΚ, έχει το λόγο για δώδεκα λεπτά, επίσης, από του
Βήµατος του Κοινοβουλίου.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εισαγωγικά, επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, επειδή έγινε σχε-

τική αναφορά και από τον κ. Κεφαλογιάννη, να αναφερθώ και
εγώ στο θέµα των ταξί, ελπίζοντας –επαναλαµβάνω, ελπίζοντας-
ότι σήµερα θα έχουµε µία θετική διέξοδο στο θέµα µε τη λήξη
της απεργίας τους. Ούτως ή άλλως, ισχύουν οι δηλώσεις του
Πρωθυπουργού για ανοιχτό και ενδελεχή διάλογο χωρίς προκα-
ταλήψεις και εφόλης της ύλης. Υπάρχουν και οι δηλώσεις του
Υπουργού, του κ. Ραγκούση, για συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα
διαλόγου και, βεβαίως, για την προοπτική και σχετικής νοµοθε-
τικής ρύθµισης, οπότε θα έχουµε τη δυνατότητα για ανοιχτό διά-
λογο και µαζί τους και µε όλα τα πολιτικά κόµµατα στο
Κοινοβούλιο.

Εκτιµώ, λοιπόν, ότι υπάρχουν όλες οι δυνατότητες, µ’ αυτές
τις συγκεκριµένες προοπτικές, µ’ αυτό το χρονοδιάγραµµα, µε
την προοπτική ενός ανοιχτού διαλόγου χωρίς προκαταλήψεις,
ώστε να υπάρξει και η λύση της απεργίας. Αρκετή πια ζηµιά έγινε
στον τουρισµό! Αρκετά πράγµατα πια έγιναν, δυστυχώς, αυτές
τις µέρες που δεν τιµούν κανέναν! Νοµίζω ότι είναι ώρα να λήξει
η απεργία και να σταµατήσουν οι κάθε µορφής βίαιες εκδηλώ-
σεις, προκειµένου να υπάρξει η απαραίτητη ηρεµία στον τόπο,

για να προχωρήσουµε µπροστά.
Θέλω δε, να καλέσω τον κ. Κεφαλογιάννη και τη Νέα Δηµο-

κρατία, αντί να µας δίνει συµβουλές, να συµβάλουν και εκείνοι
στην εκτόνωση της κρίσης. Θέλω να θυµίσω ότι επίλεκτα συνδι-
καλιστικά στελέχη του χώρου είναι µέλη και υπεύθυνοι τοµεάρ-
χες ή αναπληρωτές τοµεάρχες της Νέας Δηµοκρατίας, του κ.
Σαµαρά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μαζί µε διακεκριµένα στε-
λέχη του ΠΑΣΟΚ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Και θέλω ιδιαίτερα να τονίσω ότι
δεν ξεπλένει τον κ. Σαµαρά η εκ των υστέρων ύπαρξη ενοχών
γύρω από τον τουρισµό και η υποβολή προτάσεων για τον ελλη-
νικό τουρισµό εν µέσω τουριστικής περιόδου και ιδιαίτερα όταν
υπάρχουν ευθύνες και στον ίδιο και στη Νέα Δηµοκρατία για τις
µορφές των κινητοποιήσεων που έγιναν από τα ταξί.

Εν πάση περιπτώσει, αυτά έγιναν. Νοµίζω ότι τώρα είναι ώρα
περίσκεψης και ευθύνης, που πρέπει να υπάρξει από όλους, και
να προσέλθουν σ’ αυτόν το διάλογο, ο οποίος ήδη έχει εξαγγελ-
θεί. Πρέπει να προσέλθουν σε ένα διάλογο χωρίς προκαταλή-
ψεις, προκειµένου όλα τα προβλήµατα να συζητηθούν και να
βρεθεί η καλύτερη δυνατή λύση για την απελευθέρωση του
επαγγέλµατος µε κανόνες, ώστε να αναβαθµιστεί και ο κλάδος
και να προσφερθούν καλύτερες και ποιοτικότερες υπηρεσίες
προς το κοινωνικό σύνολο.

Θα αναφερθώ τώρα στα ζητήµατα του νοµοσχεδίου. Τι είναι
αυτό το νοµοσχέδιο; Είναι απότοκος και εφαρµοστικός στην
ουσία νόµος –είναι ο δεύτερος εφαρµοστικός νόµος- µίας σειράς
υποχρεώσεων που έχει αναλάβει η χώρα, αλλά και αλλαγών, που
πρέπει να προωθήσει η χώρα µετά τη συµφωνία της Συνόδου Κο-
ρυφής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι µία σύνοδος η οποία κα-
τέγραψε θετικό πρόσηµο για την Ελλάδα. Είναι µία απόφαση που
µας δίνει τη δυνατότητα µε ασφάλεια και σταθερότητα να προ-
χωρήσουµε στο µέλλον. Είναι µία απόφαση που ενισχύει τις προ-
οπτικές της ανάπτυξης. Είναι µία απόφαση απότοκος σκληρής
διαπραγµάτευσης της ελληνικής Κυβέρνησης, του Έλληνα Πρω-
θυπουργού, του Έλληνα Αντιπροέδρου και Υπουργού Οικονοµι-
κών, όλων όσοι συµµετείχαν και πάλεψαν γι’ αυτήν τη
διαπραγµάτευση, γι’ αυτήν την προσπάθεια, στηριγµένοι βέβαια
στις θυσίες, στις προσπάθειες, στους αγώνες του ελληνικού
λαού. 

Αυτό είναι και καλά θα κάνουν ορισµένοι να εκτιµήσουν αυτήν
την προσπάθεια που έγινε και να συναισθανθούν ότι την ώρα της
µάχης εκείνοι προσπαθούσαν να εγείρουν τεχνητά εµπόδια και
να δηµιουργήσουν πρόσθετα προβλήµατα στην προσπάθεια της
ελληνικής Κυβέρνησης. Οµιλώ για τον κ. Σαµαρά και τη Νέα Δη-
µοκρατία, οι οποίοι αντί να σηκώσουν το τηλέφωνο και να µιλή-
σουν µε τους εταίρους τους, του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος,
και µε όλες τις κυβερνήσεις, που στη συντριπτική πλειοψηφία
τους είναι κυβερνήσεις µελών του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµα-
τος, ο κ. Σαµαράς έσπευδε να ζητά το άλφα, το βήτα και το
γάµµα, δηµιουργώντας στην ουσία τεχνητά εµπόδια στη δια-
πραγµάτευση που έκαναν ο Έλληνας Πρωθυπουργός και ο Έλ-
ληνας Υπουργός Οικονοµικών εκείνη την ώρα και δηµιουργώντας
πρόβληµα σε βάρος της προοπτικής ασφάλειας, σταθερότητας
και ενίσχυσης των προοπτικών ανάπτυξης της χώρας τους.

Νοµίζω ότι ήταν µία ιδιαίτερα λανθασµένη και επικίνδυνη τα-
κτική και πραγµατικά λυπούµαι διότι την επαναλαµβάνουν και
εδώ. Τι πάει να πει: «Δεν ψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο»; Τι χρει-
άζεται σήµερα; Χρειάζεται να τρέξουµε γρήγορα. Χρειάζεται να
αποδείξουµε ότι οι Έλληνες µπορούµε. 

Το σύνθηµά µας πρέπει να είναι: «Ναι, οι Έλληνες µπορούµε».
Αυτό που έχουµε αποδείξει τόσες φορές σαν λαός, αυτό που αν
θέλετε και στον αθλητικό τοµέα αποδείξαµε πρόσφατα µε την
πολύ µεγάλη επιτυχία της εθνικής γυναικών στο πόλο. Μπορούµε
οι Έλληνες! Έχουµε τις δυνατότητες!

Όµως, η Κυβέρνηση από την πλευρά της θα κάνει αυτό που
πρέπει. Η Κυβέρνηση οφείλει µε συγκεκριµένο σχέδιο να απο-
δείξει –και το αποδεικνύει αυτό πια- ότι µπορεί να σταθεί στο
ύψος των περιστάσεων, να προχωρήσει στις αλλαγές που χρει-
άζεται η χώρα, να απαλλάξει τη χώρα από τα δεσµά που τη βα-
ραίνουν, να προχωρήσει µε αισιοδοξία και προοπτική µπροστά,
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να δείξει την αναγκαία αποφασιστικότητα που χρειάζεται, προ-
κειµένου να καταλάβει ο Έλληνας πολίτης ότι αυτά θα γίνουν,
ότι αυτά θα προχωρήσουν, ότι η Ελλάδα θα αλλάξει, ότι η πολι-
τική της ανόρθωσης θα πετύχει. 

Και βέβαια, χρειάζεται και ο τοµέας της κοινωνικής δικαιοσύ-
νης. Και χαίροµαι ιδιαίτερα διότι και ο κύριος Αντιπρόεδρος, ο κ.
Ευάγγελος Βενιζέλος αναφέρθηκε πριν και σ’ αυτό µε την ανα-
φορά που έκανε στο θέµα του ενιαίου µισθολογίου και στο θέµα
της προσοχής, της σηµατοδότησης η οποία πρέπει να φανεί απέ-
ναντι σε κάποιες κατηγορίες δηµοσίων υπαλλήλων. Εγώ ονο-
µάζω τους εκπαιδευτικούς ως µία από αυτές, οι οποίοι είναι
αντικειµενικά χαµηλά αµειβόµενοι και δεν µπορείς να τους αντι-
µετωπίζεις, όπως αντιµετωπίζεις όλες τις άλλες περιπτώσεις. 

Άρα πρακτικά πρέπει να πάµε σ’ αυτήν την τακτική. Και αυτό
κάνει το σχέδιο νόµου που επιχειρούµε σήµερα. Ακούστε! Υπό
φυσιολογικές συνθήκες, θα συζητούσαµε αυτά τα οποία επιχει-
ρηµατολόγησαν πλευρές της Αντιπολίτευσης, όπως ότι είναι
πολλά τα νοµοσχέδια, ο διάλογος και έτσι κι αλλιώς. 

Μια στιγµή, ρε παιδιά. Τι µας έπιασε; Δεν είχαµε, δηλαδή, τι
να κάνουµε και ξαφνικά αποφασίσαµε µέσα στο καλοκαίρι να βά-
λουµε πέντε ή έξι νοµοσχέδια στη συσκευασία του ενός; Βεβαίως
όχι. Βεβαίως δεν ήταν αυτό το ζητούµενο. Η πραγµατικότητα
είναι ότι τέλη Αυγούστου θα πρέπει να αποδείξουµε ότι αυτή η
χώρα µπορεί να κάνει τις αλλαγές για τις οποίες δεσµεύθηκε, ότι
αυτή η χώρα µπορεί να είναι συνεπής στις υποχρεώσεις της, ότι
αυτή η χώρα και οι Έλληνες έχουν πια τη δυνατότητα να κοιτούν
τους άλλους στα µάτια. Γι’ αυτό και κάνουµε αυτές τις κινήσεις,
γι’ αυτό και τρέχουµε τόσο γρήγορα. Διότι οφείλουµε να τρέ-
ξουµε γρήγορα. Διότι δεν µπορεί κάθε φορά να έρχονται και να
µας λένε ότι δεν έγινε το άλφα, δεν έγινε το βήτα, δεν έγινε το
γάµα, ας πληρώσει ο ελληνικός λαός τα οικονοµικά, τα οποία δεν
καλύφθηκαν. Κάθε καθυστέρηση σηµαίνει κόστος για τον απλό
Έλληνα πολίτη. Κάθε καθυστέρηση σηµαίνει πρόβληµα για τον
απλό συνταξιούχο και µισθωτό. Ε, δεν πάει άλλο! Δεν πάει άλλο
σ’ αυτό! Γι’ αυτό και τρέχουµε έτσι! Γι’ αυτό και προσπαθούµε
σ’ αυτόν τον αγώνα δρόµου να κάνουµε το ταχύτερο δυνατό,
αλλά και επιτυχηµένα τις αλλαγές που έχει ανάγκη ο τόπος και
να υλοποιήσουµε τις δεσµεύσεις µας. Αυτό δεν το καταλαβαί-
νουµε ή θέλουµε να µην το καταλαβαίνουµε; Φοβάµαι πως ισχύει
το δεύτερο. 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε, πράγµατι, ένα συγκεκριµένο πολυνοµο-
σχέδιο, το οποίο υπακούει σ’ αυτές τις αναγκαιότητες, στο εθνικό
συµφέρον. Και έτσι προωθούµε και συνταξιοδοτικές κινήσεις, οι
οποίες µπορεί να µην είναι µεγάλου βεληνεκούς, αλλά είναι ανα-
γκαίες ιδιαίτερα στο θέµα του δηµοσίου τοµέα. 

Επίσης, προωθούµε ιδιαίτερα σηµαντικές αλλαγές στο φορο-
λογικό και το µείζον ζήτηµα της τουριστικής κατοικίας, που τόσο
καιρό µας το έλεγαν πολλοί, αλλά τώρα ήρθε η ώρα να περάσει
και να γίνει πράξη. 

Επιπλέον, ρυθµίζουµε το θέµα των παιγνίων µετά από πολύ
διάλογο –και δεν σας το κρύβω- και προβληµατισµό. Αυτό έγινε
µετά από σοβαρό διάλογο που πραγµατοποιήθηκε και µέσα στις
τάξεις του ΠΑΣΟΚ, αλλά και µέσα στην Επιτροπή Οικονοµικών
Υποθέσεων της Βουλής µε όλα τα κόµµατα. Βασανιστήκαµε για
να βρούµε την καλύτερη δυνατή λύση. Και κατά τη γνώµη µου,
τη βρήκαµε, ώστε µε τη ρύθµιση που τελικά φέραµε να διασφα-
λίσουµε και τα έσοδα του κράτους, αλλά και το κοινωνικό συµ-
φέρον και το συµφέρον της οικονοµίας, αλλά και το δηµόσιο
συµφέρον. 

Και βεβαίως κατά τη γνώµη µου, και το θέµα των συγχωνεύ-
σεων είναι µια υποχρέωσή µας. Και για να είµαστε και ειλικρινείς,
έχουµε αργήσει σ’ αυτό, γιατί πολλές φορές το έχουµε πει, αλλά
τώρα επιτέλους γίνεται. 

Και πρέπει και σ’ αυτό το σηµείο οργανισµοί που δεν επιτελούν
το ρόλο τους, οργανισµοί που λειτουργούν µε κόστος σε βάρος
του ελληνικού λαού να κλείσουν ή να συγχωνευθούν ή να αλλά-
ξουν. Δεν µπορεί να πληρώνουµε διοικητικά συµβούλια, δεν µπο-
ρεί να πληρώνουµε ανθρώπους να κάθονται ή να µην κάνουν, εν
πάση περιπτώσει, το έργο για το οποίο έχουν προσληφθεί. Και,
όπως είδατε, δεν απολύουµε. Δεν λειτουργούµε ούτε ανάλγητα
ούτε έξω από τις συγκεκριµένες κοινωνικές πραγµατικότητες της

χώρας. 
Προχωρούµε µε πολλή προσοχή και πολλή περίσκεψη και

πολλή φειδώ, µε συγκεκριµένες κινήσεις, µε συγκεκριµένα χρο-
νοδιαγράµµατα, µε συγκεκριµένες µελέτες που να αποδεικνύουν
τι τελικά χρειάζεται, από τι θα αντικατασταθεί ο κάθε οργανι-
σµός, πού θα πάει το προσωπικό, τι µετατάξεις θα γίνουν, µε
ποιες διαδικασίες και πώς θα µπορέσουµε να βρούµε εναλλακτι-
κές λύσεις για να µη δηµιουργήσουµε αξεπέραστα κοινωνικά
προβλήµατα. 

Όµως, οι αλλαγές πρέπει να γίνουν. Δεν πρέπει; Εκτός αν
υπάρχει κάποιος που να πει: εµένα δεν µε ενδιαφέρει η χώρα
µου», «στάχτη και µπούρµπερη», αρκεί να µπορέσω να χαϊδεύω
αυτιά και να γίνοµαι ευχάριστος και τίποτα να µην γίνεται. 

Ε, όχι! Ε όχι, δεν µας ταιριάζει µία Ελλάδα µίζερη και γκρίζα!
Δεν µας ταιριάζει µία Ελλάδα µίζερη και γκρίζα αλλά ούτε και
αυτή η λογική «καταψηφίζουµε, καταψηφίζουµε, καταψηφίζουµε
εφ όλης της ύλης». Ωραία, καταψηφίστε! Εµείς θα προχωρή-
σουµε και γνωρίζουµε ότι αναλαµβάνουµε ευθύνες και παρα-
πάνω απ’ όσες µας αναλογούν, αλλά θα τις αναλάβουµε, γιατί
κάποια στιγµή σε αυτόν τον τόπο πρέπει να γίνουν πράγµατα.
Πρέπει να αλλάξουν πράγµατα, πρέπει η χώρα να προχωρήσει
µπροστά. 

Κοιτάξτε, εγώ δεν χρειάζοµαι παραπάνω χρόνο. Νοµίζω ότι
αυτά είχαµε να πούµε και κάναµε καθαρές εξηγήσεις. Και αυτή
η µιζέρια, το να προσπαθώ να βρω µία υποπαράγραφο για να
διαφωνήσω εκεί ή µία υποπαράγραφο για να συµφωνήσω εδώ ή
κάτι για να τεκµηριώσω µε αγωνία την αντίθεσή µου σε κάποια
κοµµάτια του νοµοσχεδίου, δεν ταιριάζει σε κανένα πολιτικό
κόµµα και σε κανέναν µας. Είναι ώρα ευθύνης. 

Ο ελληνικός λαός δεν θα µας κρίνει από το αν καταψηφίσαµε
αυτό το νοµοσχέδιο, ο ελληνικός λαός δεν θα µας κρίνει από το
αν βγάλαµε κορώνες από Βήµατος Βουλής, ουσιαστικά κενές πε-
ριεχοµένου, γιατί δεν είχαµε τίποτα να προτείνουµε. Ο ελληνικός
λαός θα µας κρίνει αν ως πολιτικό σύστηµα -και δεν θα κρίνει
µόνο εµάς, να είστε βέβαιοι- καταφέραµε να τα βγάλουµε πέρα,
καταφέραµε να βγάλουµε τη χώρα από το αδιέξοδο, καταφέ-
ραµε να µπορέσουµε να δείξουµε ότι υπάρχει κι άλλη λύση στον
Έλληνα πολίτη. Τότε θα µας κρίνει. 

Γιατί τελικά το συµφέρον του λαού και το συµφέρον της
χώρας είναι πάνω απ’ όλα. Εµείς αναλαµβάνουµε την ευθύνη
µας. Καλό θα είναι να καταλάβουµε και όλοι ότι για την κρίση, σε
τελική ανάλυση έχουµε όλοι τις ευθύνες µας και τις δικές µας, ο
καθένας όσο του αναλογεί βέβαια, κυρίως όµως όσοι κυβέρνη-
σαν.

Από εκεί και πέρα, ας φροντίσουµε να είµαστε στοιχειωδώς
συνεπείς και ας καταλάβουµε ότι αυτό το «όχι» που λέµε, σε τε-
λική ανάλυση µάλλον δεν προσφέρει και αποδυναµώνει, γιατί
αξιοποιείται από άλλες δυνάµεις παρά συµβάλλει στην προσπά-
θειά µας.

Ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, εκτιµώντας την αναγκαιότητα του
να προχωρήσουµε µε ταχύτητα, µε σχέδιο, µε αποφασιστικό-
τητα, µε κοινωνική δικαιοσύνη στο δρόµο που έχουµε χαράξει
για την ανόρθωση της χώρας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χρήστο Πρωτόπαπα, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΠΑΣΟΚ. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας, κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος έχει το λόγο
επίσης για δώδεκα λεπτά από του Βήµατος της Βουλής. 

Σας ακούµε, κύριε Καραθανασόπουλε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόε-

δρε. 
Ακούστηκε και από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του

ΠΑΣΟΚ, σε σχέση µε τις εξελίξεις, οι οποίες υπάρχουν στο χώρο
των ταξί, ότι δροµολογείται ήδη µία θετική διέξοδος στο πλαίσιο
ότι η Κυβέρνηση συζητά την υπόθεση της απελευθέρωσης.
Όµως αυτό το ζήτηµα είναι καθαρό, ότι η συνολικότερη κυβερ-
νητική επιλογή, ανεξάρτητα των επιµέρους ρυθµίσεων, οδηγεί
στο ξεκλήρισµα των αυτοαπασχολούµενων και των επαγγελµα-
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τιών και των µεταφορών στο χώρο και στη µονοπώληση του κλά-
δου από µία χούφτα επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Άρα, λοιπόν, θετική διέξοδο µέσα στο πλαίσιο της απελευθέ-
ρωσης στις αγορές δεν πρόκειται να υπάρξει. Και από αυτήν την
άποψη χρειάζεται η πάλη και των αυτοαπασχολούµενων στο
χώρο των ταξί αλλά και του συνόλου των λαϊκών στρωµάτων και
των εργαζοµένων να κλιµακωθεί για να αντιµετωπίσει τον αντι-
λαϊκό οδοστρωτήρα τον οποίο έχει εξαπολύσει η Κυβέρνηση σε
άµεση συνεργασία και στήριξη µε τους υπόλοιπους κυβερνητι-
κούς εταίρους, εγχώριους και αλλοδαπούς.

Βεβαίως, ο κύριος Υπουργός αναφέρθηκε στις θετικές εξελί-
ξεις οι οποίες υπήρχαν για την ελληνική οικονοµία µετά τη σύ-
νοδο κορυφής, όσον αφορά τη διαχείριση του δηµόσιου χρέους
και της δηµοσιονοµικής κατάστασης της χώρας µας. Μόνο που
αυτή η εξέλιξη όχι µόνο δεν προδιαγράφει καµµία θετική προ-
διαγραφή για τα λαϊκά στρώµατα, αλλά αντίθετα αυτό το οποίο
καθιστά σίγουρο είναι ότι θα έχουµε ένα µνηµόνιο διαρκείας, κλι-
µάκωσης της αντιλαϊκής πολιτικής για τα επόµενα είκοσι, τριάντα
και παραπάνω χρόνια και το µόνο το οποίο έγινε είναι ακριβώς
µέσα από αυτόν το συµβιβασµό ο οποίος υπήρξε, να διασφαλι-
στούν τα συµφέροντα του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος στη
χώρα µας, τα συµφέροντα συνολικότερα των πιστωτών, ότι ου-
σιαστικά η ελληνική Κυβέρνηση θα συνεχίζει να καταβάλλει τις
υποχρεώσεις που απορρέουν από τη διαχείριση του δηµόσιου
χρέους. 

Και βεβαίως, αυτό το διεθνές πλαίσιο στο οποίο περιέγραψε
ο κύριος Υπουργός µε την πολυπλοκότατη διεθνή κατάσταση και
τη διεθνή περιδίνηση που ακουµπά την Ιταλία, την Ισπανία, τις
ίδιες τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, δεν είναι µία απλή
υπόθεση που αφορά απλά και µόνο από την ανεξέλεγκτη δράση
των διαφόρων χρηµατοπιστωτικών οµίλων και των διαφόρων ορ-
γανισµών. 

Αυτή βρίσκεται στον πυρήνα της και αναδεικνύει ότι το πρό-
βληµα της διαχείρισης της δηµοσιονοµικής κατάστασης σε επί-
πεδο Ευρωζώνης, το οποίο το διεύρυνε ακόµη περισσότερο η
διαχείριση της καπιταλιστικής κρίσης, είναι ένα πρόβληµα όχι
απλά αδυναµίας µέτρων και µέσων, αλλά είναι πολύ βαθύτερο. 

Οι πολιτικές ηγεσίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης γνωρίζουν πολύ
καλά ότι η διόγκωση του δηµόσιου χρέους σε επίπεδο Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης αποτελεί µία ακόµη εκδήλωση των συνεπειών του
ανταγωνισµού, της ανισόµετρης καπιταλιστικής ανάπτυξης ανά-
µεσα στα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ανισοµετρία η
οποία οξύνθηκε ακόµη περισσότερο µε τη δηµιουργία της Ευ-
ρωζώνης, που ουσιαστικά θωράκισε κατά κύριο λόγο και κατά
δεύτερο τα συµφέροντα της Γερµανίας και του γαλλογερµανικού
άξονα. 

Η εκδήλωση, λοιπόν, της καπιταλιστικής κρίσης έθεσε σε δο-
κιµασία αυτήν την τεχνική νοµισµατική συγκόλληση του ευρώ
ανάµεσα σε ανισόµετρα καπιταλιστικές οικονοµίες µε διαφορε-
τικό επίπεδο παραγωγικότητας, βιοµηχανικής παραγωγής και
ανταγωνιστικότητας. Αυτό ακριβώς είναι που σήµερα κλονίζει τα
ίδια τα θεµέλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου οι αντιθέσεις
όσον αφορά τις επιδιώξεις του κάθε κράτους-µέλους δεν πρέπει
να αποκρύψουν από το λαό τη συνολικότερη επίθεση και τη
στρατηγική συµφωνία απέναντι στα δικαιώµατα της εργατικής
τάξης και του συνόλου του λαού. Γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο και
ο κύριος Υπουργός επανέλαβε µε άλλο τρόπο το γνωστό εκβια-
στικό δίληµµα: «Ή παίρνουµε σήµερα τα αναγκαία µέτρα και συ-
νεχίζουµε ή διαφορετικά, ο κίνδυνος του πισωγυρίσµατος και της
χρεοκοπίας είναι υπαρκτός.». Και αυτό, το οποίο πρέπει να σώ-
σουµε -κατά τα λόγια του Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης- είναι
το κοινό εθνικό πλαίσιο, στο οποίο λειτουργούµε: την πατρίδα. 

Αλήθεια, είµαστε όλοι στην ίδια βάρκα, κύριε Υπουργέ; Και η
πλουτοκρατία, οι κεφαλαιοκράτες και οι εργαζόµενοι στο ίδιο κα-
ράβι ταξιδεύουν; Έχουν όλοι την ίδια ευθύνη για τη δηµοσιονο-
µική κατάσταση που αντιµετωπίζει σήµερα η χώρα; Και ο
εργαζόµενος και αυτοαπασχολούµενος και ο επαγγελµατίας και
ο φτωχός αγρότης µε τον κεφαλαιοκράτη; Ποιος δηµιούργησε
την κρίση; Την κρίση τη δηµιούργησαν τα συµφέροντα και οι ανά-
γκες των µονοπωλιακών οµίλων. Τη δηµιούργησε µία κυβερνη-
τική πολιτική, η οποία µε κάθε τρόπο στήριζε και ικανοποιούσε

αυτές τις ανάγκες. Και σήµερα όλοι θα κληθούν να πληρώσουν
αυτήν την κοινή προσπάθεια; Συµβάλλουν όλοι στη διάσωση της
χώρας, κύριε Υπουργέ; 

Εµείς αυτό που ξέρουµε και βλέπουµε είναι ότι ακριβώς στο
όνοµα και στο πρόσχηµα της διάσωσης της χώρας και της δη-
µοσιονοµικής πειθαρχίας, την πληρώνουν οι εργαζόµενοι, την
πληρώνει η λαϊκή οικογένεια. Ενώ, αντίθετα, υπάρχει µία πλειάδα
νοµοσχεδίων, µέτρων, ακόµη και αυτά που συζητάµε σήµερα,
όπου δίνετε γη και ύδωρ στους κεφαλαιοκράτες όχι µόνο να µην
πληρώσουν τίποτα, αλλά µέσα απ’ αυτήν τη διαδικασία να ενι-
σχύσουν και να ισχυροποιήσουν ακόµη περισσότερο τη θέση
τους. Και είναι δεκάδες οι µεγάλοι µονοπωλιακοί όµιλοι στη χώρα
µας, οι οποίοι, ακόµα και εν µέσω κρίσης, συνεχίζουν να έχουν
κέρδη µέσα απ’ αυτήν τη διαδικασία.

Γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο και το τετράπτυχο που αναφέρατε
της συνολικής κυβερνητικής προσπάθειας είναι αποκαλυπτικό.
Τι είπε ο κύριος Υπουργός; Είπε ότι σε τέσσερις τοµείς δίνουµε
το βάρος: Στη δηµοσιονοµική εξυγίανση, στην προώθηση των
αναγκαίων µεταρρυθµίσεων, στη στήριξη της ανάπτυξης µε το
σχέδιο Μάρσαλ και στην προώθηση των ιδιωτικοποιήσεων. Μόνο
που αυτό το τετράπτυχο δεν είναι αποσυνδεδεµένο µεταξύ του.
Το συνδέει µια κοινή λογική, µια ενιαία λογική. Υπάρχει ένα κόκ-
κινο νήµα που συνδέει και τους τέσσερις αυτούς άξονες. Και
ποιο είναι αυτό το νήµα; 

Πρώτον, στο πλαίσιο της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης ακρι-
βώς, τα σπασµένα του δηµόσιου χρέους και των ελλειµµάτων να
τα φορτωθεί ο λαός και αυτός να πληρώσει τη διαχείριση του
χρέους. 

Δεύτερον, µέσα από αυτήν την προσπάθεια τι διαµορφώνετε;
Διαµορφώνετε ένα πεδίο προσαρµογής του ίδιου του αστικού
κρατικού συστήµατος στις σηµερινές ανάγκες των κεφαλαιοκρα-
τών και περνάτε µέσα τις καταργήσεις και τις συγχωνεύσεις ορ-
γανισµών. 

Παράδειγµα, προχωράτε στην κατάργηση και στη συγχώ-
νευση της ΗΔΙΚΑ και του Οργανισµού Σχολικών Κτηρίων. Ποιους
εξυπηρετεί αυτή η λογική; Εξυπηρετεί ακριβώς τους επιχειρηµα-
τικούς οµίλους στον τοµέα της νέας τεχνολογίας και των κατα-
σκευών, οι οποίοι στο κοµµάτι αυτό το οποίο θα αφήσει ο
δηµόσιος τοµέας που αποσύρεται, θα µπουν για να διασφαλί-
σουν νέα δράση, νέα κερδοφορία.

Δεύτερο ζήτηµα. Προχωράτε στην κατάργηση του ΙΓΜΕ, του
Ινστιτούτου Γεωλογικών Ερευνών. Σε τι ωφελεί αυτό; Τι εξυπη-
ρετεί αυτό; Ακριβώς, διευκολύνει την παράδοση του ορυκτού
πλούτου στις πολυεθνικές επιχειρήσεις. 

Τρίτο ζήτηµα. Προχωράτε στην κατάργηση του Εθνικού Ιδρύ-
µατος Νεότητας. Που αποσκοπεί αυτό; Αποσκοπεί στην εµπο-
ρευµατοποίηση, δηλαδή στο να βάλει βαθιά το χέρι στην τσέπη
η λαϊκή οικογένεια, όσον αφορά την κάλυψη των αναγκών σε στέ-
γαση και σίτιση των φοιτητών και σπουδαστών. 

Ποιοι θα βγουν ωφεληµένοι απ’ όλα αυτά τα µέτρα τα οποία
παίρνετε; Ωφεληµένοι θα βγουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι που
δραστηριοποιούνται στους τοµείς αυτούς. Αυτοί οι οποίοι θα χά-
σουν θα είναι οι εργαζόµενοι που τους οδηγείτε στις απολύσεις
ουσιαστικά µέσα από τη νέα µέθοδο του καθεστώτος της εργα-
σιακής εφεδρείας και βεβαίως, η λαϊκή οικογένεια θα χάσει µέσα
απ’ αυτήν τη διαδικασία.

Δεύτερος άξονας που προωθείτε είναι η προώθηση των ανα-
γκαίων µεταρρυθµίσεων. Ποιες είναι αυτές; Αυτές είναι ακριβώς,
πρώτον, η απελευθέρωση συνολικά των αγορών µέσα στο πλαί-
σιο της ενίσχυσης της δράσης των επιχειρηµατικών οµίλων σε
βάρος των αυτοαπασχολούµενων και δεύτερον, η απελευθέ-
ρωση του συνόλου της αγοράς εργασίας µέσα από την κατάρ-
γηση µιας σειράς δικαιωµάτων σε επίπεδο εργασίας, οργάνωσης
του χρόνου εργασίας, κατοχύρωση των συλλογικών διαπραγµα-
τεύσεων και της συλλογικής δράσης και των ασφαλιστικών τους
δικαιωµάτων. Για να γίνει τι; Για να γίνει πολύ φτηνή η εργατική
δύναµη, πολύ πιο ευέλικτη, πολύ πιο ανταγωνιστική και συµφέ-
ρουσα για τις ανάγκες των επιχειρήσεων, για τις ανάγκες των κε-
φαλαιοκρατών.

Τρίτος άξονας, όπως λέτε είναι η προώθηση και η στήριξη της
ανάπτυξης, ένα νέο σχέδιο Μάρσαλ. Διαµορφώνετε ευνοϊκό
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πεδίο δράσης για το µεγάλο κεφάλαιο. Παραδίδετε, δηλαδή, γη
και ύδωρ στη δράση του µεγάλου κεφαλαίου: Τουριστικές
κατοικίες, συγκέντρωση της γης, εκµετάλλευση της γης,
εκµετάλλευση των πλουτοπαραγωγικών πηγών. Και όλα αυτά,
βεβαίως, σε συνθήκες φτώχειας και εξαθλίωσης που
διαµορφώνετε για τους εργαζοµένους και τα πλατιά λαϊκά
στρώµατα. Και σε αυτήν τη λογική, τέλος, εντάσσεται και η
λογική της προώθησης των ιδιωτικοποιήσεων. 

Ακριβώς µε τις σηµερινές εξελίξεις, ούτε καν ως ευχολόγιο
δεν µπορεί να εκληφθεί η προτροπή του κυρίου Αντιπροέδρου
ότι εφόσον υλοποιηθούν αυτά τα µέτρα, θα επανέλθουµε –λέει-
στο µέλλον στα παλιά εισοδηµατικά επίπεδα. Σε ποιους
αναφέρεστε, κύριε Υπουργέ, ότι µπορούν να επανέλθουν στα
παλιά εισοδηµατικά επίπεδα; Στο συνταξιούχο που του κόβετε
τη σύνταξη των 500 ευρώ και που έχετε διαµορφώσει ένα τέτοιο
νοµικό πλαίσιο που το κράτος διασφαλίζει µόνο τα 360 ευρώ; Σε
ποιον αναφέρεστε ότι θα επανέλθει στα παλιά επίπεδα; Σε αυτόν
που καταργείτε τις κλαδικές συµβάσεις, σε αυτόν που
καταργείτε τη σταθερή απασχόληση στον ιδιωτικό και στο
δηµόσιο τοµέα και γενικεύετε την ευελιξία στην αγορά εργασίας;
Αυτοί δεν πρόκειται –και το ξέρετε πολύ καλά- να επανέλθουν
στα παλιά εισοδηµατικά επίπεδα. 

Αντίθετα το µέλλον, το οποίο προδιαγράφεται για τους
εργαζοµένους και για τη νέα γενιά είναι ακριβώς, να
διαµορφωθεί ένα τέτοιο εργασιακό περιβάλλον που να θυµίζει
περισσότερο τις οικονοµίες της Κίνας και της Ινδίας, για να
µπορούν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, οι µονοπωλιακοί όµιλοι σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης να ανταγωνιστούν τις νέες
πολυεθνικές επιχειρήσεις. Αυτή είναι η λογική την οποία βάζει.

Επειδή ακριβώς καταλαβαίνετε πολύ καλά ότι οδηγείτε σε
αδιέξοδο τη νέα γενιά και τη λαϊκή οικογένεια, της προσφέρετε
διέξοδο. Ποια είναι αυτή; Με τη λογική περί αποποινικοποίησης
των ναρκωτικών ή µε την καζινοποίηση της ελληνικής κοινωνίας
συνολικότερα και τη λογική του τζόγου. Έτσι, λοιπόν, η κρίση,
όχι µόνο δεν οδήγησε στην υπέρβαση των ιδεολογικών
διαφορών, αλλά τις όξυνε ακόµη περισσότερο, τις έφερε στο
επίκεντρο της αντιπαράθεσης. Γιατί ακριβώς εµείς έχουµε µια
διαφορετική αξιακή λογική από τη δικιά σας λογική, της
υπεράσπισης, δηλαδή, του ίδιου του εκµεταλλευτικού
χαρακτήρα του καπιταλιστικού συστήµατος.

Έτσι, λοιπόν, γι’ εµάς, για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας,
αυτό που σήµερα έχει προτεραιότητα είναι το εξής ζήτηµα: Να
συµβάλουµε µε κάθε τρόπο στην ανασύνταξη και ανασυγκρό-
τηση του εργατικού κινήµατος, το οποίο πρέπει να σηµαδεύει
στην καρδιά της αστικής διαχείρισης και να απεγκλωβίζεται από
αυταπάτες. Στην ένταση και στο συντονισµό του αγώνα των ερ-
γαζοµένων, των επαγγελµατιών, της φτωχής εργατιάς σε κάθε
κλάδο, σε κάθε χώρο, γιατί χωρίς την πολιτικοποίηση αυτού του
αγώνα δεν µπορεί να διασφαλίσει τη συνέχεια, δεν µπορεί να δια-
σφαλίσει τη διάρκεια και τη νικηφόρα προοπτική.

Αυτό που πρέπει να κατανοηθεί είναι ότι ακόµη και για να απο-
κρούσουµε τα χειρότερα, τα οποία προετοιµάζετε εσείς µε τους
εταίρους σας, απαιτείται γραµµή ρήξης που να στοχεύει στον
πραγµατικό αντίπαλο, δηλαδή την εξουσία των µονοπωλίων σ’
όλα τα επίπεδα από το χώρο εργασίας και κλάδο µέχρι το γενικό
πολιτικό επίπεδο. Αυτή είναι η διέξοδος η ρεαλιστική και η ελπι-
δοφόρα για το λαό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Νίκο Καραθανασόπουλε, από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας.

Ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης, από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό,
Βουλευτής Β’ Αθήνας, έχει το λόγο για έξι λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πάντα
προτιµώ το Β’ Αθηνών, για να υπενθυµίζουµε το µεγαλείο της
ιστορίας της πόλεώς µας: Αι Αθήναι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): De gustibus et col-
oribus non disputandum. 

Σας ακούω, κύριε συνάδελφε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Η ονοµασία προήλθε από

το συνοικισµό όλων των κοµών της αρχαίας Αττικής και ήταν όλο

το κράτος της Αττικής: Αι Αθήναι. Προς τιµήν αυτού του γεγονό-
τος εόρταζαν οι Αθηναίοι τα Ξυνοικία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Και λόγω της σύ-
µπτυξής της έγινε η µικρά Αθήνα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τώρα έχει γίνει η βρώµικη
Αθήνα και αυτό είναι ακόµα χειρότερο.

Πάµε τώραστη σηµερινή µας συζήτηση, κύριε Πρόεδρε. Θα
ξεκινήσω όµως, µε τις οµιλίες του κυρίου Υπουργού του κ. Βενι-
ζέλου και τη χθεσινή του, δηλαδή, τον τρόπο µε τον οποίο αντι-
παρήλθε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, την οποία θέσαµε
και το επιχείρηµα του ότι το Σύνταγµα ναι µεν είναι κάτι το οποίο
υπάρχει, αλλά ερµηνεύεται, κύριε Υπουργέ, υπό ένα γενικό
πνεύµα δηµοσίου συµφέροντος, αλλά και τη σηµερινή του οµι-
λία, όπου συνέχισε ακριβώς στο ίδιο πνεύµα. Και τι µας είπε; Μας
είπε ότι επειδή οι περιστάσεις τις οποίες ζούµε, είναι εξαιρετικά
κρίσιµες και επειδή πρόκειται η τρόικα να έρθει στην Ελλάδα και
στην Αθήνα στις 22 Αυγούστου, πρέπει µέχρι τότε να έχουµε
κάνει όλα όσα έχουµε υποσχεθεί µε ταχύτητα και αποτελεσµατι-
κότητα –χρησιµοποιώ τις φράσεις του- άρα, δεν πειράζει που
φέρνουµε τροπολογίες εκατόν πενήντα τριών σελίδων, δεν πει-
ράζει που φέρνουµε ένα νοµοσχέδιο «αχταρµά», δεν πειράζει
που φέρνουµε τους Βουλευτές τον Αύγουστο, δεν πειράζει που
κάνουµε όλα αυτά που υποσχόµασταν επί δεκαετίες ΠΑΣΟΚ, ότι
δεν θα κάνουµε.

Μου θύµισε ο κ. Βενιζέλος, µια αρχαία λατινική φράση. Οι αρ-
χαίοι Λατίνοι ισχυρίζονταν, κύριε Πρωτόπαπα, το εξής: Salus
populi suprema lex esto, ας είναι η σωτηρία του λαού ο υπέρτα-
τος νόµος. Αυτή ήταν η οµιλία του κ. Βενιζέλου. 

Πρέπει να σας πω ότι η φράση αυτή των Ρωµαίων, πράγµατι
ελέχθη. Είχαν µάλιστα για την επιβεβαίωση αυτής της φράσεως
και το θεσµό του δικτάτορος, dictator στα λατινικά. Για την πραγ-
µάτωση, δηλαδή, αυτού του στόχου οι αρχαίοι Ρωµαίοι, όταν το
λέγανε, εξέλεγαν, κύριε Νικητιάδη, ένα δικτάτορα –είναι λατινι-
κός όρος- προς τον οποίον έδιναν όλες τις εξουσίες και ο οποίος
έκανε ό,τι ήθελε. Κατά τη διάρκεια της δικτατορίας δεν µπο-
ρούσε να µιλήσει κανένας και κρινόταν µε το πέρας της θητείας
του εάν ζούσε κανένας, γιατί µπορούσε να «καθαρίζει» όποιον
ήθελε.

Φαντάζοµαι ότι κάτι τέτοιο είχε πια στο µυαλό του ο κ. Βενιζέ-
λος, γιατί προφανώς, κύριε Πρωτόπαπα, όταν έρχεστε στη
Βουλή των Ελλήνων και µας λέτε: Εντάξει το παραβιάζουµε το
Σύνταγµα, αλλά δεν πειράζει ...

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Όχι το Σύνταγµα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Το παραβιάζετε σίγουρα.

Άκουσα µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον πολλούς Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ που ανέφεραν το παρόν νοµοσχέδιο ως πολυνοµοσχέ-
διο. 

Θα πάρει, λοιπόν ο πρώτος συνταξιούχος που θα κάνει έν-
σταση –σας λέω αυτά που θα γίνουν- µια οµιλία Βουλευτού της
Συµπολιτεύσεως, θα πάει στο Συµβούλιο της Επικρατείας και θα
πει: Εδώ λέει πολυνοµοσχέδιο. 

Θα βάλει τότε αυτό στο πλάι το άρθρο 73, που λέει: «αµιγές
νοµοσχέδιο». Όποιος ξέρει στοιχειωδώς ελληνικά γνωρίζει –οι
Σύµβουλοι της Επικρατείας σίγουρα γνωρίζουν- ότι το «αµιγές»
από τη µία και το «πολύ» από την άλλη δεν ταιριάζουν. Άρα θα
πει το Συµβούλιο της Επικρατείας: Ή ο κ. Βενιζέλος είναι αγράµ-
µατος –που προφανώς δεν είναι – ή ο κ. Βενιζέλος υπό την πίεση
της τρόικας παραβίασε το Σύνταγµα. Εις πάσαν περίπτωση αυτά
θα πέσουν στο δικαστήριο.

Το λέµε από τώρα, ώστε τουλάχιστον οι κύριοι της τρόικας,
που προφανώς ακούν τη Βουλή, όταν θα πέφτει ο νόµος στο δι-
καστήριο, να ξέρουν ότι κάποιοι τους το έλεγαν. Πάλι τους που-
λάτε φύκια για µεταξωτές κορδέλες. Θα πέσει. 

Εµένα, όµως, δεν µε ενοχλεί ότι θα πέσει, εµένα µε ενοχλεί ότι
πάτε να εγκαθιδρύσετε στη χώρα µια ιδέα ιδιότυπης δικτατορίας,
ότι επειδή είµαστε σε κρίσιµη κατάσταση, µπορούµε να κάνουµε
τα πάντα. Όχι, δεν µπορείτε να κάνετε τα πάντα. Με συγχωρείτε,
αλλά δεν µπορείτε να κάνετε τα πάντα. Μπορείτε να κάνετε
πράγµατα που είναι εντός της συντεταγµένης πολιτείας µας, τί-
ποτα περισσότερο. Τουλάχιστον, δεν µπορείτε να κάνετε περισ-
σότερα, εάν δεν πάτε στο λαό να ζητήσετε την εντολή. Γιατί ας
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µην ξεχνάµε και το χειρότερο, ότι είστε µία Κυβέρνηση που έχει
πάρει την εντολή από το λαό, υποσχόµενη ακριβώς τα αντίθετα
από αυτά που κάνετε. 

Άρα πάσχετε από σοβαρό έλλειµµα πολιτικής νοµιµοποιήσεως
γι’ αυτά τα οποία κάνετε. Άλλα τους λέγατε. Λεφτά υπάρχουν,
τους λέγατε, διορισµούς στο δηµόσιο τάζατε, αυξήσεις στις συ-
ντάξεις, στους µισθούς, όµως βγήκαν τα υπόλοιπα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Διορισµούς τάζαµε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όλοι οι πρασινοφρουροί

στην Ελλάδα πανηγύριζαν µε τις σηµαίες. Μέχρι και οι Πακιστα-
νοί πανηγύριζαν που νόµιζαν ότι θα µπουν και αυτοί στο δηµόσιο.
Αφήστε τα, τα έχουµε ζήσει. Τώρα σας γνωρίσαµε;

Ερχόµαστε τώρα στην ουσία. Τρεις ερωτήσεις θέλω να κάνω,
κύριε Υφυπουργέ, µε αφορµή την οµιλία του κ. Βενιζέλου. Δεν
καταλάβαµε τι σκοπεύει να κάνει. Άκουσα πολλές φορές ότι είπε
πως θα καταθέσει διάφορες βελτιώσεις µέχρι το πέρας της συ-
νεδριάσεως. Εµείς, όµως, έχουµε κάποια συγκεκριµένα ερωτή-
µατα. Εάν ξέρετε, µας τα απαντάτε εσείς. Εάν δεν ξέρετε, θα
δούµε στην κατ’ άρθρον συζήτηση εάν πρόκειται να λυθεί κάποιο
από αυτά. 

Πρώτα απ’ όλα, έρχοµαι στην τουριστική κατοικία. Εµείς
έχουµε ζητήσει και επιµένουµε ότι ένα θετικό µέτρο, όπως είναι
η τουριστική κατοικία, θα είχε πραγµατικό νόηµα για να πάρει
µπρος η ελληνική οικονοµία, εάν δεν απευθυνόταν µόνο στις πε-
ντάστερες τουριστικές µονάδες. Σας το είπε και ο εισηγητής µας.
Εάν εγκλωβίσετε αυτό το ορθό µέτρο µόνο στις πεντάστερες
τουριστικές µονάδες, δηλαδή στους πάρα πολύ πλουσίους, όχι
στους έχοντες και κατέχοντες, αλλά στους υπερέχοντες και
υπερκατέχοντες, αυτό τι θα κάνει; Θα αφήσει όλους τους άλλους
απέξω, κύριε Νικητιάδη. Εσείς, ως Υπουργός Τουρισµού, δεν το
φέρνετε αυτό; Γιατί µένετε στις πεντάστερες; Να εισηγηθείτε να
πάει και στις τετράστερες, να δουλέψουν και όλοι οι υπόλοιποι.
Μη δουλεύουν µόνο τα µεγάλα συµφέροντα.

Δεύτερο θέµα. Για το ζήτηµα του ΟΠΑΠ µε πολύ µεγάλη προ-
σοχή άκουσα τον κ. Βενιζέλο να λέει το εξής επιχείρηµα. Πράγ-
µατι, απεδέχθη όλη την κριτική της Αντιπολιτεύσεως ότι
πριµοδοτείτε ένα µονοπώλιο που ανήκει κατά 2/3 στους ιδιώτες
-το απεδέχθη εντελώς- και τι µας είπε; Ναι, λέει, πριµοδοτώ τους
επιχειρηµατίες που συνεταιρίστηκαν µε το κράτος, έτσι θα αυ-
ξήσω την τιµή της µετοχής του ΟΠΑΠ, για να τον πουλήσω ακρι-
βότερα. Δηλαδή, τι µας είπε ο κ. Βενιζέλος στη Βουλή; Μας είπε
ότι έχουµε σήµερα ένα ηµικρατικό µονοπώλιο, µισό ιδιωτικό, µισό
δηµόσιο, γιατί έχει το δηµόσιο το πλεονέκτηµα να µπορεί να έχει
το management µε µικρότερο ποσοστό. Έρχεται, λοιπόν, αυτό
το νοµοσχέδιο και µετατρέπει αυτό το ηµικρατικό µονοπώλιο σε
πλήρες µονοπώλιο, το οποίο µε την πώληση του ΟΠΑΠ θα γίνει
πλήρες ιδιωτικό µονοπώλιο. Αυτό µας είπε ο κ. Βενιζέλος. 

Πρέπει να σας πω ότι εάν αυτό δεν πέσει στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, πραγµατικά θα ξεχάσουµε ό,τι ισχύει για την Ευρώπη.
Ιδιωτικά µονοπώλια στην Ευρώπη και µάλιστα µε νοµοθετική
ρύθµιση του κράτους δεν γίνονται. Υπενθυµίζω ότι αυτό το νο-
µοσχέδιο του κ. Βενιζέλου δεν έχει πάρει την έγκριση της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, διότι πάρα πολύ απλά δεν πρόλαβε να το στείλει
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού ο ίδιος δεν το ήξερε. Το έχει αλ-
λάξει ο ίδιος µέσα σε ένα µήνα δύο φορές και µία φορά ο κ. Πα-
πακωνσταντίνου, δηλαδή συνολικά τρεις. Δεν σας προλαβαί-
νουµε, κύριοι του ΠΑΣΟΚ! Εγώ αµφιβάλω εάν µεταξύ σας συνεν-
νοείστε. Άλλα λέτε το πρωί, άλλα το µεσηµέρι, άλλα το βράδυ!
Έρχεται ο κ. Ραγκούσης και λέει: «Δεν µε νοιάζει τι υπέγραψε ο
Ρέππας, δεν το είχε φέρει στο Υπουργικό Συµβούλιο, το πετάω
στον κάλαθο των αχρήστων, εγώ θα κάνω τη δική µου πολιτική».
Έρχεται ο Βενιζέλος, αλλάζει το νοµοσχέδιο του Παπακωνστα-
ντίνου, για να έρθει µετά ο Βενιζέλος και να αλλάξει και το νοµο-
σχέδιο Βενιζέλου. Και όλα αυτά θέλετε εµείς να τα ψηφίσουµε!

Κύριε Υπουργέ, έχετε πολλές εκκρεµότητες ως προς τις προ-
θεσµίες, όπου θα λειτουργήσουν όλες αυτές οι ρυθµίσεις που
κάνετε για τα τυχερά παιχνίδια και τα διαδικτυακά, εκτός εάν
αυτά που θέλετε να κάνετε ως ρυθµίσεις, παραπεµφθούν όχι στις
καλένδες -είναι λάθος αυτό- αλλά στις ελληνικές καλένδες. Κα-
λένδες είχε το ρωµαϊκό ηµερολόγιο. Το ελληνικό ηµερολόγιο δεν
είχε καλένδες. Έλεγαν, λοιπόν, οι Λατίνοι «ad calendae grecae»,

δηλαδή στις ελληνικές καλένδες, δηλαδή αυτό που λέµε εµείς
σήµερα στις 32 του µηνός. Εάν πείτε «στις καλένδες», πάει να
πει «για την αρχή του έτους». Εάν πείτε «στις ελληνικές καλέν-
δες», πάει να πει ποτέ. Το πάτε για τις ελληνικές καλένδες εσείς.
Γιατί, εάν µιλούσαµε για τις απλές καλένδες, δεν χάθηκε ο κό-
σµος. 

Και κλείνω µε το θέµα του επαναπατρισµού κεφαλαίων. Εµείς
θα σας το ξαναπούµε, κύριε Υπουργέ. Είµαστε ένα κόµµα που
τα έλεγε αυτά στον Αλογοσκούφη, µας έλεγαν δεν γίνονται, τα
λέγαµε σε σας στην αρχή, µας λέγατε δεν γίνεται και µετά τα κά-
νατε µισά. Είναι πολύ κρίσιµο το σηµείο τώρα. Δώστε ένα βραχύ
χρονικό διάστηµα, αν δεν θέλετε να το κάνετε µόνιµο το µέτρο ή
µακροχρόνιο, δώστε έστω ένα «παράθυρο» χρόνου, όπου θα
µπορέσουν να φέρουν τα λεφτά τους πίσω, χωρίς να πληρώσουν
το φόρο, µε µηδέν φόρο. 

Πείτε, για τους επόµενους τρεις µήνες και πριν ξεκινήσουν οι
έλεγχοι, όποιος φέρει τα λεφτά του στην Ελλάδα θα είναι µε
µηδέν φόρο και µετά από τρεις µήνες ξαναβάλτε φόρο, αν θέ-
λετε. Αλλά να έχει την ευκαιρία, αυτός που έβγαλε τα λεφτά του
έξω, να τα ξαναφέρει τώρα µέσα. Γιατί;  Γιατί αν τα φέρει µέσα,
από την αύξηση της κεφαλαιακής επάρκειας, θα δουλέψει η οι-
κονοµία. Εάν επιµείνετε στη φορολόγηση του 8%, δεν θα φέρουν
αρκετοί τα λεφτά τους µέσα και άρα, δεν θα πάρετε αυτό που
χρειάζεται. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Γεωργιάδη.

Το λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η χώρα εν µέσω άδειων εδράνων της Βουλής, κυβερνάται εδώ

και καιρό, από ένα κοινοβουλευτικό πραξικόπηµα διαρκείας. Ένα
πραξικόπηµα που έχει ακυρώσει τον Κανονισµό της Βουλής, έχει
καταργήσει και έχει ακυρώσει το Σύνταγµα. 

Πραξικοπηµατικά η Κυβέρνηση συνεχίζει µία πορεία απόλυτης
καταστροφής της χώρας. Απόδειξη για όλα αυτά είναι ότι έχουµε
τρεις τροπολογίες σε ένα πολυνοµοσχέδιο-«σκούπα», οι οποίες
υπερβαίνουν στην ουσία το ίδιο αυτό πολυνοµοσχέδιο. Οι τρο-
πολογίες, οι οποίες είναι ένα συζητήσιµο εργαλείο από τον Κα-
νονισµό της Βουλής, είναι για να προωθούν επιµέρους ειδικές
ρυθµίσεις. Δεν υπάρχουν τροπολογίες, οι οποίες να είναι  στην
ουσία νέα πολυνοµοσχέδια, τα οποία σφαγιάζουν τους δηµοσί-
ους υπαλλήλους και καταργούν ένα µεγάλο µέρος πραξικοπη-
µατικά και αντισυνταγµατικά επίσης, του δηµοσίου.

Αυτά τα πράγµατα είναι πρωτοφανή, δεν έχουν ξαναγίνει από
τη γέννηση του νεοελληνικού κράτους. Και δεν έχουν ξαναγίνει,
γιατί ζούµε τη µετα-µνηµονίου εποχή. Ένα ορόσηµο µετα-µνη-
µονιακό το οποίο, κύριε Σαχινίδη –σηµειώστε το, είστε εδώ υπεύ-
θυνο πρόσωπο της Κυβέρνησης- δεν είναι µόνο µεσαίωνας για
την Ελλάδα, αλλά χρησιµοποιείται η Ελλάδα ως µεσαίωνας σε
όλη την Ευρώπη, αν όχι και στον κόσµο. Είναι ορόσηµο: Μάης
2010. 

Το λέω και για εσάς του ΛΑΟΣ, που ψηφίσατε το µνηµόνιο. Μία
τρύπα στο νερό είναι οι αποφάσεις της 21ης Ιουλίου που µας
είπε ο κ. Βενιζέλος. Μια τρύπα στο νερό!

Με αυτές τις αποφάσεις δύο πράγµατα γίνονται: Επιταχύνεται
η καταστροφή της χώρας, δεν ανακόπτεται και επιταχύνεται και
η αποσύνθεση της Ευρωζώνης. Δείτε αυτή την ώρα που έχουν
εκτοξευτεί στον ουρανό τα spread Ισπανίας και Ιταλίας. Η Ισπα-
νία και η Ιταλία δεν πρόκειται να συµµετάσχουν µε τέτοια spread
στην έκτη δόση και θα αυξάνονται οι χώρες. Από πού θα πάρετε
την έκτη δόση σας; Γιατί έχουµε καταντήσει «ναρκοµανείς» σε
αυτή την χώρα. Πάµε συνεχώς και κάθε τρίµηνο θέλουµε τη
δόση µας. Από πού θα την πάρετε, λοιπόν;

Και βλέπω και το Χρηµατιστήριο της Αθήνας να κινδυνεύει να
πέσει και κάτω από τις χίλιες µονάδες. Δηλαδή, πλήρης απα-
ξίωση. Και όσο λέτε ότι πουλάτε την Ελλάδα, πουλάτε επιχειρή-
σεις, πουλάτε δηµόσια περιουσία, είναι βέβαιον ότι αυτό το
Χρηµατιστήριο θα κατρακυλάει στον Καιάδα, διότι όλοι θέλουν
να αγοράσουν τζάµπα. Και θα τα αγοράζουν τζάµπα διότι στόχος
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είναι η µετατροπή της Ελλάδας σε µπανανία και προτεκτοράτο. 
Τέσσερις µικρές µόνο παρατηρήσεις θέλω να κάνω και παρα-

καλώ την προσοχή σας, κύριε Υφυπουργέ, διότι διαβάζουµε εδώ
στις εφηµερίδες ότι η «ATTICA BANK» αναλαµβάνει πρωτοβου-
λία να εξαγοράσει την «PROTON ΒΑΝΚ». 

Η «ATTICA ΒΑΝΚ», ως γνωστόν, ελέγχεται από το δηµόσιο: Τα-
χυδροµικό Ταµιευτήριο, Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων.
Γιατί αυτή η βιασύνη για την εξαγορά της «PROTON ΒΑΝΚ»; Αν
ισχύει αυτό, θέλω µία διευκρίνιση. Μήπως θέλετε να καλύψετε
κάποια πράγµατα της «PROTON» µέσα από την εξαγορά και την
παρέµβαση της «ATTICA ΒΑΝΚ»;

Δεύτερη παρατήρηση. Για τα ταξί δεν υπάρχει µόνο ο Ραγκού-
σης. Δεν έχουµε Κυβέρνηση του κ. Ραγκούση, ούτε φέουδα στην
Κυβέρνηση. Έχετε συλλογική ευθύνη. Διαλύετε τη χώρα αυτή τη
στιγµή, συνειδητά. Την παραλύετε και τη διαλύετε µε αυτές τις
αποφάσεις του τυχοδιωκτισµού, της αοριστίας και του «απελευ-
θερώνω µε κανόνες που δεν λέω και όταν θα τους πω, ό,τι έχει
αποµείνει στη χώρα θα δούµε τι θα διορθώσουµε».

Τρίτη παρατήρηση και παρακαλώ, σηµειώστε τη, το είπε και ο
κ. Κουσελάς. Έχουµε τέσσερις χιλιάδες που χρωστάνε στο δη-
µόσιο επάνω από 1 εκατοµµύριο. Παρακαλώ, τι κάνετε επ’
αυτών; Δεν λέω για τους υπόλοιπους. Γι’ αυτούς τι κάνετε; Πρέ-
πει να µας δώσετε κάποτε µία απάντηση. Γιατί δεν δηµοσιοποι-
είτε τα ονόµατα, τουλάχιστον να ξέρουµε και ποιοι είναι αυτοί οι
άνθρωποι; 

Τέταρτη παρατήρηση. Εδώ και καιρό σας έχουµε θέσει -και το
επαναλαµβάνουµε συνεχώς- ερώτηµα γι’ αυτούς που έβγαλαν
τα λεφτά τους έξω, τις καταθέσεις τους. Τι θα γίνει, κύριε Σαχι-
νίδη; Υποτίθεται ότι έπρεπε να ληφθεί µία υπουργική απόφαση
µέχρι τέλη Ιουνίου και να δηµοσιοποιηθεί επ’ αυτών. Γιατί δεν
βγαίνει αυτή η υπουργική απόφαση; Τι θα γίνει; Όποιος θέλει
βγάζει τα λεφτά του έξω και ας είναι και µαύρα; Πλήττει την ελ-
ληνική οικονοµία και µάλιστα πολύ φοβούµαι ότι πίσω από αυτά
τα ονόµατα ξέρετε ποιοί κρύβονται. Πάρα πολλοί που οµνύουν
για το µνηµόνιο και το πόσο το µνηµόνιο θα βελτιώσει την κατά-
σταση και θα δώσει διέξοδο στη χώρα. Οµνύουµε πολλές φορές
δηµοσίως και στεντορείως για το µνηµόνιο και από την άλλη
φροντίζουµε να τακτοποιήσουµε τα λεφτά µας στην Ελβετία ή
σε κανέναν φορολογικό παράδεισο. Αυτή την πράξη θεωρείτε ότι
πρέπει να συνεχίζετε να την καλύπτετε και να καλύπτεται; Αυτό
είναι το ερώτηµα.  

Εδώ έχουµε ένα πραξικόπηµα αντισυνταγµατικό, όπως σας
είπα, που αφορά απολύσεις ανθρώπων, καταργήσεις και συγχω-
νεύσεις δηµοσίων οργανισµών, νοµικών προσώπων δηµοσίου δι-
καίου και νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου. Είναι µία
απόφαση διαλυτική η οποία αφορά παραγωγικότατους οργανι-
σµούς, οι οποίοι µε µία ανασυγκρότηση έπρεπε να υπάρχουν και
να δηµιουργούν προοπτική για τη χώρα, όπως το ΙΓΜΕ και ο
ΕΟΜΜΕΧ. Το ΙΓΜΕ για τις µεταλλευτικές γεωλογικές µας έρευ-
νες και τον ορυκτό µας πλούτο και ο ΕΟΜΜΕΧ για τη στήριξη
των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Και όχι µόνο αυτό, κύριε Υφυ-
πουργέ. 

Τι κάνετε µε το νοµοσχέδιό σας; Παίρνετε µία γενική εξουσιο-
δότηση, πρωτοφανή εξουσιοδότηση, να καταργείτε και να δια-
λύετε από εδώ και εµπρός κάθε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού
δικαίου χωρίς καν να ενηµερώνετε τη Βουλή. Από πού κι ως πού
παίρνετε τέτοιου είδους γενική  εξουσιοδότηση; Δεν είναι πρα-
ξικόπηµα αυτό; Δεν είναι διάλυση και ακύρωση κάθε ίχνους Κοι-
νοβουλευτικής Δηµοκρατίας και νοµιµότητας; 

Ταυτόχρονα, βεβαίως, έχουµε τις απολύσεις αυτού του κό-
σµου, διότι δεν φροντίζετε καν ο κόσµος που δουλεύει σε αυτούς
τους οργανισµούς να έχει κάποια εργασιακή προοπτική. Τον πε-
τάτε κυριολεκτικά, στο δρόµο. Και, βεβαίως, ερχόσαστε και µε
την άλλη τροπολογία να κατακρεουργήσετε τους δηµόσιους
υπαλλήλους, σφαγιάζοντας τα επιδόµατά τους, αφού έχετε κάνει
αλλεπάλληλες επιδροµές στο εισόδηµά τους το προηγούµενο
διάστηµα, πράγµατα που σηµαίνουν ότι ένα µεγάλο µέρος του
δηµοσίου από τη µία το καταργείτε και από την άλλη απαξιώνετε
εισοδηµατικά και όχι µόνο, το προσωπικό του. Άρα τελειώνουµε
µε τον δηµόσιο τοµέα. 

Άρα, αυτό που θέλετε να πετύχετε στο πειραµατόζωο που λέ-
γεται Ελλάδα είναι ένα πράγµα. Να έχουµε Ελλάδα αποκλειστικά
των ιδιωτικών συµφερόντων χωρίς δηµόσια παρέµβαση και εσείς
ως Κυβέρνηση, δυστυχώς, έχετε µετατραπεί σε µία ιδιωτική επι-
χείρηση διαχείρισης των υποθέσεων της τρόικας. Μέχρι και στη
Βουλή µας είπατε ότι «αν κάνουµε αυτά που κάνουµε, το κά-
νουµε γιατί στις 22 Αυγούστου µας έχει θέσει προθεσµία η
τρόικα να έχουµε καλές εξετάσεις, να έχουµε περάσει κάποια
πράγµατα». Άρα και την ίδια τη Βουλή χρησιµοποιείτε µόνο και
µόνο για να εξυπηρετείτε ως ιδιωτική διαχειριστική εταιρεία τις
επιδιώξεις και τους σχεδιασµούς της τρόικας.

Είναι αυτός τρόπος να κυβερνάτε µια χώρα;
Δύο δώρα έρχονται µε το νοµοσχέδιο. Ένα δώρο είναι αυτό

µε τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα, δώρο απίστευτο στους
µεγαλοξενοδόχους. Αν έχεις εκατόν πενήντα στρέµµατα και
πέντε αστέρες, τότε η τουριστική κατοικία υπάρχει, είναι κατά
παρέκκλιση. Υπάρχει ο βλάκας που κάνει εξοχική κατοικία κανο-
νικά και υπάρχουν και πενταστεράτοι µε τα εκατόν πενήντα
στρέµµατα, που κάνουν ειδικές ρυθµίσεις για τουριστική κατοι-
κία, κατά παρέκκλιση και αυτό το λέτε ανάπτυξη του τουρισµού.

Σε λίγο θα µας πείτε ότι για να αναπτυχθεί ο τουρισµός θα µε-
τατρέψουµε τη χώρα αυτή σε κοινωνικό νεκροταφείο, διότι
βλέπω ότι ο τουρισµός χρησιµοποιείται δια πάσα νόσο. Για να
σταµατήσει η οποιαδήποτε κινητοποίηση σε αυτή τη χώρα και
για να έρχονται οι τουρίστες, πρέπει να επικαλεστούµε τον του-
ρισµό και την τουριστική ανάπτυξη. Αυτό γίνεται συστηµατικά το
τελευταίο διάστηµα. Λέµε ότι ο τουρισµός είναι πάνω από όλα.
Και εποµένως, αφού υπάρχει ο τουρισµός, υπάρχει δουλεία στην
εργασία και καµµία κοινωνική δραστηριότητα. Αυτά κάνετε συ-
νεχώς µε τον τουρισµό. Ο τουρισµός είναι το φόβητρο πλέον
αυτής της χώρας, δηλαδή, δεν µπορεί να γίνει τίποτα γιατί ενο-
χλείται ο τουρισµός. 

Και βεβαίως στο όνοµα του τουρισµού καταστρέφετε µε τέ-
τοιου είδους διατάξεις και το περιβάλλον. Αν δεν υπάρχει περι-
βάλλον, καταλαβαίνετε για ποιον τουρισµό µιλάµε.

Το δεύτερο δώρο, βεβαίως, αφορά τα σκάφη αναψυχής. Αν
είσαι σκαφάτος, ό,τι κι αν έχεις κάνει, οποιαδήποτε παραβίαση
κι αν έχεις κάνει, απαλλάσσεσαι. Δήλωσες το σκάφος σου επαγ-
γελµατικό και απαλλάσσεσαι και από ποινικές διώξεις. Με ποιοι
δικαίωµα την ποινική δίωξη τη διαγράφετε µε το νοµοσχέδιό σας,
προκειµένου να κάνετε εισπρακτικές λογικές; 

Βεβαίως, έχουµε τις χαριστικές διατάξεις για νέα περαίωση
για τζίρους από 20.000.000 ως 40.000.000. Είναι πρωτοφανής,
δεν έχει ξαναγίνει τέτοια διάταξη. Την φέρνετε πάλι για φοροει-
σπρακτικούς λόγους, αλλά έτσι ανοίγετε το δρόµο για να µην
έχετε ποτέ ένα φορολογικό σύστηµα που να έχει στοιχειώδη
αξιοπιστία και αποτελεσµατικότητα. 

Και βεβαίως, έχουµε και την ανάθεση έρευνας περιουσιακών
στοιχείων και διασφάλισης είσπραξης εσόδων από το δηµόσιο
σε ελεγκτικές εταιρείες και νοµικά γραφεία και έχουµε κοινοπρα-
ξίες ελεγκτικών µηχανισµών και νοµικών γραφείων. Είναι αυτό
που σας έλεγα, «ιδιωτικοποίηση της καρδιάς του κράτους», της
καρδιάς του δηµοσίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)

Μια κουβέντα µονάχα για τους ασφαλισµένους στην «ΑΣΠΙΣ»,
που µένουν µετέωροι και αίολοι µε τις διατάξεις σας. Δεν έχω
χρόνο, αλλά παρακαλώ διαβάστε το υπόµνηµά τους και γιατί τα
200.000.000 είναι άδηλα -πώς γίνεται- των οµολόγων. Τι οµό-
λογα, πότε και πώς; Και ταυτόχρονα, βεβαίως, ο χρόνος στον
οποίο υπάρχει κάποια πιθανότητα αποζηµίωσης, είναι αόριστος
και τελεί υπό σύγχυση. 

Καταλήγω µε το πελώριο θέµα του ΟΠΑΠ. Κατ’αρχάς, εδώ
αποδεικνύεται όλη η βρωµιά και η δυσωδία που αποπνέει το λε-
γόµενο σύστηµα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Βρωµιά και δυσωδία! Είναι δυνατόν η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, κατά τ’ άλλα, να µην ενδιαφέρεται για την ανεργία που
πολλαπλασιάζεται στην Ελλάδα, να µην ενδιαφέρεται για τη φτώ-
χεια, για τίποτα να µην ενδιαφέρεται, αλλά, όµως, επιβάλλει πρό-
στιµο γιατί δεν έχουµε κουλοχέρηδες στην Ελλάδα;  

Και βεβαίως, εσείς σπεύδετε εδώ µε αυτό το νοµοσχέδιο να
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γεµίσετε την Ελλάδα από κουλοχέρηδες. Ζήτω ο τζόγος! Η Ελ-
λάδα της κρίσης, η Ελλάδα του αδιεξόδου, αλλά ο τζόγος ανθεί.
Και νοµίζετε ότι θα εξασφαλίσετε και διέξοδα από την κρίση
µέσω του τζόγου, από ό,τι βλέπω. Ζήτω ο τζόγος, γιατί αυτό είναι
όλη η ουσία του νοµοσχεδίου.

Όσον αφορά το τελευταίο µέρος του, εδώ έχετε κάνει ένα
έγκληµα µε τον αµαρτωλό ΟΠΑΠ. Τι ήταν ο αµαρτωλός ΟΠΑΠ;
Μια «δηµόσια» κερδοφόρα επιχείρηση µε µεγάλες δυνατότητες
και προοπτικές για να παίξει ένα θετικό ρόλο. Την έχετε κάνει,
όµως, άντρο διαπλοκής, άντρο πελατειακών σχέσεων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Έχετε µιλήσει και
δύο λεπτά που δεν σας χρέωσα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τελειώνω. 
Αντί, λοιπόν, να έχουµε έναν 100% δηµόσιο ΟΠΑΠ, έχετε αρ-

χίσει φέτες-φέτες να τον ιδιωτικοποιείτε και τώρα πάτε για ιδιω-
τικοποίηση και ενόψει ιδιωτικοποίησης για να εξασφαλίσετε τα
µονοπωλιακά συµφέροντα του µελλοντικού ιδιοκτήτη του δίνετε
τα πάντα σχεδόν µέσα από το νοµοσχέδιο. Και εξασφαλίζετε βε-
βαίως και την περίφηµη «INTRALOT» µέσα από τον ΟΠΑΠ. Αυτά
τα πράγµατα δεν γίνονται πουθενά στον πλανήτη. Δεν µπορείτε
να τα κάνετε. Όπως τα φέρνετε µάλιστα αυτά, προκαλείτε την
κοινή γνώµη, προκαλείτε τον ελληνικό λαό. Είναι απαράδεκτα και
πρέπει άµεσα να τα αποσύρετε. Ο ΟΠΑΠ πρέπει να είναι 100%
δηµόσιος, να παίζει έναν κεντρικό ρόλο, όχι για να αναπτύξει το
τζόγο, αλλά για να αποθαρρύνει αυτού του είδους τις εξελίξεις,
να ασκεί έναν στοιχειώδη πολιτικό και κοινωνικό έλεγχο υπέρ του
δηµοσίου συµφέροντος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Λαφαζάνη,
έχετε µιλήσει δεκαέξι λεπτά. Είναι too much για σήµερα!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δυστυχώς, όµως, όλο το νοµο-
σχέδιό σας είναι ένα νοµοσχέδιο «καζινοποίησης» της χώρας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παναγιώτη Λαφαζάνη από το ΣΥΡΙΖΑ.

Επιστρέφουµε στους αγορητές επί της αρχής. Ο κατάλογος
ξεκινάει µε τον κ. Ανδρέα Τριανταφυλλόπουλο, Βουλευτή Αχαΐας
του ΠΑΣΟΚ. 

Ο χρόνος σας είναι επτά λεπτά, όπως γνωρίζετε, κύριε συνά-
δελφε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε την πιο δύσκολη οικονο-
µική κρίση που έχει αντιµετωπίσει µεταπολιτευτικά η χώρα µας.
Πήραµε επώδυνα, σκληρά µέτρα, µέτρα πολλές φορές άδικα για
το µέσο Έλληνα πολίτη. Το κάναµε για να τιµωρήσουµε τους πο-
λίτες; Όχι. Το κάναµε ελαφρά τη καρδία; Όχι. Γιατί το κάναµε;
Το δίληµµα ήταν «χρεοκοπία ή η σωτηρία της χώρας». Η πρώτη
επιλογή για εµάς θα ήταν εύκολη είτε ως κόµµα είτε ως φυσικά
πολιτικά πρόσωπα. Θα ήταν όµως καταστροφική για τη χώρα.
Επιλέξαµε τη δεύτερη λύση, τη δεύτερη επιλογή, µια επιλογή δύ-
σκολη, επίπονη, ψυχοφθόρα, µια επιλογή µε τεράστιο πολιτικό
κόστος, µια επιλογή όµως σωτήρια για το παρόν και το µέλλον
της χώρας, για το µέλλον των επόµενων γενεών. Γιατί για εµάς
πάνω απ’ όλους και απ’ όλα είναι το συµφέρον της πατρίδας και
όχι τα µικροκοµµατικά συµφέροντα. 

Δώσαµε σκληρή µάχη. Δώσαµε µάχη µε το χρόνο, µε τους δα-
νειστές, µε τους κερδοσκόπους και απ’ αυτήν τη µάχη βγήκαµε
όρθιοι, ζωντανοί. Έτσι αποφύγαµε τη χρεοκοπία της χώρας και
τη στάση πληρωµών. Αυτό ήταν απλό; Αυτό ήταν αυτονόητο;
Δεύτερον, διασφαλίσαµε τη µακρόχρονη διαχείριση του χρέους
µε ασφάλεια και σιγουριά. Τρίτον, επανακτήσαµε την αξιοπιστία
της χώρας και βελτιώσαµε τη διαπραγµατευτική της θέση.
Τέλος, αποκτήσαµε τη δυνατότητα για ουσιαστική επανεκκίνηση
της οικονοµίας. Χαρακτηριστική είναι η έκθεση του ΟΟΣΑ που
προβλέπει αναστροφή του κλίµατος το 2012. Μπορεί άραγε να
φανταστεί κανείς τι θα συνέβαινε, εάν δεν είχαµε καταβάλλει όλη
αυτήν την επίπονη προσπάθεια; Μπορεί να φανταστεί κανείς τη
χώρα στη περιδίνηση της χρεοκοπίας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς σύσσωµη η Αντιπο-
λίτευση -θα έλεγα- µε µια ιστορικά ανεύθυνη στάση, όχι µόνο

απείχε, αλλά και υπονόµευσε την προσπάθεια για τη διάσωση
της χώρας από τη χρεοκοπία. Οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας δεν κατενόησαν την αναγκαιότητα της εθνικής συµφωνίας
και της εθνικής συνεννόησης και αυτό είναι τραγικό για τον τόπο.
Για άλλη µια φορά στάθηκε κατώτερη των εθνικών περιστάσεων
και αναγκών, αλλά να είστε βέβαιοι ότι η ιστορία γράφεται απ’
αυτούς που αγωνίζονται και όχι απ’ αυτούς που  κρύβονται ή
είναι απόντες. 

Όλη αυτή η προσπάθεια στο εξωτερικό απέδωσε και µένει σε
µας η επίτευξη των στόχων της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης και
η οργάνωση µιας νέας αναπτυξιακής πορείας. Σήµερα µε το
παρόν νοµοσχέδιο ρυθµίζουµε θέµατα τουριστικών επενδύσεων
των περιοχών ολοκληρωµένης τουριστικής ανάπτυξης και των
τουριστικών κατοικιών µε στόχο την ποιοτική και ποσοτική ανα-
βάθµιση του ελληνικού τουριστικού προϊόντος.

Θεσµοθετούµε το ρυθµιστικό πλαίσιο λειτουργίας των τυχερών
παιγνίων και ολοκληρώνουµε το ασφαλιστικό και συνταξιοδοτικό
καθεστώς των υπαλλήλων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. Πρέ-
πει, όµως, άµεσα µε κάθε προσπάθεια να οδηγήσουµε τη χώρα
σε πρωτογενή πλεονάσµατα και να αποκτήσει επί της ουσίας τη
δηµοσιονοµική της ανεξαρτησία και αξιοπρέπεια ώστε να συµµε-
τέχει ισότιµα και µε ισχυρό λόγο στη διαπραγµάτευση µε τους
διεθνείς εταίρους της. Όµως, είναι σηµαντική προϋπόθεση αυτή
η δηµοσιονοµική προσαρµογή να πραγµατοποιηθεί µε όρους κοι-
νωνικής δικαιοσύνης ώστε να εµπεδωθεί η κοινωνική αλληλεγγύη,
προκειµένου να µη διαταραχθεί η κοινωνική συνοχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανέφερα από την πρώτη στιγµή
και σε άλλες οµιλίες µου ότι πρέπει να φτιάξουµε ένα ουσιαστικό
δίχτυ κοινωνικής προστασίας για τους µη προνοµιούχους Έλλη-
νες, για τους άνεργους, για τους χαµηλοσυνταξιούχους, για τους
χαµηλόµισθους. 

Επίσης, για την επίτευξη των δηµοσιονοµικών στόχων και την
εξυγιάνση του κράτους, βεβαίως, είναι απαραίτητη η συγχώ-
νευση ή η κατάργηση οργανισµών και φορέων, αλλά και αυτό σε
καµµιά περίπτωση δεν πρέπει να οδηγήσει σε απολύσεις προσω-
πικού στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. Η χώρα δεν αντέχει άλλη
ανεργία. Οι απαιτούµενες µειώσεις στο δηµόσιο τοµέα πρέπει να
προέλθουν είτε από συνταξιοδοτήσεις είτε από οικειοθελείς απο-
χωρήσεις, ακόµα και από το πάγωµα των προσλήψεων όσο αυτό
απαιτείται µε εξαίρεση βεβαίως τους τοµείς της υγείας, της παι-
δείας και της δηµόσιας ασφάλειας. 

Επίσης, µέσα από το ενιαίο µισθολόγιο πρέπει να διαµορφωθεί
ένα κοινωνικά δίκαιο πλαίσιο -γιατί σήµερα το πλαίσιο είναι άδικο-
έτσι ώστε να µειωθούν βεβαίως οι αποδοχές των υψηλόµισθων,
να αυξηθούν όµως, ταυτόχρονα οι αποδοχές των χαµηλόµισθων
δηµόσιων υπαλλήλων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, θα ήθελα να επιση-
µάνω µε αφορµή την έναρξη του διαλόγου για το φορολογικό,
ότι η πάταξη της φοροδιαφυγής, της εισφοροδιαφυγής και της
παραοικονοµίας, θα πρέπει να αποτελεί εθνική µας προτεραιό-
τητα. Το απαιτεί ο ελληνικός λαός, που σηκώνει κάθε µέρα το
µεγαλύτερο βάρος αυτής της προσπάθειας για τη σωτηρία της
χώρας. Δεν πρέπει και δεν µπορούµε να ανεχθούµε άλλο η εί-
σπραξη των φόρων να προέρχεται από τους ίδιους, ενώ προνο-
µιούχες κοινωνικές οµάδες να φοροδιαφεύγουν συστηµατικά. 

Πρέπει να γίνει άµεσα έλεγχος των καταθέσεων στις τράπεζες
του εξωτερικού. Και χαίροµαι που ο κύριος Υπουργός ανέφερε
σε σχέση µε αυτό το θέµα ότι ήδη ξεκινά έλεγχος των εµβασµά-
των και των πιστωτικών καρτών. Θα έλεγα ότι αυτός ο έλεγχος
θα πρέπει να συνεχιστεί, να είναι αποτελεσµατικός και ο έλεγχος
αυτός να δηµοσιοποιηθεί. Επίσης, θα πρέπει να ισχύσει το
«πόθεν έσχες» για όλους. 

Έχουµε υποχρέωση απέναντι στους συνεπείς φορολογούµε-
νους πολίτες να αποδείξουµε εµπράκτως ότι υπάρχει κράτος δι-
καίου που εφαρµόζει τους νόµους. Πρέπει να σταµατήσουµε να
κλείνουµε τα µάτια στις αυθαιρεσίες. Το οφείλουµε στην πα-
τρίδα, το οφείλουµε στους εαυτούς µας, το οφείλουµε στις επό-
µενες γενιές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Τριανταφυλλόπουλε. 
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Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Καρτάλης, Βουλευτής ΠΑΣΟΚ
του Νοµού Μαγνησίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι προφανές ότι το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα έχει
σκοπό να θωρακίσει την δηµοσιονοµική ανεξαρτησία της χώρας,
πρακτικά να την ενισχύσει, να κινηθούµε προς πρωτογενή πλεο-
νάσµατα, προς θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης, να εµπεδώσουµε
ένα πνεύµα εµπιστοσύνης µε την κοινωνία, που σήµερα έχει
κάνει πολλές θυσίες υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος, να δρο-
µολογήσουµε δράσεις δηµοσιονοµικής εξυγίανσης και ταυτό-
χρονα φορολογικής αναδιάρθρωσης, ώστε να καταβάλουν
πράγµατι τους φόρους τους αυτοί που έχουν, να µην υπάρχει
δηλαδή το εκτενές πρόβληµα της φοροδιαφυγής που αντιµετω-
πίζει η χώρα κι έχει ως αποτέλεσµα και να υπάρχει κοινωνική αδι-
κία και να δηµιουργούνται σοβαρά προβλήµατα σε ό,τι αφορά
την έλλειψη εσόδων στον κρατικό προϋπολογισµό.

Έλλειψη εσόδων σηµαίνει έλλειψη ανάπτυξης, σηµαίνει έλ-
λειψη επενδύσεων, σηµαίνει έλλειψη κοινωνικού κράτους, σηµαί-
νει υστέρηση στη στήριξη δηµοσίων αγαθών, που είναι
απαραίτητα για τη συνοχή της κοινωνίας. Νοµίζω ότι αυτές πρέ-
πει να είναι οι βασικές µας προτεραιότητες, ώστε να µπορέσουµε
στο επόµενο διάστηµα να συµφιλιωθούµε µε µια κοινωνία που
αντιµετωπίζει σήµερα προβλήµατα, διεκδικεί λύσεις, αναζητεί
αξιοπιστία από την πολιτική, ζητά ένα πολιτικό σύστηµα που µπο-
ρεί να δώσει απαντήσεις και µία διαδικασία που θα συµµετέχει
και η ίδια, για να µπορεί να συνδιαµορφώσει και ως ένα βαθµό
να συναποφασίσει, µέσα από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-
σώπους, τις αποφάσεις για την επόµενη ηµέρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλο αυτό που συζητάµε αυτές
τις ηµέρες είναι στον απόηχο των αποφάσεων των Βρυξελλών,
που είναι εξαιρετικά θετικές για τη χώρα. Όµως, θα πρέπει να
συµφωνήσουµε ότι η προσπάθεια πρέπει να είναι εντατική. Δεν
υπάρχει χρόνος για εφησυχασµό. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση και το διεθνές σύστηµα έδωσαν τις προ-
ϋποθέσεις για µία, σε βάθος χρόνου, βιώσιµη αντιµετώπιση του
προβλήµατος του δηµοσίου χρέους της χώρας και νοµίζω ότι θα
πρέπει να είµαστε όλοι πολύ προσεκτικοί, όλες οι προσπάθειες
να γίνονται την κατάλληλη στιγµή, µε την κατάλληλη συνέργεια
των εµπλεκόµενων φορέων και προφανώς µε την κατάλληλη επι-
µονή στο χώρο και στις κοινωνικές οµάδες από τις οποίες επη-
ρεάζονται όλες αυτές οι αλλαγές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω µ’ αυτό ότι η χώρα
µας θα σταθεί ξανά στα πόδια της, θα αποκτήσει την ανταγωνι-
στικότητα που της αντιστοιχεί, κυρίως για τις ανάγκες της κοινω-
νίας, όταν το δηµόσιο χρέος θα είναι στο 80% του Ακαθάριστου
Εγχωρίου Προϊόντος.

Αυτό δεν πρόκειται να συµβεί τα επόµενα δύο-τρία χρόνια, δεν
πρόκειται να συµβεί για µια δεκαετία από σήµερα τουλάχιστον.
Αυτό σηµαίνει ότι θα πρέπει να έχουµε ένα συγκροτηµένο πρό-
γραµµα, που να έχει αντοχή στο χρόνο, ένα πολιτικό πρόγραµµα
που θα ξεπερνά τις υποχρεώσεις που έχει το µεσοπρόθεσµο και
το µνηµόνιο, δηλαδή το προηγούµενο πρόγραµµα που είχαµε
ψηφίσει και πρακτικά θα επιχειρεί κάθε χρονιά να είναι καλύτερη
από την προηγούµενη.

Αυτή τη συµφωνία µε τους πολίτες οφείλουµε να τη διεκδική-
σουµε, αλλά να κατοχυρώσουµε το κράτος δικαίου που σήµερα,
σε πολλές από τις εκφάνσεις του είναι προβληµατικό, να ενισχύ-
σουµε το κοινωνικό κράτος, έτσι ώστε να δώσουµε τη δυνατό-
τητα στους πολίτες να διαπιστώνουν ότι έχουν πρόνοια από την
πολιτεία σε βασικές κοινωνικές ανάγκες τους, να επενδύσουµε
στις δαπάνες του µέλλοντος, την παιδεία, την έρευνα, την καινο-
τοµία, την οικογενειακή πολιτική, τον πολιτισµό, που σήµερα
υποχρηµατοδοτούνται και σε κάποιες περιπτώσεις χάνουν στοι-
χήµατα από την επόµενη ηµέρα και προφανώς να αντιµετωπί-
σουµε το µεγάλο πρόβληµα της ανεργίας, που θίγει σχεδόν κάθε
νοικοκυριό µε τον άλφα ή βήτα τρόπο και δηµιουργεί σοβαρές
ανισοµέρειες µέσα στην κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο επιχειρεί να
δώσει κάποιες απαντήσεις, στηρίζοντας νέες ασφαλιστικές, φο-
ρολογικές, αλλά και άλλες ρυθµίσεις. Νοµίζω ότι αυτό θα απο-
κτήσει ιδιαίτερα χαρακτηριστικά όταν θα φθάσουµε στο σηµείο

να µιλήσουµε για το νέο φορολογικό νοµοσχέδιο, για το οποίο ο
Υπουργός Οικονοµικών έχει ήδη ξεκινήσει το δηµόσιο διάλογο,
επιλέγοντας µία πρακτική που στηρίζει περισσότερο τις ευαίσθη-
τες κοινωνικές οµάδες και αντιµετωπίζει δραστικότερα τους µη
καταβάλλοντες και κυρίως όταν οι µη καταβάλλοντες είναι οι έχο-
ντες. 

Νοµίζω ότι όλους πρέπει να µας προβληµατίζει ιδιαίτερα, δια-
χρονικά, αλλά και σωρευτικά το γεγονός ότι σήµερα υπάρχουν
δεκατέσσερις χιλιάδες συµπολίτες µας που χρωστούν στο ελλη-
νικό κράτος ίσως και παραπάνω από 30 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Είναι µία κατάσταση που δεν µπορεί να γίνει ανεκτή και θα πρέ-
πει να αντιδράσουµε µε κάθε δυνατό τρόπο. 

Θα ήθελα να κάνω µία ειδικότερη αναφορά στο ζήτηµα του κε-
φαλαίου της τουριστικής κατοικίας και να επισηµάνω ότι η εισα-
γωγή -στις πρακτικές του τουρισµού της χώρας µας- του
τουριστικού προϊόντος του σύγχρονου καταλύµατος, είναι προ-
φανώς θετική. 

Είναι αναγκαίο να επιµηκύνουµε τη διάρκεια της περιόδου
κατά την οποία έχουµε επισκέπτες από την Ελλάδα ή από το εξω-
τερικό στις διάφορες περιοχές της χώρας και βεβαίως να συν-
δυάσουµε την κλασσική τουριστική υποδοµή µε νέα προϊόντα,
όπως είναι η τουριστική κατοικία, η οποία κατασκευάζεται από
τον ίδιο τον επενδυτή και στη συνέχεια αυτός έχει τη δυνατότητα
να την πουλήσει σε ενδιαφερόµενους από την Ελλάδα και το
εξωτερικό. 

Νοµίζω ότι έχουµε την υποχρέωση να ενθαρρύνουµε τέτοια
προϊόντα µε πολεοδοµικές ρυθµίσεις, οι οποίες λαµβάνουν υπ’ό-
ψιν τους ότι όλα αυτά γίνονται οργανωµένα, δηλαδή σε βάρος
της εκτός σχεδίου δόµησης, γίνονται µέσα από την περίφραξη
µιας οργανωµένης επιχείρησης που έχει και συνοδές τουριστικές
υποδοµές και µε σκοπό να υπάρχει τοπικό προϊόν πολλαπλασια-
στικό για την παραγωγή πλούτου στην περιοχή. 

Προτείνω, λοιπόν, στο Υπουργείο Οικονοµικών -επειδή φιλο-
ξενεί στο νοµοσχέδιό του µία ρύθµιση που δεν έχει σχέση µε το
Υπουργείο Οικονοµικών και θα έπρεπε να ήταν αντικείµενο άλλου
υπουργείου και άλλης επιτροπής που θα το είχε επεξεργαστεί
νωρίτερα- να επαναξιολογήσει τον τρόπο µε τον οποίο δροµο-
λογούνται αυτές οι σύνθετες τουριστικές υποδοµές, µε άλλα
λόγια από τη στιγµή που πριµοδοτείται ο επενδυτής για να κα-
τασκευάσει τις τουριστικές κατοικίες -µέσα σε µία οργανωµένη
δόµηση εντός της περίφραξης, µε µία πυκνότητα που διασφαλί-
ζει την επέκταση της διασποράς στις εκτός σχεδίου δόµησης
από µεµονωµένες κατοικίες- θα πρέπει ο τρόπος µε τον οποίο
αυτό οργανώνεται να είναι ο ίδιος τρόπος που κάναµε µε τα δη-
µόσια ακίνητα. 

Στα δηµόσια ακίνητα στον εφαρµοστικό νόµο προβλέψαµε ει-
δικά σχέδια ανάπτυξης, τα οποία εγκρίνονται µε τη µορφή προ-
εδρικού διατάγµατος. Άρα, έχουµε την ασφαλιστική δικλίδα του
προληπτικού ελέγχου του Συµβουλίου της Επικρατείας. Υποστη-
ρίζω, λοιπόν, ότι αν το κάναµε στον εφαρµοστικό νόµο, όταν θέ-
λαµε να αξιοποιήσουµε τα δηµόσια ακίνητα προφανώς µε
ταχύτητα και µε σκοπό να έχουµε έσοδα για να επαναγοράσουµε
µέρος του δηµοσίου χρέους, πρέπει να το κάνουµε και τώρα, για
να έχουµε µια ισορροπία στις πολεοδοµικές διατάξεις  που χρη-
σιµοποιούµε και για να προσφέρεται η ασφάλεια και στις τοπικές
κοινωνίες αλλά και γενικότερα στο δίκαιο του περιβάλλοντος και
στο δίκαιο της πολεοδοµίας ότι οι διατάξεις δεν είναι ανισόρρο-
πες, ότι έχουν µια συµµετρία µεταξύ τους και ότι, εν πάση περι-
πτώσει, παρακολουθούν ένα γενικό κανόνα. 

Δεν αντιλαµβάνοµαι, κύριε Υπουργέ, γιατί όταν σήµερα πολί-
τες θέλουν να κάνουν ιδιωτική πολεοδόµηση που οδηγεί σε µία
ΠΕΡΠΟ και η έκταση είναι πάνω από πενήντα στρέµµατα τότε
χρειάζεται προεδρικό διάταγµα και σε µία έκταση η οποία µπορεί
να είναι µέχρι επτακόσια ενενήντα εννέα στρέµµατα δεν χρειά-
ζεται προεδρικό διάταγµα για να γίνει πολεοδόµησή της, αλλά
αντιθέτως χρειάζονται κοινές υπουργικές αποφάσεις. Δεν έχω
καµµία έλλειψη εµπιστοσύνης. Έχω πλήρη εµπιστοσύνη προς
τους αρµόδιους Υπουργούς που θα υπογράψουν τις κοινές
υπουργικές αποφάσεις, αλλά σήµερα δεν νοµοθετούµε µε βάση
την παρούσα κατάσταση. Νοµοθετούµε µε βάση το δίκαιο και
την ισορροπία του δικαίου και τις επόµενες ηµέρες.  
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Θα ήθελα, λοιπόν, να λάβετε υπ’όψιν σας ότι αυτή η διάταξη,
για να είναι συνεπής και για να µην κινδυνεύσει και το τουριστικό
προϊόν από προσφυγές στο Συµβούλιο Επικρατείας, θα πρέπει
να παρακολουθεί τη διαδικασία των προεδρικών διαταγµάτων,
που έχει κριθεί απολύτως επιτυχηµένη και απολύτως συµβατή
µε τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κι εµείς σας ευχα-
ριστούµε, κύριε Καρτάλη. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Ηρακλείου του ΠΑΣΟΚ κ. Εµµα-
νουήλ Στρατάκης  για επτά λεπτά. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώντας από το πρωί

τη συζήτηση για το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου διαπίστωσα το
εξής, που θεωρώ ότι είναι κοινή διαπίστωση όλων µας, ότι δη-
λαδή η Αντιπολίτευση στη µεγάλη της πλειοψηφία δεν έχει αντι-
ληφθεί την κατάσταση στην οποία βρίσκεται η χώρα. Και
βεβαίως δεν υπάρχει και αντίλογος σ’ αυτά τα οποία γίνονται από
την Κυβέρνηση, µε ταχύτατο θα έλεγε κανείς τρόπο. Πρέπει να
το παραδεχθούµε αυτό. Ο λόγος είναι ότι δεν µπορεί να συνθέσει
µία διαφορετική πρόταση. Διαπιστώνει µέρα µε την ηµέρα ότι οι
προτάσεις του παρελθόντος, αυτές που έκαναν δηλαδή στο πα-
ρελθόν και που  οδηγούσαν τη χώρα στη χρεοκοπία, δεν µπο-
ρούν να σταθούν πλέον ούτε στην κοινή γνώµη. Και βέβαια όλη
αυτή η τακτική που ακολουθεί τις τελευταίες µέρες θυµίζει τη
γνωστή παροιµία «σαν δεν θέλω να ζυµώσω, δέκα µέρες κοσκι-
νίζω», που λέει ο λαός µας. 

Τι κάνει η Νέα Δηµοκρατία; Αντί να χτυπήσει αυτό που πρέπει,
να αντιπαρατεθεί δηλαδή επί των συγκεκριµένων µέτρων, αντι-
παρατίθεται σε τυπικά ζητήµατα, είτε αυτά αφορούν τη συνταγ-
µατικότητα είτε αφορούν τα τυχερά παιχνίδια στην προκειµένη
περίπτωση είτε οτιδήποτε άλλο και επικαλείται τον τύπο για να
αντιπαρατεθεί στα ζητήµατα τα οποία ρυθµίζονται. Θεωρώ ότι
αυτή η τακτική δείχνει πραγµατικά την αδυναµία κατάθεσης µιας
ολοκληρωµένης πρότασης και την αδυναµία του να αντιληφθεί
η Αντιπολίτευση το πού βρίσκεται η χώρα, το τι έχει γίνει µέχρι
στιγµής κι ότι αυτό το οποίο έχει επιτευχθεί είναι πραγµατικά ένα
πολύ µεγάλο κατόρθωµα της Κυβέρνησης του Γιώργου Παπαν-
δρέου και βεβαίως του συνόλου των δυνάµεων που στηρίζουν
µια προοπτική της χώρας, σε σχέση µε αυτά που υποστήριζαν
κάποιοι άλλοι, που έλεγαν ότι η χώρα πρέπει να χρεοκοπήσει, ότι
πρέπει να πάµε στη δραχµή κι όλα αυτά τα οποία ακούγαµε όλο
αυτό το διάστηµα. Και βέβαια είχαµε το θάρρος να επιµείνουµε
σ’ αυτή την  πρότασή µας, που αποδεικνύεται ότι είναι µία πρό-
ταση η οποία µπορεί να µας βγάλει από τα αδιέξοδα,  µια πρό-
ταση που στοχεύει στο πώς θα βελτιώσει ο ελληνικός λαός το
επίπεδο ζωής του και πώς θα µπορεί να έχει το µερίδιο που του
ανήκει στην παγκόσµια κατάταξη και στον παγκόσµιο καταµερι-
σµό, όπως διαµορφώνονται σήµερα.  

Αυτοί, λοιπόν, που κατανοούν αυτή την αναγκαιότητα µέρα µε
την ηµέρα αυξάνουν κι όλες αυτές οι φωνές οι οποίες διαµόρ-
φωσαν αυτό το αρνητικό περιβάλλον για την ελληνική κοινωνία
και για τη χώρα το προηγούµενο διάστηµα τίθενται στο περιθώ-
ριο και θέλω να πιστεύω ότι µε την πάροδο του χρόνου θα τίθε-
νται ακόµη περισσότερο στο περιθώριο. Θα τίθενται εκεί που
τους τοποθετεί η λαθεµένη άποψή τους, η οποία πραγµατικά δεν
οδηγεί πουθενά. 

Ακούσαµε, για παράδειγµα, κάποιους να υποστηρίζουν -και κυ-
ρίως τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ- όσον αφορά
τα τυχερά παιχνίδια ότι προσπαθούµε να τα παραδώσουµε στα
συµφέροντα µε αυτά τα οποία κάνουµε, µε τη ρύθµιση της αγο-
ράς που πετυχαίνουµε. Έχω να παρατηρήσω το εξής σ’ αυτά
που ειπώθηκαν. Διότι οι διαβεβαιώσεις του Αντιπροέδρου της Κυ-
βέρνησης και αρµόδιου Υπουργού, κ. Βενιζέλου, ήταν σαφείς και
συγκεκριµένες, ότι δηλαδή θα φέρει ρυθµίσεις ώστε µέσα από
τις διαδικασίες οι οποίες µπορούν να ακολουθηθούν τώρα, δη-
λαδή µέσα από την ηλεκτρονική διακυβέρνηση και τη δυνατό-
τητα που µας δίνουν τα σύγχρονα µέσα επικοινωνίας και οι νέες
τεχνολογίες, να γίνεται ο έλεγχος από το κράτος. Κι αυτό είναι
το πιο σηµαντικό. Και αντίθετα προς  αυτό που ακούγεται και το

οποίο θα έρθει µέχρι το τέλος της συζήτησης να κατατεθεί ως
συγκεκριµένη πρόταση, δηλαδή µια διαδικασία που πρέπει να
γίνει για όλο το δηµόσιο τοµέα -και χαίροµαι που αρχίζει να
εφαρµόζεται σιγά σιγά σε όσο γίνεται περισσότερους τοµείς-
εντούτοις µας κατηγορούν για πράγµατα τα οποία εκείνοι έχουν
στο µυαλό τους και που βέβαια στην πράξη δεν ισχύουν και δεν
θα µπορούν να ισχύσουν µε τις ρυθµίσεις που έρχονται. 

Να έρθω τώρα πιο συγκεκριµένα στο σχέδιο νόµου. Με το σχέ-
διο νόµου, που έχει τέσσερα µέρη και αρκετά κεφάλαια, ρυθµί-
ζονται σηµαντικά θέµατα. Στο µεν πρώτο µέρος αφορούν τη
συνταξιοδοτική νοµοθεσία και άλλα ζητήµατα που έχουν σχέση
µε το δηµόσιο γενικότερα και που βέβαια είναι τροποποιήσεις
προς την κατεύθυνση του δικαίου.

Θέλω να πιστεύω και θέλω να το επισηµάνω αυτό, κύριε
Υπουργέ, γιατί πράγµατι µπαίνει ένα πλαφόν στους διπλοσυντα-
ξιούχους και αυτό αφορά και τους Βουλευτές που εν πάση περι-
πτώσει διαµορφώνει µια άλλη αίσθηση δικαίου σε σχέση µε τις
διπλές ή τριπλές συντάξεις που κάποιοι εισπράττουν σήµερα.
Και αυτό ήταν µια απαίτηση της κοινωνίας και νοµίζω ότι είναι
προς τιµή της Κυβέρνησης και βεβαίως των Βουλευτών, που θα
ψηφίσουν αυτή τη διάταξη ότι αποδέχονται τη δυσκολία που περ-
νάει η χώρα και µπορούν πράγµατι να δεχθούν και τη µείωση των
δικών τους απολαβών στο µέλλον. 

Αυτό όµως θέλω να το ταυτίσω µε κάτι άλλο, διότι ενδεχοµέ-
νως όταν νοµοθετούµε µπορεί να κάνουµε και λάθη. Και επειδή
ακριβώς η αίσθηση δικαίου πρέπει να διακατέχει όλες µας τις
πρακτικές, θέλω να θέσω εδώ µια επιστολή µιας πολύτεκνης οι-
κογένειας, για να υπάρχει στα Πρακτικά και να αντιµετωπιστεί,
που έχει έξι µικρά παιδιά κάτω των δεκατριών χρονών και που
πήρε ένα αυτοκίνητο για να χωρούν τα παιδιά της και που αυτοί
βέβαια τώρα µπαίνουν σε µια διαδικασία ενός κριτηρίου πολυτε-
λούς διαβίωσης, που ως τέτοιο θα πρέπει να αντιµετωπιστεί και
θα πρέπει να υπάρξει ενδεχοµένως αυτή η εξαίρεση ή εν πάση
περιπτώσει κάποια ρύθµιση, ώστε άνθρωποι αυτής της µορφής
να µην αδικούνται από τις ρυθµίσεις που εµείς εδώ κάνουµε και
πολλές φορές δεν έχουµε τη δυνατότητα να αντιληφθούµε ότι
υπάρχουν και τέτοιες περιπτώσεις. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Στρατάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Το δεύτερο κεφάλαιο, που θεωρώ ότι είναι εξίσου σηµαντικό
που αφορά τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα, εντάσσεται σε
µια λογική που λέει πώς η χώρα µας θα µπορεί πράγµατι να ξε-
περάσει προβλήµατα που άπτονται της ποιότητας του τουρισµού
και ως τέτοια να αντιµετωπιστούν. Αυτή η διαδικασία συµβάλλει
στο να αναπτύξουµε ποιοτικό τουρισµό, συµβάλλει στο να λύ-
σουµε προβλήµατα. 

Μια παρατήρηση -που δεν είναι δικιά µου παρατήρηση αλλά
είναι της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία, κύριε
Υπουργέ, και θεωρώ ότι πρέπει να το λάβετε υπ’όψιν- είναι ότι
τουλάχιστον το 10% των κατοικιών αυτών πρέπει να έχουν προ-
διαγραφές που να µπορούν να χρησιµοποιούνται από τα άτοµα
µε αναπηρία. Και είναι πάρα πολύ σηµαντικό, γιατί αυτό θα συµ-
βάλλει και στην εξυπηρέτηση αυτών των ατόµων, που πολλές
φορές τα άτοµα αυτά έχουν τη δυνατότητα περισσότερου χρό-
νου για διακοπές ή και για οτιδήποτε άλλο χρειάζεται σ’ αυτήν
την περίπτωση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Βεβαίως θεωρώ πιο σηµαντικό το δεύτερο άρθρο αυτού του
κεφαλαίου που έχει να κάνει µε τις περιοχές ολοκληρωµένης
τουριστικής ανάπτυξης. 

Πρέπει να σας πω, κύριε Υπουργέ ότι είναι προς τιµήν σας που
φέρνετε τις ρυθµίσεις αυτές για να πάµε στη διαδικασίες µιας
στάσης, όπως λέµε, στην εξυπηρέτηση των επενδυτών, γιατί
υπάρχουν και έχουν καταγραφεί επενδύσεις στη χώρα µας που
δεν έγιναν επειδή ακριβώς δεν υπήρχε αυτή η δυνατότητα να
υπάρξουν µε γρήγορους τρόπους περιοχές ολοκληρωµένης του-
ριστικής ανάπτυξης, άρα να γίνουν πλήρεις επενδύσεις που
πραγµατικά θα µπορούσαν να επιφέρουν µια άλλη εξέλιξη στον

14900 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τουρισµό, που είναι όπως πολύ καλά χαρακτηρίζεται η µεγάλη
βιοµηχανία της χώρα µας.

Έρχοµαι στο θέµα των φορολογικών ρυθµίσεων και των τελω-
νειακών θεµάτων του Υπουργείου, που είναι το τρίτο µέρος του
νοµοσχεδίου.

Είναι ευχάριστο που δίνεται η δυνατότητα –και αυτό δείχνει
και την αντίληψη που διακατέχει την Κυβέρνηση- να υπάρξουν
νέες δηλώσεις από όσους δεν δήλωσαν µέχρι σήµερα τα εισο-
δήµατά τους ή για τον άλφα ή βήτα λόγο θεώρησαν ότι µπορούν
µε αυτό τον τρόπο να ξεφύγουν.  

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι παρά πολύ σηµαντικό να διαµορφώσουµε ένα κλίµα ότι
κανείς πλέον στο µέλλον δεν µπορεί να ξεφύγει. Και καλώς κά-
νουµε και δίνουµε την ευκαιρία σε όσους έκαναν την οποιαδή-
ποτε παρατυπία να διορθώσουν, γιατί βεβαίως είναι υποχρέωσή
µας να αλλάξουµε και τη σχέση της έµµεσης προς την άµεση φο-
ρολογία. Και µε αυτό τον τρόπο θα συµβάλλουµε ουσιαστικά στο
να αυξηθεί η άµεση φορολογία, που βέβαια αυτό θα µας δώσει
τη δυνατότητα να αλλάξουµε τη σχέση από τη µια πλευρά αλλά
θα είναι δυνατόν και στο µέλλον να µειώσουµε την έµµεση φο-
ρολογία, που είναι το ζητούµενο στην προκειµένη περίπτωση.

Κλείνοντας την τοποθέτησή µου θέλω να πω ότι και οι άλλες
ρυθµίσεις που αφορούν τα θέµατα αρµοδιότητας Υπουργείου
Οικονοµικών είτε είναι οι µειώσεις του 20% στα ενοίκια είτε η
ανάκτηση των παράνοµων κρατικών ενισχύσεων, είναι ακριβώς
ζητήµατα τα οποία εάν λυθούν, συµβάλλουν στο να υπάρξει µια
άλλη αντίληψη στην κοινωνία, µια άλλη αντίληψη ότι δηλαδή επι-
τελείται ένα έργο που συµβάλλει στο να διαµορφωθεί ένα κλίµα
δικαίου και να υπάρξουν οι καλύτερες δυνατές εξελίξεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει παρατεταµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Βεβαίως, το τελευταίο µέρος που αφορά τη ρύθµιση της αγο-
ράς των παιγνίων είναι κάτι το οποίο κρίνεται αναγκαίο σε αυτή
τη φάση παρά το ότι εµείς ψηφίσαµε στο παρελθόν να απαγο-
ρευθούν πλήρως. 

Όµως, όταν υπάρχει τόσο µεγάλος παράνοµος τζόγος, ο
οποίος δεν ελέγχεται και µε αυτή τη ρύθµιση µπορεί να ελεγχθεί,
θεωρώ ότι είναι κάτι το οποίο είναι πάρα πολύ θετικό –πέρα από
την εισπρακτική διαδικασία που µπορεί να επιβάλει- γιατί βάζει
κανόνες και µε κανόνες πρέπει να λειτουργήσουµε από εδώ και
πέρα, αν θέλουµε πραγµατικά να ξεπεράσουµε µε ευκολία τα
προβλήµατα που αντιµετωπίζει η χώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Στρατάκη, Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Ηρακλείου. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Καβάλας κ.
Σάββας Εµινίδης για επτά λεπτά. 

ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τις αποφάσεις της 21ης

Ιουλίου στη Σύνοδο Κορυφής έχουν περάσει µόλις δώδεκα
µέρες, αλλά έχουµε ήδη µια εικόνα για τη µεγάλη σηµασία των
αποφάσεων αυτών για τη χώρα, αλλά και του πώς θα βαδίσουµε
από εδώ και στο εξής. 

Η µεγαλύτερη επιτυχία του Πρωθυπουργού και του Υπουργού
Οικονοµικών και Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης κ. Βενιζέλου
ήταν ότι εξασφάλισαν τη δυνατότητα και την προοπτική να ανα-
κάµψει η ελληνική οικονοµία, χωρίς να την πνίξει το χρέος. Με
τη συµφωνία των Βρυξελλών βλέπουµε ήδη µια µεταστροφή του
κλίµατος στο εξωτερικό µε τη θετική αντίδραση των αγορών και
στο εσωτερικό µε την επιστροφή των καταθέσεων από τις ξένες
τράπεζες και τα σπίτια. 

Ακόµα και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έκανε µια µικρή µετα-
στροφή και πέρασε από τα αρχικά που έλεγε για γκρίζες ζώνες
και µεγάλες ασάφειες στη βραχύβια ανακούφιση που δηλώνει
τώρα ο κ. Σαµαράς. Συνεχίζει βέβαια εσκεµµένα να µιλά λανθα-
σµένα για επιλεκτική χρεοκοπία, κάνοντας πως δεν καταλαβαίνει
ότι αυτό αφορά ένα χαρακτηρισµό των οίκων αξιολόγησης και
όχι µια πραγµατική χρεοκοπία. 

Η πραγµατική χρεοκοπία, κύριε Σαµαρά, είναι αυτή που είχε

προειδοποιήσει ο δικός σας πρώην Υφυπουργός Οικονοµικών κ.
Δούκας µε τέσσερις επιστολές το 2008 και τώρα θα ήταν πραγ-
µατικό γεγονός, αν δεν έφευγε η Νέα Δηµοκρατία από τον Οκτώ-
βρη του 2009.

Κύριοι Υπουργοί, τώρα είναι η ώρα να κινηθείτε ταυτόχρονα σε
τρεις κατευθύνσεις. Πρώτον, µετά τον πάτο που βάλαµε στη χρε-
οκοπία, να βάλουµε πάτο στο βαρέλι της ύφεσης και να υπάρξει
σύντοµα ανάπτυξη και µείωση της ανεργίας. Δεύτερον, να διορ-
θώσουµε τα λάθη και τις αδικίες που έγιναν λόγω της πίεσης σε
βάρος εργαζοµένων και συνταξιούχων. Τρίτον, να φανούµε συ-
νεπείς στους στόχους του προγράµµατος δηµοσιονοµικής εξυ-
γίανσης. 

Το πολυνοµοσχέδιο που συζητάµε πιστεύω ότι κινείται ακρι-
βώς σε αυτές τις κατευθύνσεις. Προβλέπονται ρυθµίσεις για την
αναδιάρθρωση και προσέλκυση επενδύσεων στον τουρισµό, τον
σηµαντικότερο πραγµατικά τοµέα για την οικονοµική ανάκαµψη
της χώρας. 

Επίσης, καθορίζεται αυτό το πλαίσιο των επενδύσεων µε την
εισαγωγή της τουριστικής κατοικίας στη χώρας µας και τη σύ-
σταση Ειδικής Υπηρεσίας Προώθησης και Αδειοδότησης Τουρι-
στικών Επενδύσεων στον ΕΟΤ. 

Για την αποτελεσµατικότερη λειτουργία του κρατικού µηχανι-
σµού και την επίτευξη της δηµοσιονοµικής πολιτικής τροποποι-
είται και η συνταξιοδοτική φορολογική και τελωνειακή νοµοθεσία
καθώς και η λειτουργία του Υπουργείου Οικονοµικών και της
Τράπεζας της Ελλάδος. 

Σηµαντική περικοπή των δαπανών του δηµοσίου και των φο-
ρέων του δηµοσίου επιτυγχάνεται επίσης µε τη µείωση των µι-
σθωµάτων ακινήτων που καταβάλλουν κατά 20%. 

Θα ήθελα επίσης ακόµη να πω δυο λόγια, όσον αφορά τα τυ-
χερά παιχνίδια και τον ΟΠΑΠ. Εδώ, κύριε Υπουργέ, υπάρχουν
δυο θέµατα. Το πρώτο είναι η ρύθµιση και η εποπτεία της αγο-
ράς µε κανόνες για την ασφάλεια και την προστασία όλων των
πολιτών και της κοινωνίας, κάτι που πραγµατικά διασφαλίζεται
στο νοµοσχέδιο µε διατάξεις, όπως η απαγόρευση συµµετοχής
στα παιχνίδια ατόµων κάτω των 21 ετών και υποχρεωτική έκδοση
της ατοµικής κάρτας παίχτη. 

Το δεύτερο θέµα αφορά την αποκλειστική χορήγηση στον
ΟΠΑΠ των αδειών των τριάντα πέντε χιλιάδων µηχανηµάτων. 

Με την κίνηση αυτή, πραγµατικά ενισχύεται και η αξία του
ΟΠΑΠ. Προτείνω ότι πρέπει να επανεξεταστεί η αποκρατικοποί-
ηση του ΟΠΑΠ, γιατί το κράτος έχει µεγαλύτερο δηµοσιονοµικό
όφελος από την περαιτέρω αξιοποίησή του.

Επίσης, οι άδειες για το διαδικτυακό στοίχηµα θα χορηγηθούν
µε διαγωνισµό από το δηµόσιο και όχι από τον ΟΠΑΠ και υπο-
χρεώνονται οι ελληνικές τράπεζες και οι τηλεπικοινωνιακοί πά-
ροχοι να µην προσφέρουν υποστηρικτικές υπηρεσίες στο
παράνοµο στοίχηµα στο διαδίκτυο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε τις τροπολογίες που κατατέ-
θηκαν στο νοµοσχέδιο επιτυγχάνονται µεταρρυθµίσεις που
έχουν καθυστερήσει, όπως οι συγχωνεύσεις και οι καταργήσεις
φορέων και γίνονται απαραίτητες αλλαγές για την αποδοτικό-
τητα στην είσπραξη των δηµόσιων εσόδων, όπως η αναδιάρ-
θρωση του φοροελεγκτικού και φοροεισπρακτικού µηχανισµού.

Η περικοπή επιδοµάτων, όµως, στους δηµόσιους υπαλλήλους,
στους δασκάλους και σε όλους αυτούς τους ανθρώπους έρχεται
να µειώσει ακόµη περισσότερο τους µισθούς τους. Εδώ, πρέπει,
κύριε Υπουργέ, να µπει πραγµατικά ένας πάτος, για να γνωρίζει
ο κάθε µισθωτός τι λεφτά θα παίρνει και να κάνει τον οικογενει-
ακό του προγραµµατισµό. Πιστεύω αυτό να γίνει πράξη µε το
νέο ενιαίο µισθολόγιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, θα επαναλάβω µία πρόταση που έχω ξανακάνει
και από το Βήµα της Βουλής. Πέρα απ’ όσα έχετε προγραµµατί-
σει, κύριε Υπουργέ, να κάνετε για την άρση των αδικιών και τη
φορολογική, µισθολογική δικαιοσύνη –για τα οποία πραγµατικά
όλη η κοινωνία ποντάρει επάνω σας, όπως το νέο εθνικό φορο-
λογικό σύστηµα για το οποίο άρχισε ήδη από προχθές ο διάλο-
γος και το ενιαίο µισθολόγιο που αναµένεται το Σεπτέµβρη- και
εδώ προτείνω να καθορίσετε, ένα ανταποδοτικό όφελος για κάθε
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στόχο που θα πετυχαίνετε, όπως: ο περιορισµός της φοροδια-
φυγής, η αύξηση των εσόδων, η µείωση του ελλείµµατος, οι θε-
τικοί ρυθµοί ανάπτυξης και η δηµιουργία πρωτογενών
πλεονασµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Έτσι, θα µπορέσει να υπάρξει σταδιακά µία αποκατάσταση
των χαµηλών και µεσαίων εισοδηµάτων που έχουν προσφέρει τα
µέγιστα και πρέπει να ανταµειφθούν για όλες τις θυσίες τους και
την πάρα πολύ µεγάλη συµβολή τους που έχουν για την έξοδο
από την κρίση.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε συνά-
δελφε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Κυκλάδων του ΠΑΣΟΚ κ. Παναγιώ-
της Ρήγας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η από-
φαση που ελήφθη προ ηµερών στις Βρυξέλλες, µία ιστορική
απόφαση, έδωσε µια βαθιά ανάσα στην προσπάθεια της χώρας
µας σε τρία επίπεδα: στη δυνατότητα διαχείρισης του δηµόσιου
χρέους, στη θωράκιση του τραπεζικού µας συστήµατος και στην
παροχή τεχνογνωσίας, εργαλείων και πόρων για να στηρίξουµε
την ανάπτυξή µας. 

Από εδώ και πέρα, είναι δική µας δουλειά µε βάση το µεσο-
πρόθεσµο και τον εφαρµοστικό νόµο που ψηφίσαµε, να προσ-
διορίσουµε τα µέτρα και τις πολιτικές που θα υλοποιήσουµε µε
τις αποφάσεις που πήραµε –οµολογώ- όχι όχι χωρίς κόπο, όχι
χωρίς σύγκρουση µε τη συνείδησή µας, µε την κοινωνία, µε το
χώρο από τον οποίο προερχόµαστε. 

Αυτή τη στιγµή µε το πολυνοµοσχέδιο που συζητάµε, προσ-
διορίζονται ακριβώς τα συγκεκριµένα µέτρα, τα οποία θα µας
επιτρέψουν να είµαστε συνεπείς και να υπηρετούµε τους στό-
χους τους οποίους βάλαµε και οι οποίοι είναι εθνικοί στόχοι και
θα έχουν ως κατάληξη την έξοδο της χώρας από την κρίση, την
ανάπτυξη και την πορεία της στο µέλλον. 

Το πολυνοµοσχέδιο που συζητάµε περιέχει τις δύο βασικές έν-
νοιες-κλειδιά: δηµοσιονοµική εξυγίανση και ανάπτυξη. Πρόκειται
για δύο ράγες, πάνω στις οποίες θα τροχοδροµηθεί το «όχηµα»
της ελληνικής οικονοµίας για το µέλλον. Δεν είναι δυνατόν να
προχωρήσει το ένα ανεξάρτητα από το άλλο, το ένα χωρίς το
άλλο.

Ακούσαµε και όλα αυτά τα ιδεολογήµατα, τα οποία επαναφέ-
ρει στο δηµόσιο διάλογο κάθε τόσο η Νέα Δηµοκρατία: «Μα, σας
είπαµε, γιατί δεν κάνατε ανάπτυξη; Γιατί δεν υπάρχει απορρό-
φηση στους πόρους του ΕΣΠΑ;». Και το λένε σαν να µην κατα-
λαβαίνουν ότι αν δεν υπάρχει δηµοσιονοµική εξυγίανση, εάν δεν
αποκατασταθεί η εµπιστοσύνη στην ελληνική οικονοµία, εάν δεν
υπάρξει και δεν διαµορφωθεί ένα ασφαλές περιβάλλον, το οποίο
θα δίνει τη δυνατότητα να διαµορφωθεί η δηµοσιονοµική εξυ-
γίανση, δεν µπορεί να υπάρξει ανάπτυξη.

Άρα, αυτές οι δύο πολιτικές πρέπει να πηγαίνουν µαζί. Η δη-
µοσιονοµική εξυγίανση, λοιπόν, προχωράει µέσα από µέτρα, τα
οποία ορισµένες φορές είναι µεταβατικού χαρακτήρα, είναι
µέτρα κατεπείγοντα, είναι µέτρα, τα οποία εν πολλοίς είναι και
άδικα, όπως οι οριζόντιες περικοπές µισθών, επιδοµάτων, αλλά,
είναι µέτρα, τα οποία –επαναλαµβάνω και πάλι- είναι µεταβατικά
και αναγκαία.

Μόνο το εθνικό φορολογικό σύστηµα θα µας επιτρέψει -και
ήδη ο διάλογος γι’ αυτό άρχισε- να µπορέσουµε να επιτύχουµε
µία πραγµατική δηµοσιονοµική εξυγίανση και δηµοσιονοµική
σταθερότητα. 

Όσον αφορά την ανάπτυξη, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δη-
µιουργεί ένα σηµαντικό εργαλείο. Δηµιουργεί ένα καινούριο
προϊόν στον τουρισµό, τη σύνθετη τουριστική κατοικία. Είναι ένα
θετικό βήµα, το οποίο, βεβαίως, οφείλουµε να το αξιοποιήσουµε
µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 

Έγιναν κάποιες παρατηρήσεις. Εγώ θεωρώ ότι κινείται προς
τη σωστή κατεύθυνση. Θα εκφράσω µόνο µία επιφύλαξη. Είναι
πολύ θετική θεωρητικά η απόφαση να δοθεί σ’ αυτήν την υπηρε-
σία του ΕΟΤ η αδειοδότηση για όλες τις τουριστικές επενδύσεις.

Μιλάµε, όµως, για έναν οργανισµό, ο οποίος δεν έχει δώσει τα
καλύτερα δείγµατα ούτε λειτουργίας, ούτε αποτελεσµατικότητας
και, πολλές φορές, ούτε διαφάνειας.

Όταν, λοιπόν, αναθέτουµε σε έναν τέτοιον οργανισµό να ση-
κώσει το βάρος µιας τέτοιας µεγάλης προσπάθειας, που έχει να
κάνει µε τον τουρισµό και µε την οικοδοµική δραστηριότητα, πρέ-
πει να έχουµε ως προηγούµενο την απόλυτη εξυγίανση αυτού
του οργανισµού και τη λειτουργία του σε εντελώς καινούργιες
βάσεις.

Κατά τ’ άλλα, θεωρώ ότι µε µικρές παρατηρήσεις κινείται προς
τη σωστή κατεύθυνση. Υπάρχουν κάποιες ενστάσεις, στις οποίες
επί των άρθρων θα αναφερθώ, που αφορούν το νησιώτικο χώρο.
Όµως, είναι θετική η εξέλιξη.

Αντίλογος σ’ αυτές τις προσπάθειες σοβαρός δεν υπάρχει.
Είδαµε ότι µε νοµικιστικούς φορµαλισµούς η Νέα Δηµοκρατία
προσπαθεί να απαντήσει σε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο διαπραγ-
µατεύεται θετικά θέµατα ουσίας. Η πολιτική, λοιπόν, των πολι-
τικών ελλειµµάτων συνεχίζεται από πλευράς της Νέας
Δηµοκρατίας και θα έλεγα ότι καθόλου δεν προσφέρει σε µία
προσπάθεια, η οποία απαιτεί, τουλάχιστον αυτήν τη στιγµή, προ-
τάσεις σοβαρές, συγκλίσεις, συνέργιες και θέσεις, οι οποίες θα
βοηθήσουν στην προσπάθεια που κάνει σήµερα η Κυβέρνηση.

Δεν αναφέροµαι στις απόψεις που διατυπώθηκαν από άλλους
κοµµατικούς σχηµατισµούς. Εµένα µ’ ενδιαφέρει και ρίχνω, κυ-
ρίως, το βάρος στο κόµµα εξουσίας, που είναι η Νέα Δηµοκρατία
και η οποία οφείλει µε σοβαρότητα να συµµετέχει σ’ αυτήν την
προσπάθεια που γίνεται σήµερα εδώ.

Θα ήθελα –τελειώνοντας- να αναφερθώ και σε ένα ζήτηµα, το
οποίο είναι επιµέρους. Αφορά το άρθρο 24 και έχει να κάνει µε
το Υπουργείο Οικονοµικών και το επίδοµα που δινόταν για την
κατοικία σε όσους επέλεγαν να υπηρετήσουν πέντε και στη συ-
νέχεια δέκα χρόνια σε προβληµατικές και παραµεθόριες περιο-
χές και οι οποίοι έχουν κάνει όλες τις διαδικασίες αγοράς ή
ανέγερσης κατοικίας και περίµεναν αυτό το επίδοµα του 40%. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι αυτός ο αιφνιδιασµός, όπως λέει και η
Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, θα πρέπει να προσεχθεί,
διότι έχουµε ανατροπή των αρχών της ισότητας και της αναλο-
γικότητας και δεν µπορεί να καταργείται µ’ αυτόν τον τρόπο ένα
επίδοµα, το οποίο είχαν προϋπολογίσει οι υπάλληλοι που υπη-
ρετούν σ’ αυτές τις περιοχές. Να ισχύσει από εδώ και πέρα, αλλά
να υπάρχει µία µεταβατική περίοδος για όσους είχαν θεµελιώσει
αυτό το δικαίωµα και είχαν κάνει και τη σχετική αίτηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι βαδίζουµε σταθερά
υπηρετώντας συγκεκριµένους στόχους. Πιστεύω ότι και τα νο-
µοσχέδια που θα έρθουν στη συνέχεια, πηγαίνουν προς την κα-
τεύθυνση της υλοποίησης όλων των δεσµεύσεων που
αναλάβαµε µε την ψήφιση του µεσοπρόθεσµου. Ο πολιτικός χρό-
νος αναγκαστικά είναι πυκνός, η ταχύτητα µε την οποία πρέπει
να νοµοθετούµε ξενίζει, αλλά χρόνος δεν υπάρχει. 

Εποµένως, χρειάζεται συνέπεια, σοβαρότητα, στόχευση και
αταλάντευτη πορεία για να πετύχουµε τον κεντρικό µας στόχο
που είναι να βγει η χώρα µας από την κρίση, να µπορέσει να απο-
κατασταθεί η αδικία σε όλες τις κοινωνικές οµάδες που έχουν
αδικηθεί όλο αυτό το χρονικό διάστηµα εξαιτίας της έκτακτης
ανάγκης που υπάρχει και βεβαίως η Ελλάδα να βρει ξανά το
δρόµο της ανάπτυξης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον Βου-
λευτή Κυκλάδων του ΠΑΣΟΚ κ. Παναγιώτη Ρήγα.

Παρακαλείται ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας του ΠΑΣΟΚ κ.
Ανδρέας Μακρυπίδης να λάβει το λόγο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-

µερα έχει κατά τη γνώµη µου µία ξεχωριστή ιδιαιτερότητα. Η συ-
ζήτησή του άρχισε στην αρµόδια Επιτροπή Οικονοµικών
Υποθέσεων της Βουλής σε µία περίοδο, σε µία χρονική στιγµή,
όπου δίναµε τον αγώνα να πείσουµε τους εταίρους µας ότι είµα-
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στε ικανοί, ότι είµαστε έτοιµοι να συµβάλουµε στο να λύσουµε
τα πολλά και µεγάλα δηµοσιονοµικά προβλήµατα της χώρας και
να βγάλουµε την Ελλάδα από την κρίση και την οικονοµία από
το αδιέξοδο. Ολοκληρώνεται δε η συζήτησή του αύριο στην Ολο-
µέλεια της Βουλής σε µία εντελώς διαφορετική πολιτική συγκυ-
ρία, σε ένα εντελώς διαφορετικό περιβάλλον, µετά από την
ιστορική απόφαση Κορυφής των Βρυξελλών που δίνει επιτέλους
µία ουσιαστική και αποτελεσµατική λύση στο µεγάλο πρόβληµα,
στο µεγάλο βραχνά της χώρας µας που ήταν το δηµόσιο χρέος.

Άρα, βλέπουµε ότι η συζήτηση για το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο έχει µία διαχρονικότητα. Ξεκίνησε µε άλλες πολιτικές συνθή-
κες, σε ένα άλλο πολιτικό περιβάλλον και ολοκληρώνεται µε µία
άλλη προοπτική. 

Αντιπαρέρχοµαι τη µίζερη και µικροκοµµατική στάση της Νέας
Δηµοκρατίας στην απόφαση των Βρυξελλών, γιατί βλέπω ότι δυ-
στυχώς συνεχίζει να το κάνει και σήµερα µε την κριτική που ασκεί
στο νοµοσχέδιο, όσον αφορά το ότι είναι πολυνοµοσχέδιο. Δεν
αρνείται κανείς ότι είναι πολυνοµοσχέδιο. Στην κριτική, µάλιστα,
της Νέας Δηµοκρατίας που λέει ότι έχει πολλές σελίδες, πολλά
άρθρα και πολλά θέµατα, θα έλεγα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ότι δεν διαφωνεί κανείς ότι είναι ένα πολυνοµοσχέδιο και ότι
τα έχει όλα αυτά. Όµως, θα πρέπει να δούµε δύο παραµέτρους,
ότι δηλαδή έχει κοινή αφετηρία και κοινή βάση. Ποια είναι αυτή;
Είναι η υποχρέωση απέναντι στους δανειστές µας στο πλαίσιο
της ψήφισης που κάναµε του µεσοπρόθεσµου πλαισίου δηµο-
σιονοµικής στήριξης και του εφαρµοστικού νόµου. Είναι ή δεν
είναι όλα τα θέµατα, οι διατάξεις και τα άρθρα σ’ αυτήν την κα-
τεύθυνση; Είναι! Άρα, να, µία κοινή βάση!

Η δεύτερη βάση είναι ότι έχει κοινό στόχο. Ποιος είναι ο στό-
χος µας; Μέσα από την ψήφιση των συγκεκριµένων διατάξεων
στοχεύουµε στο να βγάλουµε τη χώρα από τα αδιέξοδα και να
δηµιουργήσουµε προοπτική ανάπτυξης. Αυτό το πετυχαίνουµε
πρώτα και κύρια µε τις διατάξεις που αναφέρονται στα τουρι-
στικά καταλύµατα. Γιατί παραγνωρίζετε επί της ουσίας, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και της άλλης Αντιπολίτευσης, ότι
λύνονται χρόνια προβλήµατα στις τουριστικές περιοχές µετά από
µία σειρά πρωτοβουλιών που πήρε η Κυβέρνηση, όπως είναι η
αντιµετώπιση του θέµατος του καµποτάζ και όχι µόνο;

Βλέπουµε όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Νέα Δη-
µοκρατία µας κάνει και κριτική για το πολυνοµοσχέδιο, γιατί έχει
εµπειρία από τη δική της κυβερνητική θητεία. 

Θυµούµαστε όλοι την κυβερνητική πολιτική το καλοκαίρι του
’08 και το καλοκαίρι του ’09, όταν µπροστά στην επερχόµενη πα-
γκόσµια οικονοµική κρίση, η Νέα Δηµοκρατία βρισκόταν σε διαρ-
κείς διακοπές. Θυµάµαι τις εξαγγελίες του τότε Υπουργού
Οικονοµικών, κ. Αλογοσκούφη τον Αύγουστο του 2008, οι οποίες
ακυρώθηκαν πριν αλέκτωρ λαλήσει τρις. Εξήγγειλε µέτρα µπρο-
στά στην επερχόµενη κρίση τον Αύγουστο του ’08 και το Σεπτέµ-
βρη του ’08, ο τότε Πρωθυπουργός στην Έκθεση της
Θεσσαλονίκης τις ακύρωσε, µπροστά στο πολιτικό κόστος, που
είχε σαν αποτέλεσµα να κλείσουµε το 2008 µε έλλειµµα 9%, κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας.

Και συνέχισε αυτή τη χαλαρότητα, αυτή τη νωχελικότητα όσον
αφορά την αντιµετώπιση της κρίσης και φθάσαµε στο τέλος του
’09 να έχει εκτοξευτεί το έλλειµµα στο 15,5%.

Αυτή είναι και η διαφορά µας, ότι σήµερα η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ µέσα σ’ αυτήν την κρίση ακόµα και το καλοκαίρι µε νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες προσπαθεί να λύσει µία σειρά χρόνιων
προβληµάτων. 

Πέρα όµως, από τα θέµατα που έχουν να κάνουν µε τα τουρι-
στικά καταλύµατα, αντιµετωπίζει ένα εξίσου, κατά τη γνώµη µου,
σοβαρό θέµα, που όλοι τι κάναµε µέχρι πρότινος; Όλοι καταγρά-
φαµε, όλοι περιγράφαµε, όλοι διαπιστώναµε ότι υπάρχει πρό-
βληµα όσον αφορά τον παράνοµο τζόγο. Όλοι περιγράφαµε το
πρόβληµα, κανείς όµως δεν προχωρούσε σε µία νοµοθετική
πρωτοβουλία, σε µία πολιτική για την επίλυση του προβλήµατος. 

Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, είναι ή δεν είναι πλέον των 4 δι-
σεκατοµµυρίων η παραοικονοµία γύρω από τον παράνοµο τζόγο;
Και κάνουν κριτική στη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνη-
σης τα κόµµατα της αντιπολίτευσης γιατί; Άκουσον, άκουσον!
Γιατί προωθεί τη διανοµή των δεκαεξήµισι χιλιάδων από τα τριά-

ντα πέντε χιλιάδες µηχανήµατα διά µέσου του ΟΠΑΠ. Και δέχεται
την κριτική όταν την ίδια στιγµή µε τη νοµοθετική αυτή πρωτο-
βουλία, αναβαθµίζουµε τη χρηµατιστηριακή αξία του ΟΠΑΠ και
όχι µόνο, προκειµένου να έχουµε και άµεσα έσοδα, αλλά και µελ-
λοντικά έσοδα, όταν θα προχωρήσουµε στην παραπέρα αξιοποί-
ηση και αποκρατικοποίηση του ΟΠΑΠ.

Κι αν σήµερα δεχόµαστε κριτική από τη Νέα Δηµοκρατία ότι
υπάρχει ιδιοτέλεια, υπάρχει σκοπιµότητα σ’ αυτή τη πολιτική
πρωτοβουλία, σ’ αυτούς που θέλουν να διαιωνίζεται αυτή τη κα-
τάσταση, να διαιωνίζεται αυτό το χάος στον παράνοµο τζόγο των
4 δισεκατοµµυρίων, τι πρέπει να καταλογίσουµε; Ότι δεν υπάρχει
σκοπιµότητα, ότι δεν υπάρχει ιδιοτέλεια στη συνέχιση αυτής της
κατάστασης; 

Θα κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε κάτι που άκουσα,
κατά κόρον µάλιστα και από τον εισηγητή, αλλά και από πολλούς
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας όσον αφορά µία αντιµετώπιση
που περιλαµβάνεται µέσα στις φορολογικές διατάξεις για την πε-
ραίωση των εκκρεµών ανέλεγκτων φορολογικών υποθέσεων.

Κατ’αρχάς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν υπάρχει και-
νούργια απόφαση. Αυτή η απόφαση που περιλαµβάνεται µέσα
στο νοµοσχέδιο, είναι επέκταση αυτής της οποίας βρίσκεται σε
ισχύ: επέκταση όσον αφορά τα ακαθάριστα έσοδα αφ’ενός και
αφ’ετέρου όσον αφορά τη δυνατότητα σε κάποιους που είχαν
ακίνητη περιουσία πάνω από 400 χιλιάδες και δεν µπορούσαν να
µπουν στη ρύθµιση των ανέλεγκτων υποθέσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θέλω να επικαλεστώ αυτή τη στιγµή την απόφαση του

2005, για τη περαίωση ανέλεγκτων υποθέσεων που πήρε τότε η
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και που ήταν, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, η πρόταση που είχε δώσει το ΕΒΕΑ. Υιοθέτησε
αυτούσια την πρόταση του ΕΒΕΑ για την περαίωση. Άρα, µην
βλέπουµε σήµερα κροκοδείλια δάκρυα από τη µεριά της Νέας
Δηµοκρατίας όσον αφορά την απόφαση αυτή. 

Θα κλείσω, λέγοντας ότι σήµερα µέσα και από αυτό το νοµο-
σχέδιο αλλά και τον προγραµµατισµό που υπάρχει το αµέσως
προσεχές χρονικό διάστηµα –όπως είναι η έναρξη του κοινωνι-
κού διαλόγου για την αναµόρφωση του φορολογικού συστήµα-
τος σε µία δικαιότερη βάση, να είναι πιο αποτελεσµατικό, πιο
ουσιαστικό, πιο δίκαιο, πιο αντιγραφειοκρατικό- µαζί µε τις δια-
τάξεις που περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο σήµερα, που είναι
η αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού, µπορούµε να ευελπι-
στούµε ότι πολύ σύντοµα θα υπάρχει το θεσµικό οπλοστάσιο,
ώστε και οι υπηρεσίες του Υπουργείου Οικονοµικών να γίνουν
πιο αποτελεσµατικές και στην πάταξη της φοροδιαφυγής και
στην αύξηση των εσόδων και στην υλοποίηση των προϋπολογι-
σµών, ούτως ώστε να µπορέσει το επόµενο χρονικό διάστηµα ο
στόχος, που είναι να δηµιουργήσουµε και πρωτογενή πλεονά-
σµατα, αλλά να έχουµε και θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης, να γίνει
εφικτός. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό δηµιουργούµε µία σοβαρή, βασική
προϋπόθεση σε αυτήν την κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Αν-
δρέα Μακρυπίδη Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του ΠΑΣΟΚ. 

Το λόγο έχει η Βουλευτής Επικρατείας του ΠΑΣΟΚ κ. Μάγια
Τσόκλη. 

ΜΑΓΙΑ ΤΣΟΚΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές –όσοι έχουµε αποµείνει- στην ολιγόλεπτη το-
ποθέτησή µου, θα ήθελα να επικεντρωθώ στο Κεφάλαιο Α’ του
σχεδίου νόµου και συγκεκριµένα στη θέσπιση και τη δηµιουργία
µιας νέας λειτουργικής µορφής τουριστικού καταλύµατος, της
τουριστικής κατοικίας. 

Ο τουρισµός, όπως όλοι γνωρίζουµε, είναι ένα φαινόµενο πα-
γκόσµιο, δυναµικό, σε πλήρη ανάπτυξη, παρά τη διεθνή οικονο-
µική κρίση. Είναι ένας τοµέας ευαίσθητος εξ’ ου και καµµία
ανεπτυγµένη χώρα δεν βασίζει εκεί την οικονοµία της, µε δεδο-
µένα που αλλάζουν διαρκώς και εξαρτώνται τόσο από προβλέ-
ψιµους όσο και από απρόβλεπτους παράγοντες. Διότι, ναι µεν
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µπορείς να υποθέσεις ότι αν δεν είσαι ανταγωνιστικός στην ποι-
ότητα και στις τιµές σου, θα υποστείς τις συνέπειες, αλλά πώς
να εντάξεις στις προβλέψεις σου τις επιπτώσεις ενός φυσικού
φαινοµένου, ενός σεισµού, ενός ηφαιστείου ή άλλων ανθρωπο-
γενών παραγόντων, βλέπε σήµερα τα ταξί;

Η λεκάνη της Μεσογείου υποδέχεται ετησίως περίπου εκατόν
εβδοµήντα εκατοµµύρια τουρίστες, µε αποτέλεσµα να ηγείται
του παγκόσµιου µεριδίου της τουριστικής αγοράς µε περίπου
18%. 

Όµως, στη µεσογειακή λεκάνη δεν είµαστε µόνοι. Η Ιταλία, η
Ισπανία, η Γαλλία, η Μάλτα, η Πορτογαλία, η Τυνησία, το Μα-
ρόκο, η Αίγυπτος, η Τουρκία και πλέον η Κροατία, το Μαυροβού-
νιο, η Αλβανία, συνιστούν µια µεγάλη αγορά µε µέλη που
ανταγωνίζονται σκληρά για τα περισσότερα τουριστικά έσοδα.
Και τα τουριστικά έσοδα, προφανώς, δεν έρχονται µόνα τους.
Ακολουθούν τάσεις, ακολουθούν στρατηγικές, ακολουθούν
εµπνευσµένες πολιτικές, που βασίζονται σε δείκτες ενεργειών. 

Σε ό,τι αφορά τη χώρα µας, ο ήλιος µας, η θάλασσα, η µακραί-
ωνη και σπουδαία ιστορία µας, τα τοπία και η αυθόρµητη φιλο-
ξενία µας δεν καλλιεργήθηκαν όπως όφειλαν. Αν αυτό είχε
συµβεί, κατά τη γνώµη µου, ο τουρισµός θα «έτρεχε» µόνος του.
Αντίθετα, αφήσαµε τις υποδοµές µας στη µοίρα τους. Τόποι µο-
ναδικοί στον κόσµο καταστράφηκαν, ο χαρακτήρας µας αλλοιώ-
θηκε και σήµερα βρισκόµαστε σ’ αυτήν την περίεργη θέση να
πρέπει να επανεφεύρουµε το προϊόν µας, δηλαδή να επανεκτι-
µήσουµε τα θέλγητρά µας, να τα εµπλουτίσουµε, να τα ξαναπε-
κατάρουµε και να ξαναβγούµε στην αγορά προς άγραν νέων
πελατών, µετανιωµένοι για την πολύχρονη αδράνειά µας. Και δεν
υπάρχει τίποτα πιο δύσκολο από το να κάνεις λίφτινγκ σε ένα
προϊόν, πόσο µάλλον, όταν το προϊόν είναι µια ολόκληρη χώρα. 

Το ευτύχηµα είναι ότι η Ελλάδα είναι ένα προϊόν µοναδικό. Και
επιτρέψτε µου να έχω γνώµη επ’ αυτού. Πλην ελαχίστων περι-
πτώσεων, έχουµε γλιτώσει από τη συνταγή του Αλγκάρβε της
Πορτογαλίας, της Κόστα Ντελ Σολ, της Ιµπίθα της Ισπανίας, της
Τζέρµπα, της τουρκικής Ριβιέρας, του Ρίµινι και της Αγίας
Νάπας. 

Λίγο η φτώχεια που µάστιζε κάποιες περιοχές, που έτσι γλίτω-
σαν από την κακώς εννοούµενη ανάπτυξη, λίγο η µανιακή περι-
φρούρηση των αρχαιολόγων στην προστασία της πολιτιστικής
µας κληρονοµιάς, λίγο η απελπιστική γραφειοκρατία µας, λίγο η
αντίδραση πολιτιστικών και περιβαλλοντικών οργανώσεων, η Ελ-
λάδα τού σήµερα διαθέτει ακόµα τα προσόντα που περιγράφουν
οι τουριστικές τάσεις του αύριο. 

Σε µεγάλο βαθµό διατηρεί µια φύση παρθένα, µπορεί να ανα-
πτύξει αγροτικά προϊόντα και γαστρονοµία µεγάλης προστιθέ-
µενης αξίας, διατηρεί άριστες ξενοδοχειακές υποδοµές όλων
των τύπων, µπορεί να υπερηφανευθεί για συγκλονιστικές νησί-
δες αρχιτεκτονικής κληρονοµιάς. Ο ήλιος, η θάλασσα και η ιστο-
ρία διατηρούν τη µοναδική υπεραξία τους και οι δηµιουργικές
ιδιωτικές και κυβερνητικές πρωτοβουλίες και λύσεις που η κρίση
κινητοποίησε µάς κάνουν να αισιοδοξούµε. 

Όµως, να. Το να λέµε ότι ακόµα ευτυχώς διατηρούµεθα, δεν
φτάνει. Οφείλουµε να κάνουµε περισσότερα, οφείλουµε να
αφουγκραστούµε την αγορά και να προσαρµοστούµε στις σύγ-
χρονες ανάγκες. Όµως, επίσης οφείλουµε να προσαρµόσουµε
αυτές τις ανάγκες στη δική µας πραγµατικότητα, για να µη χά-
σουµε την ταυτότητά µας. 

Το Κεφάλαιο Α’, λοιπόν, έρχεται να δείξει τα αντανακλαστικά
της ελληνικής πολιτείας σε µια κρίσιµη οικονοµική συγκυρία απέ-
ναντι σε ένα νέο τουριστικό προϊόν, αυτό της τουριστικής κατοι-
κίας. 

Ας δούµε, όµως, τι είναι η τουριστική κατοικία, γιατί πολλοί
ίσως δεν έχουµε καν καταλάβει γιατί είναι σηµαντική. Η τουρι-
στική κατοικία δεν είναι ένα προϊόν κτηµατοµεσιτικό. Πρόκειται
για αυτοτελή επιπλωµένα σπίτια που λειτουργούν µέσα στους
χώρους ενός µεγάλου ξενοδοχείου υψηλών προδιαγραφών και
προσφερόµενων υπηρεσιών. Αυτά τα ιδιόκτητα σπίτια εξυπηρε-
τούνται από τους κοινόχρηστους χώρους του ξενοδοχείου και
συνυπάρχουν µε αντίστοιχες επιπλωµένες κατοικίες του συγκρο-
τήµατος που µισθώνονται ηµερησίως από το διαχειριστή της του-
ριστικής επιχείρησης. 

Ο ιδιοκτήτης, λοιπόν, µιας τουριστικής κατοικίας, που συνή-
θως είναι υψηλής εισοδηµατικής στάθµης, έχει από τη µία όλα
τα οφέλη και τις υπηρεσίες που διαθέτει και ο πελάτης του πε-
ντάστερου ξενοδοχείου, από την καθαριότητα µέχρι την πρό-
σβαση στα εστιατόρια, την χρήση των spa, πισίνας, αθλητικών
εγκαταστάσεων και ό,τι άλλο προσφέρει η µονάδα και από την
άλλη, όµως, έχει το δικό του σπίτι, µε τα δικά του πράγµατα και
το δικό του γούστο.

Επιπλέον, σε συµφωνία µε τη µονάδα, ο ιδιοκτήτης της τουρι-
στικής κατοικίας µπορεί να υπενοικιάσει στο ξενοδοχείο όταν δεν
χρησιµοποιεί το σπίτι του, αποκοµίζοντας έσοδα και αποσβένο-
ντας έτσι γρήγορα την επένδυσή του. Από την πλευρά του επεν-
δυτή, οι χρηµατικές εισροές από τις πωλήσεις των τουριστικών
κατοικιών του δίνουν τη δυνατότητα να κάνει ποιοτικότερες κα-
τασκευές. Η ιδέα, πρέπει όλοι να οµολογήσουµε, ότι είναι πολύ
ενδιαφέρουσα, εξ’ ου και η διεθνής της επιτυχία.

Για όλους εµάς που πιστεύουµε σε αυτό το νοµοσχέδιο, η ανά-
πτυξη της τουριστικής κατοικίας πέρα από την προσέλκυση νέων
επενδύσεων, συχνά σε εκτάσεις του δηµοσίου, θα επιµηκύνει την
τουριστική µας περίοδο, θα µειώσει την εξάρτηση της χώρας
µας από τους µεγάλους tour operators, θα αναπτύξει νέους δε-
σµούς µεταξύ νέων ιδιοκτητών και τοπικής κοινωνίας µε ποικίλα
οφέλη, θα διευρύνει τη γεωγραφική βάση του τουρισµού, θα δη-
µιουργήσει νέες θέσεις εργασίας και τέλος, θα διασφαλίσει και
την τήρηση της φορολογικής νοµοθεσίας.

Επίσης, η τουριστική κατοικία –και αυτό το βρίσκω πολύ σπου-
δαίο- θα µπορούσε να έρθει ως απάντηση και ας ελπίσουµε και
ως λύση -διότι οι επιφυλάξεις είναι δικαιολογηµένες- στα µεµο-
νωµένα σπίτια παραδοσιακού τύπου, που έχουν κατακλύσει τις
εκτός σχεδίου γαίες µας, διαλύοντας µε τεσσάρια στρέµµατα το
χαρακτήρα και την ιστορικότητα του χειροποίητου τοπίου µας.
Αυτές είναι οι περίφηµες παραθεριστικές κατοικίες που έχουν
µείνει απούλητες κατά χιλιάδες, λόγω, όχι µόνο πολεοδοµικών
ατασθαλιών, αλλά και διότι δεν εκτιµήθηκαν ορθά και εγκαίρως
οι προθέσεις των τουριστών µας. 

Διότι ο Γερµανός, ο Αµερικάνος, ο Άγγλος ή και ο Έλληνας
τουρίστας που αγαπάει και σέβεται αυτόν τον τόπο και ψάχνει
για την αυθεντική, νοσταλγική χώρα των ονείρων του, που ανα-
ζητά την επαφή µε τους ντόπιους, θα επιλέξει να αναστηλώσει
ένα σπίτι παλιό µε ιστορία, που του µιλάει στην ψυχή του. Δεν
νοιάζεται για τον κόπο της ανακαίνισης, νοιάζεται για τη συγκί-
νηση. Και δεν ενδιαφέρεται για τη νεόδµητη αποµίµηση στο
µέσον του πουθενά. Εξ’ ου και τα απούλητα µε τις ωραίες θέσεις.
Αυτόν τον επισκέπτη, κύριε Υπουργέ, οφείλουµε να τον αναζη-
τήσουµε και να του δώσουµε κίνητρα, ώστε να αναστηλωθεί η
ανάµνηση της παραδοσιακής µας αρχιτεκτονικής.

Οι πολέµιοι της τουριστικής κατοικίας µιλούν για µεγάλο κίν-
δυνο περιβαλλοντικής υποβάθµισης και υπενθυµίζουν τα δεινά
που έχει υποστεί η νότια Ισπανία. Έχουν δίκιο να ανησυχούν και
οφείλω να οµολογήσω ότι δεν είναι αυτονόητη και η δική µου συ-
ναίνεση. Γι’ αυτό, καλώ άµεσα τα συναρµόδια Υπουργεία να δουν
τι γίνεται µε το χωροταξικό και πολεοδοµικό σχεδιασµό ολόκλη-
ρης της χώρας και φυσικά το χωροταξικό του τουρισµού, για να
µπορέσει το εργαλείο της τουριστικής κατοικίας να κάνει τη
χώρα µας ένα best practice στον αντίποδα του ισπανικού αποτυ-
χηµένου µοντέλου

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, παρακαλώ πολύ.
Το νέο αυτό προϊόν που θεσπίζουµε δεν θα είναι επιτυχηµένο

εάν άµεσα δεν ολοκληρωθούν και άλλες νοµοθετικές ρυθµίσεις
απαραίτητες για να µπουν επιτέλους στέρεοι και αντικειµενικοί
κανόνες στο χωροθετικό, πολεοδοµικό και κυρίως, αρχιτεκτονικό
σχεδιασµό της χώρας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω λέγοντας ότι η δεινή οι-
κονοµική µας κατάσταση δεν δικαιολογεί καµµία έκπτωση στις
επιλογές µας. Σε ό,τι αφορά στην τουριστική κατοικία που συζη-
τάµε σήµερα, στο χέρι µας είναι να επιλέξουµε τέτοιου είδους
επενδύσεις που να αποδεικνύουν ότι η λανθασµένη εφαρµογή
ενός αναπτυξιακού µοντέλου ή εργαλείου δεν µπορεί να καταδι-
κάζει το ίδιο το µοντέλο ή εργαλείο αυτό καθεαυτό. Στο χέρι µας
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είναι να µην υποκύψουµε σε τυχοδιώκτες, αλλά να επιλέξουµε
σοβαρούς επενδυτές που να µπορούν να επιδείξουν στο χαρτο-
φυλάκιό τους έργα υψηλής αισθητικής και περιβαλλοντικής ευ-
αισθησίας. Στο χέρι µας είναι να έχουµε ως προτεραιότητα την
αναβάθµιση του τοπίου µας µέσα από σπουδαία αρχιτεκτονή-
µατα που να σέβονται και να αναδεικνύουν το µοναδικό φυσικό
µας περιβάλλον. Στο χέρι µας είναι να προστατεύσουµε κάποι-
ους τόπους και να τους γλιτώσουµε από µεγάλες επενδύσεις
που δεν συνάδουν µε την ψυχή τους. 

Αν αυτό το επιτύχουµε, «θα φανεί στο χειροκρότηµα».
Ευχαριστώ πάρα πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το χειροκρότηµα ακού-

στηκε, οπότε µπορείτε να το ερµηνεύσετε! Ευχαριστούµε την κ.
Μάγια Τσόκλη, η οποία µας είπε ενδιαφέρουσες απόψεις.

Στο σηµείο αυτό ο ήδη ανερχόµενος στο Βήµα Υφυπουργός
Πολιτισµού και Τουρισµού και Βουλευτής Δωδεκανήσου, κ. Γε-
ώργιος Νικητιάδης, έχει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για εννέα λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-

ρισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Πολιτισµού και

Τουρισµού, η ηγεσία του, ο κ. Γερουλάνος, εµείς οι υπόλοιποι,
θέλουµε πραγµατικά να χαιρετήσουµε τον θετικό τρόπο µε τον
οποίο προσέγγισαν το ζήτηµα της τουριστικής κατοικίας στο συ-
γκεκριµένο νοµοσχέδιο και στις άλλες διατάξεις από το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού και Τουρισµού σχεδόν το σύνολο των πτερύγων
της Βουλής. Πιστεύουµε ότι και ακούσαµε πολύ καλά και λάβαµε
υπ’ όψιν µας όλες τις παρατηρήσεις που έγιναν.

Έχουµε, ήδη, τονίσει τους στόχους αυτού του νοµοσχεδίου
στην επιτροπή, αλλά θεωρώ σκόπιµο και εδώ γι’ άλλη µια φορά
να εξηγήσουµε τους κύριους στόχους, στους οποίους αποβλέπει
το νοµοσχέδιο για την τουριστική κατοικία.

Κατ’αρχάς, το πρώτο και σηµαντικότερο όλων είναι η καταπο-
λέµηση της εποχικότητας. Όταν δεν γνωρίζουµε αριθµούς, δεν
γνωρίζουµε παραδείγµατα, είναι δύσκολο να αντιληφθούµε και
το πρόβληµα. Θεωρώ ότι η αναφορά σ’ ορισµένα στοιχεία είναι
επαρκής, προκειµένου να κατανοήσουµε πλήρως την αναγκαιό-
τητα να αµβλυνθεί η τουριστική περίοδος, να καταφέρουµε να
καταπολεµήσουµε την έντονη εποχικότητα, όπου πιθανότατα εί-
µαστε πρωταθλητές σ’ ολόκληρο τον κόσµο.

Το 52% των τουριστών της χώρας µας έρχεται στην Ελλάδα
τον Ιούλιο, τον Αύγουστο και το Σεπτέµβριο. Το αντίστοιχο διά-
στηµα: Ιούλιο, Αύγουστο, Σεπτέµβριο στην Ιταλία είναι το 39%,
στην Τουρκία το 39% και στην Αίγυπτο το 25%. Αν πάρουµε ένα
άλλο τρίµηνο: τον Ιανουάριο, τον Φεβρουάριο και τον Μάρτιο
στην Ελλάδα έρχεται µόλις το 7%, στην Τουρκία το 12%, στην
Ιταλία το 15% και στην Αίγυπτο το 24% λόγω και του κλίµατος.
Να λάβουµε υπ’όψιν µας, όµως, το πόσο σηµαντικό είναι οι αντα-
γωνίστριες χώρες οι πιο κοντινές, όπως η Τουρκία και η Ιταλία,
να έχουν 12% και 15% τον Ιανουάριο, τον Φεβρουάριο και τον
Μάρτιο, όταν εµείς έχουµε µόλις 7%.

Υποθέτω ότι -όλοι τουλάχιστον σ’ αυτό συµφωνούν- είναι τε-
ραστία ανάγκη για την τουριστική ανάπτυξη της χώρας µας η άµ-
βλυνση της εποχικότητας, διότι αν δεν καταφέρουµε να έχουµε
περισσότερο κόσµο τους µήνες που είναι σχεδόν άδεια η χώρα
µας και κλείνουν τα ξενοδοχεία µας, δεν πρόκειται ποτέ να προ-
χωρήσουµε σε µια ορθολογική τουριστική ανάπτυξη. 

Υπάρχει ένα άλλο στοιχείο, το οποίο, δυστυχώς, δεν λαµβά-
νουµε ποτέ υπ’όψιν και πρέπει επιτέλους κάποτε να κατανοή-
σουµε, γιατί είναι αυτό που οδηγεί και στα λιγότερα έσοδα που
έχουµε, ενώ έχουµε αύξηση στον τουρισµό µας: Είναι η δαπάνη
ανά επισκέπτη ηµερησίως. Στη Γαλλία έχουµε 200 ευρώ ανά επι-
σκέπτη, στην Ισπανία 162 ευρώ, στην Ιταλία 162 ευρώ και στην
Ελλάδα 146 ευρώ. Σ’ αυτά ηµερησίως συµπεριλαµβάνονται και
οι δαπάνες για το ταξίδι.

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει -δεν θα πάρω ως µέτρο τη Γαλλία
που δαπανώνται περισσότερα λεφτά, θα πάρω την Ισπανία ή την
Ιταλία- ότι στη χώρα µας δαπανώνται 16 ευρώ λιγότερα από τους
τουρίστες από ότι στις άλλες δύο χώρες. Τι σηµαίνει αυτό, αν
βάλουµε κάτω τους αριθµούς; 

Σε µια εβδοµάδα, που είναι ο µέσος όρος παραµονής ενός επι-
σκέπτη στη χώρα µας, έχουµε ένα ποσό 112 ευρώ και αν θέλετε
αυτό το ποσό των 112 ευρώ την εβδοµάδα ανά επισκέπτη να το
πολλαπλασιάσετε µε τα 10, 12, 13, 14, 15 εκατοµµύρια ή οπου-
δήποτε ψηλά µπορεί να πάει ο αριθµός των επισκεπτών µας, θα
αντιληφτείτε πόσα δισεκατοµµύρια θα µπορούσε να κερδίσει η
πατρίδα µας,  θα µπορούσαµε να προσθέσουµε στο ακαθάριστο
εγχώριο προϊόν της χώρας µας αν είχαµε διασφαλίσει ότι οι επι-
σκέπτες µας θα ξόδευαν περισσότερα χρήµατα.  Είναι, όµως,
απολύτως βέβαιο -και θα έρθω σ’ αυτό- ότι δεν µπορούν να δα-
πανήσουν περισσότερα χρήµατα όταν έχουν καταλύµατα, τα
οποία δεν καλύπτουν τις ανάγκες τους, δεν έρχονται καν στην
πατρίδα µας.

Τώρα επειδή και από το ΛΑΟΣ -και χαίροµαι που είναι εδώ ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος- και από άλλους συνάδελφους
από όλες τις πτέρυγες τέθηκε το ζήτηµα: γιατί µόνο πεντάστερα
και όχι τετράστερα, ακούστε κάποια στοιχεία, για να αντιληφτείτε
το γιατί. 

Στη χώρα µας έχουµε τριακόσιες δώδεκα µονάδες πέντε αστέ-
ρων και έχουµε χίλιες διακόσιες τριάντα τέσσερις µονάδες τεσ-
σάρων αστέρων. Έχουµε πενήντα ένα χιλιάδες δωµάτια πέντε
αστέρων, έχουµε εκατόν ένα χιλιάδες δωµάτια τεσσάρων αστέ-
ρων. Έχουµε εκατόν δύο χιλιάδες τετρακόσιες είκοσι εννέα κλί-
νες πέντε αστέρων και έχουµε διακόσιες χιλιάδες, περίπου,
κλίνες τεσσάρων αστέρων. Αν δούµε και τα ποσοστά οι µονάδες
πέντε αστέρων είναι το 3,2% και οι µονάδες τεσσάρων αστέρων
είναι το 12,7%. Τι σηµαίνει αυτό; Γιατί θα µπορούσα να σας δείξω
και µε κλίνες πόσα περισσότερα είναι τα τετράστερα.

Σηµαίνει ότι εκεί που έχουµε έλλειψη, εκεί πρέπει να δώσουµε
βάρος. Και η έλλειψή µας είναι ακριβώς στα καταλύµατα πολυ-
τελείας, που έρχεται εδώ να προστεθεί και η προηγούµενη ανα-
φορά στο ότι η δαπάνη ανά επισκέπτη είναι χαµηλή. Και είναι
χαµηλή, διότι ακριβώς δεν προσφέρουµε υπηρεσίες υψηλού επι-
πέδου. 

Εµείς, λοιπόν, αυτό το κενό πρέπει να καλύψουµε. Αλλά θα
εξηγήσω παρακάτω και για ποιους άλλους λόγους. Εάν αρχί-
σουµε να δίνουµε στα τετράστερα, δηλαδή να κάνουµε το 25%
που είναι σήµερα τα τετράστερα 40% ή 50%, αυτός είναι ο στό-
χος µας; Δεν νοµίζω ότι είναι αυτός ο στόχος µας.

Ας δούµε, όµως, και κάποιο άλλο σκεπτικό που θα µπορούσε
να µας απασχολήσει. Θα κάνουµε τετράστερα, για να δηµιουρ-
γήσουµε ένα γκολφ; Αυτή τη στιγµή, για να γίνει µία µονάδα
γκολφ, χρειάζεται οπωσδήποτε και κάτι δίπλα, προκειµένου να
βγει. Ένα γκολφ από µόνο του δεν βγαίνει, είναι παθητικό. Χρει-
άζεται είτε κάποιο συγκρότηµα είτε κάποια τουριστική κατοικία.
Εµείς, λοιπόν, λέµε, θα έρθει κάποιος γκόλφερ να αγοράσει µία
τουριστική κατοικία τεσσάρων αστέρων; Ο γκόλφερ που ξοδεύει
1.000, 1.500 και 2.000 ευρώ; Δεν υπάρχει περίπτωση.

Συνεπώς, ο στόχος είναι συγκεκριµένος. Εµείς δεν έχουµε κα-
νένα ζήτηµα. Εάν ξέραµε ότι µπορεί τα τετράστερα να προσελ-
κύσουν επενδυτές, θα το προχωρούσαµε. Θα το δούµε και στο
µέλλον. Δεν υπάρχει ζήτηµα. Μπορούµε να το δούµε πώς θα
πάει, πώς θα λειτουργήσει µε τα πέντε αστέρια και αν αποτύχει,
θα το εξετάσουµε.

Επειδή αναφέρθηκε πολλές φορές το παράδειγµα της Ισπα-
νίας, εγώ θα σας πω το εξής.  Πηγαίνετε στην Ισπανία να δείτε
αυτά που είναι απούλητα, αυτά που κάθονται. Πράγµατι, εµείς
χρησιµοποιήσαµε το παράδειγµα της Ισπανίας, ακριβώς, για να
δούµε τι πρέπει να αποφύγουµε. Δεν είναι πεντάστερα, είναι τα
κατώτερης κατηγορίας. 

Για να ενισχύσω ακόµη περισσότερο την επιχειρηµατολογία
της ανάγκης υιοθέτησης από την πατρίδα µας επιτέλους µιας
πολιτικής για την τουριστική κατοικία, πήραµε ως παράδειγµα
τους Άγγλους, οι οποίοι αγοράζουν δεύτερη κατοικία έξω από
τη χώρα τους. Στους εκατό Άγγλους που αγοράζουν κατοικία
έξω από τη χώρα τους, οι είκοσι επτά έχουν αγοράσει στην Ισπα-
νία, οι είκοσι έξι στη Γαλλία και λιγότεροι από δύο στην Ελλάδα.
Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι εµείς, όταν αυτή η αγορά εκινείτο,
ήµασταν απόντες, δεν υπήρχαµε πουθενά. Δεν καταφέραµε ποτέ
να προσελκύσουµε, γιατί δεν είχαµε καν νοµοθετικό πλαίσιο. Εί-
χαµε αυτό που λέµε εκτός ζώνης, ένα αυθαίρετο κατασκεύασµα
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ανά ολόκληρη τη χώρα, ένα εξάµβλωµα κτηριακό, χωρίς οργά-
νωση, χωρίς έλεγχο, χωρίς συγκεκριµένη νοµοθεσία και γι’ αυτό
ακριβώς δεν καταφέραµε ποτέ να προσελκύσουµε και περισσό-
τερο κόσµο.

Πολλοί συνάδελφοι αναφέρθηκαν στο µοντέλο της Ισπανίας.
Εξήγησε και η κ. Τσόκλη πριν από εµένα ότι εµείς λάβαµε αυτό
υπ’ όψιν µας και τι κάναµε; Είπαµε ότι εµείς θέλουµε τουριστική
κατοικία, δεν θέλουµε παραθεριστική. Τι σηµαίνει τουριστική κα-
τοικία; Σηµαίνει ότι εντάσσεται µέσα σε ένα ξενοδοχειακό συ-
γκρότηµα, ότι λειτουργεί µε όρους ξενοδοχειακούς, ότι
λειτουργεί ολόκληρο το χρόνο, ότι υπάρχει κάποιος ο οποίος πα-
ρακολουθεί, ελέγχει, βλέπει πώς λειτουργεί. Σηµαίνει ότι ελέγ-
χουµε –προσέξτε, αυτό είναι εξίσου σηµαντικό, αν όχι το
σηµαντικότερο- ποιος µένει και ποιος πληρώνει, για να µπορέ-
σουµε να φορολογήσουµε. Μέχρι στιγµής στην παραθεριστική
κατοικία, µε κάποιο άλλο µοντέλο δηλαδή, µε ένα µοντέλο που
θα ήταν κάπου αλλού, τι γινόταν; Θα ενοικίαζε ο ιδιοκτήτης στην
Αγγλία, στη Γαλλία, στην Ιταλία, θα εισέπραττε εκεί, δεν θα ξέ-
ραµε εµείς τίποτα, κανείς δεν θα φορολογούνταν ποτέ και η πα-
τρίδα µας δεν θα εισέπραττε ποτέ κάτι από όλη αυτή την ιστορία.

Άρα, εµείς λέµε πέντε αστέρια, εκατό τετραγωνικά µέτρα του-
λάχιστον η κάθε βίλα, λειτουργία ολόκληρο το χρόνο, minimum
εκατόν πενήντα στρέµµατα. Αποδεχθήκαµε και την πρόταση που
έγινε από πλευράς Νέας Δηµοκρατίας και για τα νησιά να είναι
ο µικρότερος αριθµός τα εκατόν πενήντα στρέµµατα και να µη
µπορούν χωρίς εκατόν πενήντα στρέµµατα να αναπτύξουν µία
τέτοια δραστηριότητα.

Από εκεί και πέρα, τα σχόλια στα οποία πρέπει να αναφερ-
θούµε σχετίζονται µε κάποιες παρανοήσεις -γιατί δεν θέλω να πι-
στέψω ότι σκοπίµως διαστρεβλώνεται η κατάσταση που υπάρχει-
ως προς το εάν αυξάνεται η δόµηση ή δεν αυξάνεται σε σχέση
µε το προηγούµενο καθεστώς. Μα, είναι σαφές. Στα εκατόν πε-
νήντα στρέµµατα έχουµε ανάπτυξη δόµησης είκοσι δύο χιλιάδων
πεντακοσίων τετραγωνικών µέτρων. Με την προηγούµενη κοινή
υπουργική απόφαση του κ. Σουφλιά είχαµε τριάντα χιλιάδες τε-
τραγωνικά µέτρα. Δηλαδή, εδώ έχουµε µία µείωση της δόµησης
κατά 25%, εκείνο που αυξάνουµε είναι τη δυνατότητα να πουλή-
σει περισσότερες τουριστικές κατοικίες. Μα, ο στόχος µας είναι
να πουλήσουµε περισσότερες τουριστικές κατοικίες, για να φέ-
ρουµε κόσµο, να τον έχουµε ολόκληρο το χρόνο, να µένει, να δα-
πανά, να βγαίνει έξω, να είναι πεντάστερο, να µην είναι all
inclusive πάρα πολλές φορές και έτσι να καταφέρουµε να φέ-
ρουµε περισσότερα χρήµατα.

Επειδή ήδη έχει παρέλθει ο χρόνος και είναι αρκετή η ώρα που
έχουµε συνεδριάσει, θα αναφερθώ πολύ γρήγορα στο ζήτηµα
που τέθηκε, σχετικά µε το γραφείο που ανοίγει στον ΕΟΤ. Αυτό
δεν θα είναι παρά ένα κέντρο εξυπηρέτησης του πολίτη. Εµείς
δεν είπαµε ότι θα εκδίδονται οι άδειες στον ΕΟΤ, εµείς δεν εί-
παµε πως ό,τι γίνεται θα γίνεται στο εσωτερικό του ΕΟΤ. Εµείς
είπαµε ότι δηµιουργούµε ένα γραφείο, το οποίο θα είναι ταχείας
εξυπηρέτησης, θα παραλαµβάνει το φάκελο, θα επικοινωνεί µε
τη δηµόσια διοίκηση σε ολόκληρη τη χώρα, σε ολόκληρο το
φάσµα της δηµόσιας διοίκησης, προκειµένου να εξυπηρετηθεί
γρήγορα.

Είπαµε παραλλήλως ότι θα δηµιουργηθεί µία ειδική υπηρεσία,
η οποία θα ελέγχει όλο αυτό το σύστηµα. Γιατί το θέλουµε αυτό;
Για να µπορούµε να παρακολουθούµε. Πιάσαµε τους στόχους
µας; Δούλεψε αυτή η υπηρεσία; Προχώρησαν γρήγορα οι αιτή-
σεις; Υλοποιήθηκαν οι επενδύσεις; Γιατί δεν υλοποιήθηκαν οι
επενδύσεις; Να, γιατί έρχεται και η αναγκαιότητα -όπως µε το
ίδιο το νοµοθέτηµα προβλέπουµε τώρα- να µπορείς να αλλάζεις
και γενικούς διευθυντές, όταν δεν πιάνουν τους στόχους τους.
Άρα, είµαστε στην ίδια κατεύθυνση, στο ίδιο πνεύµα.

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Αυτή τη στιγµή
-δεν ξέρω αν έληξε η συνεδρίαση- συνεδριάζει η Οµοσπονδία
των Ιδιοκτητών Ταξί, προκειµένου να αποφασίσει, αν θα συνεχί-
σει ή όχι την απεργία της. Εµείς ευχόµαστε, είµαι βέβαιος ότι το
σύνολο του Κοινοβουλίου εύχεται να λήξει αυτή η απεργία που
δυστυχώς πλήγωσε τον τουρισµό µας. Εµείς ευχόµαστε να λήξει
όσο πιο γρήγορα γίνεται αυτή η ιστορία, να φύγουν αυτές οι ει-
κόνες, αυτές οι πληγές, για να συνεχίσουµε όπως ξεκινήσαµε

αυτήν τη χρονιά, για να πάµε όπως πηγαίναµε, για να καταλή-
ξουµε να έχουµε ποσοστά αφίξεων πάρα πολύ υψηλά, για να κα-
ταλήξουµε να έχουµε ποσοστά στα έσοδά µας πολύ υψηλότερα
από οποιαδήποτε άλλη χρονιά, για να καταλήξουµε να λέµε ότι
ο ελληνικός τουρισµός πραγµατικά µπορεί να αποτελέσει ένα ση-
µαντικότατο πυλώνα της ελληνικής οικονοµίας.

Κύριοι συνάδελφοι, διατηρούµε τη βεβαιότητα ότι σε αυτήν
την κατεύθυνση όλες οι πτέρυγες της Βουλής θα είναι µαζί µας,
θα αγωνιστούν, προκειµένου να καταφέρουµε ο τουρισµός µας
να φθάσει εκεί που πραγµατικά µπορεί. 

Σας ευχαριστώ
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υφυπουργέ. Ακούσαµε πολύ ενδιαφέρουσες απόψεις πολιτικές
και από εσάς. Επιτέλους, µε καθυστέρηση δεκαπέντε ετών, θα
δούµε τη χώρα µας να µπαίνει στην αγορά πολυτελούς κατοι-
κίας. Δεν ξέρω τι γίνεται µε την Ισπανία, αλλά εγώ έχω πάει στη
Κόστα Ντελ Σολ δύο φορές και ανεξάρτητα από το πόσα είναι
απούλητα, εκατοµµύρια τουρίστες προσελκύονται και αποτελεί
την πιο δυναµική παράλια ακτή της Ευρώπης. Γιατί; Είναι οµορ-
φότερη από τις δικές µας ακτές η Κόστα Ντελ Σολ; Με τίποτα.
Έχουν υποδοµές, έχουν υπηρεσίες και καλύτερη διαφήµιση.
Ίσως είναι και πιο κεντρικά στην Ευρώπη, αλλά αυτό είναι δευ-
τερεύον. Εγώ νοµίζω ότι οδηγούµεθα σε πολύ καλές εξελίξεις
έτσι και πρέπει να επιταχύνουµε τα βήµατά µας. 

Τώρα θα ακούσουµε τον Βουλευτή Ηρακλείου Κρήτης του
ΠΑΣΟΚ, τον κ. Ιωάννη Μιχελογιαννάκη, ο οποίος θα πάρει το
λόγο για επτά λεπτά.

Ορίστε, κύριε Μιχελογιάννη, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μακάρι, Υπουργέ µου, η ευχή σας για το ζήτηµα των ταξί να

γίνει πράξη. Είναι επιτακτική ανάγκη του σήµερα. 
Το να αυξήσουµε την εποχικότητα, το να µπορέσουµε να προ-

σελκύσουµε επενδύσεις µεγάλων αλυσιδωτών ξενοδοχείων και
να αυξήσουµε τη µέση δαπάνη ανά επισκέπτη, είναι ζητούµενα,
τα οποία σίγουρα ο θεσµός των σύνθετων καταλυµάτων τα επι-
τυγχάνει, γιατί διευρύνει ιδιοκτησίες οριζόντιες και κάθετες, δη-
µιουργεί και µεταβιβάσεις σε τρίτους µε δικαιώµατα νοµικά,
εκµισθώνει σε ένα ποσοστό 35% και τεχνοκρατικά βοηθείται µε
την ειδική υπηρεσία και το πολεοδοµικό γραφείο για έλεγχο πια
µελετών για καταλύµατα πάνω από τριακόσιες κλίνες και για σύν-
θετα τουριστικά καταλύµατα ανεξαρτήτως µεγέθους. 

Σαφώς και το ειδικό τέλος, το 5%, στα εγκαταλειµµένα µε τους
θεσµούς του πράσινου ταµείου και του ταµείου του περιβαλλο-
ντικού ισοζυγίου µέσα στο λογαριασµό της περιβαλλοντικής
αποκατάστασης και προστασίας του χώρου του πολιτισµού είναι
σηµαντικό, όπως είναι σηµαντικό επίσης εδώ και το εξής: Να επε-
κταθεί αυτός ο θεσµός σε όλη την Ελλάδα και στην Κρήτη, στον
τόπο µας, σαφώς και µε εναλλακτικές µορφές. Παραδείγµατος
χάριν, µια σοβαρή πρόταση για την Κρήτη είναι ο θεραπευτικός
τουρισµός. 

Σαφώς και η ιστορία των περιοχών ολοκληρωµένης τουριστι-
κής ανάπτυξης µε το προεδρικό διάταγµα, συν µε προηγούµενη
στρατηγική περιβαλλοντικής εκτίµησης, λύνει προβλήµατα προς
αυτήν την κατεύθυνση.

Το δεύτερο, το οποίο είναι σηµαντικό στο νοµοσχέδιο, είναι τα
τυχερά παιγνίδια. Επιτέλους, µπαίνουν όροι σε θέµατα άδειας µε
την αρµόδια αρχή, την Επιτροπή Εποπτείας, τον έλεγχο παιγνι-
διών σε ένα χώρο 4 δισεκατοµµυρίων µαύρου πλούτου. Μπαί-
νουν κανονισµοί, καθορίζονται χώροι, µπαίνει το 80%, το
ελάχιστο αποδιδόµενο, να είναι το κέρδος στους παίκτες και
µπαίνουν επιτέλους όροι συµµετοχής στα παιχνίδια. Προστατεύ-
εται ο ανήλικος, δηµιουργείται η ειδική κάρτα, δίνει απόδειξη πια
το µηχάνηµα, πολύ σηµαντικό, µαζί µε την Αρχή Προστασίας
Προσωπικών Δεδοµένων και µε τον τρόπο της εµπορικής επικοι-
νωνίας. 

Σαφώς και αυτά τα παιγνιοµηχανήµατα, µαζί µε το διαδίκτυο
που πάλι µε την άδεια πρέπει να κάνουν το εξής: Δεν πρέπει µόνο
να καλύψουν τα οργανωµένα συµφέροντα, τα οποία θα πάνε να
τα οικειοποιηθούν, αλλά και τις µικρές µονάδες, καφενεία που
ψάχνουν επιπρόσθετο νόµιµο εισόδηµα, το οποίο απαιτείται,
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ιδίως σε συνθήκες οικονοµικής κρίσης, να το έχουν. Και γνωρί-
ζουµε πολύ καλά ότι και οι κυρώσεις, οι διοικητικές και οι ποινι-
κές, οι οποίες είναι σοβαρές όπως µπαίνουν, µπορούν να
δηµιουργήσουν δικλίδες ασφαλείας, ώστε  lege artis το παιχνίδι
και ο τζόγος να µη γίνεται µαθηµένη συµπεριφορά σε νέους και
να µην πηγαίνει χηµειοτακτικά µία κοινωνία προς αυτήν την κα-
τεύθυνση, αλλά να είναι ένας χώρος που να προφυλάσσεται από
την κοινωνία και από το δηµόσιο συµφέρον. 

Στο τρίτο κεφάλαιο κάνουµε συνενώσεις. Όταν µπούµε σε
έναν χώρο και αρχίζουµε να τον εκκαθαρίζουµε και να τον οργα-
νώνουµε, γνωρίζουµε ότι κατά ένα 10% θα χάσουµε και πράγ-
µατα σηµαντικά όπως η εργασιακή εφεδρεία, που είναι απόλυση.
Να µη χαθεί η απόλυση, Υπουργέ µου, σε αυτήν την περίοδο που
µπορούµε να δώσουµε εναλλακτικές ισοδύναµες λύσεις. Αντί το
ένα προς δέκα, ας το πάµε ένα προς δώδεκα. Δηλαδή, ο ανθρώ-
πινος παράγοντας µέσα στις συγχωνεύσεις θα είναι κάτι το οποίο
θα πρέπει να το δούµε, ιδίως τώρα που µαστίζεται ο ελληνικός
λαός, όπως επίσης και σηµεία στρατηγικής.

Πριν λίγο διάστηµα ψηφίσαµε τον ορυκτό πλούτο, την µετα-
ποίησή του στην Ελλάδα, για να φεύγει µετά, την αξιοποίηση της
δηµόσιας περιουσίας, για παράδειγµα το ΙΓΜΕ, στα µεταλλεία,
σε ορυχεία. Ο πρωτογενής πλούτος στην Ελλάδα είναι κάτι το
οποίο πρέπει να το δούµε όσον αφορά την κατάργησή του. Δη-
λαδή, δεν µπαίνουν όλα σε οριζόντια ισοπέδωση και έτσι γίνεται.
Προς Θεού! Ο δηµόσιος χαρακτήρας πρέπει να προστατεύσει
την απόλυση. Γιατί, µπορεί ναι µεν αυτά τα άτοµα τα οποία µπή-
καν να είναι αποτέλεσµα του παλαιού κοµµατισµού, που πιθανόν
όλα τα κόµµατα και όλες οι πτέρυγες να έχουν ευθύνη -και εµείς
και ο δικός µας πολιτικός φορέας- αλλά σε µία συντεταγµένη µε
όνειρα πολιτεία του καθένα µας, δεν µπορείς να διακόπτεις ζωή
και όνειρα. 

Ένα τρίτο το οποίο είναι σηµαντικό επίσης, είναι το ζήτηµα το
οποίο µπαίνει για τα θέµατα των επιδοµάτων. Γίνονται τροποποι-
ήσεις σοβαρές µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο και µπαίνουν πολλά
ζητήµατα τα οποία είναι σηµαντικά και µε την Τράπεζα Ελλάδος,
η οποία αποκτά ένα χαρακτήρα τού να µπορεί να ελέγχει ορι-
σµένα πράγµατα και να εποπτεύει ασφαλιστικές επιχειρήσεις και
µε τη Γενική Διεύθυνση Συντάξεων, που ενώ υπολειτουργεί, γί-
νονται βήµατα προς τα πάνω και µε ζητήµατα εγγύησης του κε-
φαλαίου ζωής, το εγγυητικό κεφάλαιο ζωής, µε εξοφλήσεις, µε
δυνατότητες, µε περίοδο χάρητος, µε άτοκες δόσεις. Μη ξε-
χνάµε όµως, το εξής: Όλες αυτές οι διευκολύνσεις τις οποίες κά-
νουµε σήµερα σε οικονοµίστικο χαρακτήρα, έχουν και πολιτικό
χαρακτήρα και ο πολιτικός χαρακτήρας εδώ λέει το εξής: Ναι,
να κόψουµε επιδόµατα, ναι, σαφώς µαζί µε την εξυγίανση του
κράτους θα την πληρώσουν πολλοί, ναι, σ’ αυτή την πυρκαγιά
µαζί µε τα ξερά φεύγουν και χλωρά, προς Θεού, όµως, µην αγ-
γίξουµε ζητήµατα επιδοµάτων, τα οποία φθάνουν στο σηµείο να
µην εξυπηρετούν το παλαιό ζην και ευ ζην, αλλά το επιζείν.  

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Μι-
χελογιαννάκη, Βουλευτή Ηρακλείου Κρήτης του ΠΑΣΟΚ. 

Η κ. Αικατερίνη Φαρµάκη-Γκέκη Βουλευτής Κορινθίας του
ΠΑΣΟΚ. έχει το λόγο.

Ορίστε κυρία Φαρµάκη, έχετε το λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα, µετά την απόφαση των Βρυ-

ξελλών για την ανταλλαγή οµολόγων και την παροχή νέας βοή-
θειας προς την Ελλάδα, αποµακρύνθηκε ο βραχνάς της
χρεοκοπίας για τη χώρα µας. 

Σήµερα, όλοι µας είµαστε ενώπιον των ευθυνών µας, αφ’ενός
µεν µε αποφασιστικότητα να εφαρµόσουµε το µεσοπρόθεσµο
πρόγραµµα δηµοσιονοµικής σταθερότητας, συγχρόνως, όµως,
έχουµε µια µεγάλη αποστολή, να ενεργοποιήσουµε όλους τους
αναπτυξιακούς µηχανισµούς της χώρας και να κάνουµε επιτέ-
λους την επανεκκίνηση της οικονοµίας. Γι’ αυτή µιλάµε όλοι τον
τελευταίο καιρό.

Προς την κατεύθυνση αυτή, λοιπόν, το σηµερινό νοµοσχέδιο
νοµίζω ότι συµβάλει τα µέγιστα, γιατί καθορίζει το πλαίσιο των

τουριστικών επενδύσεων και συγκεκριµένα το πλαίσιο για την
τουριστική κατοικία, µε σκοπό όχι µόνο να προσελκύσει επενδύ-
σεις, αλλά να πετύχει την αναβάθµιση της χώρας στο επίπεδο
τουρισµού και να επεκτείνει την εποχικότητα. Είναι ένα ζήτηµα
το οποίο το λέµε χρόνια, να µπορέσουµε να έχουµε τουρισµό
στην Ελλάδα όχι µόνο κατά τους καλοκαιρινούς µήνες, αλλά να
µπορούµε πραγµατικά να έχουµε και τους υπόλοιπους µήνες,
γιατί µπορούµε και να εκµεταλλευτούµε τα συγκριτικά µας πλε-
ονεκτήµατα, που είναι περιηγήσεις σε πάρα πολλές περιοχές της
χώρας µας, οι οποίες µπορούν να γίνουν και άλλους µήνες.

Το σχέδιο, λοιπόν, που παρουσιάζουµε για την προσέλκυση
των νέων επενδύσεων στον τοµέα του τουρισµού είναι ένα σχέ-
διο συγκροτηµένο και συνολικό και βασίζεται σε ένα νέο ιδιοκτη-
σιακό καθεστώς, πρόσφορο για την ανάπτυξη των σύνθετων
τουριστικών καταλυµάτων. Είναι ένα σχέδιο για την τουριστική
κατοικία, το οποίο σε όλους τους ανεπτυγµένους και αναπτυσ-
σόµενους τουριστικούς προορισµούς παγκοσµίως αποτελεί µια
ιδιαίτερη κατηγορία τουριστικού προϊόντος και υπηρεσίας, η
οποία δηµιουργεί ιδιαίτερους προορισµούς και έχει τεράστια
οφέλη για τις τοπικές κοινωνίες, αλλά και τεράστιο όφελος για
την οικονοµία της χώρας.

Είναι, επίσης, µια πρόταση, ώστε η διεθνής αγορά να αρχίσει
πάλι να ασχολείται µε την Ελλάδα, να βλέπει την Ελλάδα ως του-
ριστικό προορισµό, να βλέπει ότι έχει πάρα πολλές δυνατότητες
στον τοµέα αυτό. Είναι µια ευκαιρία να γίνει η χώρα µας και πάλι
ένας ανταγωνιστικός πόλος έλξης των τουριστών παγκοσµίως.
Αυτή θα είναι µια εξέλιξη που είναι βέβαιο ότι θα µας αποφέρει
πολλαπλά οφέλη στο να παράγουµε νέο πλούτο, στα εισοδή-
µατα, στην απασχόληση και βέβαια συνολικά, ώστε να βοηθηθεί
η οικονοµία µας. 

Είναι ένα σχέδιο ανάπτυξης, το οποίο εµµέσως θα ενισχύσει
και θα τονώσει και τον κατασκευαστικό κλάδο, µε τον οποίο απα-
σχολούνται πάρα πολλά επαγγέλµατα στην Ελλάδα και είναι
ένας βασικός πυλώνας µετά τον τουρισµό, ο οποίος συµβάλλει
στην ελληνική οικονοµία. 

Όµως, πρέπει, κύριε Υπουργέ, να εστιάσετε περαιτέρω και στο
θέµα του πολεοδοµικού σχεδιασµού και της περιβαλλοντικής
ισορροπίας, γιατί πολύ απλά αυτή δεν διασφαλίζεται µε υπουρ-
γικές αποφάσεις, αλλά µόνο µέσω προεδρικών διαταγµάτων,
ώστε αυτά να περνούν µέσα από τον προληπτικό έλεγχο του
Συµβουλίου της Επικρατείας και να µπορέσουµε να έχουµε πε-
ρισσότερη διασφάλιση του ζητήµατος προστασίας του περιβάλ-
λοντος. 

Επίσης, πρέπει οπωσδήποτε να λάβετε υπ’ όψιν σας, κύριε
Υπουργέ, και τις εµπειρίες, είτε θετικές είτε αρνητικές, άλλων
χωρών, όπως η Ισπανία και η Πορτογαλία, οι οποίες επένδυσαν
στην τουριστική κατοικία, αλλά βεβαίως έχουν οδηγηθεί σε κά-
ποια αποτελέσµατα, τα οποία, προς Θεού, πρέπει πραγµατικά να
τα αποφύγουµε.

Έρχοµαι τώρα σε µια άλλη κατεύθυνση που διαπραγµατεύεται
το σηµερινό νοµοσχέδιο και έχει να κάνει µε την αγορά τυχερών
παιχνιδιών. 

Όλοι αναγνωρίζουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η αγορά τυ-
χερών παιχνιδιών δεν αποτελεί ούτε συνήθη εµπορική δραστη-
ριότητα ούτε συνήθη µορφή παροχής υπηρεσιών. Παρ’όλο που
το 2002 η Βουλή ψήφισε σχεδόν οµόφωνα για την πλήρη απα-
γόρευση όλων των παιγνίων, το 2009 διαπιστώθηκαν οκτακόσιες
εξήντα παραβάσεις και περίπου χίλιες συλλήψεις για φρουτάκια,
ενώ κάπου ίδια είναι και τα νούµερα για το 2010. 

Η σηµερινή ελληνική πραγµατικότητα, λοιπόν, είναι τελείως
αντίθετη µε αυτήν της απόλυτης προστασίας που θέλαµε έναντι
των τυχερών παιχνιδιών. 

Στη χώρα µας σήµερα λειτουργούν διακόσιοι πενήντα περίπου
διαδικτυακοί τόποι στοιχηµατισµού µε εκτιµώµενο τζίρο 4 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, ενώ σύµφωνα και µε τις εκτιµήσεις του Υπουρ-
γείου λειτουργούν παρανόµως εκατόν πενήντα χιλιάδες
µηχανήµατα, τα οποία είναι τύπου φρουτάκια.

Επιπλέον, βάσει έρευνας που έχει πραγµατοποιήσει το Οικο-
νοµικό Πανεπιστήµιο Αθηνών, το 31% όσων κάνουν διαδικτυακές
συναλλαγές παίζει ηλεκτρονικά παιχνίδια. Το 6% είναι παιδιά ηλι-
κίας δεκατεσσάρων έως δεκαέξι ετών, τα οποία παίζουν τυχερά
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παιχνίδια χρησιµοποιώντας τις πιστωτικές κάρτες των γονιών
τους.

Είναι επιτακτική ανάγκη, εποµένως, να θεσπιστεί στη χώρα µας
ο υπεύθυνος στοιχηµατισµός που να βασίζεται στη διαφάνεια,
στην επωνυµία των παικτών, στις απαγορεύσεις και στους ελέγ-
χους, που αφορούν ευπαθείς οµάδες και συγκεκριµένες νεανικές
ηλικίες, να οργανώσουµε την αγορά τυχερών παιγνιδιών, όχι
µόνο για να αποφύγουµε το πρόστιµο, το οποίο µας έχει επιβλη-
θεί και ανέρχεται περίπου στα 11,5 εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο,
αλλά κυρίως για να διασφαλιστούν ουσιώδεις όροι δηµοσίου
συµφέροντος και δηµόσιας τάξης και πρωτίστως η ασφάλεια και
η προστασία των πολιτών. 

Αρκεί, βεβαίως, κύριε Υπουργέ, πέρα από την ατοµική κάρτα
παίκτη, να λειτουργήσει και επί της ουσίας η Επιτροπή Εποπτείας
και Ελέγχου των τυχερών παιγνιδιών. Με άλλα λόγια, πρέπει ο
έλεγχος της αγοράς να είναι πραγµατικός και όχι κατ’ επίφαση,
να διασφαλίζεται η διαφάνεια, η φερεγγυότητα της διεξαγωγής
των τυχερών παιγνιδιών και της στοιχηµατικής δραστηριότητας
και έτσι να προστατεύονται οι καταναλωτές και οι ευαίσθητες
οµάδες του πληθυσµού, που είναι βεβαίως οι ανήλικοι. Αυτό
είναι, νοµίζω, και ένα µεγάλο στοίχηµα και σοβαρό πολιτικό φορ-
τίο που καλείται να αναλάβει η κυβέρνηση. 

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω ότι
σήµερα η Ελλάδα βρίσκεται σε µία δύσκολη κατάσταση, αλλά
βεβαίως µετά τις αποφάσεις των Βρυξελλών έχει πάρει µία βαθιά
ανάσα και αναζητεί µέσα από αυτές τις αποφάσεις τη δηµοσιο-
νοµική της ανεξαρτησία και αξιοπρέπεια. Προσπαθεί να αποκτή-
σει το πλεονέκτηµα των πρωτογενών πλεονασµάτων και να
στραφεί ξανά σε µία αναπτυξιακή τροχιά, στηριζόµενη στα συ-
γκριτικά της πλεονεκτήµατα, επενδύοντας στην αύξηση της πα-
ραγωγικής δραστηριότητας και στηρίζοντας την πραγµατική
οικονοµία. 

Είναι επιτακτική ανάγκη για την επανεκκίνηση της οικονοµίας.
Χρειαζόµαστε όσο το δυνατόν περισσότερες καθαρές επενδύ-
σεις και όχι αρπακτές. Όσο, όµως, αναγκαία είναι η απλοποίηση
των διατάξεων και η ελάττωση της γραφειοκρατίας για την διευ-
κόλυνση και την ενθάρρυνση των επενδυτών, άλλο τόσο κρίσιµο
είναι  να διασφαλίσουµε µε συγκεκριµένους όρους και κανόνες
ότι οι επενδύσεις αυτές θα είναι βιώσιµες και πραγµατικά θα απο-
δώσουν µεγάλο όφελος για την οικονοµία,  την ανταγωνιστικό-
τητα της χώρας και την απασχόληση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την Βου-
λευτή Κορινθίας του ΠΑΣΟΚ κ Αικατερίνη Φαρµάκη-Γκέκη. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Πιερίας του ΠΑΣΟΚ. κ. Αθανάσιος
Παπαγεωργίου. Είναι ο τελευταίος οµιλητής, αλλά όχι ο έσχατος,
γιατί έπονται οι εισηγητές.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η απόφαση της Ευρωπαϊκής ‘Ενωσης για τη λύση του δηµοσίου
χρέους της χώρας µας ήταν εκ των πραγµάτων λυτρωτική,
καθ’ότι έκανε το δηµόσιο χρέος της χώρας µας διαχειρίσιµο και
βιώσιµο. Τώρα, πιστεύω ότι είναι ανάγκη να αποτυπώσουµε µε
ευκρίνεια το αναπτυξιακό µνηµόνιο. Τώρα, πρέπει να βρούµε
τρόπους να προσεγγίσουµε πώς τα αναπτυξιακά ζητήµατά µας
και η χρήση των εργαλείων θα γίνει αποτελεσµατικά για να µπο-
ρέσει η οικονοµία να περάσει σε θετικούς ρυθµούς, για να µπο-
ρέσει να αποφύγει τη βύθιση και την ύφεση που ήταν µία
υπαρκτή, ζοφερή κατάσταση για τη χώρα µας. Τώρα είναι η ώρα
των µεγάλων διαρθρωτικών αλλαγών και της επικέντρωσης σε
τοµείς, οι οποίοι µπορούν να δώσουν δυνατότητα ανάπτυξης, να
υπηρετήσουν το στόχο της επαναφοράς της οικονοµίας σε θετι-
κούς ρυθµούς ανάπτυξης. 

Με το νοµοσχέδιο πιστεύω ότι προσεγγίζονται µερικοί κρίσιµοι
τοµείς. Ο τοµέας της τουριστικής κατοικίας, νοµίζω ότι θα δώσει
ώθηση στην κατασκευή, αλλά και στον τουρισµό, θα δώσει
ώθηση στην ανάπτυξη. Είναι κάτι που συζητούσαµε, το  απαιτού-
σαµε και το διεκδικούσαµε χρόνια τώρα και ήρθε η ώρα σ’ αυτό
το νοµοσχέδιο να υποστασιοποιηθεί αυτή η πολιτική.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Γ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Όµως, πρέπει να πω και εγώ, κύριε Υπουργέ, ότι η κρίση του
real estate στην Ισπανία, η φούσκα της Ισπανίας -γιατί άµα δει
κανένας, το πρόβληµα της Ισπανίας δεν ανάγεται στο δηµόσιο
χρέος ή στο έλλειµµα, ανάγεται στο ότι το real estate και γενικό-
τερα η κρίση που ξέσπασε στην κατασκευή ή στον τοµέα της κα-
τοικίας ήταν µεγάλη και έχει καθηλώσει την ισπανική οικονοµία-
θα πρέπει να αποφευχθεί. Θα πρέπει να δούµε εµείς πώς µε την
τουριστική κατοικία θα αξιοποιήσουµε αυτό το σύνθετο προϊόν
επ’ ωφελεία του τουρισµού, επ’ ωφελεία της οικονοµίας µας και
στην προστασία του περιβάλλοντος. Πρέπει, λοιπόν, να µην γίνει
παράδειγµα προς µίµηση το παράδειγµα της Ισπανίας και άλλων
χωρών, αλλά προς αποφυγήν. Οι ΠΟΤΑ για παράδειγµα, η ορ-
γανωµένη δόµηση των ΠΟΤΑ είναι µια εκδοχή που θα πρέπει να
την υπηρετήσουµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 

Δεύτερον, τα τυχερά παιχνίδια. Ήταν ταµπού και είναι ταµπού
δυστυχώς ακόµα για τη χώρα µας τα τυχερά παιχνίδια. Για χρό-
νια τώρα αποτελούσαν ταµπού, µε αποτέλεσµα να πληρώνει η
χώρα µας πρόστιµα προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε αποτέλεσµα
πέντε δισεκατοµµύρια, όπως προσεγγίζεται από την Κυβέρνηση,
αλλά και από άλλους φορείς, να φοροδιαφεύγουν σε µια πε-
ρίοδο που η χώρα µας δίνει τη µάχη. Μια φορολογική ύλη, µια
τάξη µεγέθους των πέντε δισεκατοµµυρίων σηµαίνει ότι περίπου
το 2% για να µην πω το 3% του ΑΕΠ φοροδιαφεύγει αυτόµατα
από το µαύρο τζόγο που γίνεται, τον ηλεκτρονικό και όλους τους
άλλους. Πιστεύω, λοιπόν, ότι και αυτή η πρωτοβουλία ήρθε κα-
θυστερηµένα. Θα πρέπει να σπάσει αυτό το ταµπού. Όλες οι
χώρες έχουν οργανωµένο τρόπο στα τυχερά παιχνίδια, οργανω-
µένη µέθοδο και οργανωµένο πλαίσιο. Νοµίζω αυτό επιχειρείται
και είναι από αυτά που θα πρέπει να χαιρετίσουµε. 

Όµως και εδώ, κύριε Υπουργέ, πρέπει να αποφύγουµε τους
όποιους κινδύνους να µετατραπεί η χώρα µας σε ένα σύγχρονο
Ελντοράντο. Πρέπει, λοιπόν, και εδώ να υπάρχει πιο ευκρινές
πλαίσιο, πιο δοµηµένες υπηρεσίες. Για παράδειγµα, τι έχουµε
σαν συνείδηση πια; Ότι υπήρχε ένας νόµος για τον εποπτικό
έλεγχο των τυχερών παιχνιδιών, ο οποίος ποτέ δεν λειτούργησε
στη χώρα µας. Ωραία, θα κάνουµε µια επιτροπή πάλι ελέγχου
των τυχερών παιχνιδιών. Να είναι αποστασιοποιηµένος, να είναι
ισχυρός ο ελεγκτικός µηχανισµός, γιατί οι κίνδυνοι να µετατραπεί
η χώρα µας σε µια χώρα του ατέλειωτου τζόγου είναι υπαρκτοί.
Μην τον υποτιµούµε σαν κίνδυνο. Μην θεωρούµε -και µην είµα-
στε τόσο αφελείς ιστορικά- ότι µπορούµε να τα ελέγξουµε αυ-
θωρεί και παραχρήµα µε τη δηµιουργία µιας επιτροπής. 

Το τρίτο που θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, και θέλω να το επι-
σηµάνω ιδιαίτερα είναι το εξής: Είναι σωστή η προσέγγιση των
συγχωνεύσεων, των καταργήσεων οργανισµών. Κοιτάξτε όµως,
ποια είναι η εµπειρία: ότι συνήθως συγχωνεύουνε υπηρεσίες για
λόγους κόστους, για να σµικρύνουµε το κόστος, να µειώσουµε
τη σπατάλη, αλλά ιδρύουµε νέους οργανισµούς, οι οποίοι δεν
έχουν business plan, δεν έχουν επιχειρηµατικό σχέδιο, δεν έχουν
οργανογράµµατα, δεν έχουν δηλαδή λογική σύγχρονης επιχεί-
ρησης. Για παράδειγµα, θα συγχωνεύσουµε το «ΕΘΙΑΓΕ» στο
Υπουργείο Γεωργίας, έναν ερευνητικό οργανισµό, µε τη «ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ», που είναι ένας εκπαιδευτικός οργανισµός. Να προκύψει,
κύριε Υπουργέ, ένας νέος οργανισµός, ο οποίος δεν θα είναι µια
αναπαραγωγή των παλιών, ατελέσφορων οργανισµών. Εκεί θα
χρειαστεί εµπειρία. Επειδή έτυχε να διοικήσω επιχειρήσεις, είναι
δραµατική η κατάσταση στη χώρα µας. Φτιάχνουµε οργανι-
σµούς, αναπαράγουµε τις παλιές παθογένειες.

Κύριε Υπουργέ, επειδή δεν µας παρουσιάστηκε κάτι, θα παρα-
καλούσα οι συγχωνεύσεις να γίνουν µε σύγχρονο τρόπο. Επανα-
λαµβάνω, πριν ενοποιηθούν, να ξέρουµε ποιο είναι το business
plan της επιχείρησης, το επιχειρηµατικό σχέδιο, ποιες είναι οι
οργανογραµµατικές διαστάσεις, ποιο προσωπικό θα αξιοποιηθεί,
µε ποιους τρόπους και πώς θα διαχειριστούµε αυτό το προσω-
πικό. Γιατί εδώ υπάρχει και η συζήτηση της εργασιακής εφε-
δρείας και δηµιουργεί ανησυχίες στους εργαζόµενους σε αυτό
το χώρο και µε πάρα πολύ σωστό τρόπο το προβάλλουν. Γιατί
έχω κατά νου και εγώ ανθρώπους µε πάρα πολλά πτυχία και
λένε: «Τι θέση θα έχω στο νέο οργανισµό;». Έχουν δίκιο να ανη-
συχούν. Πρέπει, λοιπόν, να διασκεδάσουµε και τις ανησυχίες,
πάνω από όλα, όµως, να κάνουµε οργανισµούς οι οποίοι θα είναι
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αποτελεσµατικοί. Η εµπειρία δεν µας συνοδεύει µε τον καλύτερο
τρόπο τα προηγούµενα χρόνια, κύριε Υπουργέ. 

Και το τελευταίο που θέλω να πω είναι το εξής. Θέλω και εγώ
να σας παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ, να δείτε αυτό το θέµα, αυτό
το άρθρο, νοµίζω το 24, των γιατρών και των οδοντιάτρων. Ανη-
συχούν. Αλλά δεν είναι το πρόβληµα µόνο της ανησυχίας των
οδοντιάτρων και των γιατρών, είναι ένα πρόβληµα, το οποίο θα
πρέπει να το συζητήσουµε. Δηλαδή, γιατί δεν το αποσύρουµε
αυτό το άρθρο να το συζητήσουµε σε επόµενη φάση µε το
Υπουργείο Υγείας, στη φάση δηλαδή που θα συζητηθεί ή θα υλο-
ποιηθεί η πολιτική της πρωτοβάθµιας υγείας; 

Εν πάση περιπτώσει, να υπάρχουν µέριµνα και διατάξεις σ’
αυτό το άρθρο, αν δεν µπορεί να αποσυρθεί, όπως για παρά-
δειγµα σε αυτό που θέτει δηλαδή το 51% και κινδυνεύουν να
µπουν µεγάλες εταιρείες στο χώρο και να αλλάξουν την υφή και
την εικόνα της υγείας. Το προβάλλουν οι οδοντίατροι και οι για-
τροί φοβούνται από την απελευθέρωση της αγοράς. 

Δεν λέω ότι θα υιοθετήσουµε αυτούς τους φόβους, αλλά θα
πρέπει εµείς να δούµε πως η υγεία θα προσφέρεται µε σωστό
τρόπο στους πολίτες, δεν θα δηµιουργεί πάλι µονοψώνια και ολι-
γοπώλια και όλες αυτές τις καταστάσεις τις οποίες φοβόµαστε
δίκαια ή άδικα πολλές φορές από υπερβολές του χώρου. Θα
ήθελα λοιπόν να το δείτε αυτό µε προσοχή. Εξάλλου πιστεύω ότι
υπήρξε νέα συνάντηση του κ. Βενιζέλου µε φορείς. Ελπίζω να
έφερε αποτελέσµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εισερχόµαστε τώρα
στις δευτερολογίες των εισηγητών.

Το λόγο έχει ο κ. Λιντζέρης, εισηγητής του Πανελλήνιου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος.

Πόσο χρόνο θέλετε, κύριε Λιντζέρη;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Οκτώ λεπτά, κύριε Πρόεδρε, γιατί

είναι µια δοµηµένη οµιλία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Πέντε λεπτά µε ανοχή,

να πάµε στα επτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τµήµα του νοµοσχεδίου που

αφορά τη ρύθµιση των τυχερών παιχνιδιών κατέλαβε, όπως ήταν
φυσικό, τη µερίδα του λέοντος στις τοποθετήσεις των συναδέλ-
φων χθες και σήµερα, ιδιαίτερα όµως των εισηγητών των κοµµά-
των χθες. 

Δυστυχώς διάλεξαν να κάνουν αντιπολίτευση και όχι να τοπο-
θετηθούν, ως όφειλαν, επί της ουσίας. Ακούστηκαν βέβαια και
ακρότητες στις οποίες δεν θα απαντήσω. Όµως, αυτά που ακού-
στηκαν –και το παίρνω από τα Πρακτικά- για άθλιες ρυθµίσεις
και για εξυπηρέτηση συγκεκριµένων συµφερόντων, ιδιαίτερα
από τους οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ και κυρίως τον παρευρισκόµενο
εισηγητή, αποτελούν χονδροειδή ψεύδη, αναπόδεικτες έωλες
κατηγορίες που δυστυχώς προσβάλλουν και την Αίθουσα και
τους ίδιους.

Ας είναι όµως προσεχτικοί όσοι εκτοξεύουν κατηγορίες για
εξυπηρέτηση συµφερόντων, γιατί και η ισοπεδωτική άρνηση, που
ισοδυναµεί µε διατήρηση της σηµερινής ανεξέλεγκτης κατάστα-
σης στην αγορά των τυχερών παιχνιδιών, θα µπορούσε να θεω-
ρηθεί κάλλιστα ότι εξυπηρετεί συγκεκριµένα συµφέροντα.

Ο κ. Παπαδηµούλης µάλιστα ειρωνεύτηκε τους Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ που αντέδρασαν στο νοµοσχέδιο που είχε δοθεί για δια-
βούλευση στις αρχές του χρόνου. Εάν, όµως, έµπαινε στον κόπο
να συγκρίνει εκείνο το νοµοσχέδιο και αυτό που συζητάµε σή-
µερα, θα αντιλαµβανόταν πολύ εύκολα –έµπειρος πολιτικός
είναι- ότι οι αντιδράσεις των Βουλευτών δικαιώθηκαν και ότι οι
ενστάσεις τους ελήφθησαν υπ’όψιν και έπιασαν τόπο. 

Σε κάθε, όµως, περίπτωση, µε τη µηδενιστική και εκτός θέµα-
τος κριτική, δείχνουν παντελή έλλειψη στρατηγικής από µεριάς
τους στο ζήτηµα του ΟΠΑΠ και της ρύθµισης της αγοράς των
τυχερών παιχνιδιών.

Θα τους πρότεινα, λοιπόν, ευθέως να µας πουν: Είναι υπέρ
του περιοριστικού παιχνιδιού από συγκεκριµένους παρόχους ή
υπέρ του ανεξέλεγκτου τζόγου; Είναι υπέρ της διατήρησης του
µονοπωλίου του ΟΠΑΠ σε σχέση µε τα τυχερά παιχνίδια ή υπέρ

της κατάργησής του; Είναι υπέρ του κρατικού και κοινωνικού
ελέγχου του ΟΠΑΠ ή υπέρ της πλήρους ιδιωτικοποίησής του;
Γιατί αν δεν απαντήσουν σ’ όλα αυτά, δεν µπορούν να τσαλαβου-
τάνε µε απόψεις αντιφατικές και αντικρουόµενες ούτε να επικα-
λούνται το δηµόσιο συµφέρον, ενώ στην ουσία το τορπιλίζουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπα και στην πρωτοµιλία µου
ότι τα τυχερά παιχνίδια και οι συναφείς µε αυτά υπηρεσίες απο-
τελούν µια συνεχώς αναπτυσσόµενη αγορά, η οποία αφορά µια
πολιτιστικά, κοινωνικά και ηθικά ευαίσθητη έως επικίνδυνη δρα-
στηριότητα, που δεν έχει ακόµα ρυθµιστεί στο επίπεδο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Σε πολλές µάλιστα περιπτώσεις τα θεσµικά
όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης αποφάνθηκαν ότι ο τοµέας των
τυχερών παιχνιδιών εξαιρείται από τις ρυθµίσεις του παράγωγου
δικαίου. 

Στην αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου, αλλά και στις δη-
µόσιες τοποθετήσεις του ο Υπουργός Οικονοµικών προσδιορίζει
µε σαφήνεια τους βασικούς λόγους δηµοσίου συµφέροντος που
εξυπηρετούνται µε το συγκεκριµένο νόµο. 

Η Κυβέρνηση έχει επιλέξει αυστηρό, περιοριστικό πλαίσιο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας των τυχερών παιχνιδιών. 

Η άλλη λύση είναι αυτό που διέπει συνολικά την αγορά σε όλα
τα προϊόντα να διέπει και τα τυχερά παιχνίδια. Μπορείτε να φα-
νταστείτε τι θα σήµαινε αυτό στην ελληνική κοινωνία;

Αυτό γίνεται εκ µέρους της Κυβέρνησης για λόγους κοινωνι-
κούς, προκειµένου να διαφυλάξει την κοινωνική συνοχή µέσω
της πρόληψης φαινοµένων εθισµού και ιδιαίτερα των νέων. Γι’
αυτό και το περιοριστικό παιχνίδι. 

Γίνεται επίσης για λόγους προστασίας του καταναλωτή από
τον ανεξέλεγκτο τζόγο, καθώς και για λόγους πρόληψης τέλεσης
αδικηµάτων, ιδίως εκείνων που συνδέονται µε τη νοµιµοποίηση
εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες. Και να µην το υποτι-
µάτε αυτό. Ακόµα, για λόγους άντλησης πόρων, οι οποίοι χρησι-
µοποιούνται στον αθλητισµό και στον πολιτισµό, αλλά για
επιτακτικούς λόγους γενικότερου συµφέροντος. 

Η πολιτική αυτή είναι η συνέχεια της πολιτικής που µέχρι τώρα
εφαρµοζόταν στην ελληνική πολιτεία. Όλες οι κυβερνήσεις αυτή
τη λογική πάνω-κάτω υπηρετούσαν.

Πιο ειδικά, στις µέρες µας η Κυβέρνηση επιδιώκει, αξιοποιώ-
ντας τον  ΟΠΑΠ, να αποκοµίσει συγκεκριµένα οικονοµικά οφέλη,
προκειµένου να πετύχει τους στόχους του µεσοπρόθεσµου στο
ζήτηµα της ελάφρυνσης του δηµοσίου χρέους. Και επειδή γίνε-
ται µεγάλη πολεµική ενάντια στον ΟΠΑΠ, θα ήθελα να σας ανα-
φέρω κάποια στοιχεία για τον οργανισµό αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ο ΟΠΑΠ είναι η πιο κερ-
δοφόρα επιχείρηση του ελληνικού δηµοσίου κι από τις πιο κερ-
δοφόρες της Ευρώπης. Αποτελεί την χρυσοτόκο όρνιθα του
ελληνικού δηµοσίου. Έχει συνολικά εισφέρει µόλις τα δύο τελευ-
ταία χρόνια στο ελληνικό δηµόσιο 781 εκατοµµύρια ευρώ το
2009 και 768 εκατοµµύρια το 2010. 

Ακόµα έχει καταβάλει για δωρεές και οικονοµικές ενισχύσεις,
για χορηγίες στην υγεία, στην παιδεία, στον πολιτισµό και ιδιαί-
τερα στον αθλητισµό κονδύλια ύψους 109 εκατοµµυρίων το 2009
και 90 εκατοµµυρίων το 2010.

Καταθέτω το σχετικό έγγραφο στα Πρακτικά δια του λόγου το
αληθές.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Λιντζέρης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σήµερα, µε την πολιτική που ακολουθεί το Υπουργείο Οικονο-
µικών, αλλά και µε τις ρυθµίσεις του νόµου όσον αφορά τα τυ-
χερά παιχνίδια το δηµόσιο προσδοκά να εισπράξει µέσω του
ΟΠΑΠ κι όχι πουλώντας τον ΟΠΑΠ, όπως χαρακτηριστικά είπε ο
κύριος Υπουργός, 500 περίπου ή και παραπάνω εκατοµµύρια
ευρώ από την παραχώρηση των παιγνιοµηχανηµάτων, 400 περί-
που εκατοµµύρια από την επέκταση της αποκλειστικής άδειας
του ΟΠΑΠ, αυτής που έχει συναφθεί µεταξύ του ΟΠΑΠ και του
ελληνικού δηµοσίου, και πάνω από 400 εκατοµµύρια, κατόπιν βε-
βαίως διεθνούς διαγωνισµού, για το Ξυστό και για τα λαχεία.
Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, γιατί χαρακτήρισα τον ΟΠΑΠ χρυσο-
τόκο όρνιθα του ελληνικού δηµοσίου. 
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Ο κύριος Υπουργός ήταν συγκεκριµένος στην τοποθέτησή
του. Πρέπει µέχρι το τέλος του Σεπτεµβρίου να βρεθούν 1,7 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ για την εξυπηρέτηση του δηµοσίου χρέους.
Και σ’ αυτό οφείλουµε να δώσουµε συγκεκριµένες απαντήσεις
κι όχι να µιλάµε περί ανέµων και υδάτων.

Το µεγαλύτερο µέρος, λοιπόν, αυτών των χρηµάτων  θα κα-
λυφθεί µέσω του ΟΠΑΠ και µάλιστα το δηµόσιο διατηρεί τον
ΟΠΑΠ ως περιουσιακό του στοιχείο. Και το περιουσιακό στοιχείο
του δηµοσίου επί του ΟΠΑΠ είναι διπλό. Δεν είναι µόνο το 1/3
των µετοχών, αλλά είναι και το δικαίωµα άσκησης της διοίκησης
στον ΟΠΑΠ, άρα το δικαίωµα άσκησης πολιτικής του συγκεκρι-
µένου οργανισµού συνολικά στη χώρα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, -κι ευχαριστώ για την ανοχή
σας, κύριε Πρόεδρε- κλείνοντας θα ήθελα να πω το εξής. Αυτή
είναι η κατάσταση και καλά θα κάνουν οι συνάδελφοι των άλλων
κοµµάτων να τοποθετηθούν µε σαφήνεια, ρεαλισµό και σοβαρό-
τητα στα πραγµατικά ζητήµατα που υπάρχουν µπροστά µας, στα
πραγµατικά προβλήµατα που καλούµαστε να λύσουµε. 

Κύριε Παπαδηµούλη, οφείλω να διευκρινίσω το εξής. Είναι δι-
καίωµα όλων -και βεβαίως και δικό σας- το να ασκείτε κριτική
όσον αφορά τη διοίκηση του ΟΠΑΠ και την πολιτική που ασκεί.
Κι εγώ ο ίδιος στο παρελθόν κατά την προηγούµενη κοινοβου-
λευτική περίοδο ήµουν πρώτος επερωτών, και µάλιστα δύο
φορές,  σε επερωτήσεις που κατέθεσε το κόµµα µου και αφο-
ρούσαν σκανδαλώδεις συµβάσεις, υπερβολικές αµοιβές, προ-
κλητικές, ρουσφετολογικές χορηγίες. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Και τώρα τις υπερασπίζεστε!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Σας παρακαλώ! 
Ενδεχοµένως τέτοια φαινόµενα να υπάρχουν και σήµερα.

Έχετε κάθε δικαίωµα να τα καυτηριάζετε και µε κοινοβουλευτι-
κούς τρόπους και µε τη δικαστικό οδό. Και τώρα και πάντα τασ-
σόµασταν υπέρ της διαφάνειας στη διοίκηση και υπέρ της
τεχνολογικής ανεξαρτησίας του ΟΠΑΠ. 

Η δε ρύθµιση που κατέθεσε σήµερα ο Υπουργός αποστοµώνει
απολύτως όλους τους κακόβουλους οι οποίοι ενδεχοµένως να
ισχυρίζονται ότι εξυπηρετούµε συγκεκριµένα οικονοµικά συµφέ-
ροντα. Επιµένω όµως…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ποιά κατέθεσε;
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Την κατέθεσε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, ησυχία. 
Ολοκληρώστε, κύριε Λιντζέρη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Θα την καταθέσει.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Δεν υπάρχει «θα», κύριε Παπαδη-

µούλη. 
Από Βήµατος Βουλής ήταν συγκεκριµένος, ο κύριος Υπουργός

... 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ποιος την κατέθεσε; Θα κα-

ταθέσει ρύθµιση.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Θεωρώ, λοιπόν, αν εννοείτε στα

χαρτιά, θα κατατεθεί και µάλιστα πριν …
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Θα!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Κύριε Παπαδηµούλη, υποτιµάτε

νοµίζω το ζήτηµα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Η διαφορά του αορίστου

από το µέλλοντα είναι σηµαντική. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, µην κά-

νετε διάλογο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Κύριε Παπαδηµούλη, οι κοινοβου-

λευτικές διαδικασίες είναι συγκεκριµένες. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Ο Υπουργός ως υπεύθυνος πολιτικός µίλησε από εδώ και

έκανε κάτι συγκεκριµένο, είπε συγκεκριµένα πράγµατα. 
Το ότι θα κατατεθεί στο χαρτί, θα κατατεθεί στις 18.00’ που θα

ξεκινήσει η άλλη συνεδρίαση. Σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, κύριε

Λιντζέρη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Όχι, σας…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Για να ολοκληρώσω, σας ξαναλέω:

Είναι δικαίωµά σας να ασκείτε οποιαδήποτε κριτική στην πολιτική
και στη διοίκηση του ΟΠΑΠ. Είναι όµως, άλλο αυτό και άλλο να

απαξιώνετε συνολικά συλλήβδην έναν οργανισµό, που έχει προ-
σφέρει πολλά στην οικονοµία στον αθλητισµό και στον πολιτισµό
και που έχει να προσφέρει ακόµη περισσότερα στο µέλλον.

Κυρίες και κύριοι, οι επιλογές της Κυβέρνησης στο ζήτηµα της
ρύθµισης της αγοράς και ελέγχου των τυχερών παιχνιδιών είναι
οι επωφελέστερες δυνατές τόσο για το δηµόσιο ταµείο, όσο και
για το δηµόσιο συµφέρον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Και επειδή πολιτική είναι η τέχνη
του εφικτού και η προάσπιση του δηµοσίου συµφέροντος θεωρώ
ότι µε αυτόν το νόµο επιτυγχάνεται το µάξιµουµ όσον αφορά
στην άντληση εσόδων υπέρ του δηµοσίου και το µίνιµουµ των
κοινωνικών ηθικών και πολιτιστικών συνεπειών και παρενεργειών,
χωρίς πώληση και αυτό πρέπει να συνεχιστεί. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο ειση-
γητής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Θεόδωρος Καράογλου.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Δεν αντέχω τον πειρασµό να µην
αναφερθώ, για πολύ λίγο χρονικό διάστηµα σε αυτό που ανα-
φέρθηκε προηγουµένως ο συνάδελφος, εισηγητής του ΠΑΣΟΚ
κ. Λιντζέρης. Είπε ότι µέχρι τα τέλη του Σεπτεµβρίου θα πρέπει
να έχουµε πιάσει έσοδα από αποκρατικοποιήσεις ύψους 1,7 δισ.
ευρώ. 

Και τι σηµαίνει αυτό πρακτικά, δηλαδή; Ότι πρέπει να πουλή-
σουµε και την ψυχή µας, αν χρειαστεί για να πιάσουµε το στόχο
του 1,7 δισ. ευρώ µέχρι τα τέλη Σεπτεµβρίου; Ας φροντίζατε να
µην πουλούσατε τον ΟΤΕ µε τη µετοχή στα 7,5 ευρώ, όταν πριν
από δύο χρόνια, πουλήθηκε η µετοχή στα 27,5 ευρώ και λέγατε
ότι είναι σκάνδαλο και ότι θα στήσετε Ειδικό Δικαστήριο. Σήµερα
πουλήσατε τις µετοχές του ΟΤΕ µε 7,5 ευρώ τη µετοχή. Ή µήπως
σκοπεύετε να ξεπουλήσετε τους πάντες και τα πάντα, για να πιά-
σετε τον περίφηµο στόχο;

Εδώ κοντά στη γειτονιά µας υπάρχει ένα πολύ ωραίο οικό-
πεδο. Δείτε το και αυτό εδώ πέρα, Ιερός Βράχος είναι, ο Παρθε-
νώνας είναι επάνω. Δείτε, µήπως αν το πουλήσετε και αυτό,
πιάσετε το στόχο! Είναι πρωτοφανή αυτά τα οποία ακούγονται!

Σήµερα, µετά από δύο µέρες έντονης και κουραστικής διαδι-
κασίας ολοκληρώνεται η συζήτηση επί της αρχής για το πολυνο-
µοσχέδιο. Είπαµε από την αρχή ότι είναι πολυνοµοσχέδιο –και
αυτό δεν το είπαµε µόνο εµείς, το είπαν και οι συνάδελφοι όλων
των πτερύγων- µε την έννοια ότι είναι µία συρραφή διαφορετικών
νοµοθετηµάτων, που το κάθε ένα από αυτά θα µπορούσε να
έρθει ως αυτοτελές νοµοσχέδιο. Για παράδειγµα θα µπορού-
σαµε να έχουµε κάλλιστα ένα νοµοσχέδιο για τα τουριστικά κα-
ταλύµατα και γενικότερα για την τουριστική βιοµηχανία της
χώρας, που είναι πάρα πολύ σηµαντική και να γίνει µία εκτενέ-
στερη, µία αναλυτικότερη συζήτηση. Θα µπορούσε να έρθει ένα
άλλο νοµοσχέδιο για τα φορολογικά. Θα µπορούσε να γίνει ένα
άλλο νοµοσχέδιο για τα συνταξιοδοτικά, για τις καταργήσεις-
συγχωνεύσεις των δηµοσίων οργανισµών που ήρθε ως τροπο-
λογία και η τροπολογία είναι διακόσιες δέκα σελίδες και είναι
µεγαλύτερη από το κυρίως νοµοσχέδιο! 

Θα µπορούσε να έλθει ένα άλλο νοµοσχέδιο που να αντιµετω-
πίζει συνολικά τα προβλήµατα του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους ή ένα άλλο νοµοσχέδιο πλήρες και αυτοτελές για τα τυχερά
παίγνια που να έχει σχέση και µε αυτό το οποίο στείλαµε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και το οποίο τελικά δεν είναι αυτό που συζη-
τούµε σήµερα. 

Παρ’όλα αυτά, η Κυβέρνηση συνεχίζει, πρώτον, να περιφρονεί
τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες και να λειτουργεί µε τον τρόπο
που λειτουργεί, δηλαδή να φέρνει δεκάδες προσθήκες, αλλαγές,
τροποποιήσεις, οι οποίες πάρα πολλές φορές αλλάζουν και την
ίδια τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου και, δεύτερον, να λειτουργεί
εκβιαστικά. Όπως βάζει το µαχαίρι στο λαιµό του ελληνικού
λαού, βάζει το µαχαίρι και στο λαιµό των Ελλήνων Βουλευτών ή,
θα έλεγα, καλύτερα –όπως λέει ο Πρωθυπουργός- βάζοντας το
πιστόλι στον κρόταφο, µια που σε αυτό ειδικεύεται. 

Η Βουλή, λοιπόν, νοµοθετεί γρήγορα, νοµοθετεί πρόχειρα, νο-
µοθετεί αποσπασµατικά, χωρίς ουσιαστικό διάλογο, εν κρυπτώ
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και µάλιστα ντάλα καλοκαίρι, στην καρδιά του καλοκαιριού, ερή-
µην της ελληνικής κοινωνίας. 

Ως Νέα Δηµοκρατία είχαµε τη δυνατότητα τόσο εγώ όσο και
πολλοί συνάδελφοι που πήραν το λόγο και τοποθετήθηκαν επί
του νοµοσχεδίου να αναφερθούµε στην προφανή αντισυνταγµα-
τικότητα, η οποία είναι ξεκάθαρη τουλάχιστον σε ό,τι αφορά τις
συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις. Δεν επιτρέπεται από το Σύνταγµα –
άρθρο 73 παράγραφος 2- να έρχονται συνταξιοδοτικές ρυθµί-
σεις σε άσχετο νοµοσχέδιο, όπως γίνεται σήµερα. 

Είχαµε τη δυνατότητα να καταγγείλουµε ότι το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο σε ό,τι αφορά το όγδοο Κεφάλαιο, µέρος Δ’ –αυτό
δηλαδή που αναφέρεται στη ρύθµιση της αγοράς των τυχερών
παιγνίων- είναι εξ ολοκλήρου αντισυµβατό µε την ευρωπαϊκή νο-
µοθεσία. Αυτό σηµαίνει πρακτικά ότι θα φάµε πολύ µεγάλο πρό-
στιµο και θα έχετε αποκλειστική την ευθύνη για το πρόστιµο
αυτό.

Προσπαθείτε να θεραπεύσετε ένα πρόβληµα, το ότι δηλαδή
εδώ και δυο χρόνια πληρώνουµε ηµερησίως 31.536 ευρώ πρό-
στιµο. Όµως, δεν έχετε κάνει τίποτα εδώ και δυο χρόνια για να
το αντιµετωπίσετε. Προσπαθείτε να το αντιµετωπίσετε φέρνο-
ντας ένα νοµοσχέδιο που αγνοεί παντελώς, πρώτον, τη δηµόσια
διαβούλευση της αρµόδιας επιτροπής της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που είναι σε εξέλιξη µέχρι τις 8 Αυγούστου, δεύτερον, την εµπε-
ριστατωµένη άποψη µε τις αντιρρήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής για το σχέδιο νόµου που στείλατε το Μάρτιο του 2011, το
οποίο –τρίτον- δεν έχει καµµία σχέση µε το νοµοσχέδιο που συ-
ζητάµε σήµερα.

Άρα, αύριο οι Βουλευτές της Πλειοψηφίας θα ψηφίσουν ένα
νοµοσχέδιο που σε ό,τι αφορά τη ρύθµιση των τυχερών παιγνίων,
είναι εκδήλως αντιευρωπαϊκό –αναφέροµαι στην ευρωπαϊκή νο-
µοθεσία και τους κοινοτικούς κανονισµούς- και αυτό σηµαίνει
πρακτικά ότι θα έχουµε και ένα νέο µεγάλο εφάπαξ πρόστιµο και
νέο µεγάλο ηµερήσιο πρόστιµο, πολύ µεγαλύτερο των 31.536
ευρώ που θεωρητικά σήµερα πάµε να γλιτώσουµε. 

Ακόµη, µε αυτό το πολυνοµοσχέδιο κάνετε όλη τη χώρα ένα
απέραντο καζίνο και θέλετε να το περάσετε έτσι στα «ψιλά». Δί-
νετε τριάντα πέντε χιλιάδες µηχανήµατα βιντεολόττο, καζινοµη-
χανές στον ΟΠΑΠ, διαδικασία η οποία προφανώς είναι σίγουρα
αντικοινοτική και η οποία εγείρει πολλά ερωτήµατα. 

Δεν µιλάω –γιατί δεν µου αρέσει να χρησιµοποιήσω πολύ βα-
ρείς όρους- για σκάνδαλο ή για οτιδήποτε άλλο, αλλά λέω το
εξής απλό: Ο ΟΠΑΠ µε την παραχώρηση αυτών των τριάντα
πέντε χιλιάδων βιντεολόττο αποκτά µια υπεραξία. Όµως, ο
ΟΠΑΠ κατά 34% είναι δηµόσιος και κατά 66% είναι ιδιωτικός και
µάλιστα µέσα στο 66% υπάρχουν δυο µεγαλοµέτοχοι που έχουν
από 20% ο καθένας. Αυτούς, λοιπόν, πριµοδοτείτε; Είναι ερωτή-
µατα, τα οποία θέλουν απάντηση. 

Βεβαίως, πρέπει να καταγγείλουµε –και το καταγγείλαµε επα-
νειληµµένως, το έκαναν πάρα πολλοί συνάδελφοι- το ότι έρχεται
για µια ακόµη φορά µια νέα περαίωση. Τι σηµαίνει πρακτικά
αυτό; Δηλώνετε στον ελληνικό λαό ότι σηκώνετε ψηλά τα χέρια,
ότι η φοροδιαφυγή νίκησε και κλείνετε πονηρά το µάτι στους φο-
ροφυγάδες, στους Έλληνες µπαταχτσήδες και τους λέτε: κάντε
ό,τι θέλετε, µην στεναχωριέστε, εµείς εδώ είµαστε, µετά από
ένα-δυο χρόνια θα φέρουµε πάλι περαίωση και θα µπείτε και
εσείς εκεί. Έλεος! Κάποτε αυτά πρέπει να σταµατήσουν!

Με το νοµοσχέδιο αυτό είναι ξεκάθαρο ότι είµαστε µάρτυρες
στην εξέλιξη ενός σχεδίου που οδηγεί ολοένα και περισσότερο
σε αδιέξοδο την ελληνική οικογένεια και την οικονοµία µας. Ενώ
η Κυβέρνηση µιλά για αξιοπιστία, για εξυγίανση, για επενδύσεις
και άλλα ωραία ευχολόγια, αδυνατεί να καταλάβει ότι καµµία
επένδυση δεν µπορεί να γίνει, όταν σε µια οικονοµία αλλάζουµε
κάθε µήνα το φορολογικό της –και, δόξα τω Θεώ, πρόσφατα εί-
χαµε τη δωδέκατη φορολογική νοµοθεσία µέσα στους είκοσι δύο
µήνες κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ!- και βέβαια σε µια κοινωνία που είναι
στα όρια της αποσύνθεσης και της κοινωνικής αναταραχής.

Οι επενδύσεις κάθε είδους θέλουν πρωτίστως ένα ασφαλές
κοινωνικό, πολιτικό, οικονοµικό περιβάλλον, κάτι που βεβαίως το
νοµοσχέδιο δεν προσφέρει κατ’ ελάχιστον σε αυτό.

Το νοµοσχέδιο γενικώς είναι διάτρητο συνταγµατικά και νο-
µικά. Είναι ένα νοµοσχέδιο χωρίς αρχή, µέση και τέλος, ένα νο-

µοσχέδιο «πασπαρτού» και γι’ αυτό, όπως τόνισα και στην πρω-
τοµιλία µου, το καταψηφίζουµε επί της αρχής.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο ειδικός
αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κ. Παύλος Μαρ-
κάκης.

Ορίστε, κύριε Μαρκάκη, έχετε το λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, άκουσα µε προσοχή

τη δευτερολογία του συναδέλφου του ΠΑΣΟΚ για τα τυχερά παι-
χνίδια. Όσο το ΠΑΣΟΚ επιχειρηµατολογεί πάνω σε αυτό το θέµα,
τόσο οι ανησυχίες µας γίνονται ακόµη περισσότερες και εµφανί-
ζονται πτυχές, οι οποίες τείνουν να δείξουν ότι έρχεται πολύ βια-
στικά ένα νοµοσχέδιο, λέγοντας ότι διαµορφώθηκε µέσα από την
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ.

Εδώ, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι έχουµε τρία νοµοσχέδια.
Ποιο από τα τρία ήταν οι αιτήσεις σας για το νοµοσχέδιο που τε-
λικά συζητάµε; Αυτό που έκανε ο κ. Παπακωνσταντίνου; Αυτό
που έφερε την προηγούµενη εβδοµάδα; Αυτό που σήµερα κου-
βεντιάζουµε; Το άλλαξε µέσα στο αεροπλάνο. Δεν φαντάζοµαι
να ήσασταν µέσα στο αεροπλάνο ολόκληρη η Κοινοβουλευτική
Οµάδα, όταν το άλλαξε ο κ. Βενιζέλος.

Δεύτερον. Είναι σίγουρο ότι πριµοδοτείτε το  δηµόσιο που έχει
34%. Πριµοδοτείτε, όµως, και αυτούς οι οποίοι έχουν το 66%.
Άρα είναι µία –όπως είπαν πολλοί συνάδελφοι- προτίµηση η
οποία πλησιάζει προς το σκάνδαλο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: …σε ιδιώτες; 
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Αφήστε να τελειώσω.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Δεν απαντάτε όµως.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Θα σας πω τι θα κάνετε και εκεί θα είναι

το δεύτερο σκάνδαλο.
Εποµένως, πριµοδοτείτε τον ιδιωτικό τοµέα και θα το βρείτε

µπροστά σας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Εµείς είµαστε πολύ
λίγοι εδώ µέσα για να σας επιβάλλουµε την άποψη. Εκτός και αν
ο κ. Βενιζέλος έχει –ξέρω εγώ- «γλείψιµο» τον Όλι Ρεν και έχει
υποσχεθεί ότι δεν θα τον κάνει τίποτα. Ξέρω εγώ! Μέχρι και τέ-
τοια ακούσαµε.

Λέτε τώρα, λοιπόν –και παραδέχοµαι- ότι µε αυτήν τη πριµο-
δότηση που δίνετε στον ΟΠΑΠ, ο ΟΠΑΠ θα πάρει ένα µπόνους,
θα αποκτήσει µεγαλύτερη χρηµατιστηριακή αξία και θα κερδί-
σουν όσοι έχουν µετοχές. Έρχεστε τώρα, όµως, και αυτός ο
ΟΠΑΠ -και έχει µοιράσει 700 εκατοµµύρια το χρόνο στο ελληνικό
δηµόσιο- που θα δηµιουργήσετε µε την πριµοδότηση που θα του
δώσετε, θα µπορεί να δώσει 1 δισεκατοµµύριο το χρόνο.

Έχετε ψηφίσει ένα µεσοπρόθεσµο, που λέτε ότι εσείς, µέσα
σε ένα χρονοδιάγραµµα µέχρι τέλος του χρόνου, θα πουλήσετε
τον ΟΠΑΠ. Ή λοιπόν δεν θα τηρήσετε αυτό που ψηφίσατε προη-
γουµένως ή θα το τηρήσετε. Θα µας το πείτε. Αλλά θα µας το
πείτε µια άλλη στιγµή που θα έχει ξεχαστεί αυτή η συζήτηση και
θα βρείτε µια άλλη δικαιολογία, γιατί τότε θα πρέπει να πάρουµε
την έβδοµη δόση. Οπότε θέλοντας να πάρουµε την έβδοµη
δόση, θα τον πουλήσουµε τον ΟΠΑΠ.

Πόσο θα πουλήσετε τον ΟΠΑΠ, που θα δίνει 1 δισεκατοµµύριο
το χρόνο; Αν τον δώσετε 10 δισεκατοµµύρια, χαλάλι σας, θα σας
παραδεχθώ και εγώ. Αλλά, άµα τον ξαναδώσετε 1 δισεκατοµµύ-
ριο, που είναι όσα βγάζει σε ένα χρόνο, θα είναι το άλλο σκάν-
δαλο που σας είπα. Και φαντάζοµαι να µην είστε εσείς εισηγητής,
κύριε Λιντζέρη, γιατί τότε θα µιλάτε συνέχεια για το νοσοκοµείο
και όχι για το νοµοσχέδιο.

Ως προς την τροπολογία που θα φέρει ο κ. Βενιζέλος, θα την
περιµένουµε. Αυτό δεν σηµαίνει ότι θα άρει όλες τις επιφυλάξεις
που έχουµε. Θα την διαβάσουµε και θα αποφασίσουµε να δούµε
εάν ευνοεί την «INTRALOT» ή όχι.

Θα πάµε τώρα σε κάποιες σκέψεις τις οποίες έκανε ο κ. Βενι-
ζέλος για το νοµοσχέδιο. Είπε ότι στις 20 Αυγούστου θα έρθει η
τρόικα και πρέπει να δείξουµε το νοµοσχέδιο. Συµφωνώ. Το ίδιο
κάνει ο κ. Παπανδρέου κάθε φορά που πάει στη Σύνοδο Κορυ-
φής. Θέλει να δείξει ένα νοµοσχέδιο. Το ίδιο έκανε στη Σύνοδο
Κορυφής του Μαρτίου 2010, το ίδιο έκανε όταν πήγε το καλο-
καίρι και ψηφίσαµε το µνηµόνιο, το ίδιο έκανε τώρα που είχε Σύ-
νοδο Κορυφής και έπρεπε να ψηφιστεί το µεσοπρόθεσµο.
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Δεν έχετε καταλάβει ότι οι Ευρωπαίοι και η τρόικα σας πήραν
χαµπάρι. Δεν θέλουν να δουν τα νοµοσχέδια, να τους δείξετε ότι
ψηφίσατε το νοµοσχέδιο, «ορίστε». Έχουν καταλάβει ότι αυτά
που ψηφίζετε, δεν τα εφαρµόζετε, αυτά που ψηφίζετε, δεν έχουν
αποτελέσµατα. 

Δεν έχουν καταλάβει ακόµα αυτό που έχετε στο µυαλό σας.
Δεν τα ψηφίζετε, αλλά όταν τα ψηφίζετε, δεν τα εφαρµόζετε κι
όταν θα πάτε να τα εφαρµόσετε, θα τα εφαρµόσετε όπως θέλετε
εσείς, καταργώντας διατάξεις και φέρνοντας τα νοµοσχέδια στα
πλαίσια ενός κοµµατικού κράτους πάλι.

Θα έρθω τώρα στον κ. Νικητιάδη, γιατί κάθε φορά εδώ πέρα,
κύριε Υπουργέ, όταν θέλουµε να µιλήσουµε για τα φορολογικά,
βρίσκουµε εσάς κι όταν θέλουµε να µιλήσουµε για τον τουρισµό,
βρίσκουµε τον κ. Σαχινίδη. Τώρα, εσείς µπορείτε να γίνετε ο απο-
δέκτης και των δύο.

Ας πούµε, λοιπόν, γι’ αυτά που άκουσα, γι’ αυτά που είπατε
για τον τουρισµό. Εµείς σας είπαµε ότι είµαστε θετικοί. Βάλαµε
το θέµα των τετράστερων. Και δεν βάλαµε το θέµα των τετρά-
στερων για να βάλετε όλα τα τετράστερα, αν θέλετε. Όµως, λέτε
ότι θα κάνετε µία ειδική υπηρεσία στον ΕΟΤ, η οποία θα ελέγχει
τις επενδύσεις. 

Τι σας πειράζει, λοιπόν, αν ένας που έχει τετράστερο, σας
φέρει την έκταση που έχει –µπορεί να είναι σε ένα πολύ ωραίο
περιβάλλον και να θέλει να κάνει µία επένδυση και να µπορέσει
και αυτός να πουλήσει µερικά σπίτια για να µπορέσει και την το-
πική κοινωνία να αναπτύξει και να έχουµε µία επαγγελµατική και
επιχειρηµατική δραστηριότητα- και το µόνο που του λείπει είναι
ότι είναι τετράστερο; Εν πάση περιπτώσει, το τετράστερο µπορεί
να το µετατρέψει και σε πεντάστερο µε την επένδυση αυτή. Το
ζητούµενο αυτού που θα αγοράσει ένα σπίτι εκατό τετραγωνικά
–και καλά κάνατε και τη βάλατε - είναι να µπορεί να εξυπηρετηθεί
και να έχει τις παροχές και όλο το διάστηµα που θα είναι ανοιχτό
το ξενοδοχείο -είτε είναι τετράστερο είτε είναι πεντάστερο- να
µπορεί να εξυπηρετηθεί.

Εσάς σας ενοχλεί όταν υποβάλλει ένας επενδυτής µια πρό-
ταση στην υπηρεσία που κάνετε να µπορεί αυτή η υπηρεσία να
επιλέξει εάν αυτή η επένδυση µπορεί να γίνει ή όχι; Δεν σας πει-
ράζει αυτό, φαντάζοµαι, αφού θα υποβάλει το επενδυτικό σχέδιο
κι εσείς θα το κρίνετε. Εντάξει, οι άλλοι που έχουν πεντάστερα
θα πηγαίνουν µε το «έτσι θέλω». Όµως, ένας που  έχει τετρά-
στερο θα µπορεί να σας κάνει µια επενδυτική πρόταση, η οποία
µπορεί να είναι ενδιαφέρουσα.

Δεύτερον, είπατε για τη δόµηση. Όταν µαλώναµε για τη δό-
µηση και µε ρωτούσατε αν είµαι µηχανικός εγώ ή εσείς, δεν µι-
λούσαµε για τη δόµηση που βάζετε εσείς 15% σε σχέση µε τον
κ. Σουφλιά που βάζει 20%. Αυτό είναι προφανές. Δεν είναι ανά-
γκη να είσαι µηχανικός για να καταλάβεις ότι είναι δυσµενέστερη
η ρύθµιση του Σουφλιά από αυτό που βάζετε εσείς. Λέµε για µία
έκταση που εσείς δίνετε µία δόµηση 15% και η υπάρχουσα νο-
µοθεσία για τη δόµηση στην περιοχή εκείνη εκτός σχεδίου ήταν
5%. Εάν γίνονταν άλλα τέσσερα στρέµµατα, τότε θα ήταν διακό-
σια τετραγωνικά. Αυτή είναι η διαφορά.

Τέλος, λέτε ότι αυτή η υπηρεσία που θα κάνετε στις άδειες
δεν θα βγάζει άδειες. Μη µε κάνετε να διαβάσω το αντίστοιχο
άρθρο. Ή σας έγραψαν µία οµιλία λάθος ή πρέπει να δείτε τη
διάταξη. Διότι µέσα στο νοµοσχέδιο γράφει -να το βρω- µισό
λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μπορείτε να τα πείτε
αυτά στα άρθρα µετά.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Στο άρθρο 12, όπως έγινε τώρα, παρά-
γραφος 3ΑΒ λέει: «Στην αρµοδιότητα του πιο πάνω γραφείου
ανήκει η έκδοση κι η αναθεώρηση οικοδοµικών αδειών». Το λέει,
δεν το λέω εγώ.

Εν πάση περιπτώσει, αυτή η υπηρεσία είναι χρήσιµη ώστε να
προσφέρει υπηρεσίες, να δίνει κατευθύνσεις, να διευκολύνει την
έκδοση της αδείας, αλλά όχι ότι δεν θα βγάζει άδειες. Θα τις
βγάζει τις άδειες.

Έχω πάρα πολλά άλλα που θα ήθελα να πω. Θα τα πούµε στα
οχτώ λεπτά, που θα µας δώσετε για τις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Τρία λεπτά ζητήσατε,
κύριε Μαρκάκη και µιλάτε οκτώ. Δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ για το παραπάνω
λεπτό.

Θα επιτευχθεί ο στόχος του κ. Βενιζέλου. Μη φοβάστε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εγώ δεν φοβάµαι τί-

ποτα. Μακριά από εµένα.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Δεν το λέω προσωπικά για εσάς, το

λέω για τη Βουλή, η οποία έχει ξεφτιλίσει τη διαδικασία. 
Όταν θα έρθει η τρόικα στις 20 Αυγούστου, θα τους δείξει το

νοµοσχέδιο και θα του δώσουν την έκτη δόση. Εξάλλου, οι ση-
µερινές εφηµερίδες –αν διαβάσετε- γράφουν ότι η έκτη δόση
είναι εξασφαλισµένη, η έβδοµη δεν είναι.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο ειδικός

αγορητής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Δηµήτριος Παπαδηµούλης.
Ορίστε, κύριε Παπαδηµούλη, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Βενιζέλος, πριν αποχωρήσει, και πάλι στη µακρά οµιλία

του µας µίλησε για την ανάγκη να νοικοκυρέψουµε τα δηµόσια
οικονοµικά και να πάψουµε να προσθέτουµε χρέος. Περίµενα να
µας πει, όµως, τι γίνεται µε την επιβάρυνση του χρέους εξαιτίας
του δηµοσιονοµικού εκτροχιασµού στην υλοποίηση του κρατικού
προϋπολογισµού του 2011. Το πρώτο εξάµηνο έκλεισε µε µία
µαύρη τρύπα 4,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ! Δεν µας είπε τίποτα γι’
αυτό!

Αυτή η µαύρη τρύπα υπάρχει για δύο λόγους. Πρώτον, διότι
οι πλούσιοι στην Ελλάδα δεν πληρώνουν φόρους και η φοροδια-
φυγή κάνει πάρτυ –και αυξήθηκε επί των ηµερών σας, κύριε Νι-
κητιάδη και κύριε Λιντζέρη- και, δεύτερον, γιατί παρά τις άγριες
περικοπές µισθών και συντάξεων, δεν έχετε καταφέρει να συµ-
µαζέψετε τις δαπάνες και τις σπατάλες του σπάταλου κοµµατι-
κού πελατειακού κράτους, το οποίο στην Ελλάδα επιδοτεί όχι
τους ανίσχυρους, αλλά τους ισχυρούς, µε δώρα που συνεχίζετε
να κάνετε και µε το νοµοσχέδιο! 

Μας µίλησε πάλι για τον περίφηµο «πάτο στο βαρέλι». Αµφι-
βάλλω αν έχει µπει πάτος! Εν πάση περιπτώσει, αυτό το βαρέλι
πιθανόν να έχει πολλούς σαθρούς πάτους και να σπάει ο ένας
και να υποχωρεί πάνω στον άλλο!

Μας µίλησε για το βρέφος της ρύθµισης του χρέους που έγινε
στη Σύνοδο Κορυφής, που πρέπει να το προσέχουµε και έβαλε
ως απαράβατο όρο την αυστηρή και απόλυτη τήρηση όσων ψή-
φισε η Κυβέρνηση και η Βουλή µε το µεσοπρόθεσµο και τον
εφαρµοστικό. 

Μα, αν δεν κάνω λάθος, κύριε Νικητιάδη και κύριε Λιντζέρη,
εσείς οι εκατόν πενήντα πέντε ψηφίσατε στο µεσοπρόθεσµο ότι
θα πουλήσετε το 100% του ΟΠΑΠ στο τέταρτο τρίµηνο του 2011,
δηλαδή σε λίγους µήνες. Και έρχεται τώρα ο κ. Λιντζέρης που
ψήφισε το µεσοπρόθεσµο –σήκωσε το χεράκι του, ήταν ονοµα-
στική ψηφοφορία- και λέει «δεν θα τον πουλήσουµε τον ΟΠΑΠ,
διότι έτσι είπε ο Υπουργός»! Άρα, ο πρώτος που λέει «είπα-ξείπα»
και αξιώνει αυτά που ζητά από όλους τους άλλους που διαφω-
νούµε µε τον εφαρµοστικό να τα τηρήσουµε, είναι η Κυβέρνηση
και ο αρµόδιος Υπουργός! 

Καλά, όταν έρθει η τρόικα, στην οποία θέλετε να δείξετε καλή
διαγωγή και περνάτε τις οργιώδεις διατάξεις µέσα στο κατακα-
λόκαιρο, τα σκάνδαλα, τις περικοπές µισθών και συντάξεων, τι
θα τους πείτε; Θα τους πείτε «είπα-ξείπα» και σ’ αυτό; Ο Βενιζέ-
λος «ξηλώνει» τις ρυθµίσεις του Παπακωνσταντίνου, ο Ραγκού-
σης «ξηλώνει» τις ρυθµίσεις του Ρέππα. Είναι αυτό συνεκτική
Κυβέρνηση που εφαρµόζει και απαιτεί µετά από εµάς και στρα-
τιωτική πειθαρχία να εφαρµόζουµε και να στηρίζουµε αυτά µε τα
οποία διαφωνούµε;

Μου έκανε εντύπωση ότι το σύνολο της δευτερολογίας του ει-
σηγητή της Πλειοψηφίας ήταν για τα τυχερά παίγνια, µε πάρα
πολύ επιθετικούς τόνους και µε πολλές προσωπικές αναφορές
σε µένα, γιατί ήµουν ο πρώτος που µίλησα για σκανδαλώδη ρύθ-
µιση υπέρ της «INTRALOT» του κ. Κόκκαλη και υπέρ των ιδιωτών
που κατέχουν τα 2/3 του ΟΠΑΠ. Θεωρώ τίτλο τιµής αυτές τις επι-
θέσεις. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Δεν σας είπαµε ούτε άθλιους ούτε
συναλλασσόµενους!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Σηµειώνω µε ικανοποίηση
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ότι και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης –όλα!- υιοθέτησαν
µε έντονο τρόπο αυτήν την κριτική διά των αρµοδίων εισηγητών
τους! Επίσης, Βουλευτές της Πλειοψηφίας µίλησαν για θέµατα
που πρέπει να κοιταχθούν, όπως για έλλειµµα διαφάνειας, για
τον κίνδυνο να γίνει η Ελλάδα Ελ Ντοράντο, για τον κίνδυνο να
υπηρετηθούν συµφέροντα! 

Μας ρωτάτε τι πιστεύουµε. Πιστεύουµε ότι λέτε ψέµατα! Λέτε
ότι δηµιουργείται ένα κρατικό µονοπώλιο. Ψέµατα! Δηµιουργεί-
ται ένα ιδιωτικό µονοπώλιο που έχει 66% ιδιώτες και το οποίο
έχετε δεσµευτεί ότι θα το πουλήσετε και θα γίνει 100% ιδιωτικό!

Τι θέλουµε εµείς; Επειδή είµαστε εναντίον της «καζινοποίη-
σης», λέµε το εξής: «Θέλετε µονοπώλιο µε βάση και τη νοµολο-
γία της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας; Επανακρατικοποίηση του
ΟΠΑΠ και περιορισµός του!». Δηλαδή, θέλουµε συρρίκνωση και
όχι επέκταση της «καζινοποίησης»! Αυτό λέµε!

Εσείς κάνετε τα αντίθετα και έτσι ευνοείτε τους ιδιώτες, τα δύο
ιδιωτικά αµερικάνικα funds που έχουν το 40% του ΟΠΑΠ –παρα-
πάνω απ’ όσο έχει το δηµόσιο- και την εταιρεία του κ. Κόκκαλη,
η οποία έχει το µονοπώλιο και µε Νέα Δηµοκρατία και µε ΠΑΣΟΚ,
χωρίς διαγωνισµό και µε απευθείας ανάθεση του τεχνολογικού
παρόχου του ΟΠΑΠ.

Με αυτήν τη µέθοδο θα πάρετε λιγότερα χρήµατα, θα µετα-
τρέψετε όλη την Ελλάδα σε ένα τεράστιο καζίνο κι αυτό αν πά-
ρετε χρήµατα, γιατί θα µπλέξετε µε δικαστικές εµπλοκές. 

Δεν µου έχετε απαντήσει. Πώς, εσείς που λέτε να είµαστε
100% πειθαρχηµένοι στην τρόικα -και εµείς διαφωνούµε- στο συ-
γκεκριµένο θέµα για να ευνοήσετε τον κ. Κόκκαλη και τα αµερι-
κάνικα funds, άλλο νοµοσχέδιο έχετε στείλει στην Κοµισιόν να
εξετάσει κι άλλο νοµοσχέδιο ψηφίζετε τώρα; Και σήµερα µας
είπε ο κ. Βενιζέλος ότι θα φέρει κι άλλες αλλαγές, την τέταρτη
εκδοχή, κύριε Μαρκάκη, του νοµοσχεδίου. Δεν ξέρω σε ποιο αε-
ροπλάνο τη σκέφτηκε αυτή. 

Υποπαραχωρησιούχοι τέσσερις έως δέκα. Τι σηµαίνει αυτό;
Σηµαίνει ότι σε όλους τους µεγάλους επιχειρηµατίες που έχουν
κανάλια, που έχουν ραδιόφωνα, που θέλουν να µπουν στο
τζόγο…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Δέκα είναι αυτοί δηλαδή;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: …σε όλους αυτούς στέλνετε

ένα µήνυµα, κύριε Λιντζέρη, ότι, δηλαδή αν µπείτε στο deal και
συµπράξετε διά της σιωπής, χωράτε και εσείς. Θα το πάµε µέχρι
δέκα, για να πάρετε ένα µερίδιο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Θέλετε να το κάνουµε δεκαπέντε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Αν αντιδράσετε, να τα πά-

ρετε µέσω του ΟΠΑΠ, µε την πατρωνία Κόκκαλη για να τα µοι-
ράζουµε όπως θέλουµε, τότε θα είστε απ’ έξω και εµείς θα
είµαστε µέσα. 

Σας διάβασα και την προηγούµενη φορά τι έγραψε το «ΒΗΜΑ
ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ», κατ’εξοχήν φιλοκυβερνητική εφηµερίδα. Απ’
όλη αυτήν την ιστορία, πολλοί σπεύδουν να ανακηρύξουν ως
πραγµατικό νικητή της όλης υπόθεσης την «INTRALOT», που σή-
µερα είναι ουσιαστικά ο τεχνολογικός εταίρος του ΟΠΑΠ, του
οργανισµού. Τι είναι και αυτοί; Παρασυρµένος ο κ. Ψυχάρης από
την προπαγάνδα του ΣΥΡΙΖΑ;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Οχτώ νοµοσχέδια σε συσκευασία

του ενός. Τριακόσιες πενήντα σελίδες µαζί µε τις τροπολογίες.
Νέες περικοπές µισθών και συντάξεων. Φωτογραφικό µπόνους
σε µία µικρή µερίδα µεγαλοξενοδόχων, τους πεντάστερους που
έχουν ανοιχτά όλο το χρόνο τα ξενοδοχεία τους µε τριπλάσιο συ-
ντελεστή δόµησης. Νέα περαίωση για τους µεγάλους, 20 εκα-
τοµµύρια ευρώ, 40 εκατοµµύρια ευρώ, σκανδαλώδης. Νέα
σκανδαλώδης ρύθµιση υπέρ των σκαφάτων, αυτών που λέγατε
ότι θα τιµωρήσετε. Νέες περικοπές µισθών, νέες περικοπές συ-
ντάξεων, κατάργηση οργανισµών µε µία τροπολογία εκατόν πε-
νήντα τριών σελίδων, στέλνοντας χιλιάδες ανθρώπους στην
εργασιακή εφεδρεία και στην απόλυση. Και πλήρης ευτελισµός
της Βουλής. 

Κύριε Λιντζέρη, πανηγυρίζατε για αλλαγές που κατέθεσε,
όπως είπατε, ο κ. Βενιζέλος. Εµείς δεν τις έχουµε δει ακόµα, δεν

έχουν κατατεθεί. Εσείς, πώς ξέρετε ότι είναι τόσο διασφαλιστι-
κές του δηµόσιου συµφέροντος; 

Και επιτέλους, επειδή ήσασταν από αυτούς που αντέδρασαν
στο νοµοσχέδιο Παπακωνσταντίνου, στον ΚΤΕ του ΠΑΣΟΚ το
Μάρτη, αυτό είχε τριάντα χιλιάδες φρουτάκια, τριάντα χιλιάδες
κουλοχέρηδες και είπατε ότι καζινοποιεί τη χώρα. Και σωστά. Οι
τριάντα χιλιάδες έγιναν τριάντα πέντε και πανηγυρίζετε. 

Ψηφίσατε να πουληθεί το 100% του ΟΠΑΠ κι εδώ µας διαβε-
βαιώνετε ότι δεν θα πουληθεί. Δεν γίνεται έτσι να πείσετε κανέ-
ναν. Δεν είστε αξιόπιστοι. Και ξέρετε ποιο είναι το πρόβληµα; Το
πρόβληµα είναι ότι οι πολίτες αντιδρούν, ανάµεσα τους και η µε-
γάλη πλειοψηφία αυτών που σας ψήφισαν και δεν σας εµπιστεύ-
ονται γιατί είστε ακριβοί στα πίτουρα και φθηνοί στο αλεύρι. Γιατί
την ώρα που υποβάλλετε σε σκληρές, άγριες περικοπές τους
φτωχότερους και τους περισσότερους, την ίδια ώρα κάνετε
δώρα εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ και δισεκατοµµυρίων
ευρώ στους µεγαλόσχηµους. 

Μιλήσατε για τον ΟΠΑΠ. Ο ΟΠΑΠ θα µπορούσε να είναι η κότα
που κάνει τα χρυσά αβγά για το δηµόσιο συµφέρον. Δυστυχώς,
ο αµαρτωλός ΟΠΑΠ είναι η µικρογραφία ενός σάπιου πολιτικού
συστήµατος που συναλλάσετε µε δεσµούς διαπλοκής µε την
κρατικοδίαιτη επιχειρηµατικότητα και µοιράζει χρήµα για να
µπουκώνει τους πάντες και να µη θίγουν ποµπές του. Γι’ αυτό και
όσοι τα λένε αυτά, πνίγονται. 

Αλλά, κύριε Λιντζέρη και κύριε Νικητιάδη -και καταλήγω µ’
αυτό- η προηγούµενη διοίκηση του ΟΠΑΠ είναι στα δικαστήρια,
έχει παραπεµφθεί µαζί µε τον κ. Κόκκαλη για κακουργηµατική
απιστία, για επέκταση µε απευθείας ανάθεση µίας σύµβασης
ΟΠΑΠ- «INTRALOT». Ήταν η διοίκηση που διόρισε η Νέα Δηµο-
κρατία. Κι εσείς κάνατε τότε επερωτήσεις. 

Μα, η δική σας διοίκηση επί των δικών σας ηµερών συνεχίζει
την ίδια πατέντα, το ίδιο καρµπόν. Εξηγείστε µου γιατί τώρα χει-
ροκροτείτε αυτά που τότε καταγγέλλατε; Των άλλων είναι καρύ-
δια και ακούγονται και τα δικά σας είναι σύκα και δεν ακούγονται; 

Μπορεί τα µεγάλα κανάλια και τα µεγάλα ραδιόφωνα αυτά να
µην τα παίξουν, µπορεί διάφοροι επιχειρηµατίες που ελέγχουν
αυτά τα µέσα και θέλουν να µπουν στον ηλεκτρονικό τζόγο να
βάλουν σιωπητήριο, αλλά σας πληροφορώ ότι υπάρχουν τρόποι
να ενηµερωθούν οι Έλληνες γι’ αυτές τις σκανδαλώδεις διατά-
ξεις. Και ακόµα και αν τις περάσετε µέσα στο κατακαλόκαιρο, θα
υποστείτε το βαρύ πολιτικό και κοινωνικό κόστος. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κηρύσσεται περαιω-

µένη η συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Τροποποίηση της συνταξιοδοτικής
νοµοθεσίας του Δηµοσίου - Ρυθµίσεις για την ανάπτυξη και τη
δηµοσιονοµική εξυγίανση – θέµατα αρµοδιότητας Υπουργείων
Οικονοµικών, Πολιτισµού και Τουρισµού και Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Οικονοµικών «Τροποποίηση της συνταξιο-
δοτικής νοµοθεσίας του Δηµοσίου - Ρυθµίσεις για την ανάπτυξη
και τη δηµοσιονοµική εξυγίανση – θέµατα αρµοδιότητας Υπουρ-
γείων Οικονοµικών, Πολιτισµού και Τουρισµού και Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειο-
ψηφία. 

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των άρθρων και των τροπολο-
γιών ως µια ενότητα. 

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας …. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το

λόγο επί της διαδικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Έχει συµφωνηθεί η

διαδικασία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο

επί του Κανονισµού. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε Καράο-
γλου. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Πρακτικά δεν γίνεται να καλύ-
ψουµε πενήντα πέντε άρθρα και τρεις ογκωδέστατες τροπολο-
γίες µέσα σε οκτώ λεπτά. 

Θα πρότεινα, λοιπόν, σήµερα να συζητήσουµε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα υπάρχει και δικαί-

ωµα δευτερολογίας, αλλά και ανοχή στο χρόνο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Θα πρότεινα, λοιπόν, σήµερα να

µιλήσουµε επί των άρθρων και αύριο για τις τροπολογίες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Είπαµε να τα συζητή-

σουµε ως µία ενότητα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Δεν είναι έτσι, κύριε Πρόε-

δρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Είναι συµφωνηµένο

και έχει συζητηθεί. Ο κ. Λαφαζάνης έχει συµφωνήσει. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Δεν είναι έτσι, κύριε Πρόε-

δρε. Δεν έχουµε συµφωνήσει. Ίσα-ίσα που χθες βάλαµε και τις
φωνές για το ότι είναι απαράδεκτη η διαδικασία. 

Τώρα, λοιπόν, σας λέµε το εξής. Στο πλαίσιο του συµφωνηµέ-
νου κατά πλειοψηφία, που είναι τρεις συνεδριάσεις, θα έλεγα ότι
είναι ένα σχέδιο νόµου που µαζί µε τις τροπολογίες είναι τριακό-
σιες πενήντα σελίδες. Αποτελεί ευτελισµό της κοινοβουλευτικής
διαδικασίας το γεγονός ότι η Πλειοψηφία εκπροσωπείται από
έναν-δύο εδώ µέσα, επειδή κανείς δεν προκάλεσε, δυστυχώς,
ονοµαστική ψηφοφορία.

Λέω, λοιπόν, τουλάχιστον µε την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε –
και συνεννοηθείτε, αν αυτό χρειάζεται- να µας δώσετε την εξής
δυνατότητα. Σήµερα, επειδή πρέπει να σταµατήσει η Ολοµέλεια,
γιατί στις 17.00’ θα πρέπει να πάµε να συζητήσουµε µε τον κ. Βε-
νιζέλο τα της Συνόδου Κορυφής στη Διαρκή Επιτροπή Οικονοµι-
κών Υποθέσεων και ήδη είναι 16.30’, να συζητήσουµε σε έναν
κύκλο επί των άρθρων –πρόκειται για εκατόν πενήντα σελίδες σε
οκτώ λεπτά και θα πρέπει να είναι κανείς ο Μάγος Χουντίνι- και
αύριο να ξεκινήσουµε οι εισηγητές -αφού τελειώσουν επί των άρ-
θρων οι οµιλητές- και να αναφερθούµε στις τροπολογίες και εκεί
να ενσωµατώσουµε και τις ενδεχόµενες δευτερολογίες. Ας κάνω
και αυτήν την παραχώρηση, προκειµένου να συµφωνήσουµε σε
κάτι. Διαφορετικά, αν δεν µας χρειάζεστε, να σηκωθούµε να φύ-
γουµε όλοι της Αντιπολίτευσης, γιατί δεν υπάρχει κανένας λόγος
να συνεχίζεται αυτή η παρωδία µε τη δική µας συµµετοχή. 

Έχετε την πλειοψηφία εδώ διά του κ. Λιντζέρη και της κ.
Μίχου, προχωρήστε και τελειώστε τα. Σας προτείνω κάτι συµβι-
βαστικό. Σας προτείνω να µας δώσετε τουλάχιστον τη δυνατό-
τητα να µιλήσουµε τώρα επί των άρθρων και αύριο για τις
τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Παπαδηµούλη,
την είπατε την άποψή σας. Είµαστε πατριώτες και ξέρετε ότι «το
µυαλό µου κόβει». Και µε τα λίγα που ακούω, καταλαβαίνω. Δεν
χρειάζεται να µας τα πείτε εκατό φορές.  

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Έλεος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού,
κ. Γεωργιάδης. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θέλω να επικροτήσω αυτό
που είπε ο κ. Παπαδηµούλης. Είναι ορθό ότι η διαδικασία δεν
µπορεί να τηρηθεί κατ’ αυτόν τον τρόπο. 

Επειδή άκουσα την αγωνία του κ. Παπαδηµούλη για την ονο-
µαστική ψηφοφορία, θέλω να του πω ότι αν καταθέσετε πρόταση
-είστε δεκατρείς, µαζί µε τους πρώην πέντε δικούς σας- εµείς οι
δύο παριστάµενοι του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού υπογρά-
φουµε, προκειµένου να κάνουµε ονοµαστική. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Είµαστε εννέα. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εµείς οι δύο µόνοι µας

υπογράφουµε σε δική σας πρόταση. Οι εννιά οι δικοί σας και οι
έξι δικοί µας του ΛΑΟΣ. Μαζευτείτε τώρα για να υπογράψουµε.
Μην πετάτε ποµφόλυγες, κύριε Παπαδηµούλη! Έχετε µεγαλώσει
κοινοβουλευτικά! Μην πετάτε ποµφόλυγες! Επί της ουσίας το
λέω, για να µην κοροϊδευόµαστε εδώ µέσα. Αν θέλετε, µαζευτείτε
εσείς οι εννέα και εµείς οι έξι, για να κάνουµε ονοµαστική ψηφο-
φορία τώρα. Να µην πετάτε ποτέ ποµφόλυγες, όταν είµαι εγώ

παρών στην Αίθουσα! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Φέρτε τους!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι

πραγµατικά αδιανόητο να συζητηθούν όλα αυτά τα θέµατα σε
οκτώ λεπτά. Δεν γίνεται! 

Και θέλω να υπενθυµίσω στο Σώµα - εκκρεµεί η απάντηση του
κ. Πετσάλνικου εδώ- ότι εµείς σαν Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερ-
µός έχουµε ζητήσει να έρθει εδώ ο Πρόεδρος του Σώµατος κ.
Πετσάλνικος –δεν είναι δική σας ευθύνη- και να µας εξηγήσει
πώς επέτρεψε να µπει τροπολογία εκατόν πενήντα σελίδων σε
ένα τόσο σοβαρό σχέδιο νόµου και σε ποιο άρθρο του Κανονι-
σµού εδράζεται το δικαίωµα της Κυβερνήσεως να καταθέτει τρο-
πολογία εκατόν πενήντα σελίδων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Πρώτον, έχει ξανα-
συµβεί και νοµίζω ότι το Προεδρείο…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είναι ήσσονος σηµασίας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Να απαντήσω στο

πρώτο, που είναι η ουσία. Είναι αλήθεια ότι υπάρχει όγκος και γι’
αυτό το Προεδρείο θα δείξει την ανάλογη ανοχή στους εισηγη-
τές. Άλλωστε, δεν είναι η πρώτη φορά που το έχει κάνει. Εκτιµώ
ότι θα το κάνει και τώρα και όσο θα είµαστε, αυτό θα φανεί και
στην πράξη. Άρα, λοιπόν, το πρώτο απαντήθηκε ως προς την
ανοχή, για να µπορέσει να κάνει καλύτερα τη δουλειά του ο ει-
σηγητής. Άλλωστε αυτή η δουλειά έχει γίνει και στις αντίστοιχες
επιτροπές όταν συζητήθηκε.

Για το δεύτερο θέµα που βάλατε, κύριε Γεωργιάδη, νοµίζω
πως απαντήθηκε χθες. Απαντήθηκε από το Προεδρείο. Πρέπει
να παραδοθεί τέλη Αυγούστου. Υπάρχει κι αυτή η ειδική περί-
πτωση που πρέπει να τη λάβουµε υπ’ όψιν µας. Γι’ αυτό ζητάω
να συνεχίσουµε τη διαδικασία.

Παρακαλώ τον κ. Λιντζέρη και µε την ανοχή του Προεδρείου
για να ξεκινήσει την εισήγηση και την τοποθέτησή του για τις
τροπολογίες.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Αν και πιστεύω ότι θα ήταν συνε-
τότερο να διακόψουµε σήµερα, κύριε Πρόεδρε, γιατί η ώρα είναι
16.30’ και σε µισή ώρα έχει πάρει απόφαση η Βουλή να πάµε στη
συνεδρίαση της Επιτροπής Οικονοµικών, προκειµένου και οι συ-
νάδελφοι να ενηµερωθούν περισσότερο και να ήταν και αποδο-
τικότερη η συζήτηση, θα ξεκινήσω τη συζήτηση πάνω στα άρθρα. 

Πέραν, όµως, αυτού, κύριε Πρόεδρε…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ξεκινάµε επί των άρθρων;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Εγώ θα πρότεινα -και δεν ξέρω αν

συµφωνείτε κι εσείς- επειδή σε µισή ώρα δεν θα προλάβουµε να
έχουµε µια δοµηµένη συζήτηση, να σταµατήσουµε σήµερα και
να ξεκινήσουµε αύριο το πρωί στις 10.00’.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Συµφωνούµε όλοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, πρέπει να

καταλάβετε ότι υπάρχει ένας προγραµµατισµός. Το ίδιο και µε
τους συνεργάτες, πρέπει να το δούµε. Στις 17.00’ θα γίνει η δια-
κοπή της συνεδρίασης.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ. Θα µιλήσουν όσοι εισηγητές προλάβουν µέχρι τις

17.00’. 
Ορίστε, κύριε Λιντζέρη, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Ωραία, δεν έχω αντίρρηση εγώ. 
Σίγουρα ακούστηκαν πάρα πολλά, αλλά θα ήθελα να παρακα-

λέσω σε αυτήν την Αίθουσα –βέβαια, ό,τι λέει ο καθένας χαρα-
κτηρίζει τον εαυτό του, τη δύναµη, την πολιτική που τον στηρίζει
κ.λπ.- και είναι πάρα πολύ ουσιαστικό, κύριε Πρόεδρε, όταν συ-
ζητάµε να µπορούµε να συνεννοούµαστε, να υπάρχει διάλογος
και όχι άθροισµα µονολόγων και µάλιστα, καθορισµένων από
πριν. 

Διότι δεν είναι δυνατόν η επιχειρηµατολογία, ιδιαίτερα στο
θέµα το οποίο ανέπτυξα εγώ, όλων των κοµµάτων να είναι στην
αντίθετη κατεύθυνση από αυτήν που έρχεται να ρυθµίσει το νο-
µοσχέδιο. Διότι ή ο ορθολογισµός έχει απολεσθεί πλέον απολύ-
τως από αυτήν την Αίθουσα ή εκείνο το οποίο κάνουµε είναι να
προωθούµε τα δικά µας κοµµατικά ή άλλα συµφέροντα, κόντρα
σ’ αυτό που συζητάµε. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, να κατηγορούµαστε εµείς σήµερα συλλή-
βδην ότι στηρίζουµε συγκεκριµένα οικονοµικά συµφέροντα, όταν
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όλες, µα όλες οι τροπολογίες, όλες, µα όλες οι ρυθµίσεις του νο-
µοσχεδίου είναι υπέρ της διαφάνειας και υπέρ της διασφάλισης
του δηµοσίου συµφέροντος.

Θα ήθελα να πω, κύριε Παπαδηµούλη, ότι πολύ ευχαρίστως
προσυπογράφω προσωπικά σαν Λιντζέρης –κάντε το πρόταση-
την πρόταση που κάνατε για επανακρατικοποίηση του 51% της
«ΟΠΑΠ ΑΕ». Το λέω αυτό µε την έννοια ότι είναι τόσα πολλά τα
οποία προσφέρει στο δηµόσιο αυτός ο οργανισµός και κοινωνικά
και οικονοµικά και κυρίως απαλείφει πάρα πολλές ευθύνες και
πάρα πολλές επιπλοκές, οι οποίες θα συνέβαιναν αν δεν υπήρχε
το κρατικό µονοπώλιο. 

Δεν µπορώ να καταλάβω τον κ. Καράογλου. Πριν από δύο χρό-
νια κυβέρνηση ήταν η Νέα Δηµοκρατία. Όλη η Νέα Δηµοκρατία
εκόπτετο υπέρ της εξασφάλισης του µονοπωλίου του ΟΠΑΠ. Η
κ. Μπακογιάννη, που σήµερα άλλα λέει ή τουλάχιστον στην επι-
τροπή άλλα έλεγε, έστελνε επιστολές υπέρ της διατήρησης του
µονοπωλίου. Βγείτε, λοιπόν, και πείτε καθαρά –ναι, κύριε Παπα-
δηµούλη- ότι είµαστε υπέρ του ανεξέλεγκτου τζόγου, αλλιώς δεν
υπάρχει άλλος τρόπος. 

Και επειδή η πολιτική δεν είναι τι έχουµε στο µυαλό µας, αλλά
ποιο είναι το εφικτό σε µία πραγµατικότητα, έχουµε αυτήν τη
στιγµή µία…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Στο 100%.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Αυτό, όµως, µε όρους αγοράς.

Βρείτε τα κονδύλια, να το κάνουµε. Με όρους αγοράς. Εγώ συµ-
φωνώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Να τον αγοράσει ο Συνασπισµός. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Γιατί δεν αγοράζετε εσείς;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Γιατί ψηφίσατε να πουλη-

θούν όλα;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Να τον αγοράσει ο Συνασπισµός,

κύριε Πρόεδρε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Γιατί ψηφίσατε αυτόν το

νόµο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Άµα θα κάνετε διά-

λογο, δεν θα ολοκληρώσουµε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Επειδή εδώ µέσα είµαστε µεγάλα

παιδιά και εσείς τουλάχιστον στον ΣΥΡΙΖΑ, που έχετε και ένα
µαρξιστικό τρόπο σκέψης, οφείλετε  να ξέρετε ότι στην πολιτική
δεν υπάρχει τίποτα σταθερό.

Όταν, λοιπόν, ο Υπουργός µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο
σας είπε ότι είµαστε υποχρεωµένοι να συνεισφέρει ο ΟΠΑΠ σ’
αυτό το 1,7 που χρειάζεται µέχρι το Σεπτέµβριο και στα 5 –πόσα
χρειάζονται- µέχρι το Δεκέµβριο και όταν σας είπε ότι αυτό θα
το εξασφαλίσουµε µέσω του ΟΠΑΠ, δεν σηµαίνει a priori πλήρης
πώλησις. Σηµαίνει ότι καινούργια δεδοµένα δηµιουργούν και-
νούργιες καταστάσεις, αρκεί πάντα να προασπίζεται το δηµόσιο
συµφέρον και αρκεί πάντα αυτό που συµβαίνει να είναι µε δια-
φάνεια και όχι στην κατεύθυνση εξυπηρέτησης των ιδιωτικών
συµφερόντων.

Κοιτάξτε, χρησιµοποιείτε ένα ποσοτικό µέγεθος. Το παλιό νο-
µοσχέδιο λέει 30.000 και το τωρινό 35.000. Άρα, είναι χειρότερο
ή καλύτερο; Στη δευτερολογία µου είπα συγκεκριµένα πράγ-
µατα. Εγώ να σας πω µόνο τρία πράγµατα για µια ακόµα φορά,
µήπως και συνεννοηθούµε, επιτέλους, τι εξασφαλίζει το νοµο-
σχέδιο.

Εξασφαλίζει πρώτα απ’ όλα όχι ανεξέλεγκτο τζόγο. Εξασφα-
λίζει, δεύτερον, όπου παίζεται τζόγος, να παίζεται µόνο τζόγος
και όχι να είναι µικτός ή κοινόχρηστος χώρος. Εξασφαλίζει ακόµα
το µονοπώλιο του ΟΠΑΠ και εξασφαλίζει και τον κοινωνικό
έλεγχο. 

Αυτά τα πράγµατα γίνονται µε τρόπο απτό και µε µια ελεγκτική
αρχή, η οποία έρχεται να βάλει σε τάξη αυτήν την ανεξέλεγκτη
αγορά που υπάρχει σήµερα στη χώρα µας. Μην παραβιάζετε
θύρες ανοιχτές, διότι και εµείς, οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, εκλεγ-
µένοι είµαστε, αναφερόµαστε στον ελληνικό λαό, αυτοί µας ψη-
φίζουν, αυτοί θα µας ξαναψηφίσουν και µε κάθε τρόπο
ερχόµαστε και εµείς οι ίδιοι να προασπίσουµε τα συµφέροντα
του. 

Πόσοι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ δεν έχουν κάνει ερώτηση, κύριε
Παπαδηµούλη, προκειµένου να παταχθεί η παράνοµη διαφήµιση;

Ξέρετε ποιες είναι οι απαντήσεις από τα Υπουργεία; Απάντησαν
ότι υπάρχει κενό νόµου. Ε, λοιπόν, αυτό το κενό νόµου έρχεται
να ρυθµιστεί σήµερα.

Εγώ δεν αµφιβάλλω ότι πιθανόν να υπάρχουν και κάποιες πτυ-
χές που ακόµα δεν έχουν αναδειχθεί, γιατί είναι ένα θέµα πάρα
πολύ δύσκολο και πάρα πολύ λεπτό. Στις λεπτοµέρειες κρύβεται
ο διάολος και το ξέρουµε πάρα πολύ καλά. Βεβαίως, οποιοδή-
ποτε κόµµα ή τελεία –το έχω πει πάρα πολλές φορές- µπορεί να
εξυπηρετεί κάποια συγκεκριµένα συµφέροντα. Εδώ είµαστε να
δούµε µε ποιον τρόπο θα έχουµε το µέγιστο δυνατό θετικό απο-
τέλεσµα.

Οι κυρίες και οι κύριοι της Αντιπολίτευσης επιµένουν για την
αντισυνταγµατικότητα, παρ’ότι αποφάνθηκε η Βουλή στο σύνολό
της. Κοιτάξτε, και ο κ. Βενιζέλος ήταν κατηγορηµατικός και η
απόφαση της Βουλής είναι συγκεκριµένη. Εκείνο απλά που έχω
να πω ως µη νοµικός και ως µη συνταγµατολόγος είναι ότι από
τη στιγµή που υπάρχει ολόκληρη έκθεση πολλών σελίδων του
Ελεγκτικού Συνεδρίου που αποφαίνεται πάνω στα συνταξιοδο-
τικά και από τη στιγµή που αυτά τα συνταξιοδοτικά είναι απόρ-
ροια των µισθολογικών που ψηφίστηκαν πριν από ένα µήνα, δεν
µπορεί να είναι αντισυνταγµατικό αυτό το πράγµα. Ας µην επιµέ-
νουµε, λοιπόν. 

Τέλος, όντως το νοµοσχέδιο –και το είπα και στην πρωτοµιλία
µου, κύριε Πρόεδρε- είναι ριπή: είναι τεράστιο σε όγκο, είναι
πάρα πολλά τα άρθρα, τα οποία δεν προλαβαίνουµε σύµφωνα
µε τον Κανονισµό της Βουλής να τα συζητήσουµε και να τοπο-
θετηθούµε επί της ουσίας. Κάθε µια, όµως, κοινωνική οµάδα, η
οποία επηρεάζεται από αυτά τα άρθρα µε το δίκαιο της θα ήθελε
πάρα πολύ να εκφραστούν τα κόµµατα πάνω σ’ αυτό, υπάρχει
όµως µια πραγµατική αναγκαιότητα: ότι µέχρι αύριο πρέπει να
έχουµε τελειώσει. Και µέχρι αύριο πρέπει να έχουµε τελειώσει,
γιατί µεθαύριο κλείνει η Βουλή για δέκα µέρες και όλα αυτά θα
πρέπει να είναι έτοιµα µέχρι το τέλος του Αυγούστου, όπου ο κ.
Βενιζέλος, ως επικεφαλής του οικονοµικού επιτελείου της Κυ-
βέρνησης θα διαπραγµατευτεί ξανά µε την τρόικα πάνω στα διά-
φορα ζητήµατα, τα οποία τίθενται.

Εγώ επιµένω και σας καλώ να συµµεριστείτε αυτήν την αγωνία,
ότι επειδή τα προβλήµατα είναι κοινά και επειδή, εάν κάτι δεν
πάει καλά στην οικονοµία, δεν θα πάει καλά για όλο τον ελληνικό
λαό και όχι µόνο γι’ αυτούς που ψήφισαν ΠΑΣΟΚ, και να ενώ-
σουµε τις δυνάµεις µας. 

Δεν είναι µία νορµάλ κοινοβουλευτική περίοδος, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Απευθύνοµαι ιδιαιτέρως προς εσάς της Νέας
Δηµοκρατίας. Ωραία, γίνονται εκλογές και αύριο –κάνω µία υπό-
θεση εργασίας- γίνεσθε κυβέρνηση, θα φύγει το έλλειµµα, το
χρέος; Θα φύγουµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση; Δεν θα έχουµε
δανειακές υποχρεώσεις; 

Άρα, όσο είναι η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ -δική µου εκτίµηση
είναι ότι θα είναι για µακρό χρονικό διάστηµα, ο λαός βέβαια θα
αποφανθεί- ελάτε να ενώσουµε τις δυνάµεις µας, να µπορέσουµε
να συνεννοηθούµε, να συνυπάρξουµε και γιατί όχι, να έχουµε µία
ακόµη πιο συγκεκριµένη συναινετική πολιτική και ίσως και κάτι
παραπάνω. Συνευθύνη.

Ο κ. Βενιζέλος σας το είπε σαφώς και µε κάθε τρόπο. Δεν
ισχύει αυτό που λέτε, ότι δηλαδή είναι τρία νοµοσχέδια. Κάθε
φορά που ένας Υπουργός έρχεται και κάνει δεκτή µία τροπολο-
γία ενός κόµµατος ή ενός Βουλευτή, αλλάζει το νοµοσχέδιο; Δεν
αλλάζει, κύριοι. Αυτό πρέπει να είναι επιδιωκτέο για τη δηµοκρα-
τία. Αυτό θα έπρεπε να γίνεται σε τακτά χρονικά διαστήµατα. Στα
κοινοβούλια άλλων χωρών αυτό είναι καθεστώς. Ξεκινούν µε ένα
κείµενο εργασίας και φτιάχνουν ένα συνολικό νοµοσχέδιο. Γιατί
δεν θέλετε να το κάνουµε και εδώ; 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι και για το τέλος του Αυγούστου, που ο κ.
Βενιζέλος θα διαπραγµατευτεί καινούργια πράγµατα µε την
τρόικα, αυτή η συναίνεση είναι απαιτούµενη και συγχρόνως είναι
ευπρόσδεκτες οι θετικές προτάσεις που θα ακουστούν απ’ όλα
τα κόµµατα προς αυτήν την κατεύθυνση.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο ειση-
γητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Θεόδωρος Καράογλου.
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Προκαταβολικά να πω ότι στο
πλαίσιο του λίγου χρόνου που έχω σήµερα, θα αναφερθώ µόνο
στην ανάλυση των άρθρων και αύριο, στη δευτερολογία που θα
έχω επί των άρθρων, θα αναφερθώ αναλυτικά στις τρεις τροπο-
λογίες που κατέθεσε η Κυβέρνηση.

Ρίχνοντας µία γρήγορη µατιά στο σχέδιο νόµου, όπως τελικά
διαµορφώθηκε µε τις δεκάδες προσθήκες, αναδιατυπώσεις, αλ-
λαγές, πολλές από τις οποίες άλλαξαν στην κυριολεξία τη φι-
λοσοφία του νοµοσχεδίου, θέλω να πω ότι το νοµοσχέδιο
αποτελείται από τέσσερα µέρη µε εντελώς διαφορετικό περιε-
χόµενο ακόµη και εντός ενός συγκεκριµένου µέρους. 

Στο πρώτο µέρος έχουµε κυρίως συνταξιοδοτικά θέµατα. 
Στο δεύτερο µέρος, αντιµετωπίζονται θέµατα σχετικά µε την

τουριστική βιοµηχανία και ειδικότερα, για τα σύνθετα τουριστικά
καταλύµατα στο τρίτο κεφάλαιο και την προώθηση τουριστικών
επενδύσεων στο τέταρτο κεφάλαιο. 

Στο τρίτο µέρος, περιλαµβάνονται φορολογικά θέµατα και
επέρχεται νέα περαίωση για µεγάλες επιχειρήσεις, για όσους δεν
συµµετείχαν στην περσινή περαίωση και για ιδιοκτήτες σκαφών
που τα δήλωναν ως επαγγελµατικά και φοροαπέφευγαν επιµε-
λώς. Ακόµη, περιλαµβάνονται διατάξεις σχετικές µε τη λειτουρ-
γία του Ταµείου Παρακαταθηκών και Δανείων και του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους, ενώ ρυθµίζονται ζητήµατα σχετικά µε
τις µισθώσεις ακινήτων από το δηµόσιο.

Τέλος, στο τέταρτο µέρος γίνεται µία προσπάθεια ρύθµισης
της αγοράς των παιγνίων, τόσο των τυχερών όσο και των ψυχα-
γωγικών, αλλά και του διαδικτυακού στοιχήµατος. 

Μπαίνοντας στο πρώτο µέρος, βλέπουµε ότι περιλαµβάνο-
νται δύο κεφάλαια µε καθαρά συνταξιοδοτικά θέµατα και θέ-
µατα αναδιοργάνωσης των συνταξιοδοτικών υπηρεσιών. Εµείς,
όπως ξεκαθαρίσαµε, λόγω του ότι θεωρούµε ότι τα δύο συγκε-
κριµένα κεφάλαια του πρώτου µέρους, τα άρθρα 1 έως 7, είναι
πρόδηλα αντισυνταγµατικά, πέραν των άλλων και γιατί υπάρχει
ένα σοβαρότατο θέµα µε την εξαπάτηση του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου το οποίο αναπτύξαµε κατά την πρωτολογία µας, ξεκαθα-
ρίζουµε ότι καταψηφίζουµε αυτά τα δύο κεφάλαια, δηλαδή τα
άρθρα 1 έως 7.

Όµως, θέλω να σταθώ σε δύο συγκεκριµένα ζητήµατα. Το
πρώτο ζήτηµα είναι πολύ σοβαρό και πρέπει να το αντιµετωπί-
σουµε µε ιδιαίτερη ευαισθησία. Αφορά ένα δίκαιο αίτηµα, κατά
την άποψή µου, του Πανελλήνιου Συνδέσµου Τυφλών. Καταθέτω
για λόγους οικονοµίας χρόνου στα Πρακτικά το σχετικό έγγραφο
του Πανελλήνιου Συνδέσµου Τυφλών.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Καράογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Το δεύτερο ζήτηµα αφορά το άρθρο 2, παράγραφος 2, εδάφιο
δ’. Με τη διάταξη αυτή, η Κυβέρνηση επαναφέρει ένα πρόβληµα,
που η ίδια πριν από λίγο χρονικό διάστηµα είχε λύσει. Συγκεκρι-
µένα, επαναφέρει µία ρύθµιση για τους ένστολους µηχανικούς
ή γιατρούς ασφαλισµένους µετά το 1993, που ενώ µισθολογικά
ανήκουν στο στρατιωτικό µισθολόγιο, ήταν ασφαλισµένοι στο
ΤΣΜΕΔΕ ή στο ΤΣΑΥ. Αυτό δηµιουργούσε αδικίες και ανισότητες
για τους µηχανικούς ή για τους γιατρούς των Σωµάτων Ασφα-
λείας. Η σηµερινή Κυβέρνηση, ενώ το έλυσε αρχικά µε το ν.
3865/2010 και το άρθρο 21, σήµερα έρχεται και αδικαιολόγητα
καταργεί δική της ρύθµιση. 

Υπάρχουν σχετικά αιτήµατα των ενστόλων. Είναι ένα ζήτηµα
το οποίο µπορεί πολύ εύκολα να αντιµετωπισθεί, µε µια αναδια-
τύπωση της παραγράφου 2, εδάφιο δ’, για να έχουν εφαρµογή
τα αναγραφόµενα, όχι για τα άτοµα που έχουν καταταγεί µέχρι
την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του νόµου αυτού, αλλά για άτοµα
που έχουν καταταγεί µετά τη δηµοσίευση του νόµου αυτού. Και
λύνεται κάλλιστα ένα πρόβληµα.

Στο µέρος θ’ έχουµε δύο κεφάλαια, το τρίτο και το τέταρτο κε-
φάλαιο που αφορούν τα ζητήµατα της πρόθεσης των τουριστι-
κών επενδύσεων, τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα και άλλες
διατάξεις τουριστικής νοµοθεσίας. Όπως τοποθετηθήκαµε, γιατί
θεωρούµε ότι τα δύο αυτά κεφάλαια και τα άρθρα 8 έως 14 κι-
νούνται σε θετική κατεύθυνση, εµείς θα τα ψηφίσουµε. 

Όµως, στο σηµείο αυτό οφείλουµε να αναδείξουµε τον οπορ-
τουνισµό, τον καιροσκοπισµό, τη διγλωσσία του ΠΑΣΟΚ, που
πριν από λίγα χρόνια µε κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, άλλα
έλεγε για τα συγκεκριµένα ζητήµατα, για το ειδικό χωροταξικό
πλαίσιο, για τον τουρισµό και για τις προβλεπόµενες ρυθµίσεις
για τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα. Και βέβαια, άλλα λέει σή-
µερα και έρχεται και νοµοθετεί αυτά τα οποία πριν από λίγα χρό-
νια κατηγορούσε. 

Για του λόγου το αληθές αναφέροµαι σε µία κοινή δήλωση του
Σπύρου Κουβέλη, της κ. Γκερέκου, του κ. Μανιάτη, σχετικά µε
τις δηλώσεις Υπουργού ΠΕΧΩΔΕ του κ. Σουφλιά, για το ειδικό
χωροταξικό πλαίσιο για τον τουρισµό –η δήλωση έχει γίνει στις
29-4-2009- που λέει: «Πάντες πλην Λακεδαιµονίων, όλη η Ελλάδα
πλην του Υπουργού ΠΕΧΩΔΕ αντιδρά στη θεσµοθέτηση του
εκτρωµατικού κειµένου µε το ψευδεπίγραφο τίτλο: «Ειδικό χω-
ροταξικό πλαίσιο για τον τουρισµό»». Και συνεχίζει ότι «ο Πρόε-
δρος του ΠΑΣΟΚ κ. Γεώργιος Παπανδρέου έχει δηλώσει ότι η
επόµενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, θα αποσύρει το
συγκεκριµένο κείµενο που είναι καταστροφικό για τον τουρισµό
και το φυσικό περιβάλλον της χώρας». Αυτά έλεγαν οι συνάδελ-
φοι που ανέφερα στις 29-4-2009. 

Επίσης, στις 2-2-2009 τριάντα τέσσερις Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ
–µεταξύ των οποίων και εσείς, κύριε Υπουργέ, σας το θυµίζω-
έστειλαν µία επιστολή µε την οποία ζητούν την ακρόαση των
Υπουργών ΠΕΧΩΔΕ και Τουριστικής Ανάπτυξης για το ειδικό χω-
ροταξικό πλαίσιο για τον τουρισµό. Και µεταξύ άλλων στην επι-
στολή τους αναφέρουν: «Η βασική επιλογή του κειµένου είναι η
δηµιουργία σύνθετων τουριστικών υποδοµών µε τη µορφή πα-
ραθεριστικών κατοικιών, τη στιγµή που δεν είναι καθόλου προ-
φανείς οι επιπτώσεις οικονοµικής κρίσης σε όλες τις χώρες
προέλευσης τουριστών και κατά συνέπεια είναι άγνωστες οι συ-
νέπειες της δυνατότητάς τους να αγοράσουν παραθεριστική κα-
τοικία στην Ελλάδα». 

Όπως καταλαβαίνετε, η διγλωσσία στο µεγαλείο της. Σήµερα,
λοιπόν, αυτά τα οποία κατήγγειλαν χθες –δηλαδή, τον ειδικό χω-
ροταξικό νόµο για τον τουρισµό του κ. Σουφλιά και τα σύνθετα
τουριστικά καταλύµατα, έρχονται και τα κάνουν πράξη. Μάλιστα
αυτά προβλέπονταν συγκεκριµένα στο άρθρο 10 του ειδικού χω-
ροταξικού, όπου αναφερόταν –άρθρο 10, παράγραφος γ’- ότι
«απαιτείται στο πλαίσιο των κατευθύνσεων του άρθρου 9 του πα-
ρόντος ειδικού πλαισίου, εισαγωγή στη νοµοθεσία νέου τύπου
τουριστικής εγκατάστασης που θα προβλέπει συνδυασµένη ανά-
πτυξη ξενοδοχείων διαφόρων λειτουργικών µορφών, υπηρεσιών
αναψυχής και άθλησης, εγκαταστάσεων ειδικής τουριστικής
υποδοµής ως διακεκριµένα τµήµατα ξενοδοχειακών εγκαταστά-
σεων και προαιρετικά κατοικιών προς πώληση, στις οποίες θα
προβλέπεται η δυνατότητα παροχής ξενοδοχειακών υπηρεσιών
υψηλού επιπέδου». Αυτά, δηλαδή, τα οποία έλεγε το ειδικό χω-
ροταξικό πλαίσιο του Γιώργου του Σουφλιά, πριν από δύο χρό-
νια, τα οποία τα καταγγείλατε ότι θα είναι καταστροφή της
χώρας, σήµερα έρχεστε και τα νοµοθετείτε. Η διγλωσσία στο
έπακρον. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού): Μα, εµείς αναφερόµαστε στο νοµοσχέδιο σε τουριστι-
κές κατοικίες, όχι παραθεριστικές. Δεν καταλαβαίνετε τη
διαφορά. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, θα σας τα δώσω
όλα να τα µελετήσετε µετά, για να δείτε ότι η διγλωσσία πρέπει
να έχει τα όριά της.

Έρχοµαι στο µέρος γ’, στο πέµπτο κεφάλαιο, στο άρθρο 15.
Χαιρόµαστε που µας άκουσε η Κυβέρνηση και απέσυρε ολοσχε-
ρώς το άρθρο 15 που αφορούσε τις αλλαγές στο καταστατικό
της Τράπεζας της Ελλάδος και που θα έρθει συνολικά ένα νοµο-
σχέδιο, για να αντιµετωπίσει όλα τα ζητήµατα, σχετικά µε την
Τράπεζα της Ελλάδας. 

Σε σχέση µε το άρθρο 15, όπως έχει διατυπωθεί και αφορά
διαδικαστικά θέµατα λειτουργίας του Ταµείου Παρακαταθηκών
και Δανείων, δεν είµαστε αντίθετοι.

Στο άρθρο 16, που αναφέρεται σε ζητήµατα που έχουν σχέση
µε τις πολιτικές αποδοχών στελεχών του χρηµατοπιστωτικού
τοµέα, είµαστε σύµφωνοι. Πιστεύουµε ότι θα πρέπει να υπάρξει
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περαιτέρω διαφάνεια στις απολαβές των στελεχών αυτών, γιατί
έχει αποδειχθεί ότι ένας από τους λόγους που υπήρξε η χρηµα-
τοπιστωτική κρίση ήταν σαφέστατα και οι υψηλές αµοιβές και τα
µπόνους που δίνονταν σε αυτά τα στελέχη των τραπεζών, τα
οποία γι’ αυτόν το λόγο, για να παίρνουν υψηλές αµοιβές και
υψηλά µπόνους, προχώρησαν σε υπερβολικά µεγάλους κινδύ-
νους και καταλήξαµε εδώ που καταλήξαµε. 

Στο άρθρο 17, το οποίο θα ψηφίσουµε, αντιµετωπίζονται ζη-
τήµατα σχετικά µε την περίπτωση των ασφαλισµένων της «ΑΣΠΙΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗ», δίνεται η δυνατότητα του εγγυητικού ταµείου να
δανείζεται οµόλογα απευθείας από το ελληνικό δηµόσιο, µη
εµπλοκή των τυχών αναδόχων ασφαλιστικών εταιρειών σε δικα-
στικές διαµάχες µε τους ασφαλισµένους των ανακληθεισών εται-
ρειών ή άλλων εναγόντων και τίθεται ως ορόσηµο το έτος 2024
για την οριστική λήξη του ζητήµατος µε την καταβολή του 70%
των υποχρεώσεων µέσω του εγγυητικού ταµείου. Το µείζον
ωστόσο ζήτηµα παραµένει, να βρεθεί ανάδοχος ασφαλιστική
εταιρεία για να µεταβιβαστεί το χαρτοφυλάκιο της εταιρείας.
Εφόσον δεν βρεθεί τότε πρέπει αυτόµατα να ενεργοποιηθεί η
διαδικασία αποζηµίωσης των ασφαλισµένων από το εγγυητικό
ταµείο έτσι ώστε από 1-1-2012 να αρχίσουν οι πληρωµές των δι-
καιούχων. Καθώς όµως το ταµείο δεν έχει αυτήν τη στιγµή τη
σχετική δυνατότητα, πρόκειται να λάβει δάνειο από το ελληνικό
δηµόσιο µέσω µεταβίβασης οµολόγων του ελληνικού δηµοσίου.
Δεν είναι ξεκάθαρο το κατά πόσο οι ασφαλισµένοι θα αποζηµιω-
θούν µε µετρητά ή εάν θα λάβουν και αυτοί οµόλογα του ελλη-
νικού δηµοσίου.

Επίσης, το κούρεµα κατά 30% των απαιτήσεων που δεν καλύ-
πτει το εγγυητικό ταµείο, θα πρέπει να αντιµετωπισθεί. Είναι
άδικο σε βάρος των ζηµιωθέντων από την «ΑΣΠΙΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗ».

Επίσης, θα πρέπει να βρεθεί λύση για τους ασφαλισµένους
του κλάδου υγείας οι οποίοι παραµένουν όµηροι µη µπορώντας
να ασφαλιστούν πουθενά αλλού είτε επειδή έχουν προβλήµατα
υγείας είτε επειδή έχουν προχωρηµένη ασφαλιστική ηλικία µε
προτεινόµενη λύση τον επιµερισµό τους σε όλες τις ασφαλιστι-
κές εταιρείες.

Τα άρθρα του Ε’ κεφαλαίου από το 15 έως το 17 τα ψηφίζουµε.
Το ΣΤ’ κεφάλαιο, αφορά ρυθµίσεις φορολογικών και τελωνει-

ακών θεµάτων. Στο άρθρο 18 λέµε ξεκάθαρα «όχι». Στο άρθρο
18, στην παράγραφο 1 εδάφιο η, µε µία τροπολογία της τελευ-
ταίας στιγµής η Κυβέρνηση δηµιουργεί µία αδικία σε βάρος των
τεχνικών εταιρειών που τις εξαιρεί από την ευνοϊκή ρύθµιση. Θα
πρέπει να το επανεξετάσει και να ισχύσει ότι και για τους υπό-
λοιπους φορολογούµενους. 

Επίσης, είναι θετικό το ότι η Κυβέρνηση πήρε πίσω την τροπο-
λογία που αφορούσε την επιβολή ΦΠΑ στο νερό της άρδευσης.
Ήταν µία απαράδεκτη προσθήκη της τελευταίας στιγµής που θα
επιβάρυνε άδικα τον Έλληνα αγρότη µε ΦΠΑ για άρδευση και
ανταποδοτικές εισφορές που επιβάλλονται στους ΤΟΕΒ, που
µέχρι σήµερα απαλλάσσονται από το ΦΠΑ.  Αυτό σήµαινε πρα-
κτικά µείωση της ανταγωνιστικότητας των ελληνικών προϊόντων
και βέβαια αύξηση των βαρών των Ελλήνων αγροτών. 

Ακόµη εισάγετε µε το άρθρο 18 παράγραφος 4, νέα περαίωση.
Όλες οι δηλώσεις περί «τελευταίας περαίωσης» διαψεύδονται
πανηγυρικά. Τελικά φαίνεται ότι η Κυβέρνηση µη µπορώντας να
καταπολεµήσει, όπως θα έπρεπε να κάνει, τη φοροδιαφυγή,
βρήκε νέο τρόπο. Στην ουσία τη νοµιµοποιεί, κλείνει πονηρά το
µάτι σε όλους τους φοροφυγάδες και τους λέει: «Μη στενοχω-
ριέστε, κάντε ό,τι θέλετε να κάνετε, εµείς εδώ είµαστε και σε λίγο
χρονικό διάστηµα θα φέρουµε και πάλι µία νέα περαίωση». 

Τέλος, ένα πολύ λεπτό ζήτηµα το οποίο θα πρέπει να προσέξει
πάρα πολύ το αρµόδιο Υπουργείο, είναι το ζήτηµα της ανάθεσης
σε ελεγκτικές ή δικηγορικές εταιρείες ή δικηγόρους, του ελέγ-
χου και του εντοπισµού περιουσιακών στοιχείων φορολογουµέ-
νων που ελέγχονται ή που χρωστάνε. Εγείρεται ένα σοβαρό
ζήτηµα συνταγµατικής προστασίας των προσωπικών δεδοµένων
και θα πρέπει να υπάρξουν ξεκάθαροι κανόνες για τα όρια αυτά. 

Με το άρθρο 19, στην ουσία εισάγεται περαίωση στα σκάφη
αναψυχής. Δίνεται η δυνατότητα σε αυτούς που φοροδιέφευγαν
συστηµατικά και εµφάνιζαν τα σκάφη αναψυχής που είχαν ως
επαγγελµατικά, τώρα να περαιώσουν µε συνοπτικές και ευνοϊκές

διαδικασίες. Με αυτόν όµως, τον τρόπο δίνεται µία λάθος εντύ-
πωση στην κοινωνία και φαίνεται για µία ακόµη φορά ότι υπάρ-
χουν δύο µέτρα και δύο σταθµά για τους φορολογούµενους
πολίτες.

Τα άρθρα 18 και 19 του ΣΤ’ Κεφαλαίου δεν τα ψηφίζουµε, ψη-
φίζουµε όµως το άρθρο 20 που αναφέρεται σε τελωνειακά ζητή-
µατα. 

Στο άρθρο 21, σε ό,τι αφορά τη µείωση µισθωµάτων, εµείς επί
της αρχής δεν είµαστε αντίθετοι. Αντίθετα είµαστε πολύ σύµφω-
νοι µε τη µείωση των µισθωµάτων του ελληνικού δηµοσίου, γιατί
σε πάρα πολλές περιπτώσεις υπάρχουν και µισθώµατα τα οποία
είναι υπερβολικά µεγάλα, όµως υπάρχει ένα σοβαρό ζήτηµα που
έχει σχέση µε τη συνταγµατικότητα. Γι’ αυτόν το λόγο, όπως είναι
διατυπωµένο το άρθρο δεν µπορούµε να το ψηφίσουµε.

Το άρθρο 22, που αφορά την ανάκληση των παράνοµων κρα-
τικών ενισχύσεων µας βρίσκει απόλυτα σύµφωνους, όπως επίσης
και το άρθρο 23, που αφορά τη σύσταση υπηρεσίας σχεδιασµού
και παρακολούθησης της εφαρµογής των προγραµµάτων οικο-
νοµικής πολιτικής του Υπουργείου Οικονοµικών.

Στο άρθρο 24, είµαστε κάθετα αντίθετοι γιατί πρώτον, στην
παράγραφο 1 προβλέπεται άλλη µία εξαίρεση από το ν. 2190,
τον γνωστό νόµο Πεπονή, για την πρόσληψη ειδικών ερευνητών
και επιστηµόνων συνεργατών του Συµβουλίου Οικονοµικών
Εµπειρογνωµόνων. Επισηµαίνουµε ότι για την εξαίρεση αυτή δεν
υπάρχει καµµιά παράθεση επίσηµης αιτιολογίας. 

Η παράγραφος 2, αφορά την κατάργηση της επιδότησης της
αγοράς ή ανέγερσης πρώτης κατοικίας σε υπαλλήλους που υπη-
ρετούν σε ακριτικές περιοχές της χώρας. Όπως είναι γνωστό οι
δηµόσιοι υπάλληλοι που υπηρετούν σε ακριτικές περιοχές της
χώρας µπορούν κάτω από συγκεκριµένες προϋποθέσεις να επι-
δοτηθούν µε 40% της αξίας της κατοικίας ή του κτίσµατος σε πε-
ρίπτωση ανέγερσης ή αγοράς κατοικίας, σύµφωνα µε την αξία
που προσδιορίζει η αρµόδια φορολογική αρχή. Θεωρούµε ότι
αυτό που γίνεται είναι λάθος. Θεωρούµε ότι είναι άδικο. Διαφω-
νούµε πλήρως στην κατάργηση της επιδότησης της κατοικίας
του υπαλλήλου που υπηρετεί σε παραµεθόρια περιοχή, γιατί η
ακριτική Ελλάδα έχει ανάγκη πληθυσµιακής στήριξης και δεν
πρέπει να εγκαταλειφθεί.

Είµαι βέβαιος ότι σχετικές επιστολές έχετε πάρει από το Σύλ-
λογο Υπαλλήλων Περιφερειακής Ενότητας Κυκλάδων, από το
Σύλλογο Εργαζοµένων στις ΔΟΥ Νοµού Ξάνθης και βεβαίως την
επιστολή ενός επιθεωρητή που υπηρετεί στο ΣΕΠΕ στη Χίο και
αναφέρονται διεξοδικά στο συγκεκριµένο πρόβληµα. 

Στην παράγραφο 3, ορίζεται ότι ειδική εισφορά αλληλεγγύης
για την καταπολέµηση της ανεργίας µε κράτηση 2% στο σύνολο
των αποδοχών των δηµοσίων υπαλλήλων και µε κράτηση 1% ως
ειδική εισφορά των ασφαλισµένων του Ταµείου Προνοίας Δηµο-
σίων Υπαλλήλων, που αναλογούν στο χρονικό διάστηµα από 1-
1-2011 µέχρι 31-7-2011, κατανέµονται ισόποσα και συνεισπράτ-
τονται µε τις εισφορές των επόµενων πέντε µηνών του έτους
2011. 

Πρακτικά αυτό σηµαίνει µια νέα µεγάλη επιβάρυνση για όλους
τους δηµοσίους υπαλλήλους, γεγονός που τους επιβαρύνει
ακόµη περισσότερο και βεβαίως, ένα πολύ µεγαλύτερο πρό-
βληµα σε αυτούς που ήδη είναι χαµηλόµισθοι. Τέτοια περίπτωση
είναι και οι Έλληνες αστυνοµικοί. Θα παρακαλούσαµε, λοιπόν,
να εξετάσετε τη δυνατότητα να υπάρχει µια εξαίρεση για την
αναδροµική αυτή καταβολή των συγκεκριµένων εισφορών σε ό,τι
αφορά τουλάχιστον τους χαµηλόµισθους δηµοσίους υπαλλή-
λους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε λίγο.
Στις παραγράφους 4 ως 7 η Κυβέρνηση αφ’ενός µεν, αναγνω-

ρίζει την ανάγκη για κατάρτιση ενός σχεδίου νόµου αυτοτελούς,
σχετικά µε την αναδιοργάνωση του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους, από την άλλη, όµως, τελικά εισάγει διατάξεις για το
Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, µε τη µορφή παραγράφων µέσα
σε άρθρα σε άσχετα νοµοσχέδια.

Στεκόµαστε στην παράγραφο 4 σύµφωνα µε την οποία καταρ-
γείται διάταξη που είχε ψηφίσει η Νέα Δηµοκρατία, που όριζε
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σαν όριο διορισµού στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους τα σα-
ράντα χρόνια και επαναφέρει πρότερη διάταξη που όριζε τα τριά-
ντα πέντε. Όµως, εµείς εκτιµούµε -και την ίδια άποψη έχει και η
Ένωση Μελών του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους- ότι τα σα-
ράντα έτη είναι το σωστό όριο ηλικίας, ώστε να µπορεί ένας νο-
µικός να υπηρετήσει στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους
έχοντας πολύ µεγαλύτερη εµπειρία σε αίθουσες δικαστηρίων.

Στην παράγραφο 7 του ίδιου άρθρου, του άρθρου 24, παρέ-
χεται η δυνατότητα στον Πρόεδρο του Νοµικού Συµβουλίου, σε
ειδικές περιπτώσεις, να αναθέτει µε απόφασή του τη συλλογή ή
επεξεργασία στοιχείων, καθώς και τη σύνταξη τεχνικών ή άλλων
εκθέσεων σε τρίτους. Δηλαδή, δίνει τη δυνατότητα στον Πρόε-
δρο του Νοµικού Συµβουλίου να δίνει εργασίες φασόν. Εκεί φτά-
σαµε! Πώς εγγυάται, όµως, κάποιος την εχεµύθεια για τα
γεγονότα και τις πληροφορίες που θα αποκτήσει κάποιος στο
πλαίσιο ανάθεσης και εκτέλεσης της συγκεκριµένης εντολής;

Τέλος, στο ίδιο άρθρο, στην παράγραφο 10, µε προσθήκη της
τελευταίας στιγµής ακυρώνεται η συµφωνία µεταξύ του ιατρικού
κλάδου, του οδοντιατρικού και του Υπουργείου Υγείας, σύµφωνα
µε την οποία προβλεπόταν η παράταση µέχρι 15 Σεπτεµβρίου
του νόµου του σχετικού µε το άνοιγµα των κλειστών επαγγελµά-
των. 

Αυτό, συγγνώµη, αλλά δεν είναι έντιµη διαδικασία. Οφείλει το
κράτος να σέβεται τις δεσµεύσεις του. Υπήρχε διάλογος των συ-
γκεκριµένων κλάδων µε το Υπουργείο Υγείας και συµφωνήθηκε
να δοθεί µια παράταση µέχρι 15 Σεπτεµβρίου, η οποία µάλιστα
κατοχυρώθηκε και νοµοθετικά. Έρχεται, λοιπόν, σήµερα αυθαί-
ρετα, άλλο Υπουργείο, το Υπουργείο Οικονοµικών, σε εντελώς
άσχετο νοµοσχέδιο και καταπατεί αυτήν τη δέσµευση του κρά-
τους που υπήρχε έναντι του συγκεκριµένου κλάδου. Αποσύρετε,
λοιπόν, άµεσα τη συγκεκριµένη παράγραφο. Τηρήστε τα υπο-
σχεθέντα και νοµικά κατοχυρωθέντα και ξεκινήστε το διάλογο µε
τα ενδιαφερόµενα µέρη για να βρεθεί λύση στο συγκεκριµένο
ζήτηµα. 

Τέλος, το τέταρτο και τελευταίο µέρος αφορά τη ρύθµιση της
αγοράς των παιγνίων. Εδώ και καιρό σαφέστατα η Νέα Δηµοκρα-
τία είχε τοποθετηθεί δηµόσια υπέρ της ρύθµισης της αγοράς των
παιγνίων µε τη δηµιουργία ενός αυστηρού θεσµικού πλαισίου
που να εµπεριέχει ρυθµίσεις για ένα αποτελεσµατικό και κοινο-
τικά αποδεκτό πλαίσιο των αδειοδότησης, εποπτείας και ελέγχου
των παρόχων καθώς και µε επαρκείς κανόνες προστασίας των
καταναλωτών.

Ωστόσο, η Νέα Δηµοκρατία είναι αντίθετη στην ανεξέλεγκτη
επέκταση της αγοράς τυχερών παιγνίων, δηλαδή στη λογική της
καζινοποίησης της χώρας, προκειµένου να εγκαταστήσει τα τυ-
χερά παιχνίδια απλώς και µόνο πηγή δηµοσίων εσόδων.

Η Κυβέρνηση στο παρελθόν είχε βγάλει σε δηµόσια διαβού-
λευση το νοµοσχέδιο δύο φορές. Συνάντησε διάφορες αντιδρά-
σεις και τελικά οι µόνες αλλαγές που έκανε, ήταν αυτές που
ζήτησαν οι Βουλευτές της εσωκοµµατικής αντιπολίτευσης. Ήδη,
εδώ και δύο χρόνια, καταβάλλουµε καθηµερινά πρόστιµα 31.536
ευρώ, ενώ σήµερα εκτιµάται ότι λειτουργούν περισσότερα από
διακόσιες χιλιάδες µηχανήµατα, χωρίς κανόνες,  χωρίς ποσοστά
κέρδους, φορολόγηση, όρια ηλικίας, ενώ παράλληλα λειτουργεί
ανεξέλεγκτα και µία αγορά διαδικτυακού στοιχήµατος, ηλεκτρο-
νικού τζόγου δηλαδή, µε εκτιµώµενο τζίρο µεγαλύτερο των 5 δι-
σεκατοµµυρίων και εκτιµώµενη φοροδιαφυγή της τάξης του 1,5
δισεκατοµµυρίου. 

Είναι ένα θέµα που πριν από ένα χρόνο περίπου το είχαµε θίξει
µε την κατάθεση επίκαιρης επερώτησης, η οποία συζητήθηκε
στις 15 Μαρτίου 2010. Και τότε, ο παριστάµενος Υπουργός Πο-
λιτισµού κ. Γερουλάνος, µας είχε δώσει τη διαβεβαίωση, ότι γνω-
ρίζει το θέµα το Υπουργείο, το παρακολουθεί και ότι πολύ
σύντοµα θα το αντιµετωπίσει νοµοθετικά. Όµως, παρ’όλα αυτά,
πέρασαν δεκαπέντε µήνες και τώρα έρχεται να αντιµετωπισθεί
το θέµα και µάλιστα µε τρόπο, ο οποίος δεν είναι ο καλύτερος
δυνατός. 

Κλείνοντας, λοιπόν, λέω ότι όλες τις διατάξεις που αναφέρο-
νται στο όγδοο κεφάλαιο, τα άρθρα από 25 έως 54 θα τα κατα-
ψηφίσουµε, γιατί είναι σαφέστατα διατάξεις, οι οποίες έρχονται
σε αντίθεση µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, διότι πρώτον, η δηµό-

σια διαβούλευση της αρµόδιας Ευρωπαϊκής Επιτροπής εξακο-
λουθεί και τρέχει ακόµη, µέχρι στις 8 Αυγούστου και δεύτερον,
γιατί το νοµοσχέδιο δεν λαµβάνει καθόλου υπ’ όψιν του, την
εµπεριστατωµένη άποψη και τις αντιρρήσεις που έχει η αρµόδια
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σχετικά µε το ζήτηµα αυτό. Αυτό σηµαίνει
πρακτικά ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα στείλει την Ελλάδα και
πάλι  στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο και θα έχουµε νέο µεγάλο εφά-
παξ πρόστιµο και νέο µεγάλο ηµερήσιο πρόστιµο. 

Εµείς συνένοχοι σε τέτοιες πολιτικές δεν πρόκειται να γίνουµε.
Προτείνουµε –γιατί πιστεύουµε ότι υπάρχουν πολλά κοινά σηµεία
συναίνεσης στο συγκεκριµένο σηµείο– να αποσύρει η Κυβέρ-
νηση το κοµµάτι που αφορά τα άρθρα για τη ρύθµιση των τυχε-
ρών παιγνίων, να έρθει µε ένα άλλο αυτοτελές νοµοσχέδιο,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις παρατηρήσεις της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα χρονοδιαγράµµατα του δηµόσιου
διαλόγου σε ό,τι αφορά την Ευρωπαϊκή Ένωση και εδώ είµαστε
να το συζητήσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ,  κύριε Πρόεδρε, για την µεγάλη σας ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Αντι-
πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευάγ-
γελος Βενιζέλος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Θα ήθελα να διευκρινίσω µε
αφορµή τα όσα είπε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ότι τα
ζητήµατα που αφορούν τους γιατρούς και τους οδοντιάτρους,
τα χειρίζεται το Υπουργείο Υγείας και σε συνεννόηση µε το
Υπουργείο Υγείας έχουµε διαµορφώσει τη ρύθµιση που εισάγε-
ται στο παρόν νοµοσχέδιο. Είχα το πρωί την ευκαιρία να συνα-
ντήσω τους εκπροσώπους των ιατρικών και οδοντιατρικών
συλλόγων και να τους το πω. Έχουν συνάντηση στις 18.00’ µε
τον Υπουργό Υγείας, ο οποίος και χειρίζεται το ζήτηµα αυτό.
Κοινή επιστολή δεχθήκαµε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και ο Υπουργός Υγείας και εγώ, για
την τροπολογία που είχε ψηφιστεί στο νοµοσχέδιο και ήδη νόµο
του κράτους περί µεταµοσχεύσεων και σε συνεννόηση µε το
Υπουργείο Υγείας ενεργούµε τώρα. 

Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει τίποτα σε σχέση µε τη ρύθµιση των
υγειονοµικών επαγγελµάτων. Η εφαρµογή του νόµου για την
απελευθέρωση δεν σηµαίνει ότι ο καθένας µπορεί να κάνει ό,τι
θέλει και όπως θέλει. Υπάρχουν πολύ συγκεκριµένοι κανόνες, οι
οποίοι ισχύουν για την προστασία της έννοµης τάξης και του δη-
µοσίου συµφέροντος και εν προκειµένω και της δηµόσιας υγείας.
Αυτό αφορά τα πάντα και τα διαγνωστικά κέντρα, αφορά την επι-
χειρηµατικότητα στο χώρο της υγείας. Γιατί είναι άλλο πράγµα
η επιχειρηµατικότητα στο χώρο της υγείας, και άλλο η άσκηση
ενός απλού υγειονοµικού επαγγέλµατος. Δεν πρέπει να τα συγ-
χέουµε αυτά τα δύο πράγµατα. Δεν θέλω να µπω σε λεπτοµέ-
ρειες. Το ζήτηµα θα το χειριστεί το Υπουργείο Υγείας όπως
πρέπει για την προάσπιση του δηµοσίου συµφέροντος και της
δηµόσιας υγείας και θα είναι πάντα σε διάλογο µε τους ιατρικούς
και οδοντιατρικούς συλλόγους. 

Επίσης, προφανώς και έχουµε ενηµερώσει την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή γι’ αυτά που κάνουµε στην αγορά παιγνίων. Έχουµε λάβει
πολύ σοβαρά υπ’ όψιν µας και την εµπεριστατωµένη γνώµη και
τις παρατηρήσεις της επιτροπής. Γι’ αυτό και έχουν επέλθει πολύ
µεγάλες αλλαγές στο νοµοσχέδιο σε σχέση µε το αρχικό που
είχε εισαχθεί στο Υπουργικό συµβούλιο και στόχος µας είναι
όπως εξήγησα στην αγόρευσή µου, να διασφαλίσουµε την απο-
κλειστικότητα, το κρατικό µονοπώλιο, την αποκλειστική δικαιο-
δοσία του κράτους που έχει τον έλεγχο, αλλά ενεργεί
λειτουργικά διά µέσου αδειοδοτηµένων παρόχων, χωρίς να από-
λυται η µονοπωλιακή του ευθύνη και δικαιοδοσία σε όλες τις
αγορές και στα κρατικά λαχεία και σε όσα κάνει ο ΟΠΑΠ και στο
διαδικτυακό στοίχηµα.  

Και σε σχέση µε τα τεχνικά - ψυχαγωγικά παίγνια, τα ηλεκτρο-
νικά, για τα οποία έχει εκδοθεί απόφαση του δικαστηρίου της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, θεωρούµε ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό
συµµορφωνόµαστε. Η απόφαση δεν αφορά τα τυχερά παιχνίδια,
αφορά µια άλλη ειδική κατηγορία παιχνιδιών που χρησιµοποιούν
ηλεκτρονικά µηχανήµατα και τα οποία εδώ και χρόνια έχουν,
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πράγµατι, δηµιουργήσει ένα αντικείµενο αντιδικίας µε την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή και τελικά έχει εκδοθεί απόφαση του δικαστη-
ρίου του Λουξεµβούργου. 

Σας θυµίζω δε, ότι και για την αποκλειστικότητα του ΟΠΑΠ εκ-
κρεµούν προδικαστικά ερωτήµατα του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας στο Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και αυτό το
έχουµε λάβει υπ’ όψιν. Έχουµε λάβει υπ’ όψιν τη νοµολογία και
την πρακτική στη συντριπτική πλειονότητα των κρατών – µελών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αναφέρθηκα σε αυτά και δεν θέλω να
επανέλθω και να σας κουράζω. 

Τώρα, επειδή πρόκειται να πάω στη Διαρκή Επιτροπή Οικονο-
µικών Υποθέσεων, θα µου επιτρέψετε να καταθέσω στο Σώµα τις
νοµοτεχνικές κατά βάση αλλαγές, οι οποίες επέρχονται και ως
προϊόν της συζήτησης. Για να µην κουράζω µε εκφωνήσεις, θα
καταθέσω τα εξής σηµειώµατα: Ένα σηµείωµα αφορά τα κεφά-
λαια γ’ και δ’, δηλαδή τα τουριστικά καταλύµατα, µε νοµοτεχνι-
κές αµιγώς τροποποιήσεις που επιφέρει το Υπουργείο
Πολιτισµού και Τουρισµού.

Δεύτερον, δύο µικρά σηµειώµατα για ορισµένες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις στα κείµενα των δύο µεγάλων τροπολογιών που
έχουµε καταθέσει, στην τροπολογία για τους φορείς και στην
τροπολογία για την αναδιοργάνωση των φορέων του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα. Το ξαναλέω, γιατί ταυτολόγησα. Στην τροπο-
λογία για τους φορείς και στην τροπολογία για την αναδιοργά-
νωση της φορολογικής διοίκησης. 

Δεν περιλαµβάνεται εδώ µία µεταβολή, την οποία νοµοτεχνικά
θα ολοκληρώσω αύριο. Η περικοπή του επιδόµατος των ενστό-
λων, δηλαδή του στρατιωτικού προσωπικού του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας και του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, πε-
ριορίζεται στο ήµισυ. Δηλαδή η προβλεπόµενη στην τροπολογία
µείωση κατά 20% περιορίζεται στο 10% λόγω της ειδικής απο-
στολής και των ειδικών συνθηκών των εργαζοµένων αυτών που
επιτελούν ένα ειδικό λειτούργηµα και επειδή ούτως ή άλλως δεν
θα υπαχθούν και στο ενιαίο µισθολόγιο οι ένστολοι, διότι έχουν
το δικό τους µισθολόγιο. 

Το τέταρτο είναι το σηµείωµα που αφορά τον κορµό του νο-
µοσχεδίου. Στο νοµοσχέδιο αυτό περιλαµβάνονται νοµοτεχνικές
κατά βάση ρυθµίσεις. Περιλαµβάνονται οι αλλαγές στο κεφάλαιο
περί παιγνίων που εξήγγειλα στην αγόρευσή µου, δηλαδή η αυ-
στηρότερη διατύπωση για τη διαφήµιση, η αποσαφήνιση περί
του τεχνολογικού παρόχου του ΟΠΑΠ, η αποσαφήνιση περί του
πώς θα γίνει ο διαγωνισµός µε απόλυτη διαφάνεια και ανταγωνι-
στικότητα και ότι πρέπει να καταβληθεί το τίµηµα άπαξ για να
µπορέσει και το ελληνικό δηµόσιο να εισπράξει το τίµηµα άπαξ
από τον αδειούχο που θα είναι ο ΟΠΑΠ για λόγους που συνδέο-
νται µε τις ιδιωτικοποιήσεις. 

Επίσης, προκειµένου να µην έχουµε προβλήµατα µε την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή, περιλαµβάνεται µία διάταξη για τις εταιρείες
που παρέχουν υπηρεσίες µέσω διαδικτύου, διασυνοριακές, είναι
νόµιµες δηλαδή στο κράτος – µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή
του ΕΟΧ και πρέπει να δούµε µε ποιους όρους αυτές θα µπορούν
στο µεσοδιάστηµα να συνεχίσουν, εφ’ όσον υπαχθούν οικειοθε-
λώς και αναδροµικά στο υφιστάµενο τώρα, στο προβλεπόµενο
τώρα φορολογικό καθεστώς. Είναι µια πολύ βαριά –ας το πούµε
έτσι- ρύθµιση, χωρίς να προδικάζει τίποτα. 

Επίσης, θέλω να αναφέρω ότι σύµφωνα µε όσα σας είπα προη-
γουµένως -και αναφέροµαι στην αγόρευσή µου την πρωινή- προ-
βλέπεται και µία ειδική διάταξη σε σχέση µε τα διαθέσιµα του
ελληνικού δηµοσίου, αυτή που σας είπα και η οποία είναι η πρα-
κτική που ακολουθείται, η οποία λέει το εξής: «Όταν συντρέχουν
λόγοι γενικού συµφέροντος και ειδικότερα λόγοι σχετικοί µε τη
συστηµική ευστάθεια του τραπεζικού συστήµατος, το Υπουργείο
Οικονοµικών, σε συνεννόηση µε την Τράπεζα της Ελλάδος και
ανάλογα µε την κατάσταση και τις πρακτικές της διατραπεζικής
αγοράς, µπορεί να τοποθετεί για τον αναγκαίο χρόνο τα διαθέ-
σιµα κατά τρόπο που να διασφαλίζει τη σταθερότητα του τραπε-
ζικού συστήµατος και τα στρατηγικά χρηµατοοικονοµικά
συµφέροντα του δηµοσίου».

Αυτό ούτως ή άλλως συνάγεται ερµηνευτικά. Δεν υπάρχει
άλλη διάταξη. Υπάρχουν απλά πρακτικά της ίδιας της επιτροπής,
η οποία αποφασίζει κατά το δοκούν. Τώρα βάζουµε µια διάταξη
η οποία να είναι σαφής και εν γνώσει της Βουλής. 

Θα έχουµε και αύριο τη δυνατότητα να συζητήσουµε επ’
αυτών. Αν κατάλαβα καλά, τώρα θα διακοπεί η συνεδρίαση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μάλιστα, κύριε
Υπουργέ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Άρα, οι εισηγητές των άλλων κοµ-
µάτων θα τοποθετηθούν αύριο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ναι, κύριε Υπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Ακόµα καλύτερα. Τότε θα έχουν
τη δυνατότητα να µελετήσουν τα κείµενα που θα καταθέσω και
εγώ θα είµαι αύριο εδώ, προκειµένου να συζητήσουµε, µε µεγα-
λύτερη άνεση, γιατί σήµερα είχαµε και κυβερνητική επιτροπή. 

Καταθέτω, λοιπόν, για τα Πρακτικά τις νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις και αύριο θα φέρω και τη διατύπωση όσον αφορά αυτό που
είπα για τους αστυνοµικούς.

(Στο σηµείο αυτό ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Οικονοµικών κ. Ευάγγελος Βενιζέλος καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες
έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ να διανε-
µηθούν στους συναδέλφους. 

Οι υπόλοιποι εισηγητές θα τοποθετηθούν αύριο, αφού µελε-
τήσουν και τα υπόλοιπα κείµενα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Έχουµε συνεδρίαση της επι-
τροπής τώρα, κύριε Πρόεδρε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Νοµίζω ότι είναι πιο λογικό να δια-
κόψουµε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 17.08’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο, ηµέρα Πέµπτη 4 Αυγούστου 2011 και ώρα
09.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική
εργασία, συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνό-
λου  του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Τροπο-
ποίηση της συνταξιοδοτικής νοµοθεσίας του Δηµοσίου -
Ρυθµίσεις για την ανάπτυξη και τη δηµοσιονοµική εξυγίανση - θέ-
µατα αρµοδιότητας Υπουργείων Οικονοµικών, Πολιτισµού και
Τουρισµού και Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ       


